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BOARD OF ENQUIRY INTO THE INVOLVEMENT OF THE 157 FIJI MERIDIAN
SQUADRON IN THE ILLEGAL TAKEOVER OF PARLIAMENT ON 19 MAY 2000
AND THE SUBSEQUENT HOLDING OF HOSTAGES UNTIL 13 JULY 2000

References:

A Army Act 1955

B. Board of Inquiry (Army) Rules 1956
C. Queens Regulation for the Army

General

1, A Board of Inquiry will assemble at QEB on Wed 16 Aug 00, to inquire into
the circumstances surrounding the involvement of members of the 1% Fiji Meridian
Squadron, Counter Revolution Warfare Unit, in the illegal takeover of Pariiament
on 18 May 2000 and the subsequent holding of hostages at the Parliamentary
Complex, Veiuto from 19 May to 13 July 2000,

Composition

2. The Board shall be made up of:

a. President - LTCOL J.N.EVANS,

b.  Member - MAJ A MOHAMMED
‘¢, Member - MAJ T.  GUCAKE, and
C. Member - WOl H  MACOMBER.

Terms of Reference

3. The Board is {o summon witnesses, take evidence on oath and report their
opinion and findings io the Convening Officer NLT 27 Sept CO:
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Who gave the orders for the members of the 1FMS to seize
Parliamentarians on 19 May?

When were these orders given?

Who was present when these orders were given?

Who were involved in the initial takeover on 19 May 20007
How many men were involved in the initial takeover?

How were the weapons, ammunition and equipments taken out of the
1TFMS Armoury?

How were these weapons, ammo, etc taken out of QEB?
Were any more weapons taken to the Parliamentary complex after

this and if so, who authorised it and how were thgese taken across?

How did other members of the 1FMS join the group that initially took
over Parliament? .

How did George Speight get involved with the members of the
1FMS?

Who was the link-man between Mr Speight and the 1FMS?

Were any members of the RFMF, other than members of the 1FMS,
involved in the planning of the overthrow of the Government on 19

May 20007

Were any members of the Disciplined Forces involved in the planning
of the takeover, and if so, who were they? =

Who initiated the operational plans?

How long before the takeover were the members of the 1FMS aware
of such an operation?

How long did the 1FMS take in preparation for this operation and
what did the preparations involve?

Were there any disagreement/objections raised by any
servicepersonnel/1FMS member on the issue of 1FMS involvement
in such an operation?

if there was any disagreements/objections, who raised them?

Was the reaction of the Commander and the institution as a whoie
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L. Were members of the 1FMS ever guaranteed the back up of the -

RFMF?
u. if yes, who gave that guarantee?
V. Were any ex CRW members positively involved in the buiid-up to the

May 19 operaticn?

Ww. If so, who were they?

X. Are any of these members still in the Reguiar Forces.

y. Where were your training conducted?

z. Was the 1FMS expecting shipment of arms and ammo from
overseas?

=" aa. If so, from which country and who organised such an activity?

bb.  Were members of 1FMS promised any financial reward of any kind
from the organisers of this operation?

cc.  Was anyone ever pressured to the extent of being forced to
participate in this operation?

dd.  Have all arms and ammunition baing accounted for?

ee.  Any other relevant matters.

f

A. iTUATOKO -
Colonel
Comd LFC

Ext: 351

? Aug CO
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HOSTAGES UNTIL 13 JULY 2000 REPORT OF THE BOARD
CF INQUIRY INTO THE INVOLVEMENT OF THE FIRST
FIJ1 MERIDIAN SQUADRON IN THE ILLEGAL
TAXKEQOVER OF PARLIAMENT ON'19 MAY 2006 AND THE
SUBSEQUENT HOLDING OF HOSTAGES UNTIL 13 JULY
2000.

References:

A. Army Act 1955

B Board of Inquiry (Army) Rules 1956

C. Queens Regulation for the Army, 1972

D HQ Land Force Command BOI directive 29/5 dated 9 Aug.
2000

General

1. The Board of Inquiry into the involvement of the First
- Meridian Squadron in the illegal take over of parliament on

19 May 2000 and the subsequent holding of the hostages

until 13 July 2000, was convened at the Republic of Fiji
Military Forces Officers Training Centre at Vatuwaga from

21 August 2000 to 24™ October 2000. In the course of iis
inquiry, the Board interviewed and recorded evidence from z

total of one hundred and twelve, both military and civilian
witnesses. The Board also acknowledges the immense
assistance given by the Hansard Reporters, Fiji Law Reform

Society, Ministry for Information, Government Printing
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Press and all those members of the Fiji Police Force and
RFMF that contributed to the Board in the course of its

mquiry.
Information and assistance were sought from the following:

Fiji Times, Fiji Post, Fiji Sun, Fiji TV Lid, Ministry of

Information, various sections of the Republic of Fiji Police

Force, the Republic of Fiji Prison Services, various units

within the RFMF, the Legislatwre Department, Vitia

Architects and many Non Governmental Organisations. The

Board also visited the following: those individuals held at

Korovou Prison and Nukulau Island on relevant charges

concerning the events of May 19, the Parliament Complex,

the IFMS Unit Complex and the LSU armoury to inspect the

recovered 1FMS weapons from the Parliament Compiex.

With the urgency in having this report submitted the Board

was deprived of the opportunity to gather more information,

because there are several witnesses who are currently on tour

- of duties to East Timor.

On several occasioms, the Board encountered difficulty in gathering
information from witnesses. This was due to the fact that they had already
been charged for a criminal offence and were not in a position io make
further statement which would have been inconsistent with a prior statement
made to the Police. There were also cases where soldiers were reluctant to
make statemaents or release information, using the excuse of "compliance to
1EMS Standing Procedures and Code of Conduct”. The incomsistency of
statements given to the Board at times led to delays in piecing together the

events of May 19 and the subsequent events. Despite these setbacks, the



{a)

(b)

Board was able to corroborate relevant testimonies from other witnesses,

thus enabling it to provide the answers to the terms of references.

Aim

The aim of this inquiry is to record the findings and opinion concerning the

involvement of the First Meridian Squadron in the illegal takeover of

Parliament on May 19 and the subsequent holding of hostages until 14 July,

2000.
Scope

(a) Terms of Reference
(b) Summary of Events
(c) Findings

() Conclusion

{e) Recommendations
)] Witnesses Statements
(&) Exhibits

Terms of Reference

Q. Who gave the orders for the members of
the IFMS to seize Parliamentarians on 19 May?

A. Major Ligairi

Q. When were these orders given?
A. At approximately 1015 hours at the Maritime
Complex, Laucala Bay.

References

2nd Witness
48" Witmness
51% Witness
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Q.

Who was present when these orders were

given?

WO1 F. Ravai 12" Witness
Sgt V. Tikotani 13" Witness
Cpl P. Naduaniwai 49" Witness
Cpl A. Alava : 56" Witness
Cpl K. Vosavere 51% Witness
LCpl L. Buadromo 52nd Witness
Pte J. Soko 62nd Witness
Pte U. Saulkaru

Pte W. Liganivai

Pte E. Qicatabua

Pte K. Ratu

George Speight

Jim Speight

Apenisa Rovutiqica (res)

Who were involved in the initial takeover on
19 May 2000?
This question is best answered in two portions. As 5(c ) above

Those that went into the Parliament Chambers:

George Speight
Jim Speight

Sgt. Tikotani
Cpl. Naduaniwai
Cpl. Alava

U S
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L/Cpl. Buadromo
7. Pte Qicatabua
8. Pte W. Liganivai; and

Secondly, those that provided security

outside:

1. WQO1 Ravai

2. Pte Saukuru

3. Pte Soko

4. Cpl Vosavere

5. Pte Ratu

6. Pte Rovatigica (Res)

There is a possibility that there were other
civilian and military personnel involved but
because of the insistence that the inquiry be
conducted quickly, the Board was unable to

get enough evidence to provide all mames.

~ Major Ligairi and Lt. Baleinamau entered the

Parliament back gate with the above
personnel. They only observed the troops
initial deployment into the Complex, and then
boarded Major Ligairi's vehicle for QEB to
brief the Acting Commander, Col Tuaicko

rlow many men were involved in the initial

takeover?

The exact figures cannot be fully ascertained
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at this point in time, however, the Board has
been able to verify the participations of
persons mentioned at para (d) above. From
the evidence gathered, the Board is led to
believe there is a possibility that more
civilians and other military personnel could

have been involved with the initial takeover

group named above.

How were the weapons, ammunition and
equipments taken out of the 1FMS Armoury?
The removal of weapons, ammunitions and
equipment out of 1FMS armoury had to

bave the authority of the OC, Lt. Baleinamau.
Lt. Baleinamau is requested to authorise the
Armourer or duty storeman for the issue of the
said items. In the absence of such authorisation
by the OC, the duty officer is the issuing
authority. The mode of transportation and

~ personnels responsiblefor removing specific

consignment of arms andammunition is

addressed in paragaph {g) below.

How were these weapons, ammo, etc taken
out of QEB in the May 19 events?

The dates, iimes and perscnnel who took
weapons out of the 1EMS Armoury and

subsequently out of QER are as follows:

-10-

2nd Witness
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18 May 2000 - Pistol, MP3

and ammunition taken to Makuluva
Isiand by Lt. Dakuliga, Sgt. Naika
And Pte Ram. These weapons were
taken out of QEB by Sgt Tikotani
and Cpl Naduaniwai. This was
supposedly returned on the morning
of Friday 19 May 20CO0.

At approximately 0930hrs on

19 May, approximately 16 weapons
which included Uzi's, pistol's

and MP5's were taken in para bags
in Jim Speight's blue pickup van
from the 1FMS Unit's front gate.
Cpl Alava, Cpl Naduaniwai,

LCpl Buadromo and Jim Speight
were said to have been involved in
the loading and removal of these

weapons from camp.

Sgt Naika's assault team (Pte Baro,
Pte Ledua) with Ssgt Vakadranu
driving, left QEB with assault bags

containing MP5's and pistols.

Sometime during the night of Friday

May 19, weapons were taken out via

-11-

21* Witness

52nd Witness

2nd Witness
13" Witness

50" Witness

2nd Witness
3™ Witness
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the 1FMS back gate through to
Sukanaivaiu Road. The movement
involved weapons taken out in "para”
bags, loaded m two vans driven by
WO1 Ravai and Ssgt. Vakadranu.
Cpl Naduaniwai and other 1FMS
personnel assisted in the loading.
These weapons were probably cached
then taken at intervals into the
Parliament Complex as reported by
Mr. Incke Sikivou i.e.

(2) Satrday 20 May 2000 - 120Chrs

(b)  Sunday 0500 hrs - 1000 hrs -
Weapons taken to GVP office
and Battery Hill.

At approximately 1400 hrs on 20 May
2000, 45 weapons were loaded into the
1FMS truck GLO15 from Sukanaivalu
Road via the 1FMS back gate. Weapons

foaded were:

(a) 1 Sub Machine Gun MP5 A3

{b) 10 Pistol automatic 9mm HP

{©) 3 Pistol automatic Ymm
Browning 19A1

(@) 3 M16 A2 Carbine 5.56 mm

(e) 8 Rifle M16 Al

-12-

83™ Witness

61% Witness

2nd Wimess
3™ Witness

12" Witness
36" Witness
£0™ Witness
68" Witness
83" Witness
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(H 20 Rifle M16 A2

These weapons were placed in 4
boxes and some duffel bags and were
taken to Bilo Battery Ayea. The
weapons were off loaded fhere and the
vehicle returned to Suva. The driver
of the truck was Ssgt. Kaumaitotoya.
Those that remained with the weapons
were Sgt Bonefasio, Pte Tamani, Pte
Toiwaileva, and Pte Leweniqila,
Others that assisted in securing the
weapons on a rotational basis were
Lepl Buadromo, Ssgt Todua and Cpl
Gaunavinaka. [t was on Capt.
Steven's initiative that the weapons
were taken away from Bilo in a track
loaned from the Engineer Unit. For
security reasons, the weapons were
constantly moved between Nadroga

and Nabukavesi.

On 19 May at approximarely 2100 to

2200hours, Sgt. Celeasiga left for the
Parliament Complex with his .45 colt.

Ssgt Vakadranu was the driver.

On 10 July 00, Sgt Cakaunitabua and

-13-
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Pte Rere took two rifles (M16A2 Sl Nos.

300 2052 and 820 7121} and two pistois 63" Witmess
(Stl Nos - 315327 and 315316) to Levuka

to reinforce Sgt Lotawa.

On Thursday 18 May at 1400 hrs weapons  61% Witness
contained m 4 x biack bags were off loaded
and placed in the Fijian Association Party
photocopying room at the Parliament
Complex by Mr. Timoci Silatolu. Mr. Silatolu
had asked Mr. Inoke Sikivou, the Research
Officer of the FAP, if he could place the said
bags there for safekeeping. Mr. Sikivou was
told that the bags contained "yams and
yagona". Mr. Timoct Silatolu brought

the 4 bags in a white twin cab and was
accompanied by two other persons. On
Friday 19 May at approximately 1900 hrs,
these bags were opened in front of

Mr. Sikivou and the weapons were handed
out to 1FMS personnel. The Board could
not find corroborating evidence to this
movement and storage of weapons. The
event, however, in considering other relevant
evidence seems quite possible. The Board
also could not ascertain which military
personnel(s) was responsible for taking the

arms and ammunitions out of QEB.

-14-
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{ix;  There is a possibility that individuals
moved other weapons out of QEB.
Although there is no evidence to
substantiate  this contention, the
likelihood of it happening cannot be
ruled out.

Were any more weapons tfaken to the
Parliamentary complex after this and if so,
who authorised it and how were these taken
across?

Answers as per para (f) and (g) above.

How did other members of the 1IFMS join the
group that initially took over Parliament?
Most of the IFMS personnel that later joined
were directed by Lt. Baleinamau to do S0.
Others joined on their own

accord. The understanding within the

1FMS Unit during the initial stage of

the takeover, was that the Army was
supporting the takeover by the logistic

and administrative support given.

How did George Speight get involved with
the members of the 1FFMS?

George Speight and Sgt. Tikotani belonged to
the same Seventh Day Adventist Church. The

Board could not substantiate whether George

-15-
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Speight and Sgt. Tikotani had meetings prior to
19 May, however, it confirmed that

George Speight called Sgt. Tikotani and briefed
him on the Fijian aspirations and the "Cause”.
He then requested Sgt. Tikotani to get some
weapons for a takeover of Parliament.

Sgt. Tikotani was convinced but indicated that he
would have to obtain Major Ligairi's approval.
Sgt. Tikotani then called Major Ligairi at
approximately 0845 hrs to come to an RV at the
USP Maritime slipway where George Speight
convinced him (Major Ligairi) about the so
called "Cause". Major Ligairi gave the
directive to Sgt. Tikotani to call Lt. Baleinamau
for the men to come down with their weapons

and kits.

Who was the linkman between Mr. Speight
and the 1FMS?
Initially, Sgt. Tikotani was the link but as the

crisis developed, Major Ligairi took over.

Were any members of the REMF, other than
members of the 1FMS, involved in the planning
of the overthrow of the Government on 19 May
20007

There had been a lot of meetings in private or
over lunch's and dinner’s, and gatherings of

REME personnel with civilians where a

-16-

48" Witness

48" Witness
51" Witness
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possible coup or the overthrow of the

Government was the major topic of

discussions. Throughout the whole of Fiji,

reports had been widespread that a lot of
indigenous Fijians were talking about a coup

and how the Chaudhry Government was
impinging on their rights and aspirations.

The Board in its deliberations, did not find any
evidence to directly link any other RFMF
personnel outside the 1FMS in the planning or
involvement of what took place on 19 May 2000.
However, there are indications that certain RFMF  Exhibit F
officers knew of and had been approached to
participate in the events of 19 May including the
takeover of Parliament. Exhibit F is an intelligence
report that indicates that Lt Col Baledrokadroka
was approached but the officer indicated that no
such offer was made to him. Also Lt Col Tarakinikini
may have had prior knowledge because of the
unusual phone call to WO1 Bainimoli twice on
the morning of 19 May prior to the coup.

Were any members of the Disciplined Forces
involved in the planning of the takeover, and
if so, who were they?

This BOI Directive is only for an internal
mvestigation within the RFMFE of the 1FMS
mvolvement in the whole takeover. The

Board was placed under a lot of pressure

-17-
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by the leadership of the RFMF to finish

this BOI within the stipulated time. The
magnitude of this BOI did not allow it to

be completed in a short period. The BOI was
pot given the time and mandate to conduct

investigations of other Disciplined Forces.

Who initiated the operational plans?

Sgt. Tikotani initiated the plans with the
consent of Major Ligairi. However, it is
apparent that no detailed planning as to

the actual conduct of the operations was ever

made. The 1IFMS went into the Complex

without rehearsals and the appropriate training.

How long before the takeover were the
members of the 1FMS aware of such an
operation?

From what was ascertained, Sgt. Tikotani
was aware of the operation on 16 May 2000.
Cpl Naduaniwai knew of the operation on

18 May. Lt Dakuliga, Sgt Naika, Cpl Tawake
together with some members of 1FMS who
were on exercise "Blue Lagoon” knew of the
operation on 18 May. Other 1FMS members
were only made aware after being briefed at
the Maritime complex on the morming of

19 May after, which, they went il-ltO the

Parliament Complex.

-18-
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How long did the 1FMS take in preparation
for this operation and what did the
preparations involve?

It is apparent that there was no detailed
preparation for the operation other than some

weapons being pre-packed prior to 19 May.

Were their any disagreements/objections

raised by any service personnel/1FMS

member on the issue of 1FMS involvement in

such an operation?

Prior to 19 May, objections were raised by

members of 1FMS on exercise "Blue Lagoon” 52nd Witness
on Makuluva Jsland. The objections was

directed towards their participation in the

possible overthrowing of the government. On

19 May, similar objections or concerns

was raised by Lt. Tuivanmavou, Lt. Dakuliga

and Sgt. Najka. Captain Steven and 83™ Witness
Sgt. Bonefasio also raised reservations towards

the participation of the 1FMS personnel in

the May 19 events. Lt Col Seruvakula, 102" Witness
other officers and other ranks also raised

objections of 1FMS involvement.
If there was any disagreements/objections,

who raised them?

Answer as per para (q) above.

-19-



{s)

®

(W

‘What was the reaction of the Commander and
the institution as a whole?

As to the Commander RFMF's reaction to
the events of May 19, the question cannot be
answered because the Board was unable to
interview him. As for the reaétion of the
institution, the RFMF stood firm in trying to
resolve the crisis, despite the airing of

personnel views.

Were members of the 1FMS ever guaranteed
the back up of the REFMEF?

No the RFMF as an institution never
guaranteed its support. However certain
decisions, actions and positions adopted by
REFMF were imterpreted by "the 1FMS
personnel  ivolved and other RFMF
personpel that the RFMF seemed to be in
support. This came in the form of logistics
and administrative support that was provided
to the 1F'MS personnel in Parliament by those
1FMS personnel that remained im QEB.
Another indication was the numerous visits cf
all ranks of the RFMF to the Complex. These
visits were both official and casual but it sent

the wrong signals.

If yes, who gave the guarantee?

-20-
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As para (1) above,

Were any ex CRW members positively

involved in the build-up to the May 19

operation? .

The Inquiry was not able to ascertain any

prior involvement of EX CRW members to

the events of May 19.1t has been established

that during the crisis Capt Jone Maivalili, a

former member of the 1FMS, had been

quite active in supporting the other

members involved in the takeover of the

Parliamentary Complex and Sukanaivaiu

Barracks. He had contacted Sgt. Sireli 111* Wimess
Lewalau, a 1FMS operative in Lautoka, to get

100 K2 Rifle firing pins from Lautoka (SFIR).

Furthermore, Capt Maivalili has come into

possession of military documents and files Znd Wiiness
belonging to the IFMS, which had been removed

by Lt Baleinaman. It is essential for the RFMF to

make efforts to retrieve these documents from

Capt Maivalili's residence in Lami.

If so, who were they?

As per para {v) above.

Are any of these members still in the Regular

Forces?

-21-
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The Board could not ascertain whether or not
any Ex-CRW members was invoived in the

buildup to the May 19 event.

Where were your training conducted?
There was no training conducted concerning

the build up to the May 19 events.

Was the 1FMS expecting shipment of arms
and ammo from overseas?

There 18 no evidence to substantiate any
offshore shipment of arms and ammunition

into the country.

If so, from which country and who organised
such an activity?

N/A

Were members of 1FMS promised any
financial reward of any kind from the
organisers of this operation?

This camnot be confirmed. AIl IFMS
members involved have denied any such offer

being made to them.

Was anyone ever pressured to the extent of
being forced to participate in this operation?
Yes. Those that did not go into the
Parliament Complex after the first

-22-
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few days received threatening phone
calls. The threat was directed at them
and their families for their refusal to

join the other 1FMS members in
Parliament. Also, Lt Baleinamau's
actions in "recruiting" 1FMS personnel
for Parliament could be deemed as an act

of coercion.

Have all arms and ammunition being
accounted for?

25 weapons are listed to be missing as

contained in Exhibit A. The Board in the course
of its investigation discovered that 5 Colts and 1HP
Pistol that were listed missing by the L.SU records
have, according to Capt Stevens, -been refurned
to the LSU. This would then leave a figure

of 19 weapons still missing. Of this 19 missing
weapons from the 1FMS, both the LSU and Capt
Stevens could not confirm if the weapons were
missing from the Parliament batch or had been

missing earlier from the IFMS Unit.

Any other relevant matters?
As per our Findings, Summary, Conclusion

and Recommendations below.

Summary of Events

-23-

Exhibit A

Exhibit C



Yoo w
I T . A
: A :

TXXiil

The fellowing is a summary of events on the illegal takeover of Parliament

and its subsequent events:

(&)
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2 weeks prior to 19 May 00, George Speight lobbying for support in

bid to overthrow Government.

Thu 16 May 2000

Sgt Vilimoni Tikotani of 1FMS, meet and has lunch with Peceli
Vuniwa of the Fijian Nationalist Party in Suva City.

Wed 17 May 2000

Sgt Vilimoni Tikotani, Peceli Vuniwa and Macin Vakasuasua
meets at Colo-i-Suva and plan to assassinate Mahendra
Chaudbry. Plan changed to coup d'etat, on the same day after
meeting with Iliesa Duvuloco, Major Joseva Savua, and some
other persons. This latter meeting was held at Ratn Epenisa

{Cakobau's residence,

Thu 18 May 2000

Timoci Silatolu stores 4 Sports Bags of Yaqona and Yams in the
FAP Office inside Parliamentary Complex. Allegediy same bags
were opened on Fri 19 May 00 from where weapcns were

distributed.

Weapons taken from 1 FMS Armoury in sandbags, mainly
pistols and Uzi's given to Lt Charles Dakuliga at School of -
Maritime, Laucala Bay, by Sgt Tikotani and Cpl Naduaniwai,
for preparation and issue to 1 FMS personnel on Exercise "Blue

Lagoon" at Makuluva Island. Weapons conveyed to Makuluva

-24-



()

wxiv

Island by Lt Dakuliga, Sgt Naika and Pte Rawm, on a 1 FMS
zodiac dinghy.

Fri 19 May 2000

023Chrs Lt Col Filipo Tarakinikini calls 1 FMS from home
telephone number 383779 wanting to speak with WOl

Bainimol,

No clear direction from Lt. Charles Dakuliga to 1FMS members
on Exercise "Blue Lagoon™ at Makuluva Island. Weapons
returned to Armoury after rendezvous (RV) at Rifle Range
Vatuwaga for extraction to QEB

Message for Sgt. Vilimoni Tikotani that his mother was sick for
him to call telephone number 450142.

0800hrs message for Sgt. Tikotani to RV with George Speight at
the School of Maritime Compiex, Laucaia Bay.

At approximately 0845hrs Major Ilisoni Ligairi meets up with
George Speight and Sgt. Tikotani at School of Maritime. "Green
Light" given by Maj. Ligairi and Sgi. Tikotami calls Lt
Baleinamau at 1FMS Unit complex. This happened at
approximately 0845 hrs.

Approximately between 0900 - 100Chrs Lt Baleinamau briefs
IFMS pers on VIP protection exercise and herds them towards
Sukanaivalu Road where civilian minibus and twin cabs were

available to transport troops to the School of Maritime complex.

-25-
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At approximately 093Chrs Jim Speight's vehicle uplifts weapons

from 1 FMS compound and takes it to the School of Maritime.

At approximately 103Chrs move to Parliamentary Complex
where George Speight, Jim Speight, Sgt Vilimoni Tikotani, Cpl
Peni Naduaniwai, Cpl Alikisio Alava, Tpr Qicatabua and Tpr
Liganivai enter the Chambers to execute the coup d'etar.  WO1
Ravai, Cpi Vosavere, Tprs Soko, Saukuru, Ram, Pte (res)

Rovutigica, etc, secure the gates, corridors and outer perimeter.

Business in central Suva are looted and shops burned as news of

the takeover spreads.
George Speight declares himself Head of State.
President, Ratn Sir Kamiéese Mara declares a state of

emergency, assumes executive authority and maintains that the

Constimtion is still intact.

Saturday, May 20:

Bau chief Ratu Jope Seniloli is sworn-in as President.

Speight proclaims himself Prime Minister.

Army and Police pledge iheir support for Rat Sir Kamisese.

Sunday, May 21:

-26-
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» George Speight releases 20 hostages and five MPs are later
allowed to go.

s Ratu Sir Kamisese Mara snubs George Speight, who sought a

meeting through former Prime Minister Sitiveni Rabuka.

s (George Speight warns he will start executing hostages if police
or military attacked. -

()  Monday, May 22:
o Rebels hold gun to Mr. Chaudhry's head when supporters trying:-

to enter the complex were mistaken as a rescue attempt.

(h) Tuesday, May 23:
e Lhe Great Council of Chiefs backs Ratu Sir Kamisese Mara and

calls for the release of hostages.

o The European Union calls off the June 8 signing in Fiji of a new

agreement to replace Lome.

{1) Wednesday, May 24:
e The GCC calls for a change in government and reaffirms support

for President Ratu Sir Kamisese Mara.

() Thursday, May 25:
» Despite earlier assurances that he would abide by GCC's wishes,
George Speight rejects the chiefs' resoiution and demands that

Ratu Sir Kamisese Mara step down.
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Friday, May 26:
e Armed rebels confront soldiers manning a checkpoint near

Parliament.

Saturday, May 27:
s Rat Sir Kamisese Mara relieves the Chaudhry Government of
executive authority and takes control of the rumning of the

country.

e 1wo soldiers, 1.t Rokoura and Pte Qerei and a British journalist
are shot and wounded after confrontation between rebels and

officers manning a roadblock outside Parliament.

(n) Sunday, May 28:
e A policeman (Constable Seavulia) is killed and a security officer
dies from heart attack after coup supporiers go on a rampage

across Suva.
¢ Armed men trashed Fiji TV and rampage across Suva.

Fiji Hardwood Corporation Office Complex burnt to the ground.

i

Monday, May 29:
« Army Chief, Commodore Vorege Bainimarama declares martial
" law and announces take-over of executive authority from

President.

o 1roops in Suva are given "shoot tc kill" orders to enforce a

curfew.
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Thursday, June 1:
o Talks between the military and rebels decide to leave decision of

governance to the GCC.

Saturday, June 3:
+ 1alks between George Speight and Military collapses when
George Speight Group issues a new set of demands, including a

transfer of all executive power to the GCC.
» West looks at secession.
Monday, June 5:
o Commodore Bainimarama gives coup-makers an ultimatum to

lay down arms and release the hostages before talks continue.

Wednesday, June 7:
o i partially suspended from Commonweaith.

o Military and George Speight supporters in firefight but no

casualties reported.

Friday, June 9:

o Merchant Bank chief Laisenia Qarase co-opted into Military
Courcil as adviser on finance.

« 2000 lose jobs as crisis worsens.

Monday, June 12:
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» Soldiers at a military checkpoint near Parliament open fire on
iwo vehicles, one in which George Speight is travelling.
Nobody is hurt.

v) Wednesday, June 14:
e The military says talk with George Speight were "back on track”
after Ratu [loilo agrees to mediate.

(W) Sunday, June 18:
s Talks between rebels, military and Tni Vuda on the membership

of an interim Cabinet and a Constitution review commission

begins.

x) Wednesday, June 21:
o Drafting of the final list of people who will be included in the

new interirn government by the military.

e No talks at Muanikau because the military took the whole day to
draft Accord.

(v} Saturday, June 24:
o The release of the hostages is imminent following a majer
breaktbrough in tatks leading to a planwed signing of the
agreernent.

o Talks fail after the rebels bring last-minute demands.

(z) Sunday, June 25:

e 1he rebels release four female hostages under the cover of
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darkness. The women undergo trauma therapy and many attend

church service with their families.

{aa) Wednesday, June 28:
- e 1he army gives hostage takers at Parliament last chance until

midnight today to sign the Accord agreed to last Friday.

(bb) Friday, June 30:
» Rebels held 16 journalists for two hours at the Parliament

Complex the previous night.

» Army considers declaring the area around Parliament a military

Z0ne.

(cc) Saturday, July 1:
o Army Commander, Commodore Voreqe Bainimarama says
issues concerning Fijian interests and aspirations would be given
- priority in response to questions on the delay in the appointment

of an Interim Government.

(dd) Sunday, July 2:
e Former coup leader, Sitiveni Rabuka claims thai there are other
key players behind the illegal takeover of the Chaudhry

{Fovernment.

(ee) Tuesday, July 4:
s An Interim Cabinet headed by banker and former Senator
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Laisenia Qarase is sworn in and it will be tasked with preparing a
draft terms of reference of a Constitution review and propose

membership for 2 Constitution Commissicn.

£ Wednesday, July 5:
» Five rebels including Cpl Vosavere (1FMS) and Kolinio Tabua,
wounded and 14 others are in police custody after a shooting
incident between rebels and soldiers outside Parliament. No

soldiers hurt,

(g2} Thursday, July 6:
« Head of State, Commodore Voreqe Bainimarama declares
vicinity around Parliamentary complex a Military Exclusive
Zone uniil midnight the next day.

{(hh) Friday, July 7:
o Landowners disrupted major power supply on Viti Levu by
stopping the flow of water into the main station at Wailoa Power
- Station.
s Some Macuata chiefs want Commodore Bainimarama to step

down as Army Commander.
(i) Saturday, July 8:
' o Naivucini villagers in Naitasiri threaten to cut off access to
Monesavu for military and Fiji Eleciricity Authority personmel

uniess advised by their advisor, iliesa Duviioco.

» Rebel supporters under the leadership of Varinava Tiko seize
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Korovou Town and took soldiers and police officers hostage.

an _ Sunday, July 9:
' o Rebel group leader George Speight on behaif of hostage takers
and Army Commander Commodore Bainimarama signed the
Muanikau Accord, which would allow the release of deposed
Prime Minister Mahendra Chaudhry and his Cabinet on
Thursday.
o Villagers seized Savusavu Police Station and Army barracks

(kk) Monday, July 1C:
o Interim Government head, Laisenia Qarase plans on reversing
policies introduced by the Coalition Government affecting

indigenous people.

(i | Tuesday, July i1:
» George Speight refuses to name a date when hostages within the

- parliamentary complex would be released.
{(mn} Thursday, July 13:
s Coup leader, George Speight declines 2 nomination to the

interim civilian administration.

« Chiefs and peopie of Sabeto resolve to close the Queens

Highway and Sabeto Police Station.

» Remaining 18 hostages are released after 56 days in captive.
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(nn) Friday 14 Jjuly:
‘ o Major Ligairi gives orders for 1FMS bodyguards to retain
pistols.
(o0} Tuesday 18 July:

» Burial of Kolinio Tabua inside Parliamentary grounds.

e George Speight Group torch vehicles in the Parliamentary

Complex.
o George Speight Group depart for Kalabu School.

» George Speight Group loots market vendors at the markets at

Bailey and Laqgere Bridge.

7. Findings
In the course-of its inquiry, the Board has come up with the following additional

findings:
(a) The Role and Organisation of 1FMS

(1) Background. In May 1987, the then Commander of the RFMF, Major-
General Sitiveni Rabuka, had established within the REMF a Unit known as
Sierra Company. This Unit had its operatives conducting surveillance tasks
on dissidents and those suspects who were capable of destablising the then

Interim Government. The promotion of Ilisoni Ligairi a former Senior non
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Commissioned Officer (SNCO), in the British Speciat Air Service {S8AS),
who had ng, formal officer training, to the rank of Major, heraid the change
from Sierra Company to the Counter Revelutionary Warfare Unit (CRW).
For it was Major Ilisoni Ligairi who guided, trained and moided the unit to
try and fit into an image of the famous British Army Unit which he had once
belonged to. CRW, for political reasons, was later changed to 1% Fiji
Meridian Squadron (1FMS), which the unit is known by i date. From the

very beginning the unit has been answerabie only to Commander REMF.,

(ii) Rele. The 1997 Defence White Papér, under the heading The Imternal
‘Threat, paragraph 7.14 states:
"Presently in Fiji the Force assigned to study, train and conduct
counter terrorist operations is the Counter Revolutionary Warfare
Unit of the RFMF. T is equipped to carry out specialised aspects of
the national counter terrorist operation at times when conventional
police capabilities are no longer appropriate and in rare emergencies,
only after specific authorisation by Cabinet".
Majer Hisoni Ligairi's background ensured that the unit was modeled around
the British SAS, which had the CRW task rotated amongst its troops.
Hosiage rescue is probably the main responsibility of those in the CRW. In
the British SAS, a team is permanently on standby, ready to respond o any

terrorist or similar incidents where hostage rescue would be required.

The fact that 1FMS was the unit that the nation depended upon as "the force
assigned to study, train and conduct counier serrorist operations, " nmist be
highlighted. There is no doubt whatsoever that members of 1FMS were very
conversant with their reles, as articulated in the 1997 Defence White Paper.
When members of this Unit, on 19 May 2000 assisted in the takeover of the

Parliamentary Complex and subsequent holding hostage of government
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Members of Parliament, they conducted an act that was not only illegal but
also ome in total contradiction with their pereeived role. Instant obedience
and biing loyalty, in z sitwation whers authority is never questioned, led the
majority of those that initially went inte Parliamen; and those that reinforcad
them, 0 not only compromise 1FMS as a unit but also the very role it

existed for.

(11i) SOP. 1FMS, from its very inception, had very much conducted most of
its activities on verbal discussions between Major Tlisoni Ligairi, with the
Oificer Commanding (OC) and SNCO's of the unit. None of rthese
discussions nor the results were ever written as instructions or orders. It has
been mentioned to the Board that the unit has Standard Operating Procedures
(SOP), one very much derived from the British SAS. However, in the
course of its inquiry, the Board was not able to obtain a copy of this SOP. It
was quiet evident that Li Baleinamau had access io this docurent bui was
reluctani 1o produce it to the Board, together with those other docurnents he
had removed from the 1FMS complex. The unit so called "Code of
Conduct” is very much based on the British SAS SOP. In its implementation
by 1FMS this SOP was not tailored to cater for the great differences in the
sociak and cultural environment, levels and types of conflicts and theatres
likely w0 be employed in, levels and .types of training, availability of
resguIces, fimance ete which exists. These facts of fife, though harsh, should
have been realised by Major Ligairi and 1FMS should have been informed
accordingly and comntinuously of this. Some new members of 1FMS were
blindly led to believe that divulgence of information to the Board was
against the Unit SOP or "Code of Conduct”. This "Code of Conduct” really
came 10 the fore when the British SAS were conducting covert nperations in
Northern Ireland and was only relevant to a similar situation. Furthermore.

the confusion is between war and peace. In times of war the "Code of
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Conduct" dictates that only authorised ﬁfomaﬁon can be released to the
enemy if a umit member is captured. During the inquiry some 1EMS
members were teluctant to divulge information and the fear of breaching
1FMS SOP and Code of Conduct was used as an excuse. The Board has
deduced that it was due to sifuational confusion and for the mere reason tha:
they would incriminate themselves for actions they took during ithe whele
crisis. Major Ligairi, when questioned, confirmed that it was only applicable
in times of conflict. He further stated if members of 1FMS were using it as
an excuse to withhold information, than "it is good practice for the boys."
This statement indirectly encourages the non-divulgence of information. It
further indicates the mentality of a person who sadly cannot differentiate

between a training situation and reality.

(iv) Organisation. The Board, in the course of its inquiry, has come across
three different 1FMS organisational structures, which do not correspond nor
relate to each other. All these are articulated as Exhibit Q of this report.

Furthermore, the board has not been able to confirm the actual 1FMS
authorised organisational structure. It is now quite apparent, with nothing
written and activities based on verbally issued instructions and orders, that
their was no clear direction for and from those in command within the Unit,
The OC conducted activities in an ad hoc manner and it is questionable
whether Commander REME, whou: the unit was directly responsible to, was
ever privy 16 any 1FMS acﬁvity. Furthermore, it could not be ascertained
whether there was any direction at all to the unit from Commander REME.
IFMS was very much a private army, with its own agenda, answerable only

te Cormander RFMF.

The 1FMS Bond and Code of Conduct

It is normal for any military orientated unit to have a bond that exists
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between its members. This bond is forged by years of facing hardships
together. In comparisonsto a conventional military unit, the bond is
perceived to be stronger within Special Forces because of the nature and
degree of training and hardships, which they encounter. Time is also a
multiplier and the longer members of this unit operate together the stromger
their bond becomes. The Board concurred that even though there were
altegiances io individuals and groups within the Unit, a bond stifl existed

amongst members of 1FMS.

Most of the SNCO's and the then OC Li. Penaia Baleinamau had been in
the unit when Major Ilisoni Ligairi started it in 1987. Thirteen years together
is more than enough time to strengthen suck a bond. Major Ligairi was a
warrant officer in the British SAS and has never had any formail officer
trajping. It is thus understandable that Major Ilisoni Ligairi and the unit
SNCOs would blend and form a clique. This so called SNCO clique
together with the than OC Lt Baleinamau, was apparently rumming 1FMS
activities and other unit members especially officers had to adapt or face
rejectioh or even posting cut of the Unit. In reaiity, there were certain
groupings and allegiances which existed within 1FMS. Firstly, the clique of
SNCOs together with Major Ilisoni Ligairi and Lt Penaia Baleinamau.
Secondly, Lt. (now Captain) Shane Stevens who was the training officer
together with Lt. Sake Tuivanvaveu, Sgt. Bonefasic and Sgt. Todua.

Thirdly, we had the JNCOs and the Troopers who were never really aligned
with any of the two groups above but were just waiting to obey orders,
irrelevant of the origin. On top of all this, is the fact that those that came
trom Yanua Levu were quite predominant in the Unit. It was difficult for
the Board (o ascertain which group Lt. Charles Dakuliga belonged to. He
was very much an officer who was new and trying to establish himself

within the unit. His actions or the lack of it, on the evening of Thursday 18
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May 2000 paints a picture of an officer who was irying to ensure that his
actions should not jeopardize the unit and his position within tHe unit. He did
not &y to disrupt or foil the plan to takeover Parliament and he did not warn

the REFMT nor the relevant authorities.

Even though a bond existed within the unit, allegiance dictated stances taken
by unit members prior o the takeover, during the takeover and after the
takeover. If the bond was as strong as 1FMS members make it out to be,
than all unit members who were in Fiji at that particular time, should have
been involved. Furthermore death threats would not have been made to
those that stayed out of Parliament. It was therefore not the Bond that took
people to Parliament. It was allegiance, instant obedience to orders and the
knowledge not to question authority. Peer pressure aiso cannot be ruied out,
for the majority of those involved were members of the unit who had passed

selection together in 1999.

(c) The Effectiveness of 1IFMIS

The founder of the British SAS, Colonel David Stirling laid down the

principles under which this elite regiment still operates to. Some of these

firmly held tenets relevant to 1FMS are:

1. The unrelenting pursuit of excellence;

2. Maintaining the highest standards of discipling in all aspecis of the
daily life of the SAS soldier; and

3. Humility and humor.

The first tenet, the unrelenting pursuit of excellence, should ensure that all

1FMS activities whether training or operational should be conducted in a

manner nost professional, with thorough planning and forethought 1o ensure

success. However, as it will be highlighted later, there was no pursuit of

excellence at all in the actmal conduct of the activities of 19 May. Tenet two
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SIXTH WITNESS
STATEMENT BY 25706 CPL MACIU TAWAKE

Cpl Tawake, after having been duly sworn by solemn affirmation, was interviewed as
follows:

QL Corporal Tawake, can you give us a brief description of your service with
the REMF?
A [ was enlisted in the army in 1987 on the 1987 recruitment. That same

year, I joined the CRW. I went to the Middle East twice until today.

Q2: Your events on 19% May, 2000, can you give a brief description of your
involvement prior to the events of 19 May and after in regards to the
hostage take-over in Parliament, and also the holding of the hostages after
the take-over?

A I went to Parliament on Tuesday as a sentry until the 13",

Q3: Were you involved in any training and planning prior to the take-over on
the 197

A: Prior to the take-over, we were preparing for the conference that was

supposed to be held in Suva. I was one of the guys that went to Vanua
Levu. We had continuous training at Makuluva up until the take-over,

Q4: What type of training was done in Vanua Levu?

A It was general training, long-range exercises and amphibious.

Q5: ' Who was involved in the training in Vanua Levu?

A The OC.

Q6: . ‘Who is the OC?

A: The OC was in charge of the training,

Q7: - Who is the OC?

A . Lt. Baleinamau and Mr. Ravai.

Q8: You indicated that you entered the Parliament Complex on Tuesday for
sentry duty?

A ‘ Yes.

Qo: B Parliament was taken over on the 19“’, do you mean the Tuesday of the
week following?

Al Yes.

CONMEIDENTIAL
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Tuesday, 2377
Yes.

You went down to Parliament under whose direction or order?
The OC. :

So the OC ordered you to go down to the Parliament Complex?
Yes.

In the Parhament Complex, what were your duties there?
We were mainly controlling the people.

Controlling what people in the Complex?
The supporters.

So your job was to control the supporters?
Yes. i

In the Parliament Complex, were you or anyone else, to your knowledge,
involved with or in contact with any personnel outside Parliament,
whether civilian or military?

No.

Were you or anyone else in the Parliament Complex in contact with
anyone in the IMS at QEB?

Our Admin was always coming there with the administration or whatever
for the boys.

Were you aware of any weapons being taken after the events of the 19" of
May? Weapons being taken from QEB down to the Parliament Complex?
On the 19" T took a leave pass in the early morning so that I could g0
home, That is why I do not know who took over the weapons. Then 1
came back on Monday and they sent me down on Tuesday.

Were you aware of the plan to take over the Parliament Complex?
As T said before, Sir, we were preparing for the Suva one.

I know you were preparing for the Suva one, but my question is directed
to you. Were you aware of the take-over of Parliament Complex?
1 was not aware of the take-over, Sir.
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When you entered the Parliament Complex on the 23 of May, were you
aware of any weapons being taken out of QEB (1MS Unit) into
Parliament Complex?

No, Sir.

Apart from the IMS, were you aware of any other contacts made to any
other officers or personnel within the RFMF?
No, Sir.

You indicated that on your return on the 13" of July after the pull-out
from Parliament Complex, you stayed home until you were arrested.
Upon leaving the Complex, did you or anyone else take weapons home or
anywhere else?

No, Sir.

Prior to 19" May, what was your appointment in the 1FMS? What were
your responsibilities? )
I was Patrol Commander.

How many men were you commanding?
Four.

Am I correct to say that this is a team we are talking about?
Yes.

The exercise in Vanua Levu, how many teams participated?
Maybe five. '

Where did the exercise start from?

From Macuata (Just at the coast). Then from Labasa to Nadogo, then we
crossed to Vanua Levu, from this side to that side to Cakaudrove, then
along the other coast from Natewa Bay, right up to Drekeniwai. Then we
boarded the boat back to Suva from Savusavu.

What boat is this?
The civilian boat — SOFE.,

Were there any officers present in this exercise?
The OC.

Mr. Baleinamau?
Yes,
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Were there any other officers, the Director?
He was in the village. :

Which village is this?
Naibalebale. _

Were there any visitors that came to witness this exercise? Any civilians?
Only the villagers.

You said there was an exercise conducted in Makuluva, How many
teams were involved there?
About three.

When did this exercise finish?
Thursday afternoon.

Were you involved in that exercise?
Yes.

What was used in that exercise?
The objective was for sea survival.

‘What form of transportation did you have from Makuluva?
We were using the rubber boats — dinghy.

What weapons were used in that exercise?
QOur personal rifles - M16(1 and II).

On completion of the exercise, your team returned to QEB?
Yes. '

Those men that were involved on the 19™ of May, were they the same
individuals that conducted the exercise in Vanua Levu and Makuluva?
Some, Sir.

Going back to Tuesday when you reported back to duty at the camp, were
you dressed in uniform when you went to take up sentry duty?

When I returned to QEB, some were dressed in uniform and some in
civilian. I was in civilian.

Was there someone else who accompanied you to the Parliamentary

Complex on that day for your duty?
I cannot recall.

COMFINERTIAL
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How did you travel to the Complex?
My own way.

Did you have any weapons from the camp taken to the Complex?
No.

When you took over the sentry duty at the Complex, were you issued a
weapon?
Yes.

What weapon were you using?
MPS .- :

How did you come to possess these weapons?
I'was there and they had the weapons in the Complex.

Where were the weapons in the Complex?
They were with Mr, Ravai.

Who gave you the weapons?
Mr. Ravai

Were you given any ammunition?
Only one magazine.

Was the mag. loaded? How many rounds? Was it a full magazine?
Yes, I think so.

Did you have a relief system in your duties at the Complex?
Yes.

How were the weapons secured afier relieving your duties?
Someone was there to look after the weapons full-time.

So Mr. Ravai was not there, bui who was there to receive the weapons?
Our CQ.

Who is that?
Someone who had finished his sentry duty and came back took over.

‘Who was the CQ?
Bukasila.
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Was there any register or something to account for the weapons returned?
Yes. Whenever we took over, we often signed it and when we returned it,
we signed 1t too.

What type of register? Was it on a piece of paper or a book?
It was a book.

Did yeu, on any occasion, sign for the weapons?
Yes, Sir.

Were you made to sign for the weapons every time you withdrew or
passed the weapons back?
Yes, Sir.

Could you see the place where the weapons were kept in the Complex?
Yes, Sif.

How many weapons were there?
I cannot recatl.

What weapons did you see stored in here?

-MPS.

Pistols?
Pistols.

Machine guns?
Yes.

Were there any directives given to you as to the rules of the engagement?
Yes, Sir.

What were you brtefed on?
As I said before, we were there to control the crowd.

What were your instructions, if any, if you were fired upon?
[ think the last intention of us going there was to kill someone.

1 understand that, but were you briefed as to what your rules of
engagement was in the Complex?
Sir, as we are trained soldiers, we know it.
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Did you engage in any discharge of the weapons? Did you fire any shots?
No, Sir.

Corporal Tawake, the weapons in the Complex, was in the possession of
only military personnel or did the civilians hold them also?
I can recall that it was only for the military personnel.

But were there any civilians who had weapons in the Complex?
No.

There had been reports in the newspapers that civilians had weapons and
were conducting frainings. Did you see some of this?
No, Sir.

It is general knowledge. The Complex is a very small place. Did you see
the weapons training going on in the camp?
I cannot recall, Sir.

Were you there in the Complex the day the police officer was shot?
Yes, Sir,

Can you tell us where the shots came from?
I do not know, Sir.

Where were you located on that day the police officer was shot?
On that day I was at the top of Battery Hill,

And what was situated at the back?
Only some of us and the civilians.

From the 19" of May up until the day the people left the Complex, you
say you did not fire any weapons, were you involved with any of the
groups that went out and had incidents with the mulitary?

No, Sir.

Were you told who fired the shots that killed that police officer?
I do not know, Sir.

But did you hear of anything in the Complex?
No, Sir,
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Were you briefed as to what was happening in the Complex? In the
military routine, we always have a O~-Group. Was there any O- -Group
conducted in the Complex?

There was no O-Group because we were in small numbers and we were
here as sentries.

What did you hear about that shooting of the police officer?
I came to know about it in the papers.

Who was the IMS person involved in the events of the 19" of May?
As I said before, on the morning of the 19" I had gone home. 1 do not
know who the initial persons were.

Where were the weapons kept in the Complex?
In the security room.

On Tuesday, the day you went to Parliament House, did you see the
weapons that were kept in this security room?
The day I went there, I was rostered straightaway as a security (sentry),

Did you see the weapons in the room that day or the day after?
They issued a weapon for me and then I went for my duty.

You went for your duty, did you bring the weapon back to where that
weapon was kept?
Yes, Sir.

Did you see the number of weapons that were in the room?
Some of the weapons were Kept in black duffel bags.

You are talking about Tuesday?
Yes, Sir.

When were you arrested? The days you were in the Complex, you said
that you was part of the security, did you at any time (from the 19" until
the 13™) leave the Complex? Ifso, for what reasons?

During the length of time from the 19™ to the 13™ of July, I went home
once. I'went home because, as I said before, I went to get my change
(clothes).

So you left the Complex only once?
Yes, Sir.
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Once in eight weeks you ieft the Complex?
Yes, Sir,

And only to get your change from home?
Yes, Sir.

No other reason?
No.

Were you in contact with personnel from QEB also in Parliament House?
Yes, Sir.

Tell us who were these people you were communicating with?
With the boys at the Complex, up there at QEB,

Who are these boys?
Our Warrant Officer Class I, Mr. Bainimoli.

Any other person? When you joined the individuals in the Parliament
Complex, after that were there any member of 1FMS that joined you in
the Complex?

Yes, Sir.

Can you name the persons that joined you in the Complex?
All, Sir?

What do you mean “all”?
All the boys that joined me?

When you went to the Complex on Tuesday, what were the names of the
individuals that came and joined you later?

The boys were there. Ithink I was the last one that joined the group at
Parliament.

The directive that was given to you by Lt. Baleinamau, what did he tell
you? What were his instructions to you?
To go down there and relieve the sentry. They were less in number.

Were you arrested by the REMF personnels and put into a celi?
No, Sir.

You had not been arrested?
No, Sir.
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So after the 13" of July, you remained at home?
Yes. '

When did you start duty? Before that, what unit are you presentty in?
3FIR.

When did you start duty with 3FIR?
About 2-3 weeks ago, I cannot recall.

After you left the Complex on the 13" of July, you stayed at home?
Yes.

When did you come back to QEB?
One week after the raid at Kalabu,

Why?
I came back to know what was happening and what was going on at the
camp.

You came back to the 1FMS?
When I came back, the boys told me that there was a posting order and I
saw my name,

Corporal Tawake, are you aware of any other person that was given the
same instruction given to you on Tuesday?
Some of the new boys were there too.

Were you aware that they were only there because of the task given to
them by Lt. Baleinamau?

As 1 said beforg, it was up to the individual. The choice was ours whether
to go on leave or join the boys.

Just on that note, if Lt. Baleinamau had not told you to go down to the
Complex to relieve the security personnel, would you have personally
gone down on your own accord?

Yes, Sir. Having said that, I think we have a bond that is not seen in any
other area. If the unit was involved, so was L

That bond applies to all individuals in 1TFMS?
I think so.

Youthink so, or is 1f true it applies to 1FMS?



Q120:

Qi2l:

Q122:

117

It applies to everyone.

Then why is it that some individuals went to the Complex and some did
not?

As ] said before, I had joined the unit now for 13 years. We know that
bond.

When you were inside, did you hear or see if anymore weapons were
brought into Parliament?
I did not hear or see anymore weapons being brought in.

You mentioned that because of the number of sentries, you could not get
any O-Groups or briefs, but before you went down to relieve the sentries,
were you briefed by OC or told that by doing this you guys might get the
support of the RFMF, or did you already have the support of the RFMF?
Can you repeat the question?

OC told you to go down to Parliament and relieve the guards, did he tell
you anything else?
He told me to relieve the guards.

You indicated earlier that your support came from 1FMS; you were
talking to them about rations and all. 1EMS in Parliament or those up at
the QEB?

(Silence)

To your knowledge, were you aware of any other support that came from
anywhere else within the 1FMS?
No.

There was a mention of civilians being given weapons. You said that no
civilians were given weapons.
I did not know, Sir.

You did not know if any civilians were given weapons?
No.

Were you involved in any VIP escorts within the Complex?
No.
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Q129; Were any other individuals (Speight, Bukarau) assigned any weapons?

’ Did you see any weapons on them?
A: No.
Q130: - ' Corporal Tawake, the Board is done with you this morning. Should we

require any more points of clarification we will recall you. In the
meantime, what you need to do is to go back to your unit uatil we require
you again. Do you wish to add anything further?

A No, Sir. '

Recalled on 12/09/00:

Cpl Tawake, after having been duly reminded of oath earlier taken, was re-interviewed as

follows:

Q131: Dua na taro; o iko a lako e na training i Vanua Levu, o a tiko talega e na kena
: koya a caka mai Makuluva?

A Sir,

Q132: Na gauna a deploy-taki kina na cycle training qo, tamata taucoko a kauta na nona

: M16; e donu oya?

A Sir.

Q133: Na bogi ni Lotulevu, a kau eso na i yaragi era tawa tiko ena loma ni taga; e dina

oya?

A Sir.

Q134 Na i yaragi cava oya?

A: Pistol kel na MPS.

Q135: O cei a lai pick-taka?

A O neitou training officer ena bogi, o Mr Dakuliga.

Q136: - A lai pick-taki mai vei?

Al Sega ni macala, o keitou a tu ga yani i yanuyanu, o rau a Jako mai vanua.

CONFIDENTIAL
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Q137 O kila nai naki ni yaragi? A cava a tukuni vei kemudou?
A Tukuna o rau me vakayagataki ¢ na ka e yaco e na May 9™
Ql'38: O cei a solia na brief oya?

A O rau ga rau a gat mai tukuna vei keitou.

Q136%: O rau o ce1?

A Okoya vata kei Sgt Naika.

Q140: O Sgt Naika, Ratu vata kei Dakuliga eratou a lai pick-taka na ka oya?
A: Sir.

Q141: Rauta na vica na kaloko oya?

A Rauta na 2000 hrs.

Ql42: Vica na kaloko qai yaco tale i Makuluva na waqa?

A Rauta ni oti e dua veimama na aua.

Q143: O kila e vica na pistol, e vica na MP5?

A Au sa guilecava saka.

Q144: A tu e loma ni taga?

A: Sir.

Q145: A soli vei kemudou e dua na brief?

A Sega.

Q146: Tawa sara na magazine?

A Sega.

Q147 A tukuna o Dakuliga se o cel a solia na orders oya?

A A tukuna okoya ni a solia na orders o Sgt Tikotani.
Q148: A solia na order mai vei, i na Unit?

A Sega ni macala, e dua ga na vanua i wai.

Q149: I na Maritime?

A: Sir.

TEONFEINTNTIAL
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Q150: O cet a kauta mai na i yaragi mai na Unit mai cake?

A Au sega saka ni kila,

Qi51: Na 1 yaragi ko ya a qai mai soli vei Dakuliga e na Maritime?

A Tukuna ga oko ya ni o Sgt Tikotani.

Q152: Oti mai Nukulau, a caka na beach landing i vei?

A Keitou pick-up e na Range.

Q153: Ot1 mai na Range, dou lesu cake tale j na Unit?

A: Keitou tu e kea, keitou sa sega ni duavata e na ka me caka, keitou sa vagqiriti
iratou na neitou € na command level.

Q154 Dou qiri vei cei?

A: A sagai me tarai o Director, o Sgt Tikotani ni keitou sega ni duavata kei na ka e
dodonu me yaco. E yaco tiko o ya me yacova sara-na mataka lailai, lako yani na
pick-up; we brought it back with us.

Q155: Na cava?

A: Keitou kauta lesu tale mai na i yaragi and everyone; suka lesu tale i na keba.

156: Mai na gauna 0 ya, na veimama ni walu ki na ciwa e na bogi, dou a tiko i vei; dou
g .
-a tiko ga e wat se e na Range?

A Keitou a tiko ga yani i wai, o rau ga e rau a lako mali ena dua na boto, rau suka
lesu tale yani.

Q157: O cel a vodo waga?

A: O Dakuliga kei Sgt Naika.

Q158: Oti o ya dou tikoga e kea - Makuluva?

A Sir.

Q159: Me yacova na gauna cava?

A Nodrau lesu tale yani, keitou sa gai lako mai, mai sobu o Dakuliga me saga me
contact-taki iratou na command level.

Q160: Kena vo?

A Kena vou keimami wawa tu ga 1 wai, kele ciri tu ga i wai,
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Tawake, just reconfirming; from Makufuva you head to the landing just off Rewa
Point, on the other side?
Sir,

From there then you came down to the landing on the Range?
Sir.

In between, at one point, did you leave the weapons that were brought over stored
under-water?
No.

1t was not cached anywhere?
No. .

When you returned to camp, you started reconditioning your weapons from your
stores; true?
Sir,

Where were the weapons which were taken to Makuluva?
We brought 1t back with us.

Did you take it back to the armoury?
We took it back to the armoury.

At that point in time in the morning, Friday, there were some weapons loaded into
our blue pick-up truck in front of the Unit Complex; did you see that?
1 only see that it was parked there.

Did you see who the driver was?
No, Sir.

Who were the Int Operatives who were in the Complex that morning?
As I said before, I went home.

But did you see the Int Operatives there in the Complex?
No, Sir.

Did you help in packing any weapons in the Unit?

No, Sir,
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In Makuluva, all the senior NCOs and Mr Dakuliga had a discussion; is that true?
No, Sir. '

One of the discussion was to take part in the events of May 19" was there any other
issues discussed?
No, Sir.

Was there any mention of who was going to lead the coup?
No, Sir. ' '

Was there any mention of the involvement of REMF?
We were asked to takeover in uniform, I do not know what was behind it.

Who asked you that?
When Mr Dakuliga briefed us - to be in uniform.

Na cava mada na vuna o qai lako sobu kina i na Complex e na siga Tusiti, o sega ni
lako ena siga Vakaraubuka, siga Vakarauwai, Siga Tabu se siga Moniti?

Me vaka ni dua na macawa na neitou tn mai wai, au lai raici iratou na noqu
matavuvale, 0 au ga au sign-taka tiko na neitou bank account, na veika keitou bula
kina e na veisiga. -

Na nomu lako sobu e na siga Tusiti a sega ni tukuna vei kemudou nomudou OC e na
gauna o ya, 0 Mr Baleinamau mo dou lako sobu dou lai reinforce i ra?

Moniti a mai vosa vei keitou o Commander. Tukuna oko ya, na ka sa yaco qo,
vakatau vei kemudou; dou livi, take part so stay in camp, tikoga vei iratou na 3FIR.
O au, na noqu nanumi iratou ga na taci keitou eratou sa tu ira o ya, ko ya ga ovyasa
kauti au sobu. :

Na bogi ni Lotulevu mai Nukulau, na gauna dou sa vakaciriciri tiko kina i wai, dou
sa qai gole i na ucuna ka dua mo dou lai vakasigasiga tu kina. Nomudou lai wawa
ena siga o ya, a sega ni so na i yaragi a sobu i vanua i kea se bau dua e sobu?

Séga.

Sega ni dua e sobu?
Sir.

If Major Ligairi was not in the Parliament Complex, would you have gone to assist
the IFMS there, if you had not seen Major Ligairi there?

- Come again, Sir?

CONEIENTIAL
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Q183: What I am asking you is, take for granted that Major Ligairi was not seen in the
Parhiament Complex; would you have gone to join the other IFMS personnel?
A: Sir.

Qig4; You still would have?
Al Sir.

PRl
[ M. TAWAKE]
Corporal

& ——— SEQ V.

[J. N. B. EVANS] [T. GUCAKE]
Lieutenant Colonel Major
President Member

[H. MACOMBER]
WOl

Member

COMNIININTIAL
_56_



Pl 2% .
AR RIS ey 5

-

124

SEVENTH WITNESS
STATEMENT BY 28487 CPL. J ULUICAKE

Cpl Uluicake, after having been duly sworn on the Bible, hereby states;

Al a curu ena mataivalu ena 1991 me yacova saka tiko mai na gauna oqo.

Q1 Vakamacalataka mada na cava ko a vakaitavitaki iko tiko kina ni se bera
na vuaviri .
A Au tiko ga ena tabana ni draiva ni neitou lori ka levu na gauna ni dau lega

neitou lori au sa dau tu ga kina.

. Q2. - Ni se bera na vuaviri, ko a bau vakaitavi ena so na vuli vaka i valu?
R A: E sega.
Q3: - Ko a bau vakaitavi ena kena vakarautaki na vuaviri?
A Sega
Q4. A cava na nomu i tutu ena unit?
A: Au garava ga na tabana ni lori,
Q5: , Ko a vakaitavi ena i ka 19" ni siga?
A Sega
Qo: Gauna cava ko a qai lako kina ena loma ni complex?
A Ni oti ¢ macawa dua.
Q7: E dua a tukuna vei iko mo lako e loma ni complex, ko a tako vakacava e
loma?
A Au a tiko ena march-in ni East Timor; ena gauna sa vakayacori kina na

vuaviri sa tukuni me keimami sa dui march in tale ena neimami dui units.
Au lesu ga mai na siga ya ka lako sara kina noqu unit. Tukuni vei au na
ka sa yaco kei ira na sa tiko mai ra.

Q8: E dua e tukuna vei iko mo lako i ra se ko kauti iko ga?

A Au kauti au saka ga.

Q9: Ena gauna ko sa tiko kina ena loma ni complex, ko bau veitaratara kei ira
na tu e tuba se ena keba?

A Au sega ni bau kila e dua na veitaratara.

Q10: O cei na nomu i liuliu ena complex?

AR E LA !
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O Baleinamau ga e a tiko kina.

O cei a nomu i linliu ena Parliamentary Complex?
O Na Qase -- Ligairi

Na cava na nomu i tavi ena loma ni complex?
Na nodratou security na hostage mai vej ira na lewe ni vanua. Au a body
guard tale ga nei Na Qase.

Na cava sara mada na nomu cakacaka?

E a rerevaki ni ra tiko e loma na lewe ni vanua; e sega ni rawarawa na
qaravi ira na civilians E levu na i rogorogo e levu na ka e yaco tiko e
tautuba ka na vakavuna na nodratou via tarai ira. Kei na bula nei Na Qase
ni ra dau sega ni duavata kei na so na ka e dau vakatulewa kina,

Vakamacalataka mada na organisation e loma ni complex?
Na ka ga e matata vei au na security.

Vakacava ko ira na lewe ni vanua; o cei e liutaki ira?
O ira ga na nodra dui turaga ni vanua - mai na nodra veiyasana ¢ 14.

O cei e raica tiko na ka era vakayacora tiko na veiyasana ¢ 14 0qo?
Au sega ni kila baleta au sega ni dau veimaliwai vata kei ira.

Ena nomu a tiko ¢ loma ni complex, o a bau lako mai tuba ena dua na
gauna?
Au a tu ga vakadua e loma, au sega ni bau curu e tuba.

Ko bau rogoca se raica e so na i yaragi e kau mai na keba ki na loma ni
complex?
Sega

Did you have any weapons with you in the complex?
Yes.

What weapons did you have?
Pistol and MP5.

How many magazines did you have?
4 mags. :

What was your instructions as to the rules of engagement? On the use of
arms, was the rule of engagement clear?
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It was clear. From the briefing we had every morning, it was emphasised
not to use arms. It was just there to frighten civilians.

When did you move out of the Parliamentary Complex?
After the arms were returned and the Fijian ceremony was done.

Where did you go when you moved out?
I went home.

Did you get in contact with other members of the unit after that?
Yes.

What was your form of communication?
By telephone.

Were you arrested?
Yes, at Kalabu.

Were you in the school or checkpoint?
Inside the school.

What were you doing at Kalabu?

I was not doing anything because there were only a few of us. We went
there to do some Fijian ceremony of gusi ni loaloa. That is why T was
there on Wednesday.,

" What was your role in 1MS prior to 19" May; what do you normally do?

Our main role was mainly on training.

In 3FIR there are certain appointments; in 1MS there are certain
appointments — what was your appointment?
Our work involves all of us; we do everything.

There is a specific line of instruction; efther you are in the Transport, OC,
21C, member of a team?
Section 2IC.

Prior to May 19", were you part of the training conducted in the Northern
Division?

I went to Labasa but the aim of the training was for endurance training.

How long was the training for?
One week.

CONVETTEE AL
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Did you take part in the training in Makuluva?
No, because that was when I was with the East Timor squad.

Weapons in the Parliamentary complex; what was the procedure of
applying and returning weapons?

The weapon are personal issues. I am not aware that some of them had
the weapons but I took my personal issue,

The weapon that you had, where was it issued from?
When I went to the complex it was there.

Who.issued it to you?
It was issued by Bukasila who was at the complex.

Did you see George Speight and Bukarau carry weapons?
No.

Did you see any arms that did not belong to 1MS in the complex?
No.

Every morning you were briefed on what to do?
Yes.

On the civilians who had arms, information was given to them when you
were inside?
I do not know which civilians were armed because 1 went in during the
second week.

Why did you leave the draft training for East Timor you had marched-in?
Yes.

Did you complete the draft training?
It had not finished when the coup took place. We were told to return to
Our umits.

When you were at the complex, did you see any military training done in
there and who was involved?
The only training I saw was the march.

Your men were involved?
Yes,
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Q47 No weapon training done?

A: 1 did not see it but some of us were mixing around with the civilians.

Q438: What made you join those other members in the Parliament?

A I am a member of the unit and my mates were there. I went there to
support them. There is a special bond within the unit. No one sent me, I
went in because my unit was there.

Q469: Do you know that what was happening there was unlawful?

A I do not know that but because my unit was there that is why I went in.

T
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(. N. B. EVANS] [A. MOHAMMED] [T. GUCAKE]
Lieutenant Colonel Majo Major
President Member Member
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EIGHTH WITNESS
STATEMENT BY 23303 SGT VLQOTAWA

Sgt Lotawa, after having been duly sworn on Bible hereby states:

I joined the Army in the early ‘80s at the Trade Training School, then I was
transferred to IFIR the following year till the 1987 coup. I was with the 3FIR then I
joined the CRW Unit in early 1996,

Q1

Q2:

Q3:

Qs:

Qe6:

Q7:

Sgt. Lotawa, the events of 19" May on the takeover of the Parliament
Complex, can you explain to the Board your mvolvement in the events
prior to the 19" of May, on the 19™ of May and after the 19™ of May until
such'time when you came back into QEB?

I was away on the 19, I was back into the country on the 5. T marched
into camp straight after I got back from Australia. I was in camp mostly
during the crisis then I was in Levuka till the 13"

Did you, ‘at any time, go into the Complex when you returned?
Once.

For what purpose?

It was approved by our CO 3 and Ops Officer, Mr. Tokorairuku to escort
some members of the Unit. XKeitou lai bose keitou lesu tale mai. A
escort-taki keitou- o Mr. Rokorairuku on that particular day, au sa
guilecava na tiki ni siga.

O a gole i na Complex mo lai bose. Na bose cava o tukuna tiko go o iko?
Au sega ni attend-taka na bose, na nodratou bose na neitou Operations. I
was just drving. Au yaco ki na Muanikau Checkpoint and Mr.
Rokorairuku was there, sa qai dolava na Checkpoint, au sa qai drive-taki
iratou na neitou. Sa oti na bose, we came back on the same route,

Dou lai bose i ve1?
I na Parliament Complex.

Vata kei cei?
O iratou ga na Operations, o wratou na involve tiko € na loma ni
Parliament. 1 was just driving, au a drive-taki iratou ga.

O cei o iratou na lewe ni bose oya e na nomudou lako i loma oya; o ratou
o Capt. Rokorairuku?

Sega o kova e sega ni yaco sara ikeya. Okoya e escort-taki keatou ga yaco
i Muanikau Checkpoint.



Q8:

Q9:

Q10:

Q1z2:
A

Q13;

Q14:
A:

Q15:

Q1é6:

Q11

O cei soti & ra lewe ni bose 0 ya, koya e ra lai bose vata kei iratou | loma o
ya’ :

Au a sega ni attend-taka na bose. Keitou ga na lako yani, o iratou ga na
neitou keitou a tiko vata e na loma ni keba.

O rawa ni tukuna mai o cei so?
Sgt. POSCU, Sgt. Tuilawa sa tiko mai East Timor kei Cpl Buadromo.

Vakamatatataka - o a draivataki Sgt. Ben, Sgt. Tuilawa vata kei Cpl
Buadromo i na Complex me laki vakayacori ikea e dua na bose,

Na ka ga au rogoca ni tiko e dua na misunderstanding mai vei iratou na
tiko € na Complex vata kei keitou na tiko e na keba, au sega ni taura rawa
se cava sara, ia e rairai e dua na veicacati ka sa sega tiko ni keitou
veitalanoa se dua na ka va o ya beka e yaco, mani caka na bose me ratou
vakadodonutaka ka me kakua ni dua na ka e yaco. O koya beka ga o ya
na vu ni bose.

O ya na i naki ni bose o ya?
O ratou laki kerea beka vei CO 3 ke rawa niu draivataki iratou.

Na i naki ni bose?
Au sega ni taura sara na kena matata.

Na gauna o tiko kina ¢ na QEB, bau dua na gauna o veitaratara vata kei
ira na tiko e loma ni Complex, mo talevoni se dua tale na gaunisala?
Sega.

O a tukuna ni 0 a gole i Levuka. Na cava o laki cakava i Levuka?
Baleta au lako ga i noqu koro mani yaco na veika e yaco mai Levuka, au
sa veilewai tiko beka kina i tuba. Sa lai yaco na ka o ya i Levuka, levu na
orders a soli vei au ka relate vata kei na political crisis e yaco tiko.

Dua na ka o se qai tukuna ga qo - e dua na order a soli vei iko mo laki

vakayacora i kea; o cel a solia vei iko na order o ya?

E ratou a solia ga vei au o iratou na neitou Operations.

Satimt Lotawa, o iko, sega ni o keitou na Board, 2 vosa bubului e na 1
Vola Tabu. Keitou dabe tiko na Turaga ni Valu qo, keitou vagara tiko na
1 tukutuku me baleta na ka e vakayacori. E matata vinaka sara na i naki ni
dabe tiko ni Board qo. E matata e levu na ka, ia na evidence e tiko e levu
na ka e vakayacori. O iko sa i ka walu ni tamata me mai dabe i toma go.
E vica vata na i tukutuku baleta na ka e vakayacori sa matata, sa tiko eke.

ONFIDENTIAL
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Na nomu vosa bubului e na i Vola Tabu o iko na kila na bibi ni vosa
bubului e na i Vola Tabu se sega. Meu vakamatatataka, e na loma ni IMS
¢ tiko na kena code of conduct, ka oka kina ni tabu ni ko dau talanoataka
e dua na ka. E tiko qo e dua na pepa ka soli vei keitou na galala me
keitou mai dabe me keitou vakatarogi kemudou baleta e dua ga na tamata
e rawa ni tarogi kemudou; nai liuliu ga ni Mataivalu baleta na ka e yaco,
sa soli kina ki na Board go na veivakadonui me rawa ni keitou dabe ka
tarogi iko e na so na ka. Q tko o sa i ka walu ni tamata me mai soli i
tukutuku. Na i wiliwili ni tamata e na mai dabe ike ¢ rawa ni yacova na
drau se vica vata na drau, E matata vei iko na ka e yaco. E matata sara
ga. E rawa ni o muria na gaunisala o via muria mo kakua ni talanoataka e
dua na ka se o talanoa vakadodonu baleta sa matata oti na ka e yaco. Dua
na taro au na tarogi iko kina. Ke sega ni dabe na Board qo, ¢ dua tale e na

dabe eke. Ke tou veisautaka, mataka e dua tale e dabe ike. E na dabe ga
na Board.

Na ka e vakayacori e na i ka 19 ni siga, o vinakata se sega na veivagagai e
na lako tikoga. Oqo e sa i ka 8 ni Board of Inquiry e dabe. E vica vata e
dabe i tuba. Sa dua na cakacaka dredre. Ke da na dabe tiko vago, dua na
ka dredre me da dabe da taroga tale e dua na sotia, vakabibi ni o keda vata
ga, da buno vata, da tagi vata, dave vata na dra mai Lepanoni kei Sinai, &
matata sara ga oya, ia e must dua e cakava. E maroroi kina na Mataivalu,
na vanua vata kel na kawa tamata. Ni yalovinaka, kakua ni
vakadredretaka na cakacaka qo. Dua na taro; o cel e solia na order mo
lako 1 Levuka?

O iratou na tiko e na Operations.

Na Operations mai cake qo se mai na Complex?
Mai na Complex.

O sa vosa bubului oti e na i Vola Tabu, right now you have just
contradicted yourself E npai matai ni nodatou veitalanoa o kaya ni ko
sega ni veitaratara o iko lako ga. Raica na liga qo, qo na liga ni tamata, ¢
sega sara ni dua na kaukauwa e tiko ike, na liga ni Kalou o vosa bubului
kina, vakatau sara ga vel iko. O cei a solia vel iko na order mai na
Complex?

O Major Ligairi, Sergeant Major Waqaniboro vata kei na so tale eratou
qal mai advise tiko yani,

Ke o rawa ni vakamatatataka o cei na nomu i liuliu e na Parliament
Complex, o Major Ligairi; sa matata o ya o ira na kena vo e ra soli advise
tiko ga vei iko e na nomu tiko mai loma; donu?

To.
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O Waganiboro, o cei tale?
(Silence)

Dua na taro, sa i ka vica ni yabaki na nomu tiko e na CRW, TMS?

Four and a half years. Au recall-taka ga ni levu ga na gauna e advise tiko
yani o rau o Major Ligairi vata kei Waqaniboro. E rau gai dau qiriti au
tikoga e na talevoni, rau taroga tikoga yani na cava e yaco tiko.

Ka lima ni siga au lesu mai Australia - e dina?
Io saka.

O ya na siga Moniti. Na siga cava o qai lako mo lai report yani ki na keba
- siga Moniti vata tiko ga oya, se siga Tusiti?

Au sega ni taura vinaka saka tiko, au kila na Friday beka keitou sobu mai
kina, na i ka 5 ni siga - na date au sega i taura rawa tiko na kena matata
but the following Monday, au a report-in kina i na keba.

O sa qai kauti iratou na i lala oya me ratou lai bose. Bau dua tale na
gauna o curu kina e loma ni Complex?

Sega, levu ga na gauna au pasi va oya, au kila ni levu na checkpoint e ra
dau report-taki au baleta niu tikoga e Nasese. Levu na gauna au mai
vakatarogi kina e na keba. |

Bau dua tale na gauna o curu kina e loma ni Complex?
Sega.

E na gauna o tiko kina ena keba, o iko se dua e loma ni Unit e vakaitavi e
na kena kau kina e so tale na i yaragi e loma ni Complex, se sega?
Au sega ni kila.

Na gauna e yaco tiko kina na veika kece qo, o bau kila tale e dua, o iko
drau veitaratara vata kei dua tale se o rogoca se o kila, e dua tale e loma ni
mataivalu e vakaitavi e na ka kece e vakayacori tiko?

Sega.

Au na sega ni gadreva mo talanoataka na ka e yaco mai Levuka, e matata
vei iko, sa caka tiko na ena veilewai. E sega ni dau rogoci vakadua e dua
na kist. O se qai talanoataka oti ni gauna o tiko kina mai Levuka,
veitalanoa tiko vata kel iko o Na Qase kel Waganiboro. Na gauna o tiko
kina i ke ni bera ni o deploy i Levuka, bau dua na order e lako mai vei Na
Qase se ko Waganiboro se dua mai na Complex me dua na ka mo cakava
e na keba, se dua na vanua i Suva, se sega?
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Sega.

Are you aware of the incident where the police officer got shot in the
Complex?
No, I was not aware of that till later.

Where were you then?
I was at home that night.

Do you know who shot the policeman?
No, Sir.

You attended the funeral, did you not?
Yes, we are related. :

What was your reaction to the shooting?
(Silence) :

How did you feel?
Because he was related to me, you can imagine how 1 feel.

What was your instruciion when you went to Levuka?
(Silence)

What you say in this Board is privilege. It does not incriminate you in
any way. What you say here cannot be used in court, you have to be
mindful of that. It is not like the civil police, go and make a statement
and it is used in court, and you have already been charged on that. What
we want is, I am not going to dwell on that. What we want is, what
instruction did you get from the Complex, what you were to do in
Levuka?

Na instructions, Sir, e na gain-taki na support vei ira sa tu veil ira na
vakasama vakapolitiki ni crisis sa yaco tiko, me keitou qai vakayagataka
me keitou support-taka na political crisis e yaco tiko qo i Parliament. Na
vanua e kilai ni rawa ni support-taki kina na kena rawa n1 hold-taki na
PAFCO. That was the instruction.

Which village do you come from?
Lovoni.

Did any other personnel from IMS accompany you to Levuka?
Yes, two came after Monday.

P Al B N -
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Who are they?
Cpt Rere and Sgt Cakau.

What was it that they were to do there?
They told me that they were sent from Parliament to support me.

How did you travel to Levuka?
I went by the normal ferry - Patterson Brothers Shipping Services. -

Did you take any arms or ammunitions with you?
No, I did not take any weapons with me.

Was any arms and ammunitions brought over to Levuka?
Yes, Sir.

Who brought it over?
Those two who came to support me in there were sent from Parliament.

What did they bring with them?
Two pistols and two rifles.

Do you have the details of these weapons?
Yes, when they came, I took the serial nos.

Can you read the serial nos. to us?
Serial Nos. of the pistols - 315327 and 315316.

What made are they?
Browning.

Were there any rifles brought across?
Yes - M16s; Serial Nos. 8002652; 8207121,

Were any other weapons brought over?
No.

How many ammunitions did you have?
Two magazines each.

Two magazines per pistol?
2 x M16 and 2 x pistol.

Full mags?

SONFIDENTIAL
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Yes.

What happened to these weapons after you returned?
They were brought in back to the Complex.

Which Complex?
To our Headquarters.

The takeover of the PAFCO; were there some other personnels that joined
you there? You said there were 3; you and 2 others.. Were there any
other people that supported you there?

The people from the Tikina.

Which Tikina?
The Tikina of Lovoni,

Was there any police officer with you?
They came to the main gate after Monday, Tuesday, then they went back.

To do what?
I think to join us but I saw them, they were in uniform.

The weapons that were stored in the Unit at QEB, what was the security
arrangements of those weapons? From the time you arrived, what did you
observe as to the security arrangements of the weapons?

It was safe under normal security arrangements. But there were only a
few weapons there. I saw one SLR, 60 milimetre mortar.

When did you leave Australia?
Early May.

Were you involved in the exercise in Vanua Levu?
No.

Were you aware of that exercise?
Yes.

What was your appointment prior to May 197
Platoon Sergeant.

You had indicated earlier that the weapons that were taken to Levuka are
now in QEB. When was it brought in to the Camp and given to who?

A EINENTIAL
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It was returned to our Complex soon after we came back from Levuka,
most probably on the 21%, 22"

Who were the weapons returned to?
To the Complex, Sir, weapons were returned by Sgt. Cakau on that day.
He went up and returned it to the Complex.

In QEB?

Yes.

What sort of equipment did you use for communication purposes; did you
use any equipment for communcation purposes?

Telephones,

Normal telephones or mobile phones?
Normal telephones.

What number were you calling? Who was calling who? You were
calling the Complex or what?
They called me through No. 308424.

That was the number you were to call?
Yes, Sir,

What number were you on?
I was at the PAFCO’s main line, it was 440055.

You said you drove Buadromo and some others, which vehicle did you
use?
The Unit vehicle, Sir - BV 917.

Did you get a clearance from Operations before you left the Camp?
Yes, before we left.

Your going to Levuka was it within your scope of duties from the
Meridian Squadron? Was it part of your duties?
(Silence)

Before you left for Levuka, most of your CRW personnel were occupying
the Parliament Complex. Did you know that what they were doing was
illegal?

Yes, Sir.

o
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Q77. Knowing that, why did you continue to take instructions from Major
Ligairi?
A Sir, me vaka ni ratou sa involve tiko kina na noqu Unit, e na sega ni rairai

vinaka me ra vala tiko beka o ira na noqu comrades, o koya beka oya na
ving au sa mani rairai involve-taki au kina ena ka e yaco.

Q78: Does your loyalty extend to do an illegal act?
Al : 1 cannot answer that, Sir.

Q79: My next question is very much direct. In the Meridian Squadron Unit,
there are a lot of individuals who did not take part. How do you explain
their stance when it comes to loyalty?

A (Silence)

Q80: You were arrested, were you not, Sgt. Lotawa?

A: Yes, Sir.

Q81: Did they give you a reason for your arrest?

Al That week, we were supposed to march into camp, we came were sent

back home. They said to come back on Friday morning. So we all went
back home, then I was arrested on Thursday night. When they came to
pick me, they said, “HQ wants you to come up.” So 1 came and they sent
me to the celi.

Q82: Where were you arrested?
A At home.
Q83: Were you subsequently given a reason for your asrest?
A: No, Sir.
i»g? Q84: Were you receiving normal pay during the period of your arrest?
A: . No.
Q85: Have you been compensated for that pay?
A: No, nothing.
Q8é: - Lotawa, e na gauna qo, o iko veisaumi tiko e na Mataivalu?
A: Sega, noqu qai lako ga mai qo sa qai tukuni mai tuba ni dua vei keitou sa

lairai i na bage, sa rairai gai tekivu veisaumi tale - sa gai ni kua sara beka
ga, au se bera ni check-taka.

Q87: Bau tukuni ver iko na vuna o sega ni veisaumi tu kina?
A Sega, au sega talega ni se vakataroga.

CONFIDE~N g
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A cava na dede ni gauna o vesu tu kina?
15 days.

Did they tell you why they arrested you, whether you were going to be
charged with something?

After the police came, they came and questioned me, then they said that I
was being charged soon after their investigations.

Lotawa, otioti ni noqu taro vei iko; o iko bau kila se ratou lewe vica, se o
cel soti e vakaitavi sara ga e na 1 matai ni gauna e ratou vesu kina na
hostage i Parliament?

Au rogo i talancataka ga ni ratou lewe ono se vitu se walu, ia ¢ na loma
mada ga ni Unit au saga meu kila, ¢ sega ni dua e matata vei au meu kila
ni vakaitavi. Dua ga au raica ¢ na i taba au rawa ni identify-taki koya, o
Ravai baleta ni sa qai lako tiko mai nai talanoa ni 0 koya a dua. Ia na
veitalanoa ga o ya, au sega ni taura rawa o Cei tale. -

This is concerning the arms that are not accounted for. Do you know of
any weapon that was taken out of your Unit after you returned?

No Sir, the only weapon I took note of was this one. When I came back
and saw the instruction of the missing weapons, I confirmed that the
weapons with these serial numbers have been returned.

)
[T. GUCAKE]
Major
Member

Aol non

[H. MACOMRER]

Warrant Officer Class 1

Member
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NINETH WITNESS

STATEMENT BY 286335 CPL SAILOSI KOLIKOLI

Cpl Kolikoli, after having been duly sworn by solemn affirmation, was interviewed as follows:

Q1

A

Qz:

3.

Q4

Q5s:

Q6:

Q7:

Qs:

Q9:

Q10:

What you need to do is to give us a brief outline of your background with
the military service. When you joined, your overseas appointment and
when you joined 1FMS.

I was recruited in 1989. I went to Sinai. 1 joined the 1FMS in 1991 until
now.

Cpl. Kolikoli, the events leading up to the 19™ of May, were you involved
in any activities before 19™ of May within the Unit?
What type of activities?

Whether it is the planning of activities or training for the 19" of May.
No.

Where were you that time?
I was with the East Timor operations.

Were you aware of the planning that was done before the 19" of May or
the events of 19™ of May?
No.

Can you explain the events after the 19" of May and your involvement in
the events at the Parliament Complex?

I was in the jungle. After 1 week we came back and were told to return to
our Unit. We went back to the Unit and our OC toid us to go to
Parliament.

Who was your QC?
Mr. Baleinamau.

What was the directive given?
He just told us to go to Parliament.

Can you recall the date that you went down to Parliament?
After T week.

Can you give us a brief outline of your activities of what happened in
Parliament?
I cannot recall but we were tasked with the duties in the complex.

COMNFIDENTIAL
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Who is the person in command, your immediate Commander or superior
Commander in the complex?
Mr. Ravai.

Who was your overall Commander in the complex?
It was Na Qase.

During your stint in the Parliament Complex, did you or any other
members leave the Parliament Complex at any time?
While in Partiament?

Did you or anyone that you are aware of in contact with anyone within the
IFMS still based at QEB?
I do not know.

Are you aware of anyone within the RFMF that were involved with those
that were in the Parliament Complex?
Col. Tarakinikini.

Can you give us a brief outline on his involvement?
I saw him many times when he visited Parliament.

The reasons?
I do not know.

Was there anyone else within the military that was in contact with you
and those in the Parliament Complex whether on talking terms or through
fax, letters etc? You indicated here - Col. Tarakinikini.

Most of the time T was tasked to do duties.

From the time you joined those in the complex until the time they vacated
the complex, did you at any time leave the complex?
No.

Did you at any time whilst in the complex or before you went in the
complex aware of any weapons taken out of the CRW or the IFMS from
QEB into the complex?

No.

The weapons in the complex. Are you aware or are you involved in any
of the weapons taken outside the complex or any reason whatsoever?
No. '
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When did you come back into QEB?
The afterncon after the incident at Kalabu.

You were in Kalabu?
I'was not there that morning.

After 30™ July when they vacated the Parliament Compilex, where did you
ga?
I went back home.

Explain the time you came in.

After the 13" of July I went home and was told by Mr. Stevens that we
should be at QEB on Thursday 20%. They changed the date again and 1
went in to camp on Friday the fo]lowmg week.

When did you come back to QEB?
On Monday.

You returned to 1FMS?
Yes.

What date was this?
After the stormirg on Thursday at Kalabu, the following Monday.

Where do you live?
At Raiwaqga.

What is your level of education?
Form 3.

Did you pass?
Yes.

Did you do Form 67
I went to FIT.

When you reported for duties at the Parliament Complex, who briefed
you?
Mr Ravai.

Were you issued with arms and ammunition?
Yes.
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What weapons were issued to you?
MPS.

You were given ammunition?
Yes.

How many rounds?
4 Mags.

What was your instructions if you are fired at?
Warning shots,

If they.continue to fire?
Continue warning shots.

If they fail to stop?
Shoot from the waist down.

What if you were fired at?
Run up to the complex.

Would you fire in retum?
I would retumn fire.

The weapon that was issued to you, was it the same weapon issued to you
at the QEB?
No.

Where were you housed in the Parliament Complex?
On the first building.

Were the civilians housed on the same area?
On the other side.

Were you accommodating only military personnel there?
Yes.

Am I correct in saying that the members of your unit are housed in that
area?
Yes.

What were the arrangements for ration?
We do not know about meals because we had food supplied from inside.



QQ49:

A:I

Q50:

A

Qst:

Q52:
A.

Q53:
- A

Q54:

A

e

e et

Eimmeirr 2y
. DAL BB A

143

How did you get your food?
From the supporters.

So you went there and got your meais?
Yes.

When you left the complex on 13 July, did you at any time go to the
Kalabu school where other members were camping?
No.

You did not go there at all?
Yes.

Were you in contact with aﬁy other members of the Unit after the 13"
Yes.

What was thie form of contact?
By phone.

What was the weapon issued to you, was it a personal issue in the
complex or was it returned back after duty?
Returned back.

Who was responsible for the accounting of the weapons?
Mr. Ravai.

Was anyone else present when Mr. Ravai was not there?
Mr. Ravai was there all the time.

Were you briefed as to the role IFMS had while they were there in the
complex?
‘No. ‘

Do you know why they were there?
Yes.

Can you explain why?
Because of the cause.

What was the cause, can you explain?

It was not explained to me but from my own knowledge [ was there
because of the cause.
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Could I be correct in saying you were there because the rest of the Unit
was there?
Yes.

Were you or any member of the TFMS promised any financial reward or
promised any finance for services rendered?
No, Sir.

Did you continue to receive your pay whilst in the complex?
Yes.

And continue to do 50 until today?
Yes.

Did you know what happened after you left the complex?
I was told to return to the QEB.

Were you at any time asked to go down to the complex or did you goin
your own accord?
In my own accord.

Also the activities within the complex, were you pressured to do your
duty or you did it in your own accord?

At my own accord.

Whilst in the complex, did you mix with the civilians?
Yes.

Did you come to know of them?
Yes.

Were you there when the police officer got shot in the complex?
I was inside the complex.

Did you know who shot the police officer?

"No. :

Did you hear of any rumours or stories of what transpired?
No.
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Q74 Cpl Kolikoli, you told us that OC told vou to go to the Parliament
Complex and join the rest of the Unit. Was there any disagreement
between any of the members of the unit?

A What kind of disagreement?

Q75: Did OC instruct you to go and join the rest of the Unit?

A No.

Q76: You said that Col. Tarakinikini visited the complex a couple of times.

A Yes.

Q77 Did you see whom he spoke to?

A I do not know,

Q78: Did he go to the Director or the civilians?

A I do not know.

Q79: When you saw Col. Tarakinikini, where were you at that time?

A: Main gate.

Q80: The one at Vuya Road or the other one.

. A: Vuya Road,

Q81: Was Col. Tarakinikini alone or accompanied by any other military
personnel?

Al I just saw him alone.

Q82; Did you see any other member of the RFMF go into the complex?

A _ No.

Q83: You were not part of a group and not part of REMF personnel in the
complex?

Al " No.

Recalled on 12/09/00:

Pte Kolikoli, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed as

follows:
Q84: " Vakamacalataka; o tiko e vei e na macawa ni vuaviri?
Al Keitou a march-in tiko; keitou a meca tiko vel iratou na Officer Cadet ni Mataivalu

ni Niusiladi mai Savu.

TONFIDENTIAL
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- Q8s: Lesu mai o ya, o sarogoca na i tukutuku ni vuavir, o vakamacalataka talega ¢ iko ni
a tukuna o OC Baleinamau mo gole sobu ki na Palimedi ni sa oti e dua na macawa.
Nomu dau yadra tiko mai na Parliament Complex, o yadra tiko 1 vei; | matamata se e
na perimeter?

A Au dau yadra saka tiko e na perimeter.

Q86: O iko a rogoca na directive koya a solia o Major Ligairi ena kena suka na i yaragi, o
ratou ga na body-guards me ratou maroroya na nodratou pistol?

A Sega saka. '

Q87: A soli vel 1iko nomu MP5 mai kea, bau dua na i yaragi se magazine e tiko vei iko e
na gauna qo se o cache-taka tiko?

A ‘ Sega saka.

7([;44\;

[ S. KOLIKOLI]

. Corporal
i\ 5 .
[J.N.B. EVANS] . [A. MOHAMMED] [T.'GUCAKE]
Lieutenant Colonel \Major Major
President Member Member
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[H. MACOMBER]"
Warrant Officer Class 1
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TENTH WITNESS
STATEMENT BY 29426 PTE U SAUKURU

Pte Saukuru, after having been duly sworn by solemn affirmation was interviewed as follows:

Q1.

-

2.

Q4:

Q5:

Q6:

Q7:

Q8:

Q9:

Q10:

Q11:

Private Saukuru, just give us a brief outline of your service within the
RFMF until May this year.

I was recruited in 1994 and stayed as a reservist. 1 entered the unit last
year, 1999,

Prior to the events of 19® May, what was your involvement in the 1FMS?
What were you doing in the unit?
I was at home that day and I heard on the news that the unit was involved.

That was on the 19" of May?
Yes.

Prior to the 19™ of May, what was your involvement?
Can you clarify what prior means?

Before the 19" of May, you were in the unit?
Yes.

What were you doing in the unit well before this? When did you join the
unit?
In 1969,

What month?
1% of July.

You are just roughly under a year?
Yes. Ihad just gone through selection,

You went through the selection initially. After selection, what were your
duties in the unit?
I was doing normal guard duties in the afternoon.

What was your appointment in the unit?
Trooper.

Trooper 1n a team?
Yes.
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Are you aware or involved in any of the planning stages of the take-over
of the Parliament Complex? Just give us a brief outline of when you were
made aware of the take-over at Parliament?

I heard that the unit was committed that afterncon so I just went inside
because my unit was inside. We have a bond and are committed so I went
in that afternoon.

Did someone give you the directive to go into the Complex or did you go
in on your own accord?
I just went in on my own,

Who was your superior in the Complex? Who gave you the commands or
orders?
I received my orders from our SSM, Mr. Ravai.

Who was the overall Commander of the 1FMS within the Complex?
It was the Director, Mr. Ligairi.

On your involvement in the Parliament Complex, what were your duties
inside?
I mainly performed guard sentry duties.

Guard sentry for what?
I was mostly involved in guarding the gate and the security of the
hostages.

Within the Complex?
Yes.

Were you involved in any other activities outside the Complex?
No, Sir.

Were you involved or aware of any contacts made by those of you inside
the Complex with those 1FMS that remained in QEB?
No, I have no knowledge of that.

Were you aware or involved in contacts with other members of the
RFMF?
No.

Onthe 13" of July, the Complex was vacated. Can you give us a brief
description of what happened after that?
On the 13™ of July, I left the Complex soon after the Accord was signed.
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Where did you go?
[ went straight home.

How long did you stay at home? From home, what brought you back into
camp?

We were told that we were to march in again to camp and that the
Commander had to talk to us.

Private Saukuru, did you continue receiving your pay whilst you were in
Parliament?
Yes, Sir.

After the 13% of July, were you arrested by military personnel and locked
up? o
No.

Were you arrested at any time and locked up?
No.

Did you have any tour of duty to the Middle Bast?
Just one.

To?
Sinai.

Which year was that?
1995 and 1996.

What is your level of education?
I reached Form 6 level.

In earlier questions, you said the responsibilities in the Complex were
sentry duties and security of the hostages. This question is directed to the
security of the hostages. From whom were you securing the hostages?
We were mainly worried about the life of the hostages from the civilians
inside the Complex.

Were you armed in the Complex?
Yes.

What weapon did you have?
One MP-5.

COMFIDENTIAL
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Q35: How much aﬁmunition did you have?
Al Two full magazines.
Q36: Did you have any side arms?
A No.
Q37T Pistols?
A: No.
Q38: What were your rules of engagement?
A I had to fire two warning shots and if the retaliation is still strong, then I

had to shoot, but not shoot-to-kill. I had to shoot the leg or thigh just to
slow the movement of the enemy.

A
)

Q39: Did you, at any time, fire your weapon?

A No.

Q40: Where were you on the day the police officer got shot?

A: In the Complex?

Q41: There was a policeman that got shot outside the gate?

A: 1 was inside Parliament. :

Q42: Do you know who fired that shot?

A No.

(Q43: The weapons that were issued in the Complex, were there any civilians
carrying arms?

A: I do not know.

Q44: ~ What was the arrangement of the weapons in the Complex? Was there
anyone issuing or accepting weapons other than Mr. Ravai?

A: . No.

Q45: The weapons issued to you, was it your personal weapon that was
allocated to you in the 1FMS unit?

A No. -

Q46: ' Were you given the same weapon when you went back on duty?

Al Sometimes because people just came and tock the weapons. At one stage,

no, but most of the time I had that weapon back.
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Q47:
A

Q438:

A

Q49;

A

Q50:

A

Q51

Q52:

Q53;

A

Q54:
A

Q55:
A:

Q56:

A

Qs5T;

A

Q58:
A

Q59:

A
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Was there any O-Group conducted in the Complex?
Our O-Group?

Did you have any O-Groups done in the Complex?
Yes.

Was it done daily?
Yes.

Who used to conduct these O-Groups?
Mr. Ravai.

Were you, at any time, called of the purpose of the 1FMS in the
Parliament Complex while they were there?
I was just told that I was there to conduct security inside the Complex.

What was the reason for you to enter Parliament and join the other
members of the TFMS?
I just saw that the unit was committed so I went in.

Are you aware of the training that was conducted in Vanua Levu?
Yes.

Did you take part in that training?
Yes.

What did the training encompass? What did it involve?

The training was the final exercise. That was the end of our training cycle.
We had to combine jungle and amphibious exercise so we just went there
to conduct our amphibious. We started from the sea, went inland for
jungle training and then returned to the sea.

Which team did you belong to in the 1IFMS?
Jungle group.

Who is your team leader?
My team commander?

Yes.
Overall or troop?

Troop.
Corporal Tawake.
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Q60:;

A:_

Qo61:
A.
Q62:
A
Q63:
A

Q64

Q65:

A

Q66:

Q67:

A

Q68;

A

Q69:

Q70:;

Q71:

_ Were you at the training conducted at Makuluva?

Yes,

What time did that training finish in Makuluva?
It was in the morning, but 1 do not recall the date.

The morning of the day of the take-over at Parliament?
I do not think so. [t was not the morning of the day of take-over,

On the moming before the day of the take-over?
It was two days before the take-over,

Are you aware of any weapon being taken out of the Pariamentary
Complex after the 13 of July?
No. :

Who was responsible for accounting for all the weapons in the Complex?
Just Mr. Ravai,

You said “sentry duty at the gate”. What were you doing? Were you
physically checking for people taking weapons or bringing weapons
inside?

Yes.

You were doing that?
Yes.

Was there any register kept to take account of these things?

No, we were just physically checking.

Whilst on duty, did you encounter any persons attempting to take weapons
outside?
No.

Are you aware of any weapons being brought intc the Complex after you
had entered the Complex?
No: I have no knowledge.

You said you left the Complex on the 13% of Juty and went home, how-
did you leave for home? What form of transportation did you take?
I just went by taxt.
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Q72

A

Q73:
A.

Q74

A

Q75:
A
Q76:
A

Q7T

Q78:

A

Q79:
A

Q80:

Q81:

A

Q82:

Q84:

Did you, at any time, visit the personnel that assembled at Kalabu?
Yes.

You did?
Yes.

How many visits did you make?
I just made the visit on Wednesday and Thursday morning they were
stormed.

Where do you live?
Kinoya.

Were you told what would happen after you moved out of Parliament?
No., :

You mentioned that after the events on May 13%, you were told to report
to QEB because the Commander REMF wanted to speak to you?
Yes.

Did he actually speak to you?
He did not turn up.

And were you informed of the reasons why he did not turn up?
No.

While on guard duty in front of the Parliamentary Complex, did you come
across any RFMF personnel coming into the Complex (RFMF personnel
that were allegedly not involved with your lot)?

I just saw Col. Tarakinikini once.

Was he in uniform or civilian clothes?
‘He was in uniform.

Private Saukuru, during your sentry at the gates, were there orders given
for cars to be hijacked at the gates?

No.

Were you present at any time at the gates when cars were hijacked at the
gates of Parliament?

No.

You were not given any orders to hijack cars?
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Al
Q8s:
A

Q86:

A
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No.

Private Saukuru, do you have anything further to say?
No.

Were you, at any time, promised any financial benefits or rewards for
your services in the Complex at any time at all?
No.

Recalled on 8/9/00:

follows:

Q87:

Q88:
A
Q89
A

Qo0:
A

Qo1;
A

Q92:
A

Pte Saukuru, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed as

Pte Saukuru, rawa ni o talanoataka tale mada vei keitou na gauna cava o dou
biubiu kina mo dou lai amphibious exercise i Makuluva; siga cava dou lako kina,
yaragi cava dou kauta - tekivu mai na nomudou lai exercise, lesu mai me yacova
sara na gauna o curu kina ki na Palimedi?

Au sa sega ni vakasamataka saka na siga kei na tiki ni siga. Au vakasamataka
rawa ga na neitou a biubiu me keitou lako e na “sea survival exercise” i
Makuluva. Na exercise qo e da lako ga 1 waitui, sega ni kau e dua na kakana. Au
a tukuna saka ni vo tu e rua na siga, au a tauvimate saka o au. Na sagaqu
kecekece qo a blister. Au a biubiu rawa mai o au ni se beia ni call-off na exercise.
Na dakai ga au kauta mai o au na noqu personal weapon, M16.

E na gauna o lako mai kina o iko, o cabe mai vei, o pick-up mai vei?
Au lako ga mai e na vanua ni Resup-taki ni yaya ni comms. mai na Maritime.

Na vanua e kele mai kina mai na Maritime, o cei e tavaki iko tu ikea?
O neitou storeman, o Corporal Gaunavinaka vata kei neitou draiva.

O cei nomudou draiva?
O Vakadranu.

Oya e na siga Vukelulu?
Au sa guilecava saka na siga kei na tiki ni siga, ia au vakasamataka ga niu a liu

mal 0 au, o au saka au a mavoa.

Na gauna o liu mai kina o ya o iko, e sa tu evet na nomudou dinghy?

- A se tu saka ga mai yanuyanu baleta ni a se bera ni ot na exercise au sa lako mai.

A lako saka ga mai e dua na dingy koya a lako mai me mai kauta na batiri ni
comms. baleta ni a re-supply tiko na batiri m comms. Na cici saka mai na admin.
run oya au a vodo saka mai kina.

CONFTENERAL



Q93:
A.

O sobu oya o lako sara ivei?
Au sa lako saka ga mai oya, au sa vakadua sara i vale. Au sa davo tiko mai vale
au sa qal rogoca ni sa caka na vuaviri koya au sa qai gole mai kina e na yakavi.

Yakavi ni siga?
Yakavi ni siga koya e caka kina na vuaviri.

Nomu yaco mai ¢ na nomudou Unit, talanoataka mada na veika a yaco me yacova
sara na gauna o gole sobu kina?
Au a direct saka ga mai vale, au gole sara i na Palimedi.

Rauta na vica na kaloko o sa yaco i na Palimedi?
Au sa sega ni vakasamataka rawa, viavia lima ki na ono na kaloko e na yakavi.

Dua na 1 tukutuku keitou taura ni o iko a dua vel ira na i matai ni lako socbu i
Palimedi - e rawa ni o vakadinadinataka oya?
Sega saka, baleta o au a gole saka ga mai vale, au lako saka mai oya.

Vica na kaloko o biubiu mai vale, Saukuru?
Au sega ni vakadeitaka na gauna, au kila ga ni sa viavia 5.00 tiko se 6.00 na
kaloko ena yakavi, o ya au vakadeitaka.

O qai lai kauta mai vakacava na nomu dakai mai na loma ni Palimedi?
Au curu yani i loma, ratou sa tu kina e vica na noqui tokani.

O lai tomika mai vei na nomu dakai? (Map shown to witness) E na loma ni
Complex, vanua cava e lai issue kina vei iko na nomu dakai?
I ke saka (indicating), Int. Room.

O cei a solia vel iko na nomu dakai?

Ravai.

Saukuru, sa oti na ka kece qo, bau dua na gauna ¢ a vesu, o lai tu € na cell mai
cake?

Na gauna saka ga a caka kina na storm mai Kalabu au a vesu kina.

O iko a vesu mali Kalabu?

Sir,

Na gauna o vesu tiko kina oya, drau bau veitalanoa kei Tuivanuavou?
Sega saka.
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Q107:
Q108:

Q109:

Q111:
A

Q112:

Q113:
A.

Q115:

Q106:

Q110:

Q114
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A sega ni dua na gauna a tu ga mai tuba o Mr Tuivanuavou, qai vosa tiko mai vei
iko mai na katuba teka?
Dua ga na gauna a vayadra mai kina, au lako sara mai keirau mai veitalanoa sara.

Rawa ni o talanoataka mada ki na Board se cava drau veitalanoataka?
Lako saka ga mai o koya mai taroga, “Sa vakacava tiko?” Keitou tukuna, “Keitou
se vesu tu ga go.”

Sega ni tukuna o koya vei iko € dua na ka e baleta na i yaragi; me kakua ni tukuni
e dua na ka e baleta na i yaragi?
Sega saka.

Na gauna sa issue kina vei iko na nomu MPS, ena bogi oya o a yadra i vei, o
yadra e na perimeter se o yadra e na passage way, se i matamata?
Au biu saka i ra vei iratou na kaidia.

Nomu tiko tkea ena bogi ni Vakaraubuka, o bau rogoca e dua na veitalanoa ni sa
vakarau kaba yani na mataivaiu?

Au sega ni vakadeitaka saka ni matai ni siga baleta ni sa via ofi toka e rua se tolu
na siga au sa gal rogoca ni sa vakarau kaba tiko yani na Mataivalu.

Na cava sa qai tukuni mo dou vakayacora?
Na gauna saka oya sa tukuni saka vei au meu tiko saka ga e loma, me keitou
guard saka tikoga ka tiko vakavakarau.

The day your admin. came to Makuluva; who was in that boat?
Trooper Nawaga was there

Getting back to the Parliament Complex, you said you were issued with weapons;
what weapons did you carry - MP5, did you carry any other weapons in there?
To my knowledge, I just carried the MPS5.

Were you issued with any other weapons other than the MP5?
No, Sir.

Are you sure?
I am sure, Sir,

The reason why I asked you that is because I have a register here which shows all

* the weapons that were issued in Parliament. It has got the signatures, names, type

of weapon, butt number, and it even shows here that you were issued with colts
and all those weapons, grenade launcher, M203?
No, Tjust carried the MP5.
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Saukuru, vakadeitaka mada, e na veigauna taucoko dou dau lesu mai kina e na sea

survival, dou dau cabe tikoga mai na Maritime, sega tale ni dua na vanua?
Sir.

Ni dou dau lako i wai, dou dau biubiu mai vei?
Keitou dau biubiu saka ga mai e na Maritime. Keitou biubiu ga ikea ni keitou
lako, keitou lesu mai keitou na mai cabe talega 1 na Maritime.

O sa dede 1 kea, o cei soti o raica vel iratou na snipers ni coba tiko nodratou
scope?

Sir, na gauna saka au tiko kina ikea, au sega ni vakasamataka ni dua na neitou
sniper a tiko ikea, koya me vaka scope tiko.

E na loma ni Parliament? -
Sir, baleta o au, na vanua au yadra tiko kina, keitou vaka MP5 kece ga, e sega ni
dua au raica me vaka scope.

When you went for the exercise in Makuluva, did you have a briefing before you
went? '

Sir, the only briefing given to us was that we were going for a sea survival
exercise, and we all knew what we would face in that exercise where we do not
take any food with us.

The day of leaving for Makuluva; who brought you to the Maritime?
Nawaga.

What vehicle was he driving?
The army truck.

Who was driving?
Staff Vakadranu.

0O iko o curu ikea ena yakavi ni Vakaraubuka. O bau raica e dua na lori ni a gole
yani ikea ena siga Vakarauwai, vakasobu kit-bags se para-bags?

Sega saka.

Rauta na ciwa ki na tini?

Sega saka.

Vakacava e na Siga Tabu, e dua na twin-cab vulavula?
Sega saka, na lori saka ga au raica ni curu tiko yani i loma, na neitou lori
damudamu ni Unit, koya saka ga oya au notice-taka saka tiko.
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Q127: Qorl na cava, na motoka - BV?
A lo saka.
Q128: O bau raica na kena kau nai yaragi e na siga Vakarauwai?
A Sega.
Q125 Sigatabu?
A Sega.

o3 J .
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Private
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TENTH WITNESS
STATEMENT BY 29128 PTE WALUSIO LIGANIVA]L

Pte Liganivai, after having been duly sworn by solemn affirmation was interviewed as follows:

Q1l;
A

Qz:
A:

Q5

Q6:

Q7:

Q8:

Q9:

Q10:
A.

Q11
A.

Pte. Liganivai, give us a brief outline of your service with REME?
I joined the army in 1992 in the Engineering section and after that in 1994, I went
out. Irejoined during the selection until todate.

What year was the selection?
In 1999.

Are you aware of any activities that happened before the 19" of May within the

unit? Were you involved in any of the planning prior to the 19%9
No.

When you were aware of the takeover of the Parliamentary complex?

I was at home when I heard that the coup had taken place and I reported to the
camp. When I arrived there it was empty and I heard that they were at the
complex.

What were you doing at home?
I was just staying home.

Were you on leave, what were you doing? You said you were involved in
training last year.
I was not at work.

Why?
I was a bit sick.

You went straight to the camp after your heard of the coup?
I went to the camp.

Who did you report to at the complex?
When [ went to the complex it was empty.

The unit was empty?
Yes.

Then you went to the complex?
Yes.

t’:("‘ LS R TLAL

-02-



Q13:
A

Q17:
A

Q18:
A

Q20:

A

Q21:
A

Q22:

A

Q23:
A.

Q24

A

Q25:

Q12:

Q1l4:
Q15

Q16;

Q19;
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Who did you report to?

It was empty and I heard that the unit was at the Parliamentary complex and I
went there,

You went there and then what happened?
I wanted to see whether they were really there. [ saw them there and went in.

What were you doing at the complex?
Security,

Security for what?
For the gate.

When you were there at the complex, did you contact the 1MS at the camp?
No.

At the complex, did you see any officer there?
I saw Lt. Col. Tarakinikini.

Who was your leader at the Parliamentary complex?
Sgt. Maj. Ravai.

He is the overall leader of the group, who was your leader at the complex?
I cannot mention names.

Who did you listen to?
To HQ.

When you were at the complex, did you every go outside?

- No.

When did you go outside?
On the 13" when the arms were returned.

How long were you at the Parliamentary complex?

‘When I went in until the 13" when the arms were returned.

From 19™ of May till 13™ July?
Yes.

You said within this period the only person from RFMF you saw in the complex
was Lt. Col, Tarakinikini?
Yes.
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A:‘

Q27

A

Q28:

A

Q29:

Q30:
A

Q31:

A

161

Only one officer?
Yes.

You did not see any other military person enter the complex?
No.

Did any other IMS member enter the complex at any time?
I do not know.

Did you discuss with any other member of your unit your testimony to be given
to this Board?
No.

On the 19® of May you were sick, did you see a doctor?
No.

Are you required in the MS to produce sick sheets if you are sick?
No, but to call.

Who did you cali?
1 did not call.

When you came into QEB, was there any other member present in your unit?
No, I did not see anyone.

What time did you arrive at the camp?
I cannot remember.

Morning, lunch, afternoon?
About 1.00pm.

What if I tell you that we have heard evidences here that there were members of
your unit present there at the time. You are the 7" witness we have heard today;
we have heard witnesses come to say that they were present in the unit at the time
you said there was no one there. What do you have to say?

There was no one there,

What time did you leave the camp for Parliament Complex?

- In the afternoon.

About what time?
About 2.00pm.

- )
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Q39: How did you go to Parliament
A By bus,
Q40: When you reached the complex, who did you speak with? Who was the first
person you spoke to?
A I did not talk to anyone.
Q41: When you reached the complex, what time was it?
A I cannot remember the time.
Q42: ~ It was in the afternoon, was it still light or dark?
A 7 It was still light.
‘h Q43 Before 6.00 o’clock?
' A I cannot remember.
Q44: When you arrived at the complex, what did you do?
A I saw the guards at the gate.
Q45: Who was there on duty at the gate?
A Some boys.
Q46: Who?
A I cannot mention names,
Q47: Who was on duty at the gate?
A I cannot remember.
Q48: You do not want to say or you do not know?
A I do not know.
Q49: Were they members of your unit?
A No.
Q50: Were they armed?
A No.
Q51 Did they allow you to go into the complex?
A -~ Yes.
Q52; - Did vou tell them who you were?
A: No.
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Who was the first person you spoke to n the complex?
Those at the gate.

What did you tell them?
I asked them to go in,

Who was the next person you spoke to?
No one else.
[
You did not speak with anyone until the 13 of July?
1 spoke to some people.

Who was the military person you spoke to at the complex?
Ravai.

What did you tell him?
I told him that I was there.

What was his response?
He told me to come in.

Were you assigned any responsibility in the complex?
Security.

Were you issued weapons?
Yes.

What weapons?
Mieé.

Al or A2?
Al.

Were you given magazines?
Yes, two.

Any side arms?

No.

What duties were you assigned?
Security.
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A

Q68:

A

Q&9;

A

Q70:

A

Q71:
A.

Q72:

A

Q73:

A

Q74:

A

Q7s:
A
Q76:;
A

Q77:

A

Q78:
A

Q79:

A

Q80

A

Q81

£
—
{x
—
[
i

164

Where at?
The gate and the complex surroundings.

What was your rules of engagement?
Warning shots.

Who gave you those rules? -
1 know them.

Where did you know them from?
From the camp.

Were you involved in the training in Vanua Levu?
Yes.

Who was your team commander?
Our OC.

Who was your team leader?
1 cannot remember.

Which team did you belong to?
Team 2.

Were you part of the team that went for training in Makuluva?
No.

After 13" July did you meet with other members of your unit?
No.

Did you go to Kalabu where the gathering was taking place?
On the 26" in the afternoon.

Were there any CRW persons in Kalabu?
I only know of myself.

Did you meet Pte. Saukuru at Kalabu on the 26"
No; we met in the morning when we were arrested.

You were one of those arrested in Kalabu?
Yes.

How often did you have O-Groups at the Parliamentary complex?
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A I did not attend any.
Q82: Where were you the day the police officer got shot at the complex?
A I was inside.
Q83 Were you on duty?
A I was on duty mside.
Q84: Where did the shots come from?
A 1 do not know.
Q8s: Did you subsequently hear that the police officer was shot?
A I heard it the next moming,
Q86: What was said about the police officer? -
’ A It was said that one person has died.
Q87: Nothing was said in the complex about the police officer?
Al No, I heard it in the radio.

Recalled on 13/09/00;

Private W. Liganivai, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-
interviewed as follows:

Q88: Private Liganivai, daru lesuva tale mada na nomu statement ko a solia 1 liu, o
vakaraitaka kina o iko ni ka 19 ni siga ni vula 0 Me, na siga ka vakayacori kina
na vuaviri ena loma ni Palimedi, o tukuna o iko ena i matai ni nomu statement ni
otauvimate. Ko atiko ga mai vale, e dina o ya se sega?

A: E dina saka.

Q89 Enaika 18 ni siga ni vula 0 Me, na siga Lotulevu, ko a tiko e vei?

A Au a tiko ena complex.

Q90: O a bau vakaitavi ena exercise e caka mai Makuluva?

A E sega saka. -

Qo1: Na yabaki cava o curu kina ena 1MS?

A Ena 1999.

Q92: O curu ena 1999, vakasamataka ena vula o Me, e wase rua na i lala e tiko ena loma

ni unit, dua na kena i wase e vakaitavi ena selection mai yasayasa vaka Ra, o ira na
tiko mai e organise taka o Lieutenant Dakuliga e dua na exercise “Sea Survival” mal
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Makuluva. Na Sea Survival exercise oya, eratou vakaitavi kece kina o iratou dou a
curu vata ena 1MS? E donu oya?
E donu saka.

Na cava 0 gal sega ni lako kina i Makuluva?
E ya sega ni vinaka tu na t tuvaki n1 yagoqu, au sa mani kerekere meu kua ni lako.

Enai1ka 19 ni siga ni vula o Me e tukuni vei keitou mai vei ira na mai soli tukutuku
eke e tukuni ni o iko e dua na 1 matai nt curu ena Palimedi?
E sega saka. '

Oqori na nomu vosa, au vakadewataka ga na ka e mai tukuni vel keitou. E
vakaraitaki na kemu i taba, ni ko iko a curu ena foma ni Palimedi. O iko, o Tikotani,
Naduaniwai kei Qicatabua. E tukuni tale tikoga ni o iko a dua vei ira na veivesu
tiko, o iko ket Qicatabua. E dina o ya se sega?

E sega saka.

O koya e soli tukutuku vet keitou e dua saraga e dabe tu ena loma ni Palimedi. O
kacivi tale mai ni kua me mai vakamatatataki se o tiko e loma o ya se sega?
E sega saka.

Na nomu i tukutuku o iko ni siga Vakaraubuka tikoga o ya o gole kina ina Palimedi?
To saka. :

Na nomu tauvimate o0qo, o ED, e dua na nomu sick sheet?
E sega saka. Au a cakacaka tikoga.

Ena siga Vakaraubuka?
Ena siga Vakaraubuka ga au bera mai.

Na nomu 1 tukutuku o ko e tukuni ni ko tauvimate?
Au tauvimate au mani bera mai.

Na nomu tauvi mate o ya, e sega ni vakavuna na nomu tarovi iko mai na nomu lako
sobu kina Palimedi?
E sega saka.

E tarovi ike na mai cakacaka, e sega ga ni tarovi iko na lako sobu ki na Palimedj?
E sega, au a bera ga mai ena siga Vakaraubuka.

Ko a sega ni tiko ena brief mai na Maritime, ka brief kina o Na Qase kel George
Speight? '
E sega saka.
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O sega sara ga ni curu ena Chambers ena siga o va mo veivesu?
E sega saka, au qai lako ga ena yakavi sara.

E na mataka lailai ni siga o ya, o sega ni curu ena loma ni Chambers?
E sega saka.

E dua na nomu i vakadinadina?
E sega saka.

Ena nomu lako sobu ena yakavi o ya, o cel a talai iko sobu?
O au ga, au a gole sobu.

O iko ga vakataki iko se o direct taki mai vei Lt. Baleinamau?
Au a gole sobu ga.

Ena gauna o gole sobu kina ena siga Vakaraubuka, o curu ena loma ni Chambers?
Aua curu i loma.

E rauta na vica na kaloko na nomu curu i loma o ya?
Sa yakavi saka.

E rauta na vica na kaloko?
Au sega saka ni tara rawa ¢ vica na kalcko.

E se siga tiko na vanua se sa bogi?
Sa via yakavi saka,

Ena pgauna o curu kina ena loma ni Chambers, o vakaitavi ena kena strap taki na
figadra na hostages?
E sepa saka.

Ena gauna o curu kina i loma, sa vesu tu na ligadra se se bera ni vesu?
Au sega ni raica e vesu tu na ligadra se sega. Au duri tu ga i katuba, au rai tu yani e
loma oti ga e sogo tale.

I Private Liganivai, ena siga oya e tukuna vei kemudrau o Tikotani, o iko kei
Qicatabua mo drau veitomani vei ira na curu ena loma ni Palimedi?

E sega saka.

O dou sota kei Satini Tikotani ena siga Vakaraubuka na 1 ka 19 ni siga ni vula o Me?
Au qai raici koya ga ena gauna au lako yani kina ena loma ni Chambers.
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Qli7: O sega ni sotavi koya ena nomudou unit?
A E sega saka.
QI18: Ena bogi ni Lotulevu na i ka 18 ni siga ni vula o Me o tiko e vet?
A: Au tiko mai vale.
Q119 O sega ni wavoki mai ena nomudou unit?
A E sega saka.
Q120: E dua tale na ka o via vakamacalataka eke?
A K sega, vinaka vakalevu

ﬁgw»\ YV AA
[W. LIGANIVAT]
Private
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[J.N.B. EVANS] [T. GUCAKE]
Lieutenant Colonel Major
President Member

[H. MACOMBER] '
Warrant Officer Class 1
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TWELFTH WITNESS
STATEMENT BY 29433 LT JONE SAKE TUIVANUAVOU

Lt Tuivanuavou after having been duly sworn on Bible hereby stated:

I was recruited in 1994 and was posted to 3FIR as an officer cadet. In 1995, I weat to
Canberra to attend the Military College in Duntroon and I completed that in December when
I returned to Fiji in December, 1996, I started work at 3FIR in January, 1997,

I did the Selection course 1n April, completed that in May and I went on tour of duty to the
Middle East in June, 1997 and returned in June, 1998. When I returned, I was posted to ATG
until October, 1999 when I went back and did the selection right through 1999 to 2000.

Ql: You joined the CRW, 1IMS in 19997
. A Yes, Sir.
N Q2: Lt. Tuivanuavou, do you understand the reason behind this Board of Inquiry and

what we-want you to do now is to give us your knowledge in your involvement in
the events prior to the take over at Parliament, events leading up to the take over and
also the take over, after the take over and until the present time.

A On Friday morning, 19™ May, I went to work and we reported at work at 9 o’clock
because we had PT in the moming. We went to change after PT and reported back
at 9 o’clock. From there, we were briéfed to go back and change into civilians
because we were going to have an exercise. When I questioned, what exercise? We

were told, it was just an exercise. I went back, changed and reported back at 10
o’clock.

When we reported back at 10 o’clock, we were briefed that there will be a minibus
O which would pick us up to go down for our exercise brief. I questioned that but we
were told; “just go”. When the minibus came, we all got in and as I looked around, I
saw the twin-cab that was leading us. I questioned who the guys in the minibus
were and who the guys in the twin-cab were. No one knew them so, I said to myself
that I never know of an exercise to be conducted in civilians. As we got to the
junction, I opened the door and got out and got the other guys to get out. We then
went back to the Unit.

Q3: Which junction was this?

A: The junction from Sukanaivalu and Ratu Mara Road which is opposite RSMS. We
went back-to the Unit and on our way up, we stopped and yarned about who those
guys were and no one seemed to know them, the guys in the twin cab or the driver.

- So, we just decided to go back to the Unit. We went back to the Unit and when we
got in, the telephone rang and this was Col. Tuatoko requesting that one of the
officers to come up and see him. Twent up to see Col. Tuatoko and he told me to get

the guys ready for the hostage situation because Parliament had been taken over. >



Anthony Fullman
Sticky Note
why were civilians tranporting CRW to parliament and why were CRW told to blindly follow instructions -under whose orders?  Was Maj Ligairi acting on his own or under orders of his commander. 

Anthony Fullman
Sticky Note
col.Tuatoko issues standby order to CRW because of hostage situation


2 P8
PR LA,

170

1 went back to those guys. As I came downstairs, I went past OC Baleinamau and
Major Ligairi who were on their way up to see Col. Tuatoko. I went down to the
Unit and gave the order for standby which is to prepare the kit ready for any hostage
situation.

As we were getting things ready, Baleinamau and the old man, upon return from
Col. Tuatoko, Baleinamau came down and the old man left. Baleinamau told me to
tell the guys to call the standby off; to stop preparing whatever that was prepared and
things were under control. As I saw them going up to Col. Tuatoko, I assumed that
the orders were from above.

From there, T went to the Mess for lunch and when I came down, the guys that had
gotten off with me were not in the complex. When I asked of their whereabouts, [
was told that they had gone to provide security. I asked what was the security for. [
was told that the security for the VIPs that were being held. We just waited around
for any other order but there was nothing and nothing seemed to progress from the
standby. )

Later that evening when the selection team arrived from Nadi for the last phase of
the selection course, we all got together and discussed what had happened earlier
that day. They were briefed and then we asked why the guys went down, they said
they had gone to provide security. We then asked the difference between the security
then those guys who stormed Parliament. ' They said that those who stormed
Parliament were wearing balaclava and the ones who were not were the ores
providing security. The guys who went down thought that they were going to
provide security.

Later that evening, I overheard someone on the phone saying that there was going to
be a vehicle to be parked at the back gate to take down the weapons for the guys that
were providing security. I called up Lt. Stevens and informed him what was about
to happen. I told him that they were coming to take the weapons, I did not know
what for and the guys who went down, did not even know what they were there for.
All they thought of was security, they were coming to take the weapons and they did
not even know what it was for.

Lt. Stevens told me to hold on to the key for the armouries and magazine, which I
did and he would go and clarify that with Col. Tuatoko. He went up and spoke to
Col. Tuatcko and he called me back and said in his words; “I do not know what is
happening but I have been told by Col. Tuatoko to let the weapons go. From then on
" he said; “No one is listening to us up here, no one is listening to us down there, just
get your stuff let us go home. 1then left the camp and went home.
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While being at home, I was speaking to Lt. Stevens and we were getting worried
about the control of our arms. He called me up and asked me to go and pick up
those guys that were told to look after those arms. We went and met with these guys
and asked them what they were doing there. From their reply, we assume that they
had been briefed in such a manner which they themselves looked lost.

We then requested an engineer’s truck, we took the weapons that they have been
keeping and I assumed that it was for the Parliament. We took those weapons and
loaded it into the engineers’ truck and went in hiding,

We reported it to the Commander and we told him that part of the weapons that were
taken out had been recovered by us and we had it with us. We really did not know
what it was for and he told us to keep it with us and not to return it to camp until he
say so. )

The reason for that, we assume that maybe someone was plotting something against
the Commander and if anyone was to request anything, we have told the
Commander that we had the weapons there and should he need our help, we would
be there to assist him. We stayed out until he gave us the verbal order to come back
and we brought the weapons with us. That is my statement.

Lt. Tuivanuavou, which junction were you referring to?
The Sukanaivalu and Ratu Mara roads junction.

Did you recognise the civilians who were sitting in the front?
I have never seen him before. All I knew that they were not members of the
military. :

To this date, after the events of the 1ot May?

There was only one person that I know, I do not even know his name but I just know
him by the tattoo on his forechead. He was in the twin-cab. He looked like a
criminal.

We will provide you with photographs of the operation, your Unit and also the
photograph of some of the ex convicts. The other question is who gave the
directives for the exercise to go down? When you were told to do an exercise at
0100 hours; you went home and changed, who actually gave the directives for the
exercise? -

It was Baleinamau.

Those CRW or 1MS that went down, could you give me their names?
I would not be able to give you their names.

COMFIZENTIAL
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You are not aware of the names?
Because they all went down in different lots. From the time, they started going
down, I left.

What we are interested to hear is the names of those that initially went down. The
second lot went down for security and you were made aware of it. After you heard
about the take over, are you aware of the names of the lot that initially went down?
No, I am not aware of that,

Any of the names, personnel from 1MS?
I am not aware of the different groups, the first group or the second group.

Are you awareof the number of weapons that were taken down?

When the weapons went down before they left the Unit, as soon as Lt. Stevens told
me that Col. Tuatoko had said to let them take it because at that time, when we say
soniething in the Unit, no one was really listening, when we went up to the Mess to
speak to those that were there, they were sort of treating us as the enemies.

Who was not listening, is it within the Unit?
Yes, within the Unit because the OC at that time was Baleinamau. They would just
listen to the OC so I could not really do anything there.

Your first knowledge of the take over was when you heard from Col. Tuatoko. You
have no knowledge of the events prior to that?
No, Sir.

After the events of the 19% of May, do you have any knowledge of anyone within
the Unit maintaining contact with those in Parliament?
It was Bainimoli and Baleinamau.

Can you recall on how many occasions?
T am sorry, I cannot recall because most of the time we were out in the bush.

Did you or anyone within the Unit maintain contact with anyone outside the Unit or
with any other REMF personnel about the events happening or activities in the
Parliament Complex?

When Commander posted us out to the bush, our aim was to get all those who were
in Parliament that did not want to get involved to go out and stay in the bush unil
the whole thing was over. The only information we got about what was happening

" in Parliament is when we came 1nto camp to get rations for those guys hiding in the

bush.
Were you aware of any activities within the Unit prior to the 19" of May that were
directly involved to the events leading up to the 19~ of May.
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Q20:

Q21:

Q22

Q23:

No, Sir.

Can you recall any activities before that actually happened or had a link to the actual
takeover?
No, 1do not.

Any prior planning, prior meetings or prior discussions in the Unit?
No, Sir.

As reported in the media, they had a meeting on the 14" of May, they had a Church
service on the 14™ of May. Were you present there?
I was present, Sir.

Can you give me a rough indication of what transpired durmg that?

Tt was basically a Church service to commemnorate 14™ May 1987 and which also
commemorate the day the Unit was established. It was the Church service, morning
tea, grog and home. '

Did anytime on the 14 of May, can you recall of any discussion that actually leads
to the event of the 19" of May? FEven during the grog session or anytime during the
discussions throughout the whole day?

No, Sir.

You are not aware of any weapons that were taken out prior to the 19" of May. On
the 19™ of May, a batch was taken down on the authority of Col. Tuatoko.
Yes, Sir. D)

Are you aware of the numbers that were taken out?
No, Sir.

How many were taken out and the calibres of the weapons?
I do not know, Sir.

Who was responsible for maintaining the record of that? Can you recall who was
responsible for those? When things moved in the military circle, they are recorded,
drawn up, signed for and moved. Can you recall whose area was that?

I cannot recall that. That’s OC, Sir.

You are not aware of any other people in that?

- No, Sir.

Are you aware of the amount?
No, Sir.
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Q30: The lot that was delivered, who was actually responsible for the loading of the
' weapons?
A Sir, when the weapons went out, I had left. - When Lt. Stevens told me that Col.

Tuatoko said that to let them take it (excuse my language) I said; “I do not know
what this Army is” and left.

Q31. You had indicated that a batch of those weapons that were taken out, you have it
recovered with Lt. Stevens, you relocated them and hid them in a separaie location?
A Yes, Sir.

Q32: When did this transpire? Was it within the Unit or outside?

A QOutside the Unit.

Q33: . Where outside the Unit?

A At Bilo in the Veisari area.

Q34 Before you get to Bilo, can you just recap a little? You were away when the
weapons were taken out of the Unit?

A Yes, Sir.

Q35: You went home?

A Yes, Sir,

Q36: From home, your movement from there t0 Bilo, from Bilo to whatever location that
you went to, just take that angle and run with it.

A; Friday night I went home and then on Monday, Shane called me up and informed

me that one of the guys in the Unit had called him up and told him that he was really
worried about what was happening because what they were briefed at the start was
not what actually happened. He told Shane where the guys had gone and Shane
called me up and said that we should go and get them before we get any more
involved without knowing what actually was happening.

Shane went to the camp and asked where some guys had gone and was told that they
had no idea. One of the guys overheard Lt. Stevens being informed and being lied
to, that was when he called him up and told him that those guys in the Unit were
lying to him that the guys he was looking for were at Bilo and were told to go there
by Baleinamau. That was when we took the truck and Shane told me to comé in and
get a truck and get those guys out of Bilo, relocate them so that they do not get
involved with those guys in Parliament.

Q37 ~ The guy that Shane spoke to on the telephone, who was he?
A: He is our Chief Clerk at this present time.
Q38: His name?
A Nacagilevu.
COMHPHPENTIAL
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What is his rank?
Cormporal.

You moved with Lt Stevens to Bilo? Whereabout in Bilo were the weapons
located?
At the military instatlation cite at Bilo, the one similar to the one in Battery Hill.

I am aware of that. Is it the underground range?
Yes, Sir.

The weapons were taken there at Bilo.
Yes, Sir.

How many weapons were there, that you recovered from there?
I would not know the number but there were quite a lot.

The members of the CRW (1MS) that were in Bilo, can you give us their names,
which you picked them and posted them in the bush.
Bonefasio, Tamani, Leweniqila and Nagamu. That is all, Sir.

What was the purpose of the weapons that were moved there and those people that
were in Bilo? There is one lot that we have now in this scenario, one lot is based at
the Parliament Complex and there was ariother lot down at Bilo. Did you gather the

purpose of those after talking to them?
No.

At the time you indicated, where was Cpl. Nacagilevu?
He was in the Unit.

Where was he at that time? When did he make that phone call?
I do not know.

Where were the weapons taken after Bilo?
We took it up to Nabukavesi. We stayed on one of the side roads.

What did you do with the weapons there?
We kept them on the truck.

How long was this for, the duration of this?
Until the time when the Commander gave us the order to come back.

All the time the weapons were kept on the truck?

CONFIDENTIAL
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A Yes, Sir. After we removed it from Bilo, we just stayed between Navua and Suva.

We just kept moving, every night we kept on changing our location. And then untii
the time we assumed that we were followed and would be cornered one day and we
decided to take it all the way upto Sigatoka.

We off loaded the weapons there and returned the truck and left it in Deuba for
about a week before we returned it. We returned the truck on Tuesday and -
Commander told us to return the weapons on Thursday. We returned all the
weapons in the morning on a Friday. [ am sorry I cannot recall the dates, Sir.

Q52: From Navua to Nabukavesi then it was moved to Sigatoka?

A: Yes, Sir.

Q53: Where were the weapons stored in Sigatoka?

A Up at Balenabelo.
) Qs4: - Who secured the weapons in Balenabelo?

A: The same lot that were with us.

Q55: For the whole duration, the weapons remained secured by this lot: Bonefasio,
Tamani, Leweniqila and Naigamu?

A: And then we got Buadromo, Todua, Tuiwailevu. Those guys were the ones that
rotated with the lot. '

Q56: Can we just go back, were you aware of the initial lot that went in?

Al No.

Qs57: Lt. Tuivanuavou, can you go back to the time you were going out of the minibus;
which minibus you were talking about, the REMF or the civilian minibus.

A It was the civilian minibus.

a5 Q58: Was it hired by the Unit?
A I do not have a clue whether it was hired.

Q59: Can you describe this minibus?

A It was white with the blue stripe on the side or from the side that I got on from.

Qe60: Is it common for the minibus to run around Suva and Nausori? This is like the green
minibus that we have in the military?

A It was like any other minibus.

Q61 Who were the members of ybur Unit inside this minibus?

A I cannot quite recall all of them but I just remembered Lt. Dakuliga who was with

me, Sgt. Naika and Baleinamau.

CONFIDENTIAL
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Who were all the individuals that got off in the minibus with you?
Alt I can recall is when we got off the minibus, only Baleinamau and I think it was
Nawaga was the other guy that stayed on with OC.

How many from IMS got off the bus?
About 11, there were quite & lot. The minibus was full and when we got off there
were only two lefi.

Were there any civilians in the minibus?
The civilians were all sitting in the front seat, we all sat at the back.

Who was driving the minibus, a military person or a civilian?
He was a civilian.

Was there any brief conducted inside the minibus?
No, there was no brief

- Why did you get off?

I got off because when I looked at the driver, I knew he was not in the mulitary and
then I looked across and saw the guy with the tattoo on his forehead, T questioned
Sgt. Naika what this civilian was doing if we were to go for an exercise. He just
shook his head and asked whether we should get off and I said, yes. As soon as the
minibus stopped at the junction waiting for the road to be cleared, I opened the door
and got off.

Which route did you take to QEB when you got off the minibus?
We walked up Sukanaivalu and stopped near the Soqoscqo Vakamarama building

and we were asking each other what that was for and if anyone knew and no one
really know. :

When you got off this bus, where was the other vehicle?
Tt was in front of us.

What colour was it?

It was a red twin cab.

Can you tell us the number?
No.

Did you see the pick-up truck park in front of the guard room at QER?
Yes, that is a newer vehicle, this was an old one.

Lt. Tuivanuavou, my first question is were any of the civilians that you saw in the

minibus or in the twin-cab armed?
No, not that T am aware of
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Q74:

Q75:

Q76:

Q7T

Q78:

Q'/:
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Q830:

Q81:
A

Q32:

A

When you left the minibus like vou mentioned at the junction of Sukanaivalu and
Ratu Mara roads, did Lt. Baleinamau proceed on the minibus together with the twin-

cab to wherever they were going to?
Yes, he did.

While you were securing these weapons that you managed to get hold of from Bile,
were you in contact with someone in RFMF for the duration that you were out
between Navua and Sigatoka?

We were in contact with Commander, Col. Seruvakula and Col. Tuatoko.

The other question is when you came down the stairs, in your statement, you
mentioned that on the 19" of May, Col. Tuatoko cailed you and spoke to you and
briefed you to prepare the Unit for a hostage situation, you passed Lt. Baleinamau
and Major Ligairi on the stairs. Did you talk to any of them?

‘No, I'ran out and they were so quick, before I would notice, they had gone past. I

turned back and kept going heading towards the Unit.

My last question is, when you boarded the minibus for this so called exercise, were
any of you armed?
No, we were not.

. Where did you board the minibus from? Is it from the back where you aiways board

from?
Yes, we did.

Is this from the Soqosoqo Vakamarama or inside the camp?
From the Soqosoqo Vakamarama and not inside the camp.

Is OC the only person that can authorise the removal of weapons out of the camp or
does 1t have to come from the Commander Land Force?
I would not know the answer to that question.

What is your procedure when you want to take the weapon out?
Normally, it is the OC.

Can you tell us a bit about the so-called bond that exists within your Unit?
I would say that the guys in the Unit are very close and experienced, the bond that
they have in that unit is not the same as in the other Units that I have been in for

. example 3FIR or ATG. Isuppose it is because of the selection course and the things

that we go through.

Why do you think that this bond did not take the rest of the guys to the
Parliamentary complex? )
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A.

Q87:

A

Because most of the guys did not know anything about it. 1 assumed that if all the
guys were briefed and knew what was about to happen. From the start they would
have probably gone in but I do think a lot of the guys did not know what was
happening. A lot of guys basically found out the real story of what was happening
when they were inside the Parliament Complex.

What is your understanding on the chain of command within the 1MS up to
Commander?

From the troop member to the troop sergeant, the troop commander then the OC
then upto the Commander if it is operation. The admin side goes to CO LFC.

Where does the Director come in?
I'am sorry it comes in after the OC, Sir.

Where does this come from?
It comes from the OC.

In June this year you came back from the Middle East?
I came back from Lebanon in June 1998 and I was in ATG from September, 1998
until about June, 1999. From there I joined the Unit in June, 1999.

Since June, 1999, how many times did Major-General Rabuka visit the location?
Can you recall or are you aware of any?
Just once on that Church service on the 14™ of May.

This year, can you recall how many times the Director visit your location?
The Director left in November, (I think it was) and I am not sure of the date but he
left the Army in November, 1999 and he returned on the 1% of May.

When the instruction came from Col. Tuatoko to release the weapons, you said you
held the keys, whom did you release the key to?
T just put them back in the place where it is normally stored.

When you returned the weapons you brought back from Sigatoka, where were these
weapons stored? '
We brought it back down to the Unit.

Did you take part in any training that was conducted in Vanua Levu?
No, I was not. '

. What about Makuluva?

No, I did not take part.

What was your appointment in the Unit prior to the 19% of May?
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Qo5:

Qos:

Qo7:
A

Q98;
A

Q99:
A

Q100:

Q101:

1 was the Admin officer.

What is the link while you were taking the weapons to the Western Division, what
was the contact for with CO 3FIR?

Most of the admin requirements we requested was through CO 3FIR, rations et
cetera.

Do you wish to say anything else?

Sir, T just like to say that from the beginning of this situation, the soldiers went in
under orders, for instance they were told that they were going in to provide security.
When we asked what is the difference we were told that the guys who stormed
Parliament were wearing balaclava and you guys are not.

That is why most of the guys that were pictured without balaclava and holding
weapons they at that time thought that they were just in there providing security.
When they realised that they were in the wrong, they tried to come out and that is

- when they thought it was too late because they had been pictured in the paper or

appeared on TV, et cetera.

Would you know who the persons in balaclavas were?
No, I do not.

Were you told that those in balaclavas could be members of 1IMS?
I was told that they could be members of the Unit.

When did you come to know about this?

Shane told me that they could have been members of the Unit because that is why
they used our guys to go in. That would give them the chance to take off their
balaclavas and just fit in with the rest of the guys that went in after. In other words,
the guys that went in used to cover them up.

From your knowledge, after hearing that there were a lot of things in the Unit, what
weapons were they using, the initial people that took over the hostage?
I would not know.

Should you at any stage wish to give any information to the Board, make it known to
the Board members and we will recall you. However, as the mnvestigation progress,
we may be required to call you again to answer further questions. You can return to
the Unit and we will recall you if and when the need arise to do so.

* Another matter that we need to do is tomomrow you need to appear here. In the

meantime, we will show you the photos of one of the suspect. We will bring the
photos and you can identify if the person is there. We will provide you with some
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other phatos and also we will send you down to SB branch to look at the photos of
the civilians that were in the minibus and also the twin cab.

A; Str, T'do not think, I would be able to recognise any other because the only guy that
stood up is the guy with the tattoo.

Q102: Okay, we will just do that, we do not need to go around further. We will bring that
tomorrow and you can look at the photos. Should you recognise the person then we
will recall you.

A Sir.

Recalled on 13/09/00:

Lt Tuivanuavou, after having bzen duly reminded of oath taken earlier, was re-
interviewed as follows:

Q103: Where were you on the week of the coup; from the 15% to the 19% of May?

A [ was at work at the Camp - QEB.

Q104: Right through out?

A Sir.

(Q105: You were not part of the Makuluva Training team or the Western SelectionTeam?

A No, Sir.

Q106: Just a point of clarification; those that went down to the Western Division were
- part of the new recruits going through the selection?

A Last phase of the selection.
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And those in Makuluva were just part of the normal cyclic training within the
Unit?
Str.

Dakuliga headed the training in Makuluva?

Sir.

Capt Stevens headed the training team down the Western Division?
Sir.

Throughout that whole week, were you aware of any weapons that were moved
out of the complex prior to the movement on Saturday, 202
No, Sir.

Were you aware or were you involved or heard about any other weapons been
moved prior to Saturday?
No, Sir.

Were you aware of the weapons that were moved down initially on Friday for the
takeover on Friday morning?
No, Sir

Were you aware of any personnel who went to draw the weapons in your armoury
that morning?
No, Sir.

Can you recall who was on duty at the Unit on the night of Thursday, 18™?
I was the duty officer.

The exercise that was conducted in Makuluva, we have heard evidence that they
were given hot box meals from the camp. Bearing in mind that that was a sea
survival exercise, why was such arrangements made?

I do not know, Sir, that was the request of the person in command, Mr Dakuliga.

Were you aware of the weapons that were taken out (in bags) on Thursday night
and taken to Makuluva?
No, Sir,

Who was the duty storeman on that day - Thursday, Gaunavinaka, Sgt Vuki?
I think it was Vosavere.

~ Do you recall the 1IFMS persons who were arrested and locked up in the main

guard room after the events of May 19" at QEBR?
Sir.
COREID YA TLAL
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At any time did you visit those personnels in the guard room?
Yes, we did, Sir.

Can you tell us the nature of your conversation with those personnel? Did you
give the directive to Saukuru, he came in from the side window and gave the
directive not to give any information about the Unit and about the weapons?

No, Sir,

Did you come in from the window and give that directive?
No, Sir.

Lt Tuivanuavou, as the duty officer within your Unit: what are your
responsibilities?

We just mount the guards, and we are the stand-by team for anything that
happens.

How about the security within your Unit in terms of armoury, in terms of the
orderly room; what are your responsibilities to those?
The guards have to secure our complex because of the armoury,

Do you normally hold the keys to the armoury?
No, Sir.

Where is it kept?
It is normaily kept in the storeroom.

Who has access to the storeroom?
Storeman, Sir.

Can we clarify a point; before anyone can open the armoury, and remove weapons
from the armoury should the duty officer be aware of this or shouldn’t the duty
officer give the approval fot this?

There-are certain timings the weapons are drawn out daily, and that is at 1600
hours. :

Weapons for what?
For the guard personnel.

What about if weapons are drawn out after 1630hrs, who is responsible for that?

~ Sorry, Sir!

If weapons are to be drawn out after the weapons for the guard have been drawn
out, who is responsible for that?
The duty officer, Sir.

CORFIDENTIAL
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On the night of Thursday, 18" May, were you aware of any weapons being drawn
out from the armoury after the guards® weapons were drawn?
No, Sir.

Who else was in your Unit after the guard was mounted?
Just the guard person.

Where was the duty storeman or the duty armourer?
He was on duty, also as a guard person.

So Vosavere was there?
Sir.

Did you see Lt Baleinamau?
No, Sir.

Did you see Naduaniwai?
He was on duty also, Sir.

Do you recall the names of all the personnel that were on duty?
Naisara, Bainimoli, Vosavere, Naduaniwai.

This is on Thursday night?
Yes, and Tiko, Sir.

On the same night Lt Tuivanuavou, are you aware of the run that was made down
to the Maritime School to deliver the hot box?
No, Sir.

What is the normal procedure for vehicles leaving your Unit?
The duty officer should sign the RI.

So the night of Thursday 18", did you sign any Ris?
No, Sir.

Were you aware of a hot-box being delivered?
No, Sir.

. Were you aware of any vehicles from your Unit leaving the Unit that night?

No, Sir.

Also within the Unit, is it standard practice that when you people go and exercise
that the RI is signed for the whole exercise - open signing?

CONFIDENTIAL
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I am not aware of that, Sir.

Where is the duty officer supposed to be when he is on duty in QEB?
in QEB, Sir.

So he does not have to be in the Unit?
No, Sir.

What is the means of communication the duty officer has with the personnel in
the Unit?
Mobile phone, Sir. Ihave got a mobile phone on me.

No beeper, nothing else?
No beeper, Sir.

What time did you leave your Unit that night?
I left the Unit at about 10.00 o’clock.

That 15 10.00 in the morming?
No, 2200 hrs, Sir.

At what time did you return to your Unit?
I returned the following morning.

Do you know the time?
0900 hrs.

On Friday the 19%9
Sir.

On the morning of Friday the 19, when you are a duty officer at night, do you
take the day-off the next day?
No, we do not, Sir.

On Friday morning, did you see a blue twin cab that came to your Unit and uplift
weapons? ‘
No, Sir.

Belongingto Jim Speight?

No.

In the momning when you went through the back-gate or the back of the Unit and
boarded the mini bus, did you encourage Mr Dakuliga to get out of the mini bus?

At
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Ql162:

Q163:

Q.164:
Q-165:
Q'166:
Q‘167:

Q168:;

When I got off, I told the guys, who all wanted to go on this, it is your call but [
am getting off, if you wanna come 10 get off T said it generally but I did not
speak to one person in particular.

So you got off the mini-bus?
Sir.

The persons you said were on duty on Thursday; Naduaniwai, Naisara, Tikotani,
Vosavere; was Ravai also on duty? '
No, he was not.

In Ravai’s statement, he indicated that he was the duty officer from Thursday
night to Friday morning?

1 think T was the duty officer.

What was Ravai; he had indicated in his statement that he was the duty officer -
from Thursday and it rounds off on” Friday moming? What was he in the
Complex?

I do not think he was on duty because I was on duty.

He said he was on duty and he received a number of calls on Friday morning. He
had indicated in his statement that he was the duty officer on Thursday to be
completed on Friday; were you aware of that?

No, Sir,

He had indicated that he was the duty officer from the 18" to the 19™; surprising
we have two duty officers. Was Alava also present there on Thursday night?
No, Sir. .

Two people are saying that they were duty officers on Thursday?
I still say that I was the duty officer and he was not.

Di'd-‘you see him in the Unit Complex that Thursdav night?
No, I do not recall seeing him.

What about on Thursday, during the day?
Yes, I recall seeing him.

During the night, where did you go?

T went up to the Mess.

So you went up to the Mess?
Yes, I slept up in my room at the Mess. _
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What time did you return back for duty on Friday morning?
We played a game of touch-rugby in the morning and then we report to work at
0900 hrs.

Did you play touch-rugby on Friday morning?
Sir.

What time was it?
That was aboui 6.00 o’clock.

Was Ravai there?
I cannot recall that, Sir

Where were you on Saturday during the day?
I'think I would have been at home.

Saturday - that is the day after the coup?
I went home on Friday night. I.did not come to work on Saturday.

You indicated that you got a call from Stevens on that Saturday about the
weapons being taken out?
Sir.

Who handed over to you the duties or who was on duty prior to you coming on
duty?
I think it was Ravai, he would have been on duty before me.

Is that the normal way the roster goes?
It is normally just the guys on the ground and at the time, we were short because
some guys had gone to Makuluva and some had gone to the West so we just

shuffle the duty persons.

Why are you so sure that Ravai would have been on duty before you?
Because there were only two duty officers; two groups of duties, he would have
been on one day, and I would have been on the other.
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Is it normal for you to be on duty with Bainimoli, Tikotani, Naduaniwai,
Vosavere?
No, it isn’t.

What was the role that Tikotani was playing in the Unit?
He is the Ops Clerk.

Prior to Thursday 18", was he operati-ng within the Unit or was he operating
outside?
Within the Unit.

Where was Naduaniwai operating from?
He was operating within the Unit.

Do you ever recall any of these people, coming in for your Unit training when you
were there?

No, Sir, these guys only come for any sports break but for normal physical
training and stuff, they do not normally join in.

Could you please elaborate on that; why they do not do it and who are these
people in particular?
They were always on Ops tasking under the command of Baleinamau.

Was it normal for them, since they are normally out there on operational tasking
to be on duty on the night of Thursday?
Yes, they are rostered for duty.

Whenever they go on duty they always go on duty together?
That was one of the first times that happens, Sir.

The weapons that were taken out on Saturday, 20", were you aware of who

- packed the weapons, or made aware at a later date?

Yes, I was made aware of it later. Stevens just told me that he is taking the
weapons out so that they do not take it down to Parliament.
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Q188: The weapons were already packed and put there in the Lecture Room before it

was taken out but were you made aware of who actually packed those weapons?
A No, Sir.

S,

[S TUIVANGAVOU]
Lieutenant

£ [J. N. B. EVANS] [T. GUCAKE]
Lieutenant Colonel _ Major
President Member Member

%&(AQP%\L\;’ -
[H. MACOMBER]
Warrant Officer Class One

Member
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THIRTEENTH WITNESS
STATEMENT BY 28066 CPY, PENI NADUANIWAI

Cpl Naduaniwai, after having been duly sworn by solemn affirmation hereby states;

Au a curu € na mataivalu e na 1988. Au cakava na Military Course, au curu e na SAS, oti au a
post-taki ki na 3FIR. Au curu e na CRW e na 1991. Au a lako i Igiladi, Pakistan vata kel
Afghanistan ena 1996, au lako 1 Lepanoni e na 1997, au post-taki meu nona body guard o Force
Commander. Au lesu mai ena 1998 kau mai tiko tale e na Unit.

Ql: Cpl Naduaniwai, e rawa ni o vakamacalataka mada na nomu vakaitavitaki iko e
na veika e yaco e na vakavakarau ni vuaviri e na i ka 19 ni siga, na veika e yaco e
na i ka 19 ni siga kei na veika kece e yaco ni oti na i ka 19 ni siga; na veika a yaco
mai na gauna oya ki na gauna o kau lesu tale mai kina i loma ni keba;
vakamacalataka mada? :

: A: Ni se bera na i ka 19, au kila niu a duty tikoga e na Complex. Auseganialakoe

- na exercise mai Navala, i Vanua Levu, me yacova mai na i ka 19 ni siga, au a

sega ni kila e dua na ka. Au kila ga.o au me’u a lako i Suva ena ka ni maji. Au sa
tu mai Suva, au sa rogoca ni sa yaco na vuaviri. Ia au sega ni kila ni sa commit tu
ikea na Unit. Niu sa kila ni ra commit tu { kea o ira na cauravou ia na noqu i tutu
va-Kovula, au sa raica ni sa commit tu i kea na Unit kei ira na cauravou, au sa
mani tomani iratou talega i loma.

Sa mai oti na i ka 13 ni Jiulai, au qiri mai na Complex, me extend noqu leave meu
lako 1 na koro, ni sa suka kece na dakai, ratou sa release-taki na hostages. Mai
kea au sa qiri mai na Complex me extend na noqu leave, au sa lako sara ga i na
koro. Noqu lesu mai na koro e na siga Lotulevu, ratou sa giri yani na noqu
matavuvale. Ratou tukuna, kakua ni lako mai, keitou sa threaten-taki tiko qo, ia
na noqu personal safety kei na abuse-taki ni human rights niu sa rogoca na levu na
mokumoku, sa levu na mavoa, keitou sa mani tiko ga e na vale nei Jo Nata. O au,
0 Mr. Dakai, o Vakalalabure, o Jim Speight vata kei Leweniqila. Sa qai veikau o
Mr Dakai. Tukuna o Dakai, “Okay, tou lako i noqu koro, 1 Vunaniu”. Baleta o ya
ni keitou sa garauna tiko na neitou personal safety. Mai Vunaniu, eratou sa lako
tale mai o Jim Speight ratou sa lako mai i Suva, keitou sa mani tu i veikau, keitou
sa split. Oti o ya au sa mani tu mai veikau, macawa dua veimama na noqu
survival fu mai veikau, oti au sa toso mai vavoleka 1 Deuba. O ya e na mataka
latlai ni Siga Tabu. Au sa qai wilika e na pepa e na siga Moniti ni caka na
vanavana mai Sawari, au rogoca ni sa mate e dua na sotia o Blood, vanua sara ga
0 ya na noqu turning point. Sa mani giri mai o Salabogi, au sa tukuna vei Salabogi
me lako mai me mai pick-taki au, meu lako yani i na keba baleta niu sa raica kina
. na yacaqu, sa tukuni talega ni sa involve kina na Unit, qai sa tukuni talega na
Sniper, au sa tukuna sara ga vei Mr. Salabogi me lako mai me mai pick-taki au. O
ya e na Siga Vukelulu. Lako mai o Mr. Salabogi, mai raica sara ga na vanua an
tiko kina me vakadinadinataka, au tiko mai Deuba i kea. Oti o ya lesu tale, lai

CONEINERT AL

T -123-



Qz:

Q3:

Q5:

Q6:

Q7.

COMEIDEMTIAL

191

raici Col. Tuatoko kel Col. Saubulinayau baleta na vanua au tiko kina me clear-
taki au, oti sa qai tukuna o Col. Tuatoko kei Col. Saubulinayau meu sa mai raici
koya e na Siga Vakaraubuka. E na Siga Vakaraubuka, au sa lako vakadodone
sara ga vei rau Col. Saubulinayau kei Col. Tuatoko meu laki tukuna kinz ni o au
sega sara ga ni kila e dua na vanavana ea caka mai Sawani. Oti rau tukuna ke
rawa ni dua na patrol meu lako i Sawani e na Siga Vakarauwai, au tukuna, io au
rawa ni lako baleta sa mate e dua na sotia, au kilai Blood vakavinaka. Oti sa mani
tukuna o Salabogi, “Okay, tu mada ga i vale, weekend baleta nomu tu mai veikau
au sa qal weekend tu i vale.

Moniti sa tukuni meu march-in mai ki na keba, au mai raici Mr. Steven. Mr.
Steven sa qai qiri vei Col Raduva. Sa qai tukuna o Col Raduva, “Okay, se sogo tu
mada ga mo vakamuria mada ga na procedure koya e ratou a vesu kina na
nomudou i lala me yacova sara ga mai na gauna oqo.

Sa vinaka, e vica na taro. Matai, na tayabe koya a caka i Suva, o a tiko kina, Sa
oti 0 ya o lesu tale mai. Mai kea o lesu tale i nomu unit i na QEB. Mai kea, o gat
lai gole vakacava i na Parliamentary Complex?

Niu sa raica ni sa levu na cauravou mai na Unit ¢ ra sa tiko e loma ni Palimedi
Niu sa raica ni sa levu na cauravou sa tiko mai na Palimedi. Au sa raica sa sega
tale ni dua na ka, baleta ga na bond koya e tiko e na Unit, e na nodra sa tiko na
cauravou ni sa fully committed, au sa raica eratou sa tiko tale o iratou na
veiliutaki, au sa mani lako sobu.

Na taro qo; dua e tukuna vei iko mo gole sobu e ra se o kauti iko ga vakataki iko i
ra?
Au sa kauti au sara ga vakataki au.

Na gauna o sa lako kina i ra, 0 sa lai curu sara i na loma ni complex. Na cava na

-nomu 1 tavi i loma o ya?

Au sa kila ga sa soli vei keitou na dakai, au sa taura na dakai, sa tukuni na ka go
sa approve-taki mai cake, sa kila na mataivalu na ka qo, au sa mani commit-taki
au.”

Na cava na nomu i tavi mai na complex?
Yadravi ira tu ga na hostages.

Na gauna o sa tiko kina mai ra, mai na complex, o bau veitaratara tale kei iratou
na lewe ni 1FMS 1 na keba?

- Sega.

O ko se o bau rogoca ni caka na veitaratara vata kei na nomudou unit mai cake, e
na talevoni, se na fax?
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Sega.

O bau kila e dua tale ¢ na loma ni mataivalu a veitaratara vata kei ira na tiko e
loma ni complex, e sega ni tiko e na loma ni 1FMS unit?
Au raica ga e so na turaga ui valu era lako yani.

O cei sot1?

Col Tarakinikini, o kemuni saka (referring to President), Col Naivalurua, lako tale
yani e so ena veisiko, o Mr. Suliano kei iratou na nona lewe ni Platoon se lewe nj
Section koya eratou yadra tiko e yasani Parliament kadua, keitou lai tagomaki
iratou talega.

O kilai iratou na vakaitavi ¢ na i matai ni siga ni vuaviri e na loma ni Complex?
Sega saka,

O sega ni kila o iko o cei e vakaitavi?
E sega saka.

Nomu curu yani i loma ni Complex, o bau lai rai 1 loma?
Sega saka.

E na gauna o sa lai tu kina i loma, o bau kila o iko na kena kau nai yaragi mai na
Unit i cake me kau sobu i na Complex?
Sega.

O sega ni raica, o sega ni vakaitavi?
Sega.

O sega ni kila e dua na ka e baleta?
Sega saka ni kila.

O cei nomu i liuliu i ra i na Complex? O cei e solia vei kemudou na order e na
nomudou qaravi tavi tiko i ra ena Complex?
O ratou ga na officers. Keitou sa na vakamuria saka ga na neitou SOP, o koya ga
na SPT Commander kei iratou na veiliutaki.

O cet na SPT Commander?
E na gauna o ya au raici Ravai ga.

. O cei na nomudou i luliu na 1MS taucoko 1 ra i na Complex; dou vakarorogo tiko

vei cei?
0O Na Qase.
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E na siga cava o a curu kina i loma - na i ka 19 ni siga o a curu kina i loma ni
Complex?
E na kena yakavi.

E na gauna o tiko kina i loma, e na gauna sa vakalalai kina na vanua o ya ena i ka
13 ni Jiulai, bau dua na gauna o ya o biuta na location mo lako i na dua na vanua,
1 vale se dua tale na vanua?

Au lako ga mai vale, au mai giri i na Complex au sa tukuna kina niu sa lako i na
koro, au sa lako sara ga i na koro.

Na siga cava o biuta mai kina na Complex?
Oti sara ga mai na i ka 13 ni siga.

Na gauna sa lala mai kina na vanua ya?

o.

O sa qa1 gole i vale?
Io

Na gauna o tiko kina i loma, na dakai cava o vakayagataka i loma o ya?
Na support weapon.

Nomu na support weapon?
Sir.

Na dakai cava o vakayagataka tiko e na gauna ya?

Na light machine gun.

Na calibre?
5.56

O bau vanataka vakadua na dakai?
Sega sara ga.

O bau vakaitavi e na dua na ka e yaco i tuba?
Sega.

E vica vata na incidents a yaco i tuba, tabaki tu e na pepa ka da kila taucoko tu.
Bau dua na gauna o vakaitavi e na dua na incident ya?
Sega. :

Where were you when you heard of the overthrow of the Government in
Parliament?
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[ was in Suva.

[FR]
D

Where in Suva?
1 was in the march.

Which part. of Suva?
Flea Market.

Ll
he

How did you go to camp on Monday?
T went by bus,

PO PO PO B
L%}

Q335 When you arrived in Camp you went to your Unit?
A Yes.
_v’ Q36: Did you meet any of your personnel from the 1FMS in the Unit?
’ A Yes.
Q37: Who were they?
A Mr Bau.
Q38: Anyone else?
A And the new guys.
Q39: You know Private Saukuru?
A: Yes.
Q40: You know Private Liganivai?
A Yes.
Q41: Did you meet them there?
A No.
Q42: Approximately what time did you leave camp?
A: After lunch.
Q43: It will be 12.00 to 1.00; 1.00 to 2.00; which of the two?
A Between 1.00 to 2.00.
Q44: id you go direct to the Complex from the camp?
A . Yes.
Q45: How did you travel?
A I travelled again by bus.

Ay
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Q46: When you arrived at the Compiex, you said you were issued with a weapon. Who
issued you with the weapon? :

Al No one issued me any weapon. I just went and picked a weapon up.

Q47: So you saw a weapon there?

A Yes, it was there.

48: How many weapons were there?

A: I cannot recall it.

Q49: Can you tell us the weapons that were there?

A Yes.

Q50: What were they?

A Uzis, MP5, pistols.

Qsl: Were they stacked up or in duffel bags?

A I just know that they were there.

Q52: How many ammunitions did you have?

A I could not recall it.

Q53: What specific duties did you have in the Complex? You said you had to guard the
hostages?

A Yes.

Q54: What duties in particular?

A The safety of the hostages was my responsibility. Nogu i tavi meu protect-taki

iratou na hostages.

Q55: Which part of the Complex was your post?

A Qutside.

Q56: Did you see any civilians carrying weapons?

A No.

Q57: Do you recall the police officer that got shot outside the Complex? Where were
you on that day?

A . I'was inside the Complex.

Q58: Did you hear about the shooting?

A I heard about it after the shooting incident.

CONFIDENTIAL
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A

Q65:
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Q69:
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A.
Q71:
A:
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What did you hear?
That a policeman was shot.

Were you told who shot the policeman?
No.

Were there any inquiries made as to who shot the policeman?
No.

You said that on the 13% you rang the Camp. Who did you speak with?
Mr. Salabogi and Corporal Bonafasio.

When you arri-ved at the Cbmplex on that afternoon on the 19“’, did you see any
individuals with balaclava on?
No.

How were they dressed?
Same as the one [ am wearing now.,

Did you have the same dress till the 13™ of July?
No.

Did you get a resupply of your dress?
(Silence)

Did you change your clothes?
Yes.

Where did you get your change from?
From inside.

Inside where?
Inside the complex.

Was it your own clothes?
Yes.

Who brought it to you inside the Complex?

- My wife. ‘

You said that the weapons were lying there and you picked on up. Was there any
security measures there for the drawing and returning of weapon?

COMEIGEMTIAL
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I do not know.

When you picked up your weapon, were any other personnel from 1FMS present?
No.

The place where the weapon was kept, is it easily accessible? Can you get in
there easily? Where was the weapons kept?
In one of the rooms.

In the top part of the Complex or the bottom one?
In one of the rooms below.

How did you get in touch with Lt. Dakai and Jim Speight when you returned from
the village? How did you get in contact with them?
Mobile phone.

Dua noqu taro - o vakaraitaka ni 0 yaco yani i na Parliamentary Complex, sa
vakaraitaki oti vei iko e sa kila tiko na Mataivalu mai cake, sa ratou solia talega
mal na nodratou veivakadonui. O rawa ni vakaraitaka mada vei keitou o cei e
vakaraitaka vei iko na i tukutuku ya?

E tukuni ga vei au ni sa giritaki mai cake, sa kilai mai cake na kena kau mai na i
yaragi. O au noqu gai rogoca ga ya, au sa kila, na Mataivalu sa tiko mai muri.

O cet a tukuna sara mada ga vei iko? O tukuna tiko gori ni dua a tukuna vei iko, o
cel a tukuna vel iko?
Au kila ga ni dua ga na turaga ni valu mai cake, e dua ga vei keitou.

O koya a tukuna vei iko m sa vakadonui na ka e vakayacori tiko o ya?
Io.

O nanuma se o cei na yacana?
Au kila o Mr. Tuivanuavou.

E tukuna o koya vei iko mai vei?
O ya na ka e tukuna vei iratou na cauravou.

Nomu qai yaco yani ki na Parliament Complex na ka o ya sa ratou vakadewataka
mai vei iko na cauravou?
Io.

Ia e sega ni dua na turaga ni valu e tukuna mai vakadodonu vei iko?
lo, e sega.
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Karua ni taro, Kovula; na i tavi cava mada o garava tiko e na loma ni Unit?
E na loma ni Unit o0 au na Sniper.

Na gauna dou bera ni lako kina e na maji e na 1 ka 19 ni siga ena mateka lailai,

dou na must brief-taki na vu ni nomudou lako mo sobu mo dou laki tiko & na maji,
e na tukuni vei kemudou na vanua mo dou laki tu kina?
E dodonu me keitou lai observe-taka tu ga na maji.

Sega tale ni dua na ka?
Sega.

Ia, dou a dui lakolako sobu e na nomudou lako sobu, se o ni a kau sobu ni lai biu i
ra?
Sega.

Na gauna dou sa tiko kina i loma, sa oti e dua na macawa, iko a vakaraitaka e liu
ni o gai lako yani o sa sega ni raica me dua e va-balaclava tu. E dua a va-
balaclava tiko ekea, a tiko va na Unit qo se lako mai tuba?

Au sega sara ga ni kila.

Rawa ni o tukuna mada se cava na vuna e kau kina vakalevu vakaoya na i yaragi
keinaiyayaetuiloma o ya, o bau rogoca se dua e tukuna vei iko na vu ni kena
kau kina vakalevu na 1 yaragi?

Au sega saka miu taura rawa.

Kovula, dua tale na taro; e na i ka 19 ni siga o sa vakaraitaka oti vei keitouni o a
duty tikoga e na loma nt nomudou Unit mai cake. O a tiko i vei?
Sega, au a tiko mai Suva e na maji e na i ka 19 ni siga.

Ni se bera ni o gole sobu e na Maji, e na vica na kaloko o a gole sobu kina e na
Maji 1 Suva?
E na mataka lailai.

-0 biuta mai nomudou vale, o vakadodonu sara 1 Suva se o biubiu mai e na Unit?

Mai vale ga i Suva.

Ia, ni se bera na 1 ka 19 ni siga, o bau rogoca vakacaca tiko ni na dua na exercise
dou na vakaitavitaki kemudou kina se so mai na nomudou Unit e ratou na
vakaitavitaki iratou kina e na i ka 19 ni siga?

Sega.

In the Parliamentary Complex, did you have O-Groups?
No. '

CONEIDENTEAL
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Q96: Were you briefed by anyone?
A No.
Q97: Were you told what was happening in the Complex?
A Ne, we just know our individual duties.
Q98: You said you were protecting the hostages, protecting them from who?
A From the civilians.
Q99: Were they threatening the hostages?
A The possibility, yes.
Q100: Was there any act done to threaten the civilians?
Al No, we were there.
i Q101: When you were there in the city of Suva, you heard that the Government was
overthrown? Did you hear who had overthrown the Government?
A No, I just heard that the Government was taken over.
Q102: When you arrived in the camp, were you told who had overthrown the
Government?
A; From there, I heard from the boys that the Unit was committed.
Q103: What do you mean by saying “committed”?
A That the boys were in Parliament.
Q104: Doing what?
A: They were inside the Parliament.
Q105: But were you told what the boys were doing inside the Parliament?
8 A I thought it was an exercise, I was not sure.
Q106: Despite not being sure what the boys were doing in Parliament, you still went
ahead and entered Parliament?
A I just wanted to confirm.
Q107 You went to confirm?
A Yes.
Q108: . When you went inside Parliament, did you confirm what the boys were doing
, inside there?
Al Yes, from there T know.
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What were they doing?
I know that it was not an exercise.

What was it?
Just ...

Just what?
They just told me, there has been a takeover.

Did they tell you who had taken over?
No.

Did you feel right being there in Parliament?
I do not know.

What was the reaction of the soldiers when the policeman was shot?
I do not know.

What was your reaction?
I felt sorry.

Was there anything you could have done to stop it?
(Silence)

You were in charge of the security, were you not?
I'was just tasked with the security of the hostages.

You were outside the compiex.
I was inside.

Cpl Naduamwai, se bera ni tou toso, kevaka e dua tale na ka o via vakamacalataka
se dua na ka e lutu ka o vakasamataka tiko e na gauna o0qo, e rawa ni ko tukuna
mai. E dua tale na ka o via tukuna?

Au via tukuna ga ni neitou tu i kea, keitou tu sara ga ena muri lewa. Ni keitou sa
rogoca ga ni sa kilai mai cake, sa ra involve tu kina e so na kanala lelevu, baleta
levu na gauna dau lako o OC i cake, lai brief vei iratou i cake, au gai
vakasamataka ni sa mai yaco na veika o ya, qo sara ga o ratou na veiliutaki.

Ia, ni sa toso tiko sa tukuni tale ni sa sega ni involve na Mataivalu, keimami sa

- veilecayaki tale o au kei ira na cauravou. Me da kila ni o keimami tamata

vakarorogo, keimami vakarorogo tu ga vei ira na veiliutaki, ia au sa sega ni kila
na vanua e medre kina. Sai koya saka ga o ya.

COMEIDENTIAS
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Q133:

E dua tale na taro e tiko; o vakamacalataka o iko ni lako vakavica o OC vei Cal
Tarakinikini me rau lai veitalanoa. O cei 0 OC - nomudou OC o kemudou?
Baleinamau,

O bau kila a lako vakavica vei Col Tarakinikini, a caka i vei na bose se na
veitalanoa?
Dau levu na gauna ni oti toka na morning tea, se oti toka na veimama ni walu.

Me vaka o se qai vakamacalataka, e levu tu na kanala e ra involve ena ka qo se e
dua, o 1ko taiega 0 a lako o lai briefi cake?
To.

E rawa ni o cavu yacataka mada e vica na colonel o lai brief-taka i cake?
Col Naivalurua, Col Baledrokadroka, Commander Lesi, Major Vunidaiga, Major
Ligairi, tiko talega kina o Col Raduva kei Lt. Dakai.

O cel e dau lai brief-taki?

- Dau brief-taki mai vei keitou.

Dau brief-taki mai vei kemudou?
Sir.

Mo dou lai brief-taki ira na i lala Turaga ni Valu?
Sir, koya na brief o ya baleta e kaya o Col Naivalurua me dua mada na briefing,

Me dau caka e na veisiga?
Sega, koya ga e na siga o ya.

Dua ga na siga?
Sir.

Mo lako cake o iko mo lai brief-taki ira?
Sir)
O ya sa oti na vaaviri

Sega, se bera na vuaviri go.

Na vula? .
Na February beka, se bera ni lako kina o Col Narvalurua.

Na brief qo e baleta na cava, e rawa ni o vakamatatataka mada?
Qo na briefing ga ni neitou Unit kel na neitou role sara ga.
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Q134: A caka ga vakadua?
A lo.
Q135: Cpl, there was an ultimatum put out by Commander for those soliders that were in

the Complex to return back to the camp. Did you receive that message?
A No.

Qi36: - You said you were following orders but later realised what was happening, why
then did you not return to camp? What was holding you back?

A Because we were told that the military has been committed, that the military is
behind this,

Q1i37: Did you continue to receive your pay whilst you were at the Complex?

A Yes, Sir.

Q138: Cpl Naduaniwai, vinaka vakalevu. Kevaka ¢ dua tale na ka o vakasamataka,

yakavi ni kua se mataka se dua tale na gauna o sega ni tukuna rawa e na nodatou
veitalanoa qo, yalovinaka qai tukutuku ga mai vei dua vei iratou na lewe ni Board
mo qai kacivi tale. Kevaka o na gadrevi tale mo mai dabe ena loma ni Board qo,
keitou na qai kacivi ko tale, o sa rawa ni lesu tale. O tiko i vei e na gauna qo?

A Au se sogo tiko ¢ na cell mai cake.

Recalled on 11/09/00:

Cpl. P. Naduaniwai, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-
interviewed as follows:

Q139: Au na via vakadeitaka ena matai ni gauna o solia na nomu i tukutuku o solia epa
solemn affirmation. E so na ka e laurai tiko eke, it is not tying up with us. Other
IMS are saying other things and you are saying a different thing. Keitou sa
interview taki George Speight, eso na former Parliamentarians, those that were
inside the chambers, keitou na qai raica talega na tapes.

Au na tarogi iko tale ena vica na taro. O iko a kila na ka e baleta na vuaviri ni se
beranaika 19 ni siga?

A: E sega.

Q140: Were you involved in the packing of weapons prior to the 1 gy
A No.

Qi41: O iko a matai ni curu ena complex ena take over?

A E sega.
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Q142: E vica na tamata era a tiko e kea, o George Speight, Tikotani kei na kena i katolu o
iko. Even the IMS are saying that. O curu ena i matai ni gauna se sega?
A: Au a tu saka ga ena unit.
Q143: E dua na ka au via vakamacalataka vei iko. Na Board of Inquiry oqo, e dua ga na

tamata e rawa ni direct taka me caka na Board of Inquiry, na i liuliu ni Mataivalu.
Na i iuliu ni Matai valu e vakacakacakataki kemudou. Na ka o tukuna tiko oqori, na
nomudou code of conduct, me kua nt dau soli na information, details of operation,
na inquiry oqo sa authorise taki, o ko na Kovula e dodonu mo kila vinaka. Na code
of conduct e apply taki ena gauna o lako kina ena buca ni valu. Na gauna o vesu
kina, mo kua ni solia na i tukutuku. Eya sucu na IMS i cake mai na British SAS.
Ena loma ni SAS, ena gauna e vakayacori kina na official inquiry, e vakatarai me
soli na i tukutuku. Au kurabui kevaka o sega ni vakabauti au. Au kila na code of
conduct oqori, na cava na kena code of conduct, we have the old man on tapes,
keitou tarogi Na Qase. In fact, o Major Aziz, eya tarogi Na Qase.

E rua ga na tamata e rau sega ni via solia na i tukutuku. Keitou qai tarogi koya
baleta na code of conduct me vakamatatataka., We have been authorised to ask these
questions. We are bound by the employment oaths to get this inquiry otherwise no
one enquires into anything in such a unit like this. No one knows, the only person
knows is the REMF. You understand what has happened. The Commander has now
directed us to do this investigation, otherwise we would not have done it. T think
you are confused with this. O iko a curu ena 1991, I am sure you should know
better. Various statements of Warrant officers and lieutenants who have been there
including the old man. They have given their statements, and they have given much
information, you are not giving what you should be giving. E rua na ka e rawa ni
yaco vei iko, o iko na kila vinaka. We basically know, there is proof, tapes,
witnesses, oti oqo keitou na qai tarai Mahendra Chaudhry kei ira na dabe tiko e
loma, o ira era raica na ka e yaco. Some people were present in there, they know
you. Ni soli na i tukutuku, e laurai saraga na tamata e lasu. Ni keitou yacova na
stage 0qo, e matata saraga na ka e yaco.

Au na tarogi iko tale. O cei eya solia vei kemudou na briefing? Ko a lako i exercise

i Makuluva se sega?

A: E sepa saka,

Q144: Ko a lako 1 exercise kina yasayasa vaka Ra vata kel iratou na training, ko a tiko mai
na keba? O cei a solia na briefing mai na keba me caka na vuaviri?

A Au a sega saka ni tiko ena keba.

Q145: Ko dou a lako 1 sota ena Maritime vata kei Na Qase kei George Speight?

A

A giritaki saka yani.
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Q146:

Q147

Q148:

Q149:

Q150:;

Q1s51:

Q152:

Q153:

Q154

Ko a tiko e vei ena gauna oya?
Au a tiko saka ena unit.

Mai kea dou qai laki sota taucoko e kea vata kel Na Qase kei George Speight? O
dou qai vodo ena lori mo dou gole sobu ena Parliament Complex? E donu oya?
Mai ra Maritime, dou vodo, vica vata na twin cab, minibus vulavula, e liu o Na
Qase. O qo na ka eya yaco ena mataka na i ka 19 ni siga?

Io saka,

Dou a curu sara i loma ni complex, sobu o Na Qase e wawa tikoga ¢ kea. Liu sara o
George i loma, e dua na kau e vakababa tiko ena loma ni chamber, ladeva na kau o
George, karua o Tikotani ka i katolu o iko. E donu oya se cala?

Donu saka,

O dou tikoga e kea sa lako na veitalanoa, lako na ka kece, o Tikotani e vanataka na
nona pistol. E rua na pistols e tiko vua, e biuta tale, taura tale e dua ka vanataka. E
rua na shots e vanataka o Tikotani, ¢ donu oya se sega?

E donu saka.

Ena nona tiko e loma o Tikotani, vakalailai e a curu yani o Na Qase, it could have
been an hour or two, cawiri ga vakalailai, yali tale. E donu oya se sega?
E donu saka.

Oti oya qal curu tale yani o Major-General Rabuka, veitalanoa vata kei George
Speight, rau veitalanoa ga vakalailai, gutuwa tale i tuba o koya. O rogoca na nodrau
veitalanoa vata kei George Speight?

E sega saka. Au raica ga ni rau veitalanoataka e dua na ka, lesu i tuba qai lesu tale
mai sa veisau tale. Na ka ga au rogoca; “are you people happy, are you people
eating.”

Oqo e taroga o Rabuka?
Io, e tarogi iratou na lewe ni Palimedi, tarogi keitou, “are you people happy”, qai
smile ga mai ka lako sara ki tuba.

O cei e kaba cake i cake?
Au sega saka ni raica.

Sa ot1 oya,-qal curu yani o Jone Naisara, e veitaba wavoki tiko ena video camera, qai
dua e dodoka vua na dakai, e dua ga vei kemudou me vakaga ni a vesu mai tuba. E

- domu ya se sega?

E donu. Au nanuma ga de dua mai na TV.

E ya mai curu i loma me veitaba tiko ena video camera 1 loma? E donu ya se sega.
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Q160:

E donu saka.

Na siga Vakarauwai ena 12 na kaloko, o bau raica na kena sobu na i yaragi ena loma
ni complex? : )
E sega.

Vakacava ena siga Tabu, rauta na 7 na kaloko kina 9 na kaloko ena mataka lailai, o
bau raica na kena sobu na i yaragi?
E sega saka.

O bau kila se o cei e kauta na 1 yaragi, na loading party se o cei e nona i tavi na kena
laki kauit mai?
E sega saka. -

E dua na ka au via tukuna vei ko Kovula. E bibi vei iko, bibi vei au, e bibi vei ira
na CRW na taro oqo. Na nomu na sauma vakadodonu na taro ogo, na ka eyaco sa
mai affect taki ira tiko 0qo na CRW taucoko. Au na sega ni kila na ka ena yaco vei
kemudou. Au na sega ni rawa ni tukuna baleta ni sega niu vakaitavi. Na ka oya e
vakatau tiko vei iratou na ovisa. Mo na tukuna vakadodonu na ka, Au na tarogi iko
ena normu i tutu va-kovula. Na gauna cava e matai ni gauna o rogoca kina ni na caka
na vuaviri? Ko a tukuna ni mataka lailai oya ena i ka 19 ni siga e dua e qiri yani vei
iko, o cel eya qiri yani vei iko? :

O Tikotani.

Ko a tiko e vei ena gauna oya?
Au a tiko mai Suva.

Ena maji. Ena gauna o kacivi kina, dou mai sota e kea, tu kina o George Speight, o
Na Qase. Ni se bera ni dou sota, ko ya sa rogoca oti se o kila na kena plan taki na
vuaviri? Ena 1 matal ni gauna o rogoca kina ena gauna o dou brief taki kina ena
Maritime?

Io saka.

E dua na ka au via confirm taka, o cei eya solia na briefing; o Na Qase se o George,
se o rau ruarua?
O rau ruarua saka.

O George-e vosa vet cei, vel kemudou taucoko?
Io saka,

Oti oya sa qai vosa o Na Qase?
Io saka.
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Q172

166:

Q167:

Q169:

Q170:

Q173:
Q174:
Q175:

Q176:
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O rawa ni vakamacalataka na ka e tukuna o koya?
Ni sa na take over taki na Palimedi.

O 1ko edua vel ita na operatives?
E sega saka, au tu saka ga 1 loma.

Na nomu training, o ko e dua vei ira na operatives, e donu oya?
Io saka.

Lesu tale mada, ena gauna o kauta yani kina na dakai i loma ni chambers, o ira na
kena vo era vaka pistols, o iko ga o vaka MP5, e donu oya?-
E sega saka.

Na dakai cava eya tiko vei iko?
Na Uzs.

O ira na kena vo erd vaka pistols, oya na i matai ni curu?
Io saka.

Just to go back to the camp on the morning of the 19®, this is what has been told to
us. That before the meeting at the maritime, the weapons were loaded from the
armoury in a blue pick up truck which was driven by Jim Speight. Is that true that
you were cne of the people that were loading the weapons into the truck? This is the
pistol that was issued to you, 315321, and the Uzis number is 72206127 That is
your personal issue. When you were in the chambers, George Speight in the front,
Tikotani and you. You were inside the bar?

Yes, Sir.

Is it true that Qicatabua was on this side and Vosavere came from the outside with
the balaclavas?

Its true, Sir.

Who was covering you from the back?
T did not see him, Sir.

Who were the people with you in the minibus?
I did not know them.

The team in the minibus, were they members of 1MS?

- Ionly know Ravai, myself, Tikotani and Na Qase.

Do you know Liganivai from Mokani?
Yes, Sir.

CIONFIDENTIAL
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Was he in the vehicle with you?
No, Sir.

Did you remember the day the TV station was broken into? Did you escort the
ctvilian staff to the TV station?
No, Sir.

Did you at any time carry a sniper rifle with you?
No, Sir.

Do you know the person who was canymg the sniper rifle?
No, Sir. _

E rawa ni ko vakamatata taka mada na cava na nomu relationship vata kel Mr.
Baleinamau?
O koya na noqu officer commanding,

Kemudrau veikilai?
Io keirau veikilai, keirau a tu vata mai ATG, keitou ROSB vata, keitou cadet vata.

Ena gauna oqo e drau se veivolekati tikoga kei Mr. Baleinamau?
Au sa sega tu mada ga ni raici koya.

Dou vesu tu, dou bau rogoca e dua na ka baleti koya?
Aukila ni sa vesu tu ga.

O dou bau loma tarotaro se cava ¢ se vesu tuga kina o koya?
Au sega ni kila na cava se vesu tikoga kina, na ka ga au kila ni o keimami na tiko e
ra, we Just obey orders. Keimami tamata ga ni vakarorogp.

In your unit are officers expected to stand up for their members?
Yes, Sir:

Do you now feel that some of the officers are not standing up for you?
Yes, Sir.

Officers like your previous OC?

Yes, Sir.

Kowvula, ena bogt ni Lotulevu na i ka 18 ni siga, ko a tiko e vei?
Au atiko e vale.

OREVSENT! 40
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Q200:

A

Q201:

Q202:

A:

Q203:

Q.IQO:
Q_igl:
Q}92:
Q'l93:

Q194:

Q196:
Q197:
Q198:

Q1599;

Ko a sega ni wavoki mai na complex?
E sega saka.

Ko a sega ni lako kina Maritime?
E sega saka.

Ko bau kila na sea survival exercise?
1o, au kila.

O kila o cei soti ka lako?
Oratou o Mr. Dakuliga.

E tiko kina o Sokiveta?
Au sega saka ni kila.

Oqo e vakatau vei iko, o via sauma se sega? Ena gauna oqgo kevaka e tukuna o Mr.
Baleinamau mo cakava e dua na ka, o na cakava?
E sega.

O Vosavere, was he a member of the team that went into the Chambers?
E sega saka.

Ena gauna dou sa tu kina ki loma, gai curu mai o koya?
Au kila ga keitou sa fu e loma e qai curu mai o koya.

So, he did not go in with the team that went in?
Au sega ni kila, au qai raica koya ga e kea.

O iko a vaka balaclava ena nomu curu i loma se sega?
E sega saka.

O Vosavere eya vaka balaclava tiko?
Io saka.

Ena i ka 27 ni siga, ¢ a lauvana kina e dua na 2™ lieutenant, o Mr. Rokoura ena
checkpoint. A tukuni ni Jauvana mai vua e dua na sniper. Au kila ni o tko o sniper,
0 Celeasiga kei na so tale. O bau kila o cei e vanai Mr. Rokoura?

E sega saka.

" E sega ni o Tikotani?

E sega saka. As a soldier, au sega ni rawa ni vana tale e dua na noqu comrade.

Ena siga oya e so na civilians era vakaiyaragi tiko?
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Au sega ni kila saka.

Eso vei kemudou e kilai iratou na TFs kei na Reserves, e so vel ira a mai tukuni vei
keitou ni sa mai soli vei ira na i yaragi mera veivike ena yadra. Ena macawa oya sa
continue tu ga mai nomudou yadra, dou sega ni vakacegu, eya sega ni soli vei ira eso
nai lala oqo na i yaragi.
Au sega sara ga ni kila.

Go back to the 19 ena gauna o dou lako sobu kina ki na Maritime slipway, were
you told to draw your personal weapon or were you told by OC to draw weapon
before you go down for this exercise? Ena gauna o dou lako sobu kina, dou sa
vakaiyaragi tiko.

Keitou lako ga-yani sa tu na dakai.

Dou gai lako sébu, dou sa draw taka nomudou personal weapons?
Keitou qai lako-ga yani sa kauta mai o OC.

Kena i balebale dou qai lako sobu dou sa kau i yaragi tiko?
To saka.

E dua na tamata o bau sotava i loma ena i matai ni macawa, na yacana o Taufa. Eya
turaga ni ovisa qai vakasakei koya o Commissioner Savua. Au sega ni kila na i
matai Nt yacana, e turaga ni Lau,

E sega saka.

Na nomu tiko ena unit, ena dua na gauna ni o dou deploy ena exercise vaka oqo, dou
lako yani dou sota, brief, dou qai sota. E bau dua na gauna mo dou curu ena dua na
vanua ka dou sega ni vakatovotovo. Se ni se bera ni dou cakava e dua na ka, dou sa
cakava na plan, exercise, dou sa qai toso?

lo saka.
Kevaka e dina na ka o tukuna tiko oqori, you must have been surprised when you
went down and was briefed at the Maritime?

Yes, I was so surprised.

What made you move?
I ' was commanded.

Kea sega e kea o Na Qase, would you have gone?

" E sega saka.

Are you still receiving your pay?
It has been ceased, Sir.

Corpg Ty A4
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Q214; When?
Al The day we came here.
Q215: Ena gauna o tiko kina e loma, o sainitaka e dua na Leave App?
A Io saka.
Q216: O cei e kauta yani?
A O Vuki ke1 Caucau.
Q217 Drau bau veitalanoa kei Col. Caucau?
A E rau veitalanoa kei Na Qase, o koya e lako ga mai e mai lulu vei keitou.
0218: Na cava e tukuna vei iko ni sa solia vei iko na Leave App.?
A: Sainitaka na nomudou leave me cover takd na nomudou tiko e loma.
Q219: O veisaumi tu ga mai loma?
A Na noqu tiko oya, au veisaum;i tiko ga.
Q220; Ena gauna o yali tu kina, o veisaumi tuga?
A: lo saka, e sa qai mai cease ga eke.
Q221: E dua tzle na ka o via vakamacalataka?
A: Au via vakamacalataka saka ga ni keitou muria saka na i vakaro.
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FOURTEENTH WITNESS
STATEMENT BY 24562 PRIVATE MAJKEYI BUKASILA

Private Bukasila, after having been duly sworn by solemn affirmation, was interviewed as

follows:
Q1; Private Bukasila, ni se bera ni o talanoataka na ka e yaco, e rawa ni o
vakamacalataka na nomu military service?
A Au curu saka ena maiaivalu ena 1983 ka matai talega ni noqu lako i Lepanoni ena
vula ko Okosita ena yabaki vata oya. Au qai gole tale i Sinai ena 1987, au gole tale i
Lepanoni ena 1989 ka lesu tale mai ena 1990. Na i otioti ni noqu tour of duty ena
yabaki sa oti ka lesu mai ena vula 0 Maji ena yabaki ogo. Sa kena levu saka.
: Q2 . Ena gauna cava o curu kina ki na 1MS?
&5 A: Ena 1997.
Q3: E rawa ni o vakamacalataka na ka o vakaitavitaki iko kina ena ka e yaco ena i 19 ni

siga ni vula 0 Me? E bau tale ga kina na vakavakarau ni se bera na i ka 19 ni siga
me yacova na gauna o lesu tale mai kina?

A: Au qai gole saka ena Palimedi ena siga Vakaraubuka ena macawa ka tarava. Ni oti
na coup ena siga Vakaraubuka nai ka 19 ni siga, au qai gole ena Palimedi ena siga
Vakaraubuka ena macawa ka tarava. Me baleta saka na vakavakarau, au sega saka
ni rawa i vakamacaia kina.

Q4. Eya yaco na coup ena siga Vakaraubuka na i ka 19 ni siga ena kena macawa ka
tarava na 1 ka 26 ni siga o qai curu kina ena Palimedi?
A: fo saka.
Q5: Ni se bera o ya, o a gole tu 1 vei?
A: Au a gole saka tu ena veibulu vei noqu Na.
Q6: Ni se bera na i ka 19 ni siga ko a tiko e vei?
A Au-a tiko saka ga e na keba.
Q7 E nai ka 19 ni siga, e rawa ni o talanoataka na ka eya yaco ena loma ni Unit?
A Au sega saka ni kila. Au sega ni rawa ni’u talanoataka baleta ni’u sega saka ni kila.
Q8: O sega ni kila baleta niko a sega ni tiko e kea se ko a tiko e kea?
A Au a sega saka ni tiko e kea, au a yali,
Qo9: Ko a tiko e vei?
A Au a gole saka tu ki Vanua Levu ena veibulu vel noqu Nana.
Q10: Ko & lako ena 1 ka vica ni siga ena veibulu koya?
CONFIFENT A
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Ena siga Lotulevu na i ka 18 ni siga ni vula ko Me.

Ko a ban kila e dua na ka ena kena vakarautaki na vuaviri; e dua na vuli vakaivalu se
cava ko bau vakaitavi kina?
E sega saka.

Talanoataka mada na siga ko a curu kina ena Complex ena i ka 26 ni siga ni vula ko
Me? O cei drau a sota kei pai tavi cava o laki garava?

Au a gole saka ga yani ka'u laki veivuke tu ena yadra kei iratou na noqu i tokani
eratou tiko mai Palimedi.

O cei e a brief taki iko ena nomu a gole yani i kea?
E sega ni dua e brief taki au saka. Ni’u rogoca ga eratou sa tiko e kea na noqu i
tokani au sa gole sara ki kea.

E dua na briefing e a caka vei tko ena loma ni Palimedi?
E sega saka.

E sega ni dua e solia vei iko na brief mo lako i yadra?
E sega saka.

Ena gauna o tiko kina ena loma ni complex o bau veitaratara kei ira na security.
E sega saka.

Ena gauna ko a tiko kina ena complex bau vakadua na nomu biuta na complex mo
gole ki tuba?
E sega saka.

E na nomu tiko ena complex, o bau vanataka vakadua na dakai?
E sega saka.

Ena loma ni complex ko bau veitaratara kei na dua ena talevoni se fax, dua na turaga
ni valu se dua e lewe ni REMF?
E sega saka.

Na i tavi cava o dau qarava tiko ena loma ni nomudou Unit?
Au diver saka tiko,

Ni se bera ni o gole 1 Vanua Levu ena leqga nei tinamu ko a bau vakaitavi ena dua na

" exercise e a vakayacora na nomu i luliu?

L sega saka.

E sega ni dua na exercise 1 Nukulau ko a bau vakaitavi kina?
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E sega saka.

Ena gauna ko ya gole kina ki Palimedi mo laki yadra, nai yaragi cava ea soli vei iko
kei cei ea solia vei iko na i yaragi?
Na MP5 saka. Ea tuga e kea au lako ga yani au sainitaka.

O sainitaka vei cei?
E atu saka ga e kea nat vola, au gole ga yani au sainitaka.

E a dua e bau yadrava tu na i yaragi?
E sega saka.

Ena nomu raica na i yaragi-ena kena biu tu, e rawa ni gole ga yani e dua ka sega ni
sotla me taura na dakai?

Na i yaragi saka era sa dui tara saka tu ga o ira e nodra.

Na nomu o iko ko a sainitaka o gai taura?
To saka.

O raica na vanua e tu kina na dakai ni secure?
Jo saka.

E a yadravi tu?
E sega saka ni dua e tiko kina, e a loka tu na rumu.

E soli ga vei iko na ki o taura maj?
Io saka.

Private Bukasila, kenai balebale ¢ rawa ga ni dua e taura na ki ka taura na dakai?
Au sega saka ni rawa ni sauma na taro oqori?

O bau raica ni soli na i yaragi vua e dua na civilian?
Au sega saka ni kila.

O bau rogoca na ovisa ka lauvana mai vei ira mai na Palimedi?
Au rogoca saka.

O kila o cel e vana?

E sega saka niu kila.

Private Bukasila, when you went to the complex, what responsibility were you given
in the Parliament?
Au yadra saka.
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Were you ever given the responsibility of looking after the weapons?
Yes, Sir.

Who was looking after the weapons before you?
Au sega saka ni’'u kila o cei e incharge tiko ena gaune o ya ena dakai ena rumu e
sogo tiko kina.

Do you know one Sgt. Celeasiga?
Yes, Sir.

Did you meet meet him in the complex?
Yes, Sir.

What was he doing in the Parliament Complex?
O ko ya e dau yadra tale saka tiko ga.

Was he in charge of the weapons before you?
Io saka.

You said you were looking after the weapons and issuing it? Did you give the
weapons to any civilians any time?
E sega saka.

Where is the register that you used for signing the weapons?
Na noqu i vola saka ogori e yali saka ena noqu kato mai Kalabu.

When Col. Evans asked you earlier which day you left the Parliament, you said
13* July. Is it incorrect that you left the Parliament on the 14™7 :
No, Sir, au a biuta saka mai na Palimedi na ena i ka 14.

Why did you leave on the 147
Baleta saka ga na veisolisoli saka ga ni yaragi oko ya a tukuni me lako vata tiko
kel iratou na mataivalu.

Whom did you handover the weapons t0?
Eratou sa lako saka ga yani oiratou o Lt. Stevens kel iratou o Lt. Misivono.

Did you have a list of all the weapons that you had in the Parliament Complex?
Yes, Sir.

You said the weapons were assigned to individual persons?
E rawa ni lesu tale nomuni taro saka?
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The weapons you have in the armory in the complex, were the weapons assigned to
each CRW persons?
Yes, Sir.

Could one CRW person borrow the weapon which belongs to another?
Au sega saka mada ni kila ogori.

You were 1 charge of the armory?
Yes, Sir.

For example, myself and Major Gucake, if I come to you and ask for weapon, would
you give me Major Gucake’s weapon?
Au sega saka mada ni kila,

Me vakamatatataki, na dakai kece e tiko ena Palimedi e personal issue se poo! issue?
E personal issue saka.

E kena 1 balebale na personal issue na nomu laki vakaitavitaki iko ena ka vakaivalu,
ena armory na issue taki ni dakai vua ¢ dua na tamata ena issue tu ga vei koya ena
gauna kece sara? E sega ni pool issue, individually?

E dau mai maroroi ga ni ra lako ga mai era sa dui kauta tale na nodra dakai,

Do you know of the weapons that went missing in the complex?
E sega saka.

Did you account for all the weapons from the register that you have?
Yes, Sir.

Were there any weapons missing?
E sega saka.

No weapons was missing from the register?
E sega saka.

When you left the complex on 14™ Tuly, where did you go to?
I vale saka.

Did you go up to Kalabu?

" Yes, Sir.

When was that?
Ena siga e tarava.
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That would be the 15%7
Yes, Sir.

Did you meet the other CRW personnel there?
Yes, Sir.

Why did you go to Kalabu? :
Au {ako saka ki kea n1 a tukuni me laki caka na 1 qusi ni loaloa.

Can you tell the court what happen in Kalabu?

Au qai yadra mai ena mataka lailai esa tukuni era sa fu e matamata na sotia ka mani
tukuni me keimami sa lako mai tuba. Na vuni nogu lako mai tuba ni sa lako na
vanavana, sa kautl au mai tuba na gas ka vanataki yani ki loma. Au lako mai ki tuba
sa vakadavori au ga na i caqe, na i vacu, au gai laki vakilai au saka ga i valenibula
levu. O koya saka ga oya na ka au rawa ni vakamacalataka,

O qai curu ena Palimedi ena 1 ka 26 ni siga ni vula o Me?
Io saka.

E naika 26 ni siga e a soli tale ga kina vei iko mo armorer.
E sega e sa soli saka ga vei au.

E matata vei iko na siga?
Au sega saka ni taura rawa.

E tiko vei iko e dua na register?
Na noqu i vola saka e yali vata kei na noqu kato mai Kalabu.

Ena gauna ni raid ena mataka lailai?
To saka, e a tu ga ena loma ni noqu kato.

Ena gauna a soli kina vei iko nai tavi oya, na armorer, na 1 yaragi taucoko e tiko ena
list oya. Na i yaragi taucoko oya ea count taki ka soli vei Lt. Stevens ena i ka 14 ni
siga?

Io saka.

O cet e a qarava tiko na 1 tavi oya ni o se bera ni take over?

E atara saka tiko o Satim Celeasiga.

E a armorer tu e liu o Satini Tony Celeasiga?
Io saka.
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Can you explain to us when you arrived at Kalabu Fijian School, the ceremony that
took place there? What happened at the school?

E a sega saka ni dua na ka e a caka tu kina. E a nanumi saka ga ni laki caka kina na i
qusi ni loaloa. Ia e a mani sega ni caka.

Na cava e qai caka tiko mai Kalabu?
Au saka au lako ga yani sa sega ga, au sa lesu tale i vale.

Na cava e caka tiko e kea?
E caka tiko saka ga e kea na gunu yagona. O koya saka tiko pa na ka oya au bau
vakila ni caka tiko. Na vertosoyaki au sega saka ni vakila.

Is it true that you remained at Kalabu until you were arrested?
Yes, Sir.

Did you meet 1FMS soldiers at Kalabu?
Yes, Sir.

Can you give us the names of the soldiers?
Naduaniwai, Mr. Baleinamau, Soki, Nawaqa, Ligani, Raivalu and Ratu. O koya
saka ga oya au nanuma rawa.

Did you continue to receive your pay whilst in the Parliament House?
Yes, Sir.

What injury did you sustain in Kalabu?
Na uluqu saka, na sarequ, o koya saka ga oya.

Ena gauna ogo o tiko ena Unit cava?
Au tiko saka ena Land Force Command.

O a laurai vakavuniwai ena nomu mavoa ka sa volai kece tu na ka e yaco?
Ena CWM Hospital, saka.

O bau kila ni dua na copy ni nomu mavoa e tiko ena nomu file?
E se bera saka.

Tekivu na gauna o tiko kina ena Palimedi yacova na nomu lako ki Kalabu, € a musu
mada ena dua na gauna na kemu 1 sau.

E sega saka.

Na nomu tiko ena Palimedi o bau rogeca ¢ dua na veitalanoa baleta na vei ka e
vakayacori tiko oya e veitokoni kina na mataivalu?

CONEIMENTI ABo-



LWHNFIREHTIAL
218
A E sega saka niu rogoca.
Q87T Private Bukasila, e dua tale na ka o vinakata ke ko via vakamacalataka?
A Au kerekere saka ga ke rawa ni laurai e dua na gaunisaia me laurai tale mai kina na

nogu 1 yaya, na noqu kato e vuga na i sulu e tu e loma era sa yali. Sa kena levu saka.

Recalled on 13/06/00:

Pte. Bukasila, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed

as follows:

Q89: Private Bukasila, o raica na ka e tu i matamu qori, na weapons register, qori
na nomu weapon register oa vakayagataka tiko 1 Palimedi?

A: ' Io saka.

- Q90: Okoya qori ea sega ni tauri mai Kalabu, dou a biuta ga mai na complex, e
pick-taki mat na complex. O iko a tukuna e liu ni a tu ena nomu kato, ia o
iko a guilecava mai na complex.

A; Sir, e dua saka na ka au via tukuna, e dua saka na noqu notebook lailai au a
copy-taka mai kina, okoya au biuta saka tiko ena noqu bag, au a tukuna saka
tiko ya.

- QoL : Na yaya kece mai Kalabu ena tiko ga vel iratou na ovisa. Ni sa na oti kece
na kisi taucoko esa na qai rawa ni suka na nomudou yaya. Na ka kece ya e
vakayagataki tiko me evidence.

A Sir.

Q9z: Private Bukasila, you were there when all the stores were returned on the
14" of July?

A Sir.

Q93: There were some pistols that were kept by the bodyguards, is that true?

A: ' Au sega saka mni taura rawa.

Q94: E dua na directive e solia o Na Qase, e colia 0 Na Qase e vica vata na
statements esa tu go, a tukuna o Na Qase nona directive, confirm o Private
Soko, confirm talega o Sergeant-Major Wagqaniboro, e vica vata na tamata
era confirm-taka mia tukuni me suka taucoko na dakai, na pistols ga e tiko vei
iratou na bodyguards me tiko ga.

A : Au sega saka ni taura na directive saka qori.

Q9s: Ena gauna o takeover, e dua na list m dakai ea tiko?

A Sir.
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Ivei na list ya? )
O koya saka ga au sa lavetaka saka mai ena i lavelave saka qo.

Koya evei?
Okoya sa kau saka yani.

Qo na weapons register ga, e record-taka na kena soli na yaragi. E tiko e dua
na nomu list koya e tiko kina na levu ni dakai e tiko ikea?
Okoya saka ga qori au tekivu cakacaka saka kina.

Qo na weapons register ga, ea tiko vei iko e dua na list ni dakai ea tiko mai
vei iko mai ra?
Sega saka,

Na armoury, o kila na back gate mai na complex?
Sir.

Raica na vanua e dusi tiko kina o Sergeant-Major Macomber (indicating), va
na vanua e tiko kina na armoury, koya ga na vale balavu, ¢ tiko i ra. Na
armoury e tiko ena karua ni room?

Sir.

O dou vakayagataka ruarua, na rumu ya vata kei na adjourning room?
Sega saka, okoya saka ga na rumu vya.

E dua ga na rumu ya, e maroroi tu kina na dakai?

Sir.

E maroroi tiko ena cava, ena kisi se cava?

E lokataki saka tu ga 1 loma ya.

E maroroi tu vakacava i loma ya, ena kena kisi, se duffel bags, para bags?
Ena so na para bags.

Ena gauna qo o tiko ivei?
Au sa attach saka tiko vei iratou na MP.

Private Bukasila, can T just show you these? These are the names of people
who drew weapons. What is this signature for?
That 1s my signature.

When it was returned?
Sir.
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Q114

Are these weapons still missing?
Sir, esa suka saka mai.

Did you have parker hales (sniper rifles) in the complex?
Sir, na M16 A2, sniper.

With the telescopic sight?
Sir,

Private Bukasila, from what you heard and saw in the Parliament Complex,
ena gauna qo, o kila tiko na vanua e maroroi tiko kina eso na dakai, e 25 na
dakai e yali tiko? '

Au sega saka ni kila,

Eso na dakai e tiko ena loma ni register qo, ea sega ni suka, o sign-taka e
solt?
Sir, koya saka na dakai au kila niu a tiko kina esa suka saka.

Ia, eso era sega ni sign-on taka tale?

Sega, baleta e dua saka na ka au via tukuna ena tikina ya, baleta keirau dau
veivuke saka tiko kel WARRANT OFFICER CLASS 1 Ravai, ena so na
gauna niu dau yadra, esa dau in-charge toka mai okoya.

E dua tale na ka o via vakamacalataka ni se bera ni soli vei iko na galala mo
lako?
Sega saka.

Just one question, the weapons were left in the armoury in the para bags, was
there any occasion where one member of the 1MS was going on duty would
come to the armoury and there was no one there? Would he be able to sign
the register and just draw the weapon?

Sega saka.

There was always someone there in the armoury?
Sir.

Na key ea maroroi tiko ivei?

Na key e dau tiko saka ga vei au.

Ena gauna ga o lako, e soli vei Ravai?
Sir.
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Q120: E dua na ka e tukuna o Warrant Officer Class 1 Ravai, na gauna mo lako

kina ena dua na vanua, e dau relieve-taki iko, e sega ni dau sign-on se sign-
off taka na dakai, e donu ya?

A Sega saka. E dau so na gauna e sign-off taka talega okovya.
Ql21: E dua na ka o via vakamacalataka?
A Esa sega saka.
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FIFTEENTH WITNESS
STATEMENT BY 25003 PTE EMOS!I SERUKASARI

Pte Serukasari, after having been duly sworn by solemn affirmation was interviewed as
follows:

Private Serukasari, give us an outline of your military service.

Au a recruit kau pass-out talega e na 1984. Au a curu talega kina e na Reserve
kau tour i Lepanoni e na Lift 3 e na 1984 lesu mai e na 1985, au lesu tale i tuba,
au lai cakacaka tu gaituba. Au tour tale e na 1995 lesu mai e na 1996, selection
ki na 1FMS e na yabaki sa oti me yacova tu mai go.

When did you join the IFMS?
I was appointéd in August last year.

Pte Serukasan can you give us a brief outline of your activities prior to the events
of 19" May, the activities after the events of 19" takeover until the 13 of July up
to the certain time when you were came or brought back to the Camp?

Ni se bera na i ka 19 keitou a exercise tiko ga, ia sa oti na i ka 19 ni siga au sa qai
lako i loma ni Palimedi. Au tu mai kina me yacova naika 13. Au lesu tale i vale
au sa qai lako ga mai i na keba ni oti oya. Gauna qo au sa post-taki i na 3FIR.

Were you involved in any of the training or planning of the take-over of the
Complex?
Au kila e sega ni dua na planning keitou cakava me plan-taki kina na takeover.

When did you actually go intc the Complex?
E na yakavi ni Vakaraubuka.

Were you involved in the initial take-over of the Parliament Complex?
Sega.

What were your duties in the Complex?
Au secure-taki iratou tu ga na hostages.

Can you explain?
Au vakaitavi tu ga e na nodratou protect-taki tu ga kei na nodratou welfare.

Protect the hostages from what?

From the civilians vata kei na nodratou marorot tikoga e na loma ni Complex.

At any point in time, were you aware of any contacts made by you or any other
members in the Complex with IFMS back at QEB?
Sega.
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Were you aware or involved of contacts made by any other personnel, apart from
1FMS, at QEB whether by telephone, fax or any other mode of communication?
Sega.

Who was your overall Commander in the Complex?
Na Qase.

Did you, at any time, leave the Complex?
E na gauna ga au sa lako kina 1 vale.

On the 13" of July you left the Complex when it was vacated?
Sir. ‘ :

At any time did you fire your weapon while in the Complex?-
Sega.

There are various structures within the Complex; the military wing, vanua wing
and the political wing, Who was the overall Commander of the military wing?
Na Qase.

Who was the overall Commander of the political wing?
Au sega ni kila. '

The vanua wing?
Au sega ni kila,

Private Serukasari, where were you on the 18" of May?
Makuluva.

What time did you return?
1 cannot remember exactly, I think it was on Friday morning.

What time did you return?
I cannot tell exactly.

Was it dark or light?
It was early light.

" How did you travel from Makuluva to the main island?

In 2 dinghy.

Where did you land?
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A At the Range.
Q25: How many teams were taking part in the training?
Al Only one team.
Q26: That was the team you were in?
A Yes.
Q27 Who was the leader of your team?
A: Lt. Dakuliga.
Q28: When you arrived at the Range, where did you go from there?
A: ‘ To the Barracks. ‘
Q29: What did you do when you arrived at the Barracks?
A: Just reconditioned our stores, cleaned up and then put them back in our stores,
Q30: After you cleaned up the stores and put the weapons back, what did you do next?
A: We went back home,
Q31: Where do you live?
A In Narere, Sir.
Q32: Do you live with your family?
A Yes, Sir.
Q33: Was your family home when you arrived?
A: Yes, Sir.
Q34: What time did you come back to camp?
A: I did not go back to camp, [ went straight to Parliament.
Q35: How did you hear of the take-over?
A Over the news.
Q36: When you arrived at the Complex, where did you go to?
A Only at the gates.
Q37: Was there anyone at the gate you knew?
A - They were all civilians.
Q38: Were they checking people who went into Parliament?
Al No.
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Anyone could walk in?
Sir.

Did you walk into Parliament?
Sir.

Where did you go to next?
I went to my group, they were there,

Where were they in Parliament?
In one of the complex.

What were they doing?

They were just standing around mixing with people.

What people are you talking about?
I do not khow them.

Were they civilians?
Yes.

How were they dressed?
In normal clothes.

Did they have a neck-tie on?
No.

The personnels from your unit, were they armed?
Yes, Sir.

Can you identify the persons you spoke with?
Some of them.

Can you name them to this Board?
Keitou sa vosa bubului oti saka vua na neitou SOP, keitou sa na vakamuria saka

ga. Nasoli saka ni yaca me sa qai solia saka ga na neitou Commander.

Nomudou bubului, o cei e solia vei kemudou nomudou oath?

- Commander saka.

O cet e direct-taka na Board of Inquiry qo?
Commander saka.
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O ratou na nomudou turaga ni valu e ra sa mai soli tukutuku oti ike, o ko na i

matai ni tamata o sega ni solia na yaca, ia sa vakatau sara ga vei iko, o na mai

dabe tale e na Board qo. Na taro e tiko, nomu curu e na loma nj Complex o sa
sota vata kei ira na i lala CRW, o cei o iratou na i lala oya?

Ben, Vosavere ....

Ben, Vosavere, o cei tale?
Sokiveta, Liganivai, Ravai.

Did you talk to them?
Yes.

What was said?
That we were taking over the Government.

‘Who said that to you?
My fellow ...

Anyone in particular said that?
I cannot recall.

Were any of these persons dressed in balaclava?
Some of them.

Who?
I cannot remember.

But he 1s the same person that you were speaking with here?
No.

Then?
It was Sokiveta.

He was dressed in balaclava?
No.

Then?
He was the person I spoke to.

Did you see Major Ligairi {the Director) there?
Yes.
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Where was he?
He was in one of the rooms?

What was he doing?
Just sitting on one chair.

Was there someone with him in the room?
No.

Where was Mr. Baleinamau?
1 did not see him

Where was Lt: Dakuliga? -
I did not see him.

When you joined your colleagues at the Parliament Complex on the 19% of May,
at any time did you see Lt Baleinamau enter the Complex?
No. :

On your entering the Complex until your departure from the Complex, you did
not see Baleinamau at all?
No.

Did you see any CRW/1FMS personnel, who was not part of the group inside the
Complex, enter the Complex for any meeting or discussion?
No.

Did you see any other member of the RFMF not part of your unit enter the
Complex?
I only saw Col Wong and Rabuka.

O sega ni matai ni tamata e cavu yaca tiko. Na vel witness taucoko e cavuyaca,
au vola-tiko, sa dua na cakacaka levu, € sega ni ka rarawa. Bau dua tale na turaga
ni valu o raica e na loma ni Palimedi?

Au sega saka ni raica.

The 1FMS weapons taken out of QEB; were you or anyone else involved in the
weapons being taken out of QEB to the Complex?

-~ Sega.

Were you aware of the weapons being taken out?
Sega.
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What was your responsibility in the Complex?
To secure the fill complex, the civilians inside and the hostages.

Am [ correct in saying that your responsibility surrounded the buildings or the
perimeters?
Yes.

Which of the two, the perimeter or the buildings?
The perimeter and the building.

Do you recall the day the police officer got shot?
I cannot recall the exact day, but I know he got shot.

Where were you on that day?
Inside the Complex?

Were you on duty that day?
Yes.

What were you doing?
I was at one end of the Pte.

Which part of the Pte were you when the shots were fired?
1 cannot say exactly.

Did you hear the gunshots?
No, 1did not.

Did you hear who fired the shots?
No.

The weapons you carried, how did you draw them out? Did you have to fill in a
register?
No, just pick anyone.

Where were these weapons kept?
In one of the rooms at the Complex.

How many weapons were in the room?

- I did not count.

One, two or a lot of them?
They were all piled.
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What was the security arrangement like? Were there locks or was it open?
One of us used to stay there.

So every time you went to draw a weapon, there was always someone there?
Yes.

When you went to draw a weapon, who was the person that issued you with the
weapon?
Mr. Raval.

Was there anyone there when Mr. Ravai was absent?
I do not know:but there must be someone when he goes out.

Who else used to be there?
Most of the time it was always him.

Was there any occasion when he was not there that you went to draw the
weapons?
No.

Every time you went, he was there?
Yes.

Did you sign for any weapons?
No.

Do you know Private Bukasila?
Yes.

What was his role in the Complex?
He guarded the place around with us.

Was he also responsible for issuing weapons?
Yes, sometimes [ see him inside,

Did you draw weapons from him at any time?
No.

- Do you know Sergeant Celeasiga?

Yes.

What was his responsibility in the Complex?
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The same as mine,

Was he also responsible for issuing weapons?
No.

After you left the Complex, did you go up to Kalabu?
No.

Which day did you leave the Complex?
I cannot say exactly.

Was it the same day as others left the Complex?
Yes, Sir. : :

Where did you go to?
1 went home.

Were you arrested?
No.

Whilst in the Complex, did you continue receiving your pay?
Yes.

Whilst guarding the hostages, what were your instructions?
To secure them from anyone who wants to come in.

Were you to secure them from going out?
Yes.

Who gave you these instructions?
The Sergeant.

And who was this Sergeant?
Sergeant Ravulo.

Can you just tell us how many teams took part in the exercise on the 18™ until the
early morning of the 197
E va beka; 4-men teams.

" E na gauna sa oti kina na nomudou exercise, o tukuna o iko ni nomu timi e cabe

ga ena Range. A so tale na vanua a cabe kina na vo ni timi?
Kerttou cabe taucoko mai na Range.
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Sega ni dua e cabe mai na Hanger makawa mai Laucala?
Sega.

Nomudou tala mai na Range, o cei a waraki kemudou mai na Range?
Keitou sobu ga mai kea, rau sa advance sara ga 0 Mr. Dakuliga vata kei Ratu,

Dou lako vakacava mai na Range ki na nomudou Complex?
A grritaki na neitou lori fevu - Renault,

E na gauna sa oti kina na nomudou savata na nomudou I yaya, dou a veisukayaki i
vale se a soli tale vei kemudou e dua na brief e na dua na exercise me vakayacori
tale e na mataka oya?

Keitou veisukayaki i vale. .

Dou a sega ni gole tale e na dua na exercise a vakayacori tale e na mataka ni siga
Vakaraubuka oya?
Sega.

O tukuna o iko ni gauna taucoko o vakayagataka kina na dakai, e sega ni dua na
siga o lako i loma?
E tiko ga e na rumu o koya e secure-taki tiko na dakai.

Ia o koya ga oya e issue-taka tikc na dakai?
Keitou lako ga yani keitou taura ga na dakai keitou lesu.

E loka tiko na rumu e tiko kina na dakai?
E sega.

E dola tu ga?
Dola tu ga,

E sega mi dua e tu i kea me recetve-taka mai na dakai?
Sega.

E na gauna cava o dou vakasuka lesu kina na dakai? Se matai ga ni siga sa tu sara
tu ga vei iko me yacova na gauna e suka tale kina ki na Mataivalu na i yaragi?

So ga na gauna kevaka au sega ni via maroroya, au rawa ni biuta tu mada ikea, oti
au qai tara tale.

© What time did you leave camp on the 19" to go home?

In the afternoon.
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You came back from the exercise at Makuluva, reconditioned your stores, did you
earlier say that you went home after that?
Yes.

What time was that?
About mid-day.

Where do you live?
In Narere.

What place in Narere?
I do not know the name of the street.

You do not know the name of the street you live in?
1 just moved there two weeks before May 19",

Do you live there with your family?
Yes.

Were your family home when you arrived?
Yes.

Who all were at home when you arrived?
All my family.

Wife and children?
Yes.

When you left, were your family at home?
Yes.

Would they vouch for you that you arrived home at that time?
Yes.

What time did you leave home?
In the afternoon.

How did you go to the Complex?

I went by bus.

Is there a bus servicing your street or did you walk a distance to catch your bus?
There is a bus servicing that area.
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Private Serukasari, we have gone through a long session with you. Is there
anything else you wish to give to the Board?
Sega.

Should we again require your presence before the Board on a point of clarification
or questioning, we will recall you at a later date. In the meantime, you are free to
g0 back to your unit.

Sir.

Recalled on 12/09/00:

Pte Serukasari, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed

as follpws:
Q147:

A

Q148:
A

Q149:

Q152:

Vakadertaka mada e vica na taro: matai, o iko a tiko mai Makuluva e na cycle
training; donu?
Donu saka.

Na cycle training mai Makuluva ena macawa ni vuaviri?
Sir.

Vakadeitaka mada, e na siga Lotulevu a kauta yani ¢ Dakuliga, Naika vata kei
Pte Ratu e uplifi-taka e so na dakai tawa tu e loma ni taga, na MP5 vata kei na
pistol, a pick-taka mai na Maritime; e donu oya?

Au sega ni kila,

E na gauna dou a veitalanoa kina e na nomudou tiko mai Makuluva, a
vakamacalataki kina vei kemudou na ka e baleta na vuaviri, na ka e na yaco e na
siga ka tarava; na i ka 19, dou a sega ni duavata; donu oya?

Au sega ni taura rawa saka,

Serukasari, sa vica vata na tamata e ra tukuna na i tukutuku oya. Dua qo e se qai
vakanadaku ga, sa matata na ka e yaco. Sa matata okoya e vakaitavi i vei, na ka
kece, e rawa ni o vakarawarawataka kina Board qo, ke sega e na vakatau sara ga
vei iko. Na Board qo e raica na yasana taucoko. Na ka e yaco, a cava na vuna e
yaco kina na veika sa yaco, e raica ruarua. E rawa ni recommend-taka na Board
na ka me caka; ¢ sega tale ni dua. Na ovisa e raica ga na crime e commit-taki, e
sega ni raica na yasana ruarua. Nomu team leader o Lt Dakuliga, e donu oya se
sega?

E vakasaka kina.

Okoya me overall in-charge?
Sir.
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Q153: Kemudou a cabe mat vei?
A Mai na Range,
Q154; Mai na Range dou a gole i vei?
A Keitou a gole saka i na keba.
Q155: O iko a tiko ena veitalanoa mai Makuluva ni sa tukuni na siga ka tarava e na caka

na vuaviri, bogi ni Lotulevu a kau na i yaragi, a caka na veitalanoa ni na

vakayagataki ena vuaviri e na siga ka tarava na i ka 19 ni Me. A caka e dua na

veiba i kea, ratou sa tukuna, “keitou sa sega ni duavata”. Lesu yani o Dakuliga

via lai giri tale, sagai Na Qase vata kei Tikotani, sega ni rawa rau mani tawana

tale na 1 yaragi, loma ni taga tikoga oya, kau lesu tale kina Unit; e donu oya?
A: Ausegani nanuma saka qori,

Ql56: O ikn a tiko ena veitalanoa oya mai Makuluva, Na gauna e sa lai brief kina o Lt
Dakuliga, sa lai vakamacalataka, na i yaragi sa tiko qo € na vakayagataki e na
vuaviri ni mataka, o iko a tiko e na brief oya?

A Au a tiko ga e na brief ni exercise.

Q157: Qo na bogi ni Lotulevu?

A Au sa sega saka ni kila na gauna.

- Q158: O iko a raica na dakai koya a tawa e loma ni taga ena gauna dou sa sobu kina ena

Range mo dou vakarau vodo lesu tale e na lori, dou lesu tale i na Unit?

A Na neitou personal weapon saka ga.

Q159: Na personal weapon (M16) a kau ni se qai tekivu na exercise; o iko a raica na i
vovo ni yaragi koya a tawa e loma ni taga?

A: Au sega ni kila saka na vo ni yaragi.

Recalled on 13/09/00:

Pte. Serukasari, after having been duly reminded of oath earlier taken, was re-interviewed
as follows:

Q160: Ena ka e record-taki ike, oiko a sega ni via soli tukutuku ena matai ni gauna
oa soli tukutuku ike ena ka 23 ni siga nt vula o Okosita, Au na vakatarogi
ko ena so na ka ea yaco, kevaka ona sega ni via soli tukutuku, tou na

muduka ga ike na nodatou interview, keitou na record-taka ga mo sega ni via
soli tukutuku,

Kenai matai, o iko a involve ena vuli vakaivalu ea caka mai Makuluva, e
dina oya?
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Mai Makuluva, ena bogi ni Lotulevu, na admin run ena bogi, ea kau mai eso
na yaragi, e tawa mai ena loma ni sand bag, e dina ya se sega?

Au sega ni kila saka.

Na bogi ga ni Lotulevu, dou a biubiu mai kea, dou vakaciriciri i wai, e caka
na veiba, dou a vakaitavi ena vuaviri se sega, ¢ caka na brief. O z tiko ena
brief ena gauna dou brief-taki kina ena bogi ni Lotulevu mo dou vakaitavi
ena vuaviri ena siga Vakaraubuka, oa tiko ena brief ya?

Au sega ni taura rawa saka.

O atiko ena brief ya se sega?
Na brief saka ni exercise.

Sega na brief ea caka ena bogi i Lotulevuy, ea veitalanoataki tiko na ka ena
yaco ena siga Vakaraubuka, na vakaitavi ena vuaviri, oa tiko ena veitalanoa
ya, nomudou veitalanoataka tiko mat Makuluva?

E sega ni macala saka vei au.

Mai Makuluva dou a cabe ivei?
Na range.

Ocet soti dou a cabe ena range?
E rua na dinghy.

Ocei ea tiko ena nomudou dinghy?
Aukila saka ga e rua na neitou team.

Ocei ea tiko ena nomu team?
O Ratu kei Nawaqa.

Ocet tale?
O rau saka ga ya keitou team vata,

E vica na tamata e tiko ena dua na team?
E viavia tolu saka.

E tolu se va?
Au sa sega ni taura rawa saka na kenai ka va ni tamata.

Na training qo ea tekivu ena yabaki sa oti, e donu?
Sir.
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Oiko a selection ena 1999, yabaki sa oti?
Sir.

E dua na gauna balavu o tiko vata kei ira na tamata ena loma ni Unit ya, mo
gal tukuna ni dua na four-men team o sega ni kila nai ka va ni tamata. Esa
dua na macawa nomudou training vata tiko i wai va, o qai sega ni kila nai ka
va 1 tamata.

Sir, esa oti saka qo e dua na gauna balavu.

Ni o tukuna tiko o Ratu e dua na lewe ni nomudou team, dou a cabe mai na
range, o Ratu cava qo? O Ratu mai Nabouwalu se o Ratu iailai?
Ratu lailai, Sir,

Vakacava keu tukuna vei iko nio Ratu lailai € tukuna ike okoya ni a sega ni
ttko ena nomu team, ni okoya a sega ni cabe mai na range, e dua tani tale na
vanua ea cabe mai kina okoya, na cava o rawa ni tukuna ikea?

Au kila saka ga ni keitou team vata ka keitou vodo mai ena dua na dinghy.

Kenai balebale ya, kevaka dou vodo vata mai ena dua na dinghy, na cava e
gai duidui kina na vanua dou dui cabe mai kina?
Au kila saka ga ni keitou vodo vata saka.

Ia o ko cabe mai vei?
Na range saka.

O Ratu e tukuna okoya ni cabe mai na maritime. Kenai balebale va, e lako
tu ga mai na dmghy ya, dou gai musuka ruarua na dinghy, e veimama lako
na Maritime, e veimama e lako na range?

E sega saka ni clear vei au gorl.

O Seru ea tiko ena nomudou team?
O Seru?

O taura rawa tiko na ka au tukuna tiko se sega? Na ka e lasa gona kina
baleta ni tukuni ike nomudou cabe mai na maritime, o 1ko gai tukuna tiko na
range. O cabe mai vei Serukasari?

Mai na range.

Nomu cabe mai na range, o cei € waraki iko tiko kina?
E qat lako saka yani na truck me lai pick-taki keitou mai.

Na truck cava e lai tomiki kemudou mai?
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Na renault,

Na renault mat vei?
Na renault saka ni Unit.

Vakacava keu tukuna vei iko na renault ni Unit ena gauna ya ea tiko mali ena
selection mai Nadi?
Na renault mai ...

Na renault cava?
Na ka saka ga au kila ni lako mai na Keba,

Na ka gona qori mo tukuna mai, mo kakua ni tukuna mai ni renanlt ni Unit
baleta na renault ni Unit ea sega ni tiko ikea. QOcel ea draiva tiko ena
renault?

Esa sega ni matata vei au.

Ocei e dau draiva tiko ena nomudou renault ni Unit?
E levu sara.

O rawa ni tukuna mai e rua na yaca?
O Sgt. Jese kei Staff Sgt. Paul.

Ena mataka ni siga ya, 0 sega ni raici Staff Paul ena vanua dou sobu mai
kina, ni kauta yani na renault ya?
Au sega ni sure-taka.

Ena gauna ya, ea tu kina ivei o nomudou troop commander, o Mr, Dakuliga?
Keitou a vodo vata.

Dou a vodo vata ena truck ena siga ya?
Sir.

I Private Serukasari ni o se bera ni lako mai na Board qo, esa dua o drau
veifalanoataka oti se e dua e talanoa mai vei iko e tuba mo kakua ni mai
tukuna na veika esa vakayacori mai Makuluva?

Sega, au tukuna saka ga na ka e clear vei au.

Ia vakacava qo, e bau dua na gauna e bau clear tu kina vei iko ena gauna o
velraiyaki kina mai Palimed: o rai va qo nio kemudou ga na ka vou, dou
exercise mail Makuluva dou sa tu i loma ya, oira na ka makawa era sa yali
kece tu. E bau dua na gauna e bau clear tu kina vei iko mai Palimedi?

Au sega ni vakasamataka.
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O iko bau raica nai taba kece ni veitka kece e yaco tu mal Palimedi
Serukasari, ona raica nio kemudou ga na exercise mai Makuluva dou taba tu
vakalevu ikea, o kemudou ga dou se gai pass out ena yabaki sz oti. O ira na
tuakamudou ko ya era dodonu me tiko i loma ya vei kemudou, e sega saraga
ni bau dua vei ira e aurai, o bau raica tu ya se sega?

Sir.

When you left Makuluva that morning to come back to the mainland, was Lt
Dakuliga in your dinghy?
[ am not sure.

Private Serukasari, o iko o dua vel ira keitou record-taka tiko ike ni sega ni
via soli tulartuku. Au vakabauta O iko tamata vuii vinaka, o vakaraitaka tiko
nio va ga o sega ni kila e levu na ka. E dredre me vakabauta na Board, O iko
yacova na form vica?

Form 6 saka.

Ni dua na tamata ¢ qai Form 6 esa tamata tiko vinaka na nona vakasama kei
na ka kece. E record-taki tiko ike nio sa sega ni via soli tukutuku, e dua tale
na ka o via vakamacalata ike?

Sega saka.

E sa na report-taki ni o sega ni via soli tukutuku, you are reluctant to give
information.
(Silence)

@W%

[T. GUCAKE]
Major
Member

Warrant Officer Class 1
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SIXTEENTH WITNESS
STATEMENT BY 29200 PTE BENJIAME SOKIVETA

Pte Sokiveta, after having been duly sworn by solemn affirmation, hereby states:

Au a curu e na Mataivatu ena 1992. Oti ga na noqu basic recruit au gole sara kina
Tokalau e loma ena vula ko Sepiteba. Au lesu mai Lepanoni € na 1993.

Mai na 1995-96 e i karua ni noqu i golegole ki na Tokalau e loma. Suka mai ova
au gole sara i na koro. Ena 1997, au gole tale i Lepanoni. E na 1998 au sa qai lesu mai,

au sa gole sara i na koro.

Koya sara ga na selection ¢ na yabaki sa oti, au sa qai curu kina e na CRW se na

First Mendian Squadron koya e sa vakatokai tiko kina ni kua.

Pte Sokiveta, can you explain your involvement prior to the events of the 19% of
May? Was there any training or planning for the events of the 19" of May then afier
the 19™ of May until such time when you were brought back or when you returned
to camp; can you explain?

Me baleta ga na nomuni taro, au sega sara ga ni kila e dua na plan me baleta na veika
ayaco e naika 19 nisiga. E dina ga na exercise koya a caka wavoki tiko, au sega
sara ga ni kila e dua na ka me baleta na ka e yaco e na i ka 19 ni siga. Se bera ni
yabaki dua na noqu qai mai tiko ena Unit, au se wili tikoga vakavuli. Vo tiko e dua
na macawa, keitou a lai exercise 1 Makuluva. Keitou lai macawa dua toka mai kina,
mai na 1 ka 15 ki na mataka lailai ni ka 19 ni siga. Keitou lesu ga mai oya sa caka
sara na de-brief, keitou sa gole sara i vale.

O cei a vakaitavi e na de-brief?
Au sa segani nanuma rawa toka o cei a cakava.

O cel vei ratou; Dakuiiga, Baleinamau, Steven, Ravai?
Au sa guilecava o cet a cakava na de-brief.

Na cava a tukuni vel kemudou e na debrief?
Na malumalumu ga keitou sotava e na exercise ket na veika va ava.

Private Sokiveta, o se curu sara € na 1999. E vica na tamata e tiko e na loma ni
Unit?
Au sega mada ga ni tara vinaka nai wiliwili ni tamata e tiko e na loma ni Unit.

Na selection phase e dau vica na vula?
E dau yabaki dua.

PR S
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O vakaitavi vata kel ira na nomu instructors ena loma ni yabaki dua, o qai sega ni
kila na yacadra? E caka vej cei, keimami sega ni gone lalai keimami dabe tiko qo.
Na code of conduct ni nomu Unit e sega ni wili ike. Na code of conduct qori au sa
cakava oti talega o au, e sega ni wili ike. Koya e solia na order na i Liuliu ni
Mataivalu ni Viti. Na-ka e caka e na i ka 19 ni siga e vakavuna me caka na
veivagagai qo. Kevaka o vinakata me keitou macawa dua vata ket iko, e rawa, se
vula dua se mani yabaki dua, ia e vakatau tikoga vei iko. E vica oti na ka e sa tabaki
Ofi ¢ na pepa, sa tiko vei ira na ovisa o ira na vakaitavi, qo sa i ka walu ni board of
inquiry e dabe. Na oti go ¢ na levu tale na board of inquiry e dabe, e da sega ni kila.
Au kila e sega beka ni matata vei iko na i naki ni board qo. Dua ga na tamata e rawa
ni task-taka na nomudou Unit, dua ga - na i Liuliu ni Mataivalu. Na taro qo e
dodonu me keitou tarogt kemudou kina, Ke o gai tukuna ni o vuli vakaivalu e na
loma ni dua na yabaki ena loma ni Unit lailai na (IFMS) koya e sega ni rauta na 100
na lewena, o qai sega ni kila na instructor, au sa sega sara ga ni kila.

O sega ni kila ocel a debrief-taki kemudou e na final exercise?
(Silence)

Keitou sa kila oti ike. E vicavata na tamata koya dou a exercise vata sa ra interview-
taki oti. O sega ni kila?
Au sa guilecava saka.

Dua na yabaki o vakaitavi e na Unit oya, e dua ga na timi e frain-taki iko, loma ni
dua na yabaki o sega ni kila na yacadra. O ira na tamata e ra cakava na brief, era
kovula ga lako cake. E vica na kovula e tiko e na dua na timi?

(Silence)

E na gauna cava o sa qat lako sobu kina mo lai curu e na loma ni Palimedi?
Au gole sobu e na siga vata tikoga oya, ni sa rauta toka beka na 1.00 na kaloko.
Keitou lesu ga mai na exercise, au gole i vale, au sa gai gole sobu i na Palimedi.

O cel a tukuna vei iko mo gole sobu i na Parliament Complex?
(Silence)

O cei a direct-taki tko mai na Unit mo lako sobu i na Complex?
Keitou sa rogoca saka ga ni sa vakaitavi kina na Unit.

O rogoca vet cei?
Au a rogoca e na noqu lako tiko i vale ni sa caka na vuavirt nl so na mataivalu e

- vakaitavi kina. Na ka ga au kila ni Mataivalu e vakaitavi kina, Au sa lako tiko i

vale, au vodo tiko e na basi, sa kacivaki tiko na tayabe. Oti sa rogo sara ni sa caka
na vuaviri ni vakaitavi kina na Mataivalu, oti au sa gole sara 1 na Unit,
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Ql4: O cei mai na Unit drau veitalanoa vata, se o cei a direct-taki iko mo.lako sobu i na
Paiimedi?

Al O au ga, au rogoca ga ni ratou sa tiko mai ra na lewe ni Unit, au sa mani gole sobu, o
au vakataki au sara ga.

Q1s: O 1ko ga vakataki iko o kauti iko sobu?

A: Mai?

Qie: Mai na loma ni Palimedi?

A O au vata kei na vica tale. Keitou vodo e na dua na van, keitou lako sobu sara i na
Complex baleta niu sa rogoca sa tiko kina na Unit.

QL7 Na van cava ke a veikau i na Complex?

o A: Dua ga na van e nona e dua na civilian.
' - QI8: Koya a kele 1 tuba?

A: Sega.

Q19: A tiko 1 vel na van oya?

A: I gaunisala levu.

- Q20: Gaunisala levu 1 vei?

A Koya ga na van e dau cici tu ga vaqo.

Q21: Mini-bus?

A Mini-bus.

Q22 O vodo e na mini-bus, vakadua sara i na Complex?

A: Complex.

Q23: Na mini-bus oya e kauti iko i na Complex?

A: Sega, 1 Suiva, au qai gole vaya.

Q24: O sa yaco 1 na Complex, bau dua drau veitalanoa; o sota vata kel cei, o cei a brief-
taki 1ko, a cava nomu i tavi i loma oya?

A: Au yaco yani, niu kila era sa tiko na lewe ni Unit i loma, au sa mani curu ga yani au
lai tu sara tu 1 loma.

Q25: Na cava nomu 1 tavi 1 loma oya?

A: ~ Na maroroi ira tikoga na tauri vakavesu,

Q26: O cel nomu i liuliu 1 loma oya; koya e solia vei iko na cakacaka, na briefing?

A: Na 1 liuliu ga o Na Qase.

CONFIBENYIAL
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Bau dua na gauna e loma oya o curu tale i tuba? O curu yani e na i ka 19 ni siga,
bau dua tale na gauna oya o talai mo lai garava kina e dua na i tavi i tuba?
Sega.

E levu na ka a yaco i Suva, na vakamakama, so na rape, o a lake ena dua na mission
va ova se sega?
Sega.

Gauna cava o qai biuta kina na Complex?
Au gat biuta na Complex e na i ka 13 ni siga.

E na gauna o vakaitavitaki iko kina ena loma ni Complex, bau dua na gauna o lai
tiko kina € na loma ni Operation Room se na Int. Room?
Sega.

0 a yadra i kea?
Sega, € sega ni dua na noqu i tavi i kea, me vaka ga niu se ka vou, autu gaira.

O cei a vakaitavi tiko ena Operation Room?
Na ka ga au kila ni o Na Qase ga.

O raica e dua se so na turaga ni valu se dua mai na 1FMS Unit, koya a sega ni curu i
loma, bau so na gauna era a curu i loma, veitalanoa se so na bose me lai caka i loma?
Sega.

Bau dua na lewe ni Mataivalu, sega ni lewe ni 1FMS o raica ni curu i loma?
O kemuni saka, Col Saubulinayau, Col Tara, Col Naivalurua, Col Caucau kei Col
Volavola (okoya a sa qai lako cake mat).

Dua tale?
Lt Cakobau, koya e rua na kalokalo.

Dua tale?
Mr Rayawa.

Rayawa cava, Kavetani, Rayawa levulevu?
Rayawa levulevu; koya saka beka ga oya au raica.

" Bau dua na gauna nomu tiko e loma ni keba o bau veivosaki se veitaratara e na

talevoni se na fax se e na dua tale na gaunisala vata kei ira na tiko mai na keba?
Sega.
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Na kena kau na i yaragi mai na loma ni keba ki na loma ni Palimedi, o vakaitavi e na
kena kau na 1 yaragi?
Sega.

O bau kila na gauna a kau kina na i yaragi?
Sega,

O sega ni kila e dua na 1 tukutuku baleta na kena a kau?
Sega.

Vakadeitaka mada; e vica na timi a vakaitavi tiko e pa exercise mai Makuluva ni se
bera ni mai cava na exercise e na mataka lailai ni ka 19 ni siga?
E dua tiko beka ga na timi koya a lako oya i Makuluva.

Dua ga na 4-men team, e sega ni va?
E tolu.

E na gauna sa cava kina na exercise mai Makuluva, e vei na vanua dou a cabe mai
kina?
Keitou a cabe mai na Range.

Dou cabe mai na Range, o cei a tavaki kemudou tu mai na Range?
O Staff Vakadranu.

Gauna dou cabe mai kina mai na Range, a tiko vata kei kemudou o Pte Ratu vata kei
Lt Dakuliga?
A tiko vata kei keitou.

Na gauna sa oti kina na nomudou de-brief mai cake, dou a bau rogoca talega e dua
na veitalanoa ni dua tale na exercise e vakarau caka ena mataka tikoga ni siga oya, e
naika 19 ni siga?

Sega.

Drau bau sota kei Mr Baleinamau ena mataka lailai ni ka 19 ni siga ni oti mai
nemudou exercise?
Sega.

Drau bau sota kei Mr Baleinamau e na siga taucoko oya ni se bera nomu curu i loma
ni Palimedi?

- Sega.

You said you left the camp at about midday for home on the 19”, what time did you
leave camp for home?
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It was about 8.00 o’clock in the morning.

How did you go home; what form of transportation did you take?
I just caught a taxi and it took me down to the main road because I had a iot of dirty
clothes to take home to be washed, then I caught the bus to Nausori.

Are you married?
Married, Sir.

Are you staying with your family?
Sir.

When you arrived home, were members of your family home?
No, they had gone to Vanua Levu.

Was there anyone at home when you arrived?
No.

Did you meet anyone beside your home when you arrived there?
No, Sir.

Where do you stay?
Nausori.

Is there someone who can vouch your going home on that day?
Unit members.

I am not talking about Unit members, I am talking about someone in Nausori who
may have seen you going home or you may have talked to that morning upon
arriving in Nausori.

I do not remember, Sir.

When you came back into camp, when you heard of the overthrow of Parliament,
what is the normal contingency in the CRW now known as 1¥FMS? What are your
orders if you hear of a hostage crisis or a takeover?

We have to report to camp immediately.

When you arrived in camp, did you report to someone there?
I came to the dormitory in the complex then I went right down.

But did you report to any of your superiors?
No, I did not see anyone around there.

' QETRINICHE S f»‘_ti.77_
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Q63 Was anyone in the complex?
A Maybe they were inside but 1 did not see anyone there. Almost all Unit members
were down at the Complex so I just found my way down.

Q64: You said you went to the accommodation, where is this accommodation located in
the camp?
Al What we call the 1-West.
(Q65: From 1-West did you go to your headquarters, the main block?
A No.
Q66: When you arrived in Parliament House, did you report to someone there?
A: _ The Old Man. - :
i;'-;} Q67: Where was he?
‘ A With the hostages,
Qo68: Did you speak with him?
A No.
Q69: Did you say anything to him?
A; No.
Q70: Did you speak with anyone after that?
A: No, Sir.
Q71: What did you do there?
A Securing the hostages.
Q72 Were you given any instructions by someone to secure the hostages?
A (Silence)
Q73: Who told you to secure the hostages?
A: We have undergone training that in that kind of situation, we have to secure the

hostages, so the Unit members were securing the hostages.

Q74 Just by looking, could you tell they were securing the hostages?

A Yes, Sir.

Q75: " If they had been taking the hostages themselves, how would you know the
difference?

A Can you come again, Sir?
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Who were the other members of your Unit with you there at that time?
I cannot recall.

Kevaka o ral mai vaqo i cake, e sega sara ga ni dua na kalasi dua e tiko 1 cake qo.
Kevaka o curu e na dua na Unit, dua na yabaki na nomu vakaitavi tu kina, gauna o
sa curu kina i loma o qal sega ni kila o cei a ttko 1 loma oya, dua na lomatarotaro
levu keitou na taroga, vakavo beka ga ke o vakamatavulo se o bobo tiko.

Na cakacaka qo keimami sega ni via cakava, mo ni mai tarogi tale tiko na sotia, sa
dua na cakacaka dredre.

Nomu curu i Joma ni Complex, o tukuna o iko ni dua na i wase levu ni tamata dou a
vuli vata, vakaditavi vata ena 1FMS Unit. Tukuna o iko ni lala na nomudou Unit ni
ra lako sobu i ra, ia na gauna o lai curu kina 1 na Complex, tukuna o iko ni o sega ni
kila € dua i loma oya, se o sa guilecava na yacadra; e dina oya?

Sir, na SOP au tiko kina, au sega ni tukuna rawa e dua na ka ena gauna go. Sa na
rawa beka ni qat tarogi kina o Na Qase.

O cet na nomudou boso?
O Na Qase.

O cei a task-taki Na Qase, na i liuliu ni Mataivalu ni Viti; o cei e task-taki keitou me
keitou mai cakava na ka qo?

Au na sega ni tukuna rawa tale e dua na ka. Ke rawa ni qai tarogi beka ga o Na
Qase.

O 1 ko ga se qai karua ni tamata o sega tiko m via soli tukutuku. Na Code of
Conduct koya a soli qori vei iko, o cel a solia na Code of Conduct oya? A solia na
mataivalu vel kemudou. Na Code of Conduct qori au bind-taki talega kina o au, ia e
tiko na gauna me vakayagataki kina.

Gole e na yakavi ni kua, lai consult-taki Na Qase se o cei, gai nomu ga. Mataka
lailai ni mataka, lako tale mai kevaka e so tale na ka o via tukuna. Kevaka e sega
kua ni basika mai. Sa soli vel iko na galala.

Dua na ka meu tukuna vei iko ike; okoya na tamata e na sega ni solia nai tukutuku (o
iko gai karua ni tamata) drau qai curu ga e na Unit e na yabaki sa oti e na selection.
Na tamata sa interview oti, era solia e levu na information - Baleinamau, Bainimoli
(e levu sara na i tukutuku solia okoya), Waseroma, vakatau sara ga vei iko. Ke sa

* vaka tu oya na rai, na ka keitou rawa ni biuta na lewe ni Board, eso vei ira na 1 lala

qo era na totogi beka e na ka era na cakava, eso era na sega ni totogi baleta ni ra
muria ga na lewa, a sega ni bale vei ira.
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Ia, kevaka sa vaka tu oya na nomu rai o iko, sa rawa ni dua na gaunisala e muria na
Board, koya na tamata qo, e sega ni via muria na lawa, na lawa e oka kina o keda qo
e solia na Mataivalu - undisciplined, untrustworthy, does not want to pass on
information to the Board, we can recommend your discharge.

Na Inquiry qo, e sega ni caka ga eke, ena Mataivalu ni Viti. E caka ena SAS, na
vanua e sucu mai kina na Unit qori. Na SAS ni caka na internal inquiry, people
must release the information. Lako, lai wilika mada vakavinaka nomu history. E na
veivanua e tiko kina na SAS; mai Australia, Niusiladi, Special Force ni America kei
na vel special forces, e tiko na gauna e rawa ni ra release-taka kina na i tukutuku; qo
e dua vei ira. Na lako e na buca ni valu e sega ni ra soli tukutuku, ia na authorised
investigations vago, that is where you can release information. Lako Iai
vakasamataka mada. Lai taroga nomu OC kevaka e dodonu mo talanoataka na yaca
kei na veika va oya, lai vaqara counselling; e dodonu se sega ni dodonu. Sa vinaka,
tou sa na cegu ni kua; kevaka o via mai soli i tukutuku tale, soli vei iko pa galala e
na 8.00 na kaloko ni mataka, kevaka e sega kua ni basika mai; sa donu oya?
A: Sa donu saka.

Recalled on 28/08/00:

Pte Sokiveta, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed
as follows:

Qs81: Private Sokiveta, e dua tale na ka o via tukuna, baleta ni volai tiko qo ni o dau sega
ni via soli tukutuku o iko. O sa gadreva o iko mo mai soli tukutuku, e dua na ka o
via vakamacalataka mada ena nomu vakaitavi?

A Koya saka ga au sa tukuna tiko ena siga oya, keu rawa ni refer tiko ga ena noqu
statement au vakaraitaka ena siga oya.

Q82: E dua tale na ka o via tukuna?

A Na ka ga au via tukuna baleta na ka na Unit e vakaraitaka toka me baleta na code of
conduct m a vakaraitaka tiko ena mataka nikua. Ena ka mada ga au kila vakaivalu,
sega tale niu a vulica e dua na SOP me vaka na noqu kila na SOP ni Unit. Na ka ga
au kila, ni kevaka e dua na orders e bin mai, se kevaka me dua na kena veitarotarogi
mena caka, ena tarogi beka ga o iratou na veiliutak vei keitou.

Q83: E tou na lesuva mada na nomu i tukutuku o a solia 1 mada. O iko a yadra tiko ena
loma ni complex, o security tiko vei Na Qase. O cei a luliu ni security ena loma ni
complex?

A: - E luliu mi security ga o Na Qase.

Q84: E bau dua na gauna ¢ tu ena loma ni complex, o curu 1 tuba ena dua na incident? O

lako na checkpoint, fako ena patrol, o curu vakavicai tuba?
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E dua na gauna au a gole i vale, au sega ni kila na siga cava.

E bau dua na gauna o a vanataka kina na nopm dakai, na gauna o a tiko kina i
Palimedi?
Sega.

Na yaragi cava o a vakaitavitaki iko tiko kina, koya a soli vei ko mo yadra tiko kina
e Palimedi?
Au taura tiko na yaragi na MP5.

A bau dua na gauna e rua na yaragi a tiko vei iko, na MP5 qori kei na dua tale na
yaragi?

E dua na gauna e rua, au kila o ni raica beka enai taba, au kila ni vuni nomudou taro.
To, okoya beka ga qori na rua na dakai au taura.

Na cava na karua ni dakai o a vakayagataka tiko?
Na EMG.

Na nomu duri tu ya oa sega ni vana tiko?
Sega.

Did you have the M72s in the complex?
No idea, Sir.

Pte. Sokiveta, ena gauna dou a tiko kina i loma oya, a caka tiko ¢ loma ya na weapon
training vel ira na lewe ni vanua?
Ka madaga au kila ni sega.

O bau raica e dua na vuli vakatvalu e caka i loma?
Sega.

Vakacava na drill?

Na ka dori au a sega ni vakaitavitaki au kina. Ja au a rogoca ga nira vakaitavi tiko
ena drill baleta na vanua era vakaitavi kina e fu tani mai ena vanua keitou tu kina, na
ka ga au rogoca ni ra vakaitavi kina, ia au sega ni kila.

. O cei a tukuna me caka na vuli drill?

Au sega nirawa ni tukuna, au sega ni kila.

" Pte. Sokiveta, e sega saraga ni yaga nomu mai tukutuku tale qo baleta ni o

vakaraitaka eke ni o via tukutuku. E sega ni dua tale na ka o via vakaraitaka’
Sega saka.
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Q96! E sa na volai ga eke na nomu statement “Very reluctant to give information”, vinaka.
A: (Silence)

Recalled on 11/09/00:

Pte Sokiveta, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed

as follows:

Q97:

Qo8:

Q99:
A

Q100:

Q101:
Q102:

Q103:

Pte. Sokiveta, o kedatou sa veivosaki oti enai ka 23 ni siga. E tolu ga na
tamata ena loma ni Unit era sega ni via vosa, au na tukuna vakadodonu go.
O Naisara, Serukasari kei iko na kenai katolu. Na kena vo vakadua sara vel
Na Qase, era sa vosa oti. Au na sega ni vakamacalataka na ka au sa tukuna
oti, na kena soli nai tukutuku, qgo na official inquiry e rawa nio soli tukutuku.
O keitou kila na ka e yaco esa matata, esa 82 na witnesses. Keitou sa cawiri-
taki Palimedi, cawiri-taka na veivanua ni ovisa era involve ena veiqaqai qo,
keitou sa raica nai taba, na video, keitou raica eso era tiko i Palimedi, eso era
cakacaka tiko ikea, esa matata na ka go.

E vica vata na taro, na kenai matai, oiko a lako ena final phase i Makuluva?
To.

Mai Makuluva, e dua na macawa nomudou tiko mai kea, na dua na macawa,
tekivu mai na siga Tusiti se na Vukelulu, esa tekivu lako tiko na idinicavu,
lesu tale tiko ena maritime. Ea lesu tale tiko o Lt. Dakuliga, o vakila se o
nanuma lesu, vakasamataka na nona lesu tiko o Dakuliga, o raici koya nona
lesu tiko ena veibogi, ni caka tiko na veitalanoa, caka na medivac?

Sega.

O kila na kena lesu tike na nomudou idinicavu?
Aukila ga ni fako tiko ena admin run.

Ia na bogi ese tekivu mai na Vukelulu se Lotulevu, na bogi esa biubiu mai
Makuluva o nomudou team leader, o Dakuliga, e gole va ya i na maritime, o
vakasamataka ya?

Sega.

Ena siga cava dou a cabe kina mai na maritime?
Ena mataka nt Vakaraubuka.

Dou a cabe mai na maritime se na range?
Na range.

Qcet soti ea tiko ena nomu team, dou a cabe mai na range? O Dakuliga?
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Io.

O Ratu, Nawaqa, Saukury, Qicatabua, Liganivai (Mokani), Soko, Naika, e
donu ya?
Au sega ni rawa ni tukuna e dua na ka.

O sega ni rawa se o sega ni via tukuna?
Au sega ni rawa ni tukuna kina e dua na ka.

Mai kea dou a lako na Unit, e donu?
Donu.

Mai na Unit, dou a sava yaya, oti ya e dua na brief a soli vei kemudou, mo
dou vakatotolo, ea brief o Baleinamau (OC), mo dou lako sobu kina na
maritime, € donu mo dou lako ena exercise?

Sega.

O iko a gole vata kei ira nai lala era a gole sobu ena maritime?
Sega.

"0 ko a tiko ena brief ena mataka lailai ni siga Vakaraubuka, ko brief kina o

OC ena loma ni Unit?
Au na sega ni rawa ni tukuna kina e dua na ka.

E duz na ka au via tukuna vei iko ike, e vakatau saraga vei iko, go na
mataivalu, e mai vavaga na ovisa na ka kece me veilewaitaka na tamata. O
keitou via taura taucoko na ka kece, baleta qo na ka tou na cakava qo, kevaka
ena raica na board ni bale ga vei iko, nai naki ni board qo, e dabe e taura na
yasana ruarua taucoko na ka e yaco. Na Board go e rawa ni vukei iko se
rawa ni vakavuna na nomu leqa, kevaka o sega ni talanoa, oiko ga o rawa ni
vakavuna na nomu leqa, sega ni o keitou. Esa matata na ka e yaco. Ia na via
va beka go, ena veigauna e dau yaco kina na ka, ni dau dabe e dua na Board,
e raica okoya na pros and cons, na ka e yaco, na cava na vuna e yaco kina
eso na ka, oya na qai vakatulewa kina. Kevaka o vunitaka eso na ka, e levu
na ka keitou sa kila oti, oiko ga o rawa ni vakavuna ga na nomu leqa. Ni ra
dabe na ovisa, era sega ni kauwaitaka e dua na yasana ni nomui tukutuku, E
dabe tiko qo na tamata e vakaitavi ena mataivalu, na nomu forum ga go e
rawa ni vukei iko kevaka o innocent, if you are innocent, no one else.

Sir, baleta na vuni noqu curu kina eliu qo, ni vosota baleta na nogu mai
regular tu na mataivalu qo, au curu ga mai ena Unn, vakavo me keirau
veitalanoa mada vata kei dua vei iratou Na Qase se ocei. Keitou a lakova na
ka i veitarogi ...
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Q111:

Q112:

Au sa curuma oti na ka qori, au kila vinaka na code of conduct. O au talega
au cakava na kena training, au cakava sara i cake, nomu O iko i ra vakalailai,
0 au i cake sara. Keitou sa interview-taki Na Qase, ea taroga o Major Aziz,
au na vakamacalatzka tale. Na interrogation e dan caka tiko ena gauna e
vesuki iko kina na meca, ena gauna ni valu, Na ka kece o dou cakava ena
loma ni Untt, e sega tale ni dua na Unit e dodonu me kila. It is only when an
official inquiry is done, authorised by the Commander me caka, o kemudou
report ga vel Commander. Na ka esa yaco, esa direct-taka o Commander,
this is an official inquiry. O kedatou e base-taki mai ena British SAS. Ena
British SAS ni dau caka na official inquiry, na ka kece e dodon: me dau
release. Na ka o tukuna tiko qori, qori ena gauna ga ni valu mo qai vesu. Na
tikina ya e kauta cake mai o Major Aziz, keitou gai record-taka. FE
vakamacalataka o Na Qase, ni sega ena official inquiry if all the information
that is required. O ya naka ea yaco. O rawa nio qgai nai tarogi Na Qase. We
have it official on tape. E rua ga vei kemudou na ka vou, dou sega ni via
tukutuku. Oratou na ka makawa tekivou mai vel nomudou OC esa tukutuku.,
Nomu soli tukutuku eliu e lailai ga, au sa vola o au “Very reluctant to give
information” baleta ga nio sega ni kila. Au tukuna tiko yani ni dodonu mo
solia na information ike, this is an official military inquiry, that code of
conduct do not count here. Au kila niu sa vakamacalataka oti. Au sa sega ni
via tarogi iko tale. E dua tale na ka o via vakamacalataka?

E sega saka.

Most likely you will have your case tomorrow and the result of that, you
would most likely go to Nukulau. You will meet Major Ligairi there, you
have a good talk with him, Soko and Naika. Pte. Sokiveta, O iko na gone ni
vei?

Mai Bua.

Bua mai?
Na koro o Naisasaivua, Kubulau, Bua.

O Mr. Baleinamau e gone ni vei?
Oko ya mai Bua talega.

Ena yabaki cava oa curu ena Unit?
Ena yabaki sa oti.

Vakacava na nomudrau veimaliwai kei na nomu OC, o drau veivolekati,
velyawaki, soldier/officer relationship?

E sega, keirau sega so ni dau veitalanoa vakalevu, e lailai sara na gauna
keirau dau veitalanoa kina.
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QT O iko sa kila ga ni nomu OC?

A Io baleta ni noqu OC.

Qi 18: Ena gauna oya, o iko na ka ga e tukuna o OC o vakayacora, ia na gauna go, o
bau vakasamataka se cava na vuna e vesu kina o OC ka sega ni charge-taki?

A Sega, keitou mai tiko vata { Nabua, keitou sega ni kila se cava na vuna e vesu
tiko kina,

Q119 O koya e a vesu e liu vei iko se o 1ko gai vesu 1 muri?

A: E vesu i [iu okoya.

Q120: O sega ni bau kidroa tu oiko se cava e sega ni charge-taki kina okoya?

A: Baleta m dou se vesuki koya tiko, au sa sega ni rawa ni tukuna tale kina e
dua na ka.

Qli21: Sega, au tukuna tiko o au, oiko qai vesu i muri osa charge-taki tale. O koya
e se vesu sara i liu, e se bera ga ni charge-taki, o sega ni vakdsamataka t ya
se cava na vuna?

A; (Silence).

Q122 O iko a involve ena vakatawa gasau mai Makuluva, koya na kena kau yani
ena bogi ni Lotulevu na i yaragi ena sand-bag?

A E sega.

Q123: E sega, se 0 sega ni rawa ni sauma?

A Sega ni rawa ni sauma. :

Y]

7V e
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SEVENTEENTH WITNESS
STATEMENT BY 21583 WOl M V RABICI

WOII Rabici, after having been duly sworn on Bible was interviewed as follows:

Q1l: Warrant officer Rabici, vakamacalataka vakalekaleka na nomu military record se na
nomu bula ena mataivalu?
A Au a curu kina mataivalu ena 1975, au laki yabaki dua tu mai Niu sifadi, au gai mai

regular force kau curu ena tabana ni idinia me yacova ni’u Jaki taura na i tutu vaka
STMS tu ena engineer, donumaka na gauna ni coup kau quarter master. Ena gauna
tale ga ni coup ena 1987, an taura tu nai tutu vaka i vakatawa ni keba ni mataivaliu.
Au laki course ena 1985 1 Niu Siladi, ia au sa lesu vakatolu oti mai Lepanoni. Au
_ ttko voli ga ena Idinia me yacova na gauna sa qai dua kina na noqu vale e
s ' Naverwakau ena 1990. Ena gauna oqo au vakaitikotikoga mai Naveiwakau kau
i veigaravi ena dua nai tikotiko ni lotu e Tacirua east me’u kena i vakatawa me
yacova na i ka 26 ni siga ena noqu gole kina Palimedi. Sa kena levu saka.

Q2: Na i naki ni Board of Inquiry me vagagai o ira era akaitavi taki ira ena vuaviri.
Vakamacalataka mada na nomu i tavi ena vuaviri oqo?
A Au a lako kina Palimedi ena i ka 26 ni siga ni vula ko Me, me’u laki raici iratou na

noqui tokani o iratou na sotia eratou tiko ekea kau mant laki caka lotu tu vei iratou.
Na kena tauyavutaki na vuavin au sega ni kila. Au a lako ga me’u laki caka lotu tu
vel iratou ena Palimedi. Me vaka ni’u i vakatawa, au nanuma ni yaga cake me'u
laki vuker tratou tu ena ka va ko ya.

Q3: Ko bau vaka itavi ena planning stage se na so na ka vaka ko ya ena vuaviri?

A: E sega saka.

Q4: Na i tavi cava ko a garava tiko?

A Au a dau caka lotu saka ga. Na masu ka so na mataka au vakaitavi ena vakasama
vakayalo.

Qs: " Nanomu 2 tiko e loma, ko bau vaka i tavi talega e tuba?

A: E sega saka.

Q6: Na nomu tiko e loma o bau dau tara na i yaragi e tu ekea?

A E sega saka.

Q. O bau curu ena ioma ni operation room ena Parliament Complex?

Al . E sega saka.

Q8: Na operation room m 1IMS?

A E sega saka.
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Q9:

Q10

Q11
A.

Q1z:
A.

ga.

Q13:
A.

Q18:
A.
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O bau curu e loma ni vanua era tiko kina na vesu?
E sega saka.

Ena gauna o tiko kina e loma, o kila na ka e yaco tiko e loma ni complex kei na
taudaku ni complex?

E sega saka. O au na noqu 1 tavi ga e kea na caka lotu ga. Au kidacala ni’u tarom
tiko ena keba ena levu ni cala e tukuni ni’u cakava.

O cet a veitalanoataka na nomudou curu ena complex?
Au a cakacaka tiko ena gauna oya, ka’u lako mai sa vakarau tu na lori oiratou mai na
plant me sa gole ki Palimedi kau vodo sara.

Na cava na nomu appointment ena engineer?
Au taura tiko na i tutu vaka welfare officer ena so na gauna au dau Paymaster tale

O welfare officer ena tabana cava?
Vei keitou saka ga na engineer.

O cei e lewa se vaitalanoataka na nomudou lako sobu ira? O cei ¢ kaya vei
kemudou mo dou lako ira?

Au sega ni vakasamataka baleta ni’u qai lako mai eratou sa tu oiratou na gone oya
kei Major Savua.

O iratou ena Engineer?

o saka.

Ena engineer e vei?
Ena plant saka ga.

Vakamacalataka mada na 1 tavi o dau qarava ena complex?

Al dau veivuke vei iratou na yadra vei iratou na nodatou gone, na sotia. Ena so na
mataka keimami dau caka lotu ni bera na ono na kaloko ena mataka lailai. E dau tu
e kea na kau ni vosa me caka na lotu. E so tale ga na vanua ni masumasu e kea, au
dau laki veiqaravi kina. E ra lewe levu era dau veitokani taka tu na ka ni masumasu.

Vakamacalataka mada na ka e vaco tiko ena loma nt complex?
O keitou na dau caka lotu e tiko na vanua ni neitou masumasu ni da sa qai lako ga

- yani. E masumasu tale tikoga e kea e vica na marama. O koya ga e via join me-gai

dau mai join kina. Ena loma nt Library eratou dau masumasu kina na CIDA me 24
na auwa. Ena lotu, era dau sureti na veimata lotu ena Siga Tabu me ra dau mai
vakaitavi. E sega ni wase ekea na lotu, ia me lotu Vakarisito ga.



Q19:

Q20:
A.

Q24:

Ena nomu tiko e loma, o bau veitaratara kei na dua na sotia ena 1MS oiratou na
security se dua e tuba; na fax se cava?

Ena 80 na gauna au dau qiri cake vei noqu karua o Mr. Qiodamu, Keirau dau
veitalanoataka na lotu, ia ena dua na gauna sa mai cavuka na neirau veitalanoa.
Keirau sa sega ni veitalanoa tale ni tukuni ni sa gole i Labasa.

Talanoataka mada na ka e yaco tu ena loma ni complex?

Na ka ga au kila me ra yadravi o ira na vesu me kakua ni dua e mavoa se tauvimate
me yacova na gauna era sereki kina. Na ka au raica toka ena veiyakavi era dau
tereni mera taubale se vakaukauyago. Oti era qai lesu tale ki loma. Ta e garauni toka
ga me kakua ni dua vei ira na kai vesu me mavoa se me tauvimate. Ena dua na
gauna a tfauvimate na Minisita ni Home Affairs, e a cicivaki vakatotolo ena
ambulance ki valenibula. Sa vo e rua na macawa, au raica ni sa veisau vakalevu na i
tovo ni nodratou garavi. Eratcu sa dau talevi iratou vakalevu oiratou na yadra ka
vosa vinaka tiko vel iratou. Sa dua tale na neimami veikilai vinaka. Ena i otioti ga
ni siga au tiko king ena gauna eratou talaci kina. E a caka tale e dua na yaqona vei
iratou, na Prime Minisita vakacegu o Mahendra Chaudhry kei iratou taucoko na
nona i lawalawa. Keitou lulu e kea. Na vanua eratou tiko kina na i taukei, eratou
dau bulabula vinaka.

E dua na 1 talanoa au via talanoataka na nona a lako yani e dua na yalewa ni Korea
me laki saravi iratou qai tukuna okoya oqo e sega ni hostage, 0qo ¢ vaka na picnic
me vakatautauvata taka kei na nona vanua ena veivesu. Oya e vaka me’u dau
marautaka tu kina na veigaravi vei keda na i taukei ena kena bibi toka na tamata.

E matata veikeda na ka eyaco ena Palimedi ena 1 ka 19 ni siga ni vula ko Me ka
matata talega vei keda na ka e yaco tiko e loma ni Palimedi. E levu sara na ka o sega
ni talanoataka. '

Na ka ga au talanoataka na ka ga au dau raica.

E tolu tiko na 1 wasewase e loma oya, na mataivalu, na vanua kei na Palimed:. Na
cava na-nomu i tavi kina vanua,
O koya ga au tukuna tiko ni’u dau caka lotu ga.

Ena nomu 1 tun: vakalotu o bau veitaratara vakavoleka kel ira na tiko ena loma ni

Parliament Complex?
Io saka.

- Na nomu veimaliwai vata kel ira, o bau rogoca e so na i talanoa me baleta na kena

vakayagataki na i yaragi mai na Parliment complex ena nodra dau vakayaragitaki
oira na lewenivanua?
Au sega saka ni rogoca.
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Q29:
Q30:
A.

Q31:
A.

Q32:

Q33:
A.

Q34:
A.
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O bau rogoca eso na vuli vakai valu ena loma ni complex’7
Au raica ni caka tiko na vuli drili.

O bau raica eso na vuli ni vakayagataki kina na 1 yaragi se weapon training?
E sega saka.

O bau rogoca eso na vosa ni tau vei ira na lewenivanua ema veimataka me
vakaukauwataki ira ena vuku ni kena beci na lewa?
E sega saka.

Ena nomu vunau tiko na ulutaga cava o dau vunautaka vei ira na leweni vanua?

Na ulutaga au-dan vunautaka e kea sa i koya mo tovolea me kakua ni dau rai vakaca
na matamu baleta na gauna ga sa na rai vakaca kina na matamu o sa na vakamatea e
dua na tamata. ‘

Mo raica tiko na tamata ena dela ni nomu loloma. Me vaka na nona rai na Kariso
mai na kauveilatai qai tukuna vei Meri “Raica na luvemu.” Oya na uto ni ka au via
dusta vei keda.

Na nomu rai me rai vakaloloma, me rai savasava. Ena vinaka kina na noda vanua.

O bau rogoca se kila na gauna ka lauvana kina na Ovisa o Seavula?
O koya saka ¢ a lauvana ena dua na bogi ni siga tabu.

O sa tiko kina ena loma ni Palimedi o iko?
Au sa tiko saka kina.

Na cava na normu rai baleta na nomu vunau vata kei na ka e yaco vei Seavula?
O au saka kevaka me’u a lako tu ena 1 lakolako oya, ia e sega au a toka ga ena loma
ni complex. Na gone oqo e lauvana mai na vanua ni yadra.

Na noqu taro na cava na nomu rai ena nomu i tutu vakalotu kei na ka e yaco vei
Seavula?

Na kena i talanoa au rogoca ni sega ni lauvana o koya, e a mavoa o koya ena tiki ni
kaukamea. E ratou a warning shot yani oiratou na gone ka vodo voli ena lori ka qat
laki lauti koya na tiki ni kaukamea ova.

Ko bau kila se ko cel soti e & vodo tiko ena lori?
E sega au sega saka ni kila.

O kila era sotia se era leweni vanua ka ra a vodo tiko ena lori?
Au sega saka ni kila.



Q41:
A
Q42:

Q43:

A

Q44

A

Q45:

A

Q46:

Baleti ira na laki vakacaca ena TV One Complex, ni ra sa lesu mai, o bau raica e dua
na sotia e fako vata tiko yani kel iratou?
E sega sara niu kila.

Ena gauna era lesu mai kina, o a tiko e tuba se ena loma ni Palimedi?
Ovya e yaco ena bogi ka’u sa tiko kina ena noqu bure.

Ko sega nt rogoca ni ko ira na lewenivanua vaka oqo ¢ soli vei ira na i yaragi vaka
oqo ka vakavuna kina na mate nei Seavula.
Au sega sara ga ni rogoca.

O bau raica eso na sotia se turaga ni valu era sega ni vakaitavi vata kei kemudou era
tiko ena Joma ni complex?
E dau lako saka ga yani o Col. Tarakinikini me dau lako i veitalanoa.

O cei tale?
Ena dua na gauna au raica ni lako yani o Col. Buadromo.

Dua tale?

Kei iratou saka ga eratou lako yani ena gauna ni veisiko, oira ga era lako yani enat
lakolako ni mataivalu, O iratou o Col. Waganisau. E dua nai lala levu era a lako
yani me laki caka e dua na ka vakavanua ena loma ni Palimedi.

Ena gauna kertou sa tiko kina e kea, era a vakauniform yani ka laki caka e dua na
veitalanoa. Eso na Kanala kei na Satini Metia.

When was the first time you met Major Savua?
Ni sa march in mai o okoya.

Ivei?
Ena engineer.

Where is your office in the Engineer complex?
Ena Headquarters ena Engineer.

What were you doing in the plant troop which is on the other side?
Au a tiko ena keba ka'u qat siro yani ena vuni mago eliu. Oti au au gai lako yani.

- When you entered the Parliament, you entered as a soldier or civilian?

Au vakaisulu tu ni sotia.

My question s, you entered as a soldier or as a civilian; in what capacity?



Q49:

A

Q50:

A:

Q51:
Q52:

Q53:
A

Q54

Q55:

A

Au lako e kea au a vaka uniform tu ni sotia, ni'u a cakacaka voli ena siga oya.

Were you representing the soldier when you entered Parliament?
E sega au lako 1 caka lotu vei iratou na sotia e loma.

Do you have any role as a force chaplain? Mo vakamacalataka na nomu cakacaka
tiko ena keba?

Au a vakatawa tiko ena keba ena 1987 ena gauna ni coup me yabaki tolu. Ena
gauna au sa toki kina ki noqu vale ena Veiwakau, au sa cegu ena i vakatawa.

E sega ni kauta laivi na nogu i tutu vakaivakatawa, au a se kauta voli ga. Au a laki
vakatawa tale ena dua na i tikotiko ni lotu vou me’u laki veiqaravi kina,

Where do you think you were most needed, in Parliament or in camp?
Au na sega ni rawa ni sauma na taro oqori?

What role did Major Savua play in the Parliament Complex?
E kea e vaka e nona fu na raici ni kakana.

What about the engineers that went with you to the complex? What were they
doing?
O cet saka?

The other soldiers that went with you. You have been doing service for them but
what were they doing in the Parliament Complex?
Eratou yadra ga vata kei iratou na i tokani CRW. O au ga au dau caka lotu vei ira.

Where were you staying in the Parliament Complex?
E dua saka ga na vale ni volavola e cake.

E vakamacalataki taki ena gauna ni vuaviri o dou a march in vata kei Major Savua o
kemudou na Engineer. Na cava na nona i tutu e kea?
Au sega ni vakasamataka na nona i tutu, au kila ga ni turaga ni valu ena Engineer.

O sega ni kila na nona i tavi e qarava tiko e kea?
Io saka.



Qs6:

QsT:

Q3538:
A.
Q59:
A.
Q60:
A

Qol:

A

Q62:

A

O sa voleka ni yabaki sese ena mataivalu, o se bera ga ni kila na i tutu nei Major
Savua ena Engineer?

Au kaya saka me bau taba mai na nona i tutu in sa OC eke se me vakatoka o ya. E
sega ni dua na ka me taba mai me biu mai kina na nona post.

Warrant Office Rabici, was there any meeting conducted at the Engineer before you
went down?
E sega saka.

When you were at the complex, were there any meetings conducted in Parliament?
E ratou dau bose saka o iratou.

O cet? :
O ratou na lewe ni mata yadra, security.

Were you in that group?
Au dau caka lotu.

Were you told of a directive from Commander that all soldiers to return to camp?
E sega saka.

Do you read newspapers in Parliament?
No, Sir.

Do you get a supply of your clothes from home or were you wearing the same
clothes all the time?
Na nogu lewenivale a laki veisiko yani ka kauta yant na noqu 1 sulu.

Did she tell you of the directives, any news from outside or what was happening
outside?
E sega saka,

S6 you knew nothing of what was said outside or what was happening outside? Did
you watch TV?
Na neitou rumu e sega kina na TV.
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Q66: Did you watch TV at anytime in the complex?
A: E sega saka.
Q67 Vinaka vakalevu. Kevaka ena gadrevi tale mo mai soli tukutuku, keitou na qai
kacivi iko tale mai.
A Sa vinaka saka.
i -
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EIGHTEENTH WITNESS
STATEMENT BY 22554 1.T. COL. T. BUKARAU

Lt. Col. Bukarau, after having been duly sworn on the Bible, was interviewed as

follows:

Qi Col. Bukarau, in the complex, you have certain structure in the command
section. I understand there was a military wing, the political wing and
the Vanua wing. A confirmation on that, the head of the military wing
was Major Ligairi.

A I know he was head of security. I do not know whether the group at
Parliament was divided into that organisation.

Q2. . In the discussion in the complex when you were down at the complex,

‘ were any of the senior army officers in the camp part of the planning
~ team and had any influence in it. T am not talking about the operation. A
A I have no comments. The reason why 1 have no comments to that
question 1s there are allegations of treason and investigations are being
conducted by the Police to that effect and I am here on such charges.
Some of the questions which they asked targetted at the charge of
treason, conspiracy to treason and all that and to answer that question I
might incriminate myself in the process. As I explained to you earlier
> some of these people will also answer with no comments if you questions
heads towards that direction,

Q3: When did you actually go into Parliament?

A I went there on Monday moming (22/5/00) between 9 am to 11 am.

Q4. The initial lot that were inside the complex. You went in on Monday, are
you aware of the people that initially went in?

A: "~ No.

Qs: Was there any indication by any members of REMF, the way they
behave there that they supported the action of May 19™?

A Are you asking about my knowledge at that time? Are you asking me to

dob some people in?

Q6: ' I will give you an indication. What we have done, we have some of the
names of people we have interviewed. [ will just read from my notes,
Dakai, Baleinamau and the rest of them. As they come in, they give the
names of people and then when you have the next lot, they keep giving
the names and that paints the whole picture.

A Just ask the question again, let me think about it.



Q7

Q9:

Q10:

Qi1;

names of people and then when you have the next lot, they keep giving
the names and that paints the whole picture.
Just ask the question again, let me think about it.

The reason I ask this question is how clear an investigation can be, it is
the indication by the soldiers, the behaviour of the institution as a whole
indicated that they were directly condoning the actions which was the
rmpression throughout.

If you want that person I will say that the Old Man, Na Qase, that is what
I learned from him. The first thing he did he went to RFMF and to his
personal contact to RFMF as 1 explained to you I will not answer that.

You had a series of discussions with REMF in an attempt to diffuse the
situation and find 4 solution what are some of the assurance you got from
headquarters?

There was a lot of threats between us and RFMF in trying to curb the
disturbances. I have spoken with Jack a few times, with Bill Seruvakula
a few times, 1n fact we had a meeting at Veiuto. Most of the incidences
which happened around that area took place because people tock
advantage of the situation at that time. Both we, who were in Parliament,
and RFMF were concerned about these inctdences. Phil and Col. Caucau
came over from RFMF after the GCC meeting to relay the resolutions.
There were numerous occasions where we were just talking with RFMF,
the main subject matter of those discussions were quelling disturbances.

Were you aware of the instruction by Commander RFMF for all army
personnels to return to camp?

Is this about marching at 1500 hours on a certain date? We never
received any instructions from Commander. We only learned of the
instruction between two and three when words were passed on from Suva
City that everyone was vacating Suva City because the Army were going

~ to come in at three o’clock. It came in that form. After calling NATOPS

then they said there was no such command.

When Commander put out the ultimatum that all officers to return to
camp, did you hear anything like that?

There was no formal instruction from RFMF that came to the Parliament
Complex despite numerous discussions with Senior military officers
from REMF. A vehicle came to Parliament with the instructions to take
me and Vakalalabure to QEB. With just that instruction I was not
prepared to go.

Were you aware of any offers made to Senior Military officers to take-
over the [eadership of Commander and Chief of Staff?

PN
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Q15:

Q16:
A.

Q20:

>

Q21:

A

Q17

Q18:

Those were the preconditions set at that time?
The preconditions to the amnesty?

Yes?

The preconditions to the amnesty, this will be the only time it was
mentioned but when we went to discuss the amnesty proper where
representatives from the REMFEF were Phil Tarakinikini, Caucau and
Rupeni Nawagakuta.

From our side; George, Vakalalabure and Tuberi. From the GCC
subcommittee, their lawyer was Qormniasi Bale and then the GCC
Secretariat consist of the current AG, Adi Litia Qionibaravi and Asesela
Sadole. Those were the people that were there that evening to discuss the
amnesty which now stands. The initla pre-conditions were not brought in
by the RFMF. So when the amnesty was drafied, the only thing we
concentrated on is the definition of “political offences” and that in the
military decree as it stands. '

What was the view of the vanua for the Army? _
There was elation in the Vanua that the army was coming in to join in

this thing,

When you said to join in, what thing?

To complete the coup cycle. When the military stopped in to ask the
President to step down we assumed straight away that when that was
done we were to hold hands in a joint effort to realise the objectives of
the coup.

My last question is did you at anytime try to influence anyone in the

" military to assist you one way or the other?

There were alot of things happened at that time. If you take a joke to
someone you know so very closely, and you throw in “why don’t you
guys just take over”. Alot of that would be done by almost everyone.
Even there were times when people from the military sort of voiced their
disgruntlement to whatever they pursued at the end.

Colonel, on the Accord and the Decree, were there issues raised as to the
weapons in the complex; was that a preconditions o the Accord and the
Decree?

It is a precondition in the Accord. That precondition did not find itself to
the Decree and to me as the legal advisor to the people in Parhament I
got what I want. If that precondition has to find itself into the Decree it
was those responsible at that time to make that precondition that was in
the Accord find itself mto the Decree.

Was it part of the discussions in the Accord?
The preconditions were:-



Q22:

1. Return of hostage;
2. All operation stores held by the parties be returned;

3. Reinstatement to pre-19" May status of all RFMF personnel who
had been involved from the 19" onwards.

The return of hostages has been done. I assumed that all those who
had taken part in the negotiation since the 19" of May, by virtue of that
agreement have been reinstated to their status which means that our
being ex-communicated from the military does not exist anymore.
Now I can be called again, Lt. Col. Bukarau.

The people in Parliament have returned all the weapons which was
under their control. After the return of weapons on the 14% of July, I
did not see anyone carrying any. weapons at the Parliament Complex or
in Kalabu or anywhere else. Had there been weapons held by service
members at Kalabu soldiers would have used them aginst the assault
on Kalabu because that is would be the patural reaction of the soldier
when he is attacked i.e. defend himself with whatever weapons he had
at his disposal. But as it transpired all weapons had been returned, all
he could do was to surrender, to fight would mean instant death.

The incident when we were arrested on Wednesday evening the 26" of
July at about 9.30. It was later reported in the news and it was done
very mischievously by Phil Tarakinikini; “it is reportéd that George’s
security had a pistol”, in fact, no weapons were found on us.

The effect on the military operation is very positive because it justifies
the REMF but the effect on us being out here is quite detrimental. It is
because of our political belief alone that we are further incarcerated
these people.

On that issue, there was no weapons in the possession of anyone up
there?

The substantive amount of weapons were returned on 14" July. That is
from one of the parties to the Agreement, GSG. REMF still have the bulk
of its operation stores out there whether in the form of check-points or
whatever,

The last clause of the Muanikau Accord, (you can revisit it if you want)
did say that the parties should have dialogued but this as the accord says
will be done "as soon as practicable”. "As soon as practicable” 1s still
now and it 1s still open.

CONFIDENTAL
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Q23: In reconfirming your answer in that; on the day of your arrest from Lagere,
your group has alleged that there was no weapons with anyone.
A And T said that the weapons that were under control of the military people

were returned on 14 July 2000.

Q24: Going back to other issues and one is the holding of ranks by yourself and
other military officers were you at anytime communicated that you have
been decommissioned and your ranks have been taken away.

A No. Again the information was coming through the papers.
Q25: What were the information provided to you?
A I actually called Col. Wong after I read it in the paper and he told me that it

has not been formalised.
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NINETEENTH WITNESS
STATEMENT BY 20364 MAJOR 1. LIGAIRI

Major Ligairi after having being duly sworn under solemn affirmation, was interviewed

as follows:

QI

A

Qs5:

Q6:

Q7

Major Ligairi, you understand the purpose of the Board, the Board will ask
you a few questions. On the 19™ of May, there was a lot that left the camp
and went down and met in the maritime slipway.

Yes, I do not know the number of who came down from the camp. It was
the first time I was meeting some of these people, I only knew some.

What we are interested in is, who were the members of the IMS who were
with you at the maritime?

I think I saw Ravai and Tikotani, those were the two faces I really knew, the
other faces were vague, I do not know them as individuals.

Were there civilians present there?

Yes, there were civilians.

The lot that met there and the operation, were you the one responsible for the
planning of the operation?

No, I did not plan anything as far as the personnel were concerned. I just put
myself in there when they put the responsibility on me to look after them. I
think they depended on me.

Major Ligairi, when were you first made aware of what was going to
happen?
That morning.

On the 19™ of May?
Yes.

Who informed you?

I received a telephone call, I think it was Tikotani. I thought it was him, but
I am not sure who exactly. It was when I met him at the beach then I
thought it was him,

Whe actually went down with the initial group for the takeover?

I did not go together with them inside Parliament. I only knew that they
were going to go, when they went through the gate then I went up to the
camp to see the senior officers.
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When you left with the initial group that took over Parliament, you met with
IMS serving members, some that came down in the mini-bus?
Yes, we met at the maritime beach.

This is the slipway?
Yes.

At the slipway, there were members of the IMS that had come out from the
exercise, waiting there or ...

I think the only person I recognise there was Tikotani and they called up the
van to come down and I saw Ravai and a few others because there were
some new boys too. I just came back into the squadron for about three
weeks now. Iknow their faces, but I do not know their names.

When you were given the call obviously at 0845 hours on the 19" of May,
where were you?
I was in Suva, having my coffee at the Cottage.

So you received the call on your mobile?
Yes.

From the cottage on the 19™, you went to the maritime?

That is right, I was called up there. -They were telling me, “Mo lako sara ga
mai vakatotolo” € va mai ya na kena i fukutukuni. At that time, I did not
really find out what they were going to do. I think the atmosphere in the
whole country at that time, they were expecting something especially when
there was going to be a big march on that day. They did not tell me that they
were going to storm Parliament.

When you arrived at the maritime slipway, who actually met you there and
briefed you about what was going to happen?
Tikotani, It was not a long brief]

Can you give us an indication of what was it?

Yes, I cannot tell you the exact wordings but in the sense that they were
going to take over Parliament. FEsa dede talega na gauna meu gai
vakasamataka lesu tale na ka ea yaco, au sa sega soti ni kila besides being
kicked in the head at Kalabu and all those places.

When you were informed by Tikotani of the takeover, in that information,
did he actually give you the indication of who was overall in charge?

At that time because of the rumours going on in the country, George was
there, I did not know him and I was introduced to George. Automatically, it



came to me that the whole thing has been set up by civilians, different
political parties. That is my general feeling 1 said, “Okay, e sega ni
mataivalu ga”. The civilians were asking me about the truck, but I did not
ask a lot of questions. They told me that, “the lorry is ready, the boys are
here and ready”. They did not tell me that not the whole squadron was there,
but I knew there were some there. Then they said, “E sa waraki saka ga o
kemum™.

On the whole thing from 1987 to now, there are always people looking for
me for these sorts of things, but I never said anything to anyone. 1 do aot
want to take part in it baleta niu sa kila e levu na politicians e va ya so I am
not the man to help them.

Qi8: On the initial meeting there, were there any other civilians that you knew of?

A: I think it was only George at that {tme and someone else. He did not talk a
lot because that was the first time we met. I left it with the boys, what they
were going to do because I trusted them, they were my boys. They have a
good plan for it so I really did not bother to ask. E vica ga na taro lalai ga au
taroga.

Q19: ‘When you met there, were there any weapons there?

A: Not at the first time, but on the second time when we got ready to move then
I saw the weapons. The rest of the boys came in and the weapons was in one
of the mini-buses.

Q20: How many mini-buses came down?

A: I think only one and I think there was a twin cab. One came to where we
were, they probably have one somewhere else, I did not ask where all these
things were.

Q21: Two vehicles left from QER, there was a mini-bus and a red van.
A ~ Whatever happened at QEB, I do not know, this was the first time 1 met
' these people.
Q22: When you were down at the maritime, in what vehicle were the weapons

carried? What were the types of weapons and what vehicle? Do you have
any indicatton of the colour?

A I know they were pistols, but I already know ours and I can guess what they
have. This kind of thing, I did not pay much attention to. Its no heavy
weapons because we do not have any.

Q23 The weapons you actually saw there were ...
A Pistols and probably some SMG but I did not pay much attention.
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Q24:

A

Q25:

Q26:

Q27:

Are pistols part of the 1MS weapons?
You can guess the same, it can be anywhere. The pistols are 9mm, but I do
not really know the numbers and where they came from.

When the group actually went down, when they went in, you said you left
them at the main gate and you went to the camp?

As soon as I saw their vehicles going in, I went straight to the camp because
I'knew if something was going to go wrong, T was depending on the Army to
stop it. That is why I went straight to see Col. Tuatoko and the senior
officers. I think Col. Vatu, Col. Tuatoko, Lt. Col. Saubulinayau and a few
others. 1told them that the boys were in Parliament, they are taking over and
I am supporting them. “I am telling you now and I want you to contact the
Police not to do anything”. The last words, “I do not want any bloodshed”.
Au vakavinavinaka niu sa lako mai, meu sa lesu tale yani.

When you arrived at the gate in Parliament, were you directed by someone
Or you just use your own initiative to go back up to the camp?
My own 1nitiative, they did not know that.

The vehicle that came down, that met you, that came down from the Unit at
QEB, IMS.

There were two vehicles I could see following me up to Parliament on my
way in, I think there was a mini-bus and a twin cab.

You were in one twin cab?
No, I was in my own car, I was in front of them. They already planned
where to meet, but they depended on me.

That mini-bus that came down, members of the 1IMS that came down, was
Lt. Baleinamau inside there?

That is a good question. I cannot make out whether Lt. Baleinamau was
there or not.

‘When you arrived at the maritime ...
I know two prominent figures, but there could be another truck and
Baleinamau was inside. He was not talking directly to me when we met.

When you came from Suva and went to the maritime, Tikotani was there
with one twin cab?

T think there was one twin cab.

Tikotani and Ravai?
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Not Tikotant and Ravai, Ravai came in the mini-bus. I think it was Tikotani,
George and two civilian guys in there.

Later on the mini-bus from the camp came down or the vehicles from the
camp came whether it is one mini-bus and one twin cab, came down with
IMS personnel to RV with you at the maritime.

Yes, that is the mini-bus I am talking about.

You are not really sure of who was in the mini-bus whether Baleinamau ...
No, they did not come out, they were sitting inside. I just cannot make out
whether Balemamau was there or not.

When ‘you arrived at the Parliament Complex, did you talk with anyone
when you left Parliament, when you got on the main gate and went back, did
you talk with anyone?

No. Once they went in, I went straight to the camp.

Did Baleinamau accompany you back to the camp?
No, I went alone.

Then you saw the Chief of Staff and the officers as you have said before, did
Baleinamau accompany you?
1 was alone then I came down to the Home Affairs.

When you returned to the Parliament Complex, were you involved with the
initial taking of weapons?

I did not know about the weapons until that morning, I do not know who
brought them out and also [ am not aware of the amount of weapons out in
Parliament. When we returned it, that was when I knew all those weapons
were kept in Parliament. Au a sega ni kila na kena kau mai cake, au sega
talega ni kila how many weapons. Au gai kila ga 1 muri ni ratou a mai
exercise in the previous night or something like that, I did not take much

‘attention on that.

Major Ligairi, you subsequently went mto the Parliament Complex, what
ywas your responsibility in the complex?

As far as T know, the Parliament (Government) has been taken over, as far as
my soldiers in the complex. I was visualising what is going to happen. 1 did
not know that the hostages will be kept that long. I think 1 was there, waiting
if any help is needed from my boys and I was ready to give them help.

Were you issued with any weapons for yourself?
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A 1 think it was on the fourth week when we heard that some people will storm
Parliament and the boys came up to me. There were some weapons in our
room, but I am not really issued with it, we just kept it there.

Q41: Who was commanding the whole operation?

A The commanding is a bit sophisticated. When I was sitting there, then I
know I am responsible for it. Look at what is going on, they were depending
on me especially with security and the organising of the people coming in.
Also, a lot of people depend on me so really I was there and just taking the
responsibilities for that. Even the crowd from outside, as far as security is
concerned, I think they all depended on me. I am taking the responsibilities.

Q42. Is there any security concerns within the complex for the hostages?
. Q43: Why was this forthcoming?
A Every person coming into the Parliament, éven Major-General Rabuka was

coming in, groups of people were coming in all this time, it was not easy to
sit down there with over thousands of people coming. A lot of young people
came from the village especially, they come here and they show the spirit of
‘we are going to fight’. It was a good thing that the boys were there, I know
they were going to help me and they could organise themselves. I had to
organise these people, the TF and zll.

Q44: Was there any structured organisation within the complex?

A Yes, there was a lot of people there. I think on the military side, it is the
security side, the protection of the hostages and also the perimeter as far as
the military side is concerned. There is another structure there, the civilians.
These civilians are made up of politicians and the turaga ni vanuas. They
were on one side and we on the other side. We always do all the

-------

S negotiations but they have their own structure.
Q45: " Would you be able to tell us who was leading the civilian group?
A I would not know that. There were a lot of furagas there and a lot of

members of Parliament too from Fijian parties.

Q46: ~ We had one indication that the head of security for the military wing was
you.

A: [ take that responsibility.

Q47. And the head of the political wing was George Speight?

A Yes, you can say that.
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And the head of the vanua wing was Iliesa Duvuloco?

No, I do not agree with that. Duvuloco was just right there, you know
Duvuloco he is not head and senior because sometimes I overruie him as far
as the violence is concerned.

No one was really in charge of the civilians apart from the individuals?

I do not think we were in charge of the civilians. There were a lot of people
there, Ratu Volavola and also those members of the ex-SVT/FAP, 1 think in
the last two or three weeks, then Duvuloco showed prominence, his got a big
voice. The turagas are there too. It is not only a political wing, it is the
vanua too. We can say anything, but they come with their own people, you
cannot rle them.

The other question I have is the security of weapons.

Yes, I left the security of weapons solely to the boys, T am not looking after
that. We do have briefings every momning, There are only a few of them
and 1t is a big place to protect and I had a feeling, I am not sure now, they got
the TF to help them because they cannot be on guard every night. I do not
know whether they hid it or not.

You may recall another incident where a group of civilians that went down
to the TV station.

It was in the first week, yes I recalled that, just when we got control of
everything at that time, people from outside were more or less staying.

There were allegations made that the group was led out armed by a member
of the 1MS.

I do not know exactly, 1 cannot be sure of that. We heard about the shooting
when they came back. I did not ask a lot of questions in that whose
responsible also because in that stage, you do not go around to ask who is
responsible for this and who is responsibie for that. The only thing that I
heard after that was that the policeman was not shot, it was a ricochet from
someone who was shooting. 1 did not bother to ask who was shooting,

Were you.aware of any of the activities that were done outside the complex?
Were you aware of who was responsible?

As far as I am concerned anything happening outside is the responsibility of
the vanua. When they started putting extra responsibilities on me, then 1
became aware of what was happening outside. It is the whole vanua that is
involved.
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During the whole course of events, you had a lot of interaction with REMF,
what was your impression as to their reaction to this whole event?

I think I have already said it in my affidavit, I am an old soldier and when 1
speak to these people, I tell them straightaway of what I think *you should
not do this or you should not do that”. One of the things I emphasised to the
people as well is “what you are doing now ...” because I am thinking of the
civilians “... you are dismantling the institution which the Tawkeis build”. 1
think you asked those people with you, this was something I was saying at
that time because I was worried about the way we were treated at the check-
points. To me, I was really surprised, they were probably working like in
Sinai or Lebanorn, the way they were treating the chiefs, the old people and
the old ladies coming from the villages. When they come in, some crying;
you watch an old Fijian chief talking to you with tears in his eyes, what do
you do? For me, I never expect Fijians to be like that and especially the
Army which I used to know. They asked, “Why are they acting like this?” 1
have my faith in sitting in Parliament, the power which I got in there pulled
me through up to now, because I am not going away from them. Talatalas
come and confess to me, “I refer to the Bible verse which says, "God works
in mysterious ways”. God knows that we are not going to kill anyone.
Something I have emphasised that we will do this in our Fijian way. Even a
General from England called me up, people who know me, and they say,
“We know what you are fighting for” and the conversation usually ends
with, “We are here if you need help”.

During this whole event did you have the impression that the RFMF was
supporting the whole thing?

Yes, 1 still think they are supporting me, but what I am saying now they do
not agree with the way we did this. I expected at that time that the REMF
will not go against us.

One of the allegations being levied from headquarters is the fact that not all
arms has been returned that was held in the complex.

That question has been asked already, my answer was I do not know the
amount of arms coming in and the ones taken out. T told the boys that all
arms were to be returned so as far as I know they have been returned. It was
all there, I did not even ask, I just believed my boys. The only suspicion that
I had was the TF had arms also and things were happening outside. I had a
funny feeling that it is beyond my control, what is happening outside. I do
not really know the amount of arms that were taken out from the camp.

Subsequently after moving out of the complex, the group was relocated at
Kalabu, were any member of the group armed?
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No, as far as I am concerned, there were no arms there. They were there
unarmed. That is why we were quite happy to come out. I even told the
vanua, “E sega m noda kaukauwa nai yaragl, na noda kaukauwa na noda
dina tikoga. Na noda kaukauwa e tiko vei ira na lewe ni vanua”. Those
were my words.

One of the problems we are encountering is when we question members of
the 1MS, they always come in with the concept that they are forbidden to
reveal any information.

Yes, that is the training we Lad. That training is from my training, I passed it
to them but that is for war sttuations. A lot of them are still quoting that. I
think to the soldiers, it is a good practice as far as I am concerned. If they do
it now, it is a good. traiming for them. Now, I think everyone has learned
because the Police come here and also the law is involved and some people
might say something which might be detrimental to some other people so it
is just a straightforward thing.

Prior to 19™ May, what was your position in the REME?

[ was asked to come back to the RFMF after I retired last year. 1 am 60, the
Commander asked me to come back for six months this year, I told the
Commander, “Frank, au sa qase”, he said, “O iko sega ni qase” so I accepted
to come back. I just put myself there as an advisor, I am not running the
Unit, this was my third week with REMEF.

From your own experiences and what you observed, was there anything
RFMEF could have done to basically ease this whole problem?

I think the iack of communications between us and the RFMF came up to
this. If we were talking all the time with the Army as I was the only senior
officer there and know what is going on, they should have involved me in a
lot of talks as far as the deployment of the arms. I have worked in the
Counter Terrorist Unit, [ know a lot about counter-terrorism and prevention.

There is another thing, these activities by the 1MS outside the Unit, were you
at any time involved in the planning of this?
I thought I answered that question.

You said no.
Planning the coup?

You had indicated that you were not invelved in the planning of incidents
anywhere outside the complex.
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Our role in the Army, you should know that well, we are a special unit in the
Army, we are the Counter Terrorist Unit and we learn a lot about counter
terrorism in the other forces and that is exactly our job. In other words, we
are always going around feelings for other parties, radicals and things like
that, it is just the preparation for it.

The members of the IMS going to all courses of Fiji (outside), one is Sgt.
Lotawa when he went to Levuka, the direction to go to Levuka, the activities
done there, was that direction given by you?

No, he went there to his place, then things just happened there.

The other 1MS that was involved outside in other areas, the young man in
Korovou. :
1 do not know they were involved in there, it is the Fijians from outside.

Were any directions given by you?

No directions was given by me. 1 was sitting down there, as far as the vanua
is concerned I have no control over those people, the yasana, na ka taucoko
qo, € sega ni 0 au taudua ga. E baleta ga niu tiko ikea baleta na security, they
tell me all the reports, there is nothing I can do about that. E sega niu rawa
ni cakava e dua na ka baleta o-ira na turaga era tu i kea. There is no turaga
that really want anyone to be killed. If something is going to happen,
someone is directing them, they are using my name like, “Tukuna mai o
Ligairi ni o ....”, it is something you cannot control.

There was an ultimatum put out by Commander for the 1MS and the
engineers that were present in the Parliament Complex to return to camp.
That happened during the time that we looked at ourselves as being isolated.
The engineers marched in, they are against the Commander, na ka kece oqo
¢ veitarataravi mai kei ira na sotia tale eso. It is up to individuals there, they
just made their own way in, I did not go around recruiting people. 1 also did
not ask the ex British army people to come and help me. 1 did not even ask
anyone, I did not even ask the lewe ni vanua to come in, they just came in.

We had some records of IMS training in the Naitasiri highlands and the
Tailevu area.

That is probably after when we went out, I do not know. They got their own
contracts outside with the rest of the vanua, 1 do not know, you find that out.
1 did not pay much attention to that because my assessment, that is going to
happen, so I did not want to do anything.
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Prior to the 19™ of May, there was an exercise done in Vanua Levu and it
ended up at Naxbaiebale you met your boys there, was there any discussions
at all?

Na plan qon e se lako mai ena neitou ka ni training on the other year. We
have to go around the island and we do that every year, it just happened that
I was already in Naibalebale and they have got a place to live in and they
were really happy to come there. Na noqu vale e f: ya, era lako mai qo ¢
sega ni dua na vanua era gole kina. They went to Valavala and the whole of
Vanua Levu and stayed in villages. There was no discussions at all about the
coup. O ya na exercise they were looking forward to.

Did you at any time at all after observing the indications that were already
there apart from 19® May, did you actually inform or tried to brief
headquarters RFMF of what was most likely to happen?

There was a brief, but not my brief, na intelligence brief ga au tiko kina, not
in that three weeks when I joined in, that was before. It was outlined in the -
brief, what 1s going on in the Government, from the intelligence brief, it 1s
not something that I invented myself.

Within the three weeks you joined, was there at any time that you briefed
headquarters RFMF or any of your people of what was most likely to
happen?

I cannot remember this.

My next question, was there some form of training conducted?
Yes, I agree with that.

Was there any weapon training done?

I suspect there was, for those who have already been trained to drill, the
martial arts, et cetera. That was the only way I found that we could control
these people by training them. We know the difference comparing the first
time they came and after that they follow orders. It was not meant for them
to go and take the weapons. We were planning too a new government at that
time. These young people from villages have got to be trained like that to be
disciplined so they could follow orders se muria na vosa. Na plan esa toka
ikea. It is something like the cadet but it is a bit lower than that. This was
done to stop these people from going to Korovou. There were some arms,
the boys can probably tell me this, I do not know.

Initially, the whole idea was to instill some form of discipline?
Yes, the main thing was discipline, after that it worked. You have about 800
young people, era se expose tu ga ena ka vakavanua na ka va ya, na ka kece
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ya, e dua na ka na nodra vakavinavinaka o ira na gase, na dui tamadra na

gone, e dua na vuli levu era mai vulica eke na gone.

Did this original idea (instilling discipline) not changed as the hostage
situation prolonged and the military took over, this idea changed and the
message put to us was rather a revolution idea?

I think that is not my idea, it is something that just came up. It is up to
whatever way you think of it. After they were trained, when they were
ordered, they obeyed the order. People were coming in to fight and
especially when they looked at us, soldiers in there, we gave them some
words of encouragement there, and we do not have to tell them that we are
going to take up arms and go fighting especially when they are coming in to
fight. E sega ni vinaka meda lai vakadukara nodra qavoka.

Were you aware of a plan that the coup that was done on 19" May was to
have been done earlier?

Au sega ni kila qori. I would not say anything like that and in fact I did not
plan for that. O au esa tu na noqu ka vakayalo me qai vakadewataka o nai
talatala that I was moved to be put in there to stop bloodshed. No one else
can control those people. It is not the people that were going to invade us, it
is the people inside, o ira qo era lako mai vanua, era cudru va qo o sega ni
tarovi ira rawa. That is my problem there. E sega ni noqu problem o ira na
sotia or armed people from outside. I can take care of that, ia o ira na tiko ga
1 loma it is about 1000 people there and about 500 to 800 young men sitting
there.

My last question, do you think that some senior army officers from RFMF
tried to use the situation to oust the current RFMF Commander?

Do I believe? That question there I do not want to answer. I suspect but it is
not that I believe, you know what I mean, I suspect that sort of thing, 1 even
said to some officers in there, “Na cava dou cakava tiko, o ira na gone era tu
1 gaunisala qo, e sega ni lako mai vakavinaka vei ira na.communications, e
dua na ka dou tukuna tiko, e dua tale na ka era cakava i gaunisala, there is a
breakdown in communications”. All those things when you are an army
officer, you know straightaway that the leadership is wrong somewhere. I do
not have to say it.

Sir, going back to 19" May, at the slipway, did you ever give a second
thought after ....

When someone told you this, I quit my second thought. I did not pay much
attention to my second thought baleta o ira na noqu gone era sa tu. They
depended on me, au qai raica ni ra sa tu na civilians and the atmosphere at
the time. 1 did not expect that a lot of people were involved, the soldiers,

il
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civilians and the Fijians, that is the main thing. At that time, something was
going to go up anywhere so [ did not pay much attention to my second
thought. The only thing [ know, they depended on me and I have to be
responsible for them. The responsibility is looking after the boys.

On the 19" the day you were called by Tikotani, during the day, did you
meet Lt. Baleinamau?

No. After the signing of the amnesty, I tried to forget everything. I do not
want to make excuses that 1 have been kicked in the head many times or
whatever, I just forgot everything. Now that you are asking me questions, it
is coming slowly but it will not be as clear as expected.

Going back to the day you were arrested in Kalabu, were reasons given for
your arrest? '

No, everything I have already put in my affidavit, T have never been treated
like that before, and most of all the Fijian soldiers whom I know doing that
sort of thing. As far as my faith is concerned, there is a demon being
instilled in these people. There is something wrong there because they
would never react like that. Probably wrong information are being given to
them and also I am very concerned about the people preaching to them. 1
think I can see this more clearly than those Fijians in the institution that had
been wrongly informed, that is the reason I told Mo Driver ena noqu mavoa
tu mai va ya, “I forgive these people”. There were people giving the orders
s0 it 1s what you have to look at.

- Were you in the church service that was conducted in the IMS?

That is the normal church service that we normally have on 14® May every
year and Rabuka was there. There was no talks at all.

The allegation is directed that that church service was used as the full ground
to elaborate the ...

1 think Ratu Mara believed that because Siti too called me up on the second
day, there was a lot of stories circulating. E va qo, “Na nodatou lotu ena
Sigatabu, esa rogoca na Tui Nayau, esa sega tu kina na nona veivakadonui
vei au”. We did not speak about the coup, it was a normal church service
that we usually have every 14" May. Rabuka always came to that.

All that has happened and the involvement of the IMS in the situation,
analysing the situation and the duty performance within Fiji, do you think
that the Unit should remain as it 1s?

Yes, I told the people at the top not to disband this Unit. T was asked
whether we were supposed to protect the Government, 1 said yes to that. Na
ka go au sa tukuna ena pepa talega, it is not a more higher institution I know
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to protect than my fighting for the indigenous race. In other words, whatever
institution in the Government, to me I look down at it, all my going arcund
to England and back, o ko va go sa qat dua na ka au valataka tiko that is
above all these.

The head of the CRW Unit that you set up is actually you?
Yes.

We will not touch the selection of the people that you brought into the Unit.
What is relevant for this Board is the recommendations that it makes.

Yes, I have spoken to the Colonels I think on the third week, au gai vosataka
vet iratou 1 cake, “Dou kakua ni disband-taka na Umnit qo, dou maroro ya”.

In the setting up of the Unit, the Unit answers directly to the OC, the OC
plans everything. The OC listens for direction from the Director.
Yes.

Then you in turn your chain of command only receive one order ouly from
Commander REMFE?

Yes, that was right from the beginning, but as time goes on, the three top
men in there, they are the people who knows what we do, the operation wise,
not much on logistics and other things.

Because everywhere I am going from now, it is quite relevant for some
recommendations that will be determined by the Board. The OC is the head,
he plans everything, under the direction and the advise of the Director. The
Director only listens to the Commander REME.

Yes.

You indicated that you were not involved at all in the planning of this,
members of the Unit were involved, we will not comment on the selection
process, that is another story. The concern of the board and the question,

you were not involved here, and maybe Commander was not involved in

what took place, it is quite a concern for this Board in the future anyone can
come up with the members of the Unit and just do 1t. That is quite a concern.
I know that will be a concern. The setting up of the Unit in camp e sega ni
setup-taki me tu saraga na kena ka taucoko and it is not set up to be
independent. I have been in the special forces for 20 years and I believe that
we should be independent, me gal tu kece na kena lawa na ka taucoko. In
camp, there is nothing written, e levu ga na verbal orders. The RFMF just
listens to the goodness of the Unit I think. E sega ni dua na ka e vakaivola
me tukuni mai me da kila vinaka na ka e vinakatt. Na channel of
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communications ni operation, you have to have regulations. It is good to
have the special forces.

Q90: One other concern attached to that is the security of weapons and the
question raised is how easily, once you get taken out in this situation, is there
a way where we could basically streamline and secure the weapons?

A We are not worried about securing i, I think we secure our weapons better
than RFMF. We introduced thts card system in RFMF, na ka kece ya. It is
just this situation here, which I think brought out a lot of weaknesses. We
look after our weapons. 1 do not have to go and see myself all the time, the
boys are taking care of it and if they make a mistake, it is a mistake.

Recalled on 9/9/00:

S Major Ligairi, after having been reminded of former cath was re-examined as follows:

QI1: Ena loma ni Palimedi, o ni a solia e dua na directive e na gauna a suka kina na i
yaragi me kau cake i na keba, o ira na bodyguards me ra maroro ya ga nodra pistol?
A Sega, au sega nt solia e dua na directive vaqori but what T can remember now that

few days before we returned the weapons, 1 briefed the bodyguards that we were
going to inform the REMF that we would provide security for Tlikini Naitini,

Q92: Enaika 19 ni siga, e na gauna sa brief oti kina o George mai na Maritime, o ni sega
ni solia e dua na brief me dua na giri me caka i cake me ra lako mai o ira mai na
Unit, me ra kauta talega mai nodra dakai?

A Sega, au sega ni solia e dua na brief vagori. Au nanuma ga o au ni sa vakarautaki oti
tu na ka kece. E ratou tukuna ga vei au, “Sa vakarautaki oti kece saka tu na ka”, sa
qai vica ga na taro lalai au taroga, oti au sa mani kaya “Okay”, ava o yao au. If any
of the boys said that I did, he may be tight, but T myself I cannot remember.

S Q93: Dua na lori o ni a vakayagataka tiko, e rawa ni o ni tukuna mai se lorl cava o ni a
vakayagataka tiko?

A Sega, au a sega ni vakayagataka tale e dua na lori.

Q94: Na cava na naba ni lori ko ya o ni a tukuna ni o ni vakayagataka tiko?

A: Na noqu motoka ga o au.

Q95: Na kena naba?

A CP 3850.

Q96: A report-taki na veigauna a kau mai na i yaragi e loma m Complex. E vica vata na

gauna a kau mai kina na i yaragi mai na loma ni Complex; siga Lotulevu e na 2.00
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na kaloko, Vakarauwai ena 12.00 na kaloko kel na mataka ni Siga Tabu, rauta na
9.00 ki na 10.00 na kaloko.
Nacava o ya?

Na gauna a kau tiko kina eso na t yaragi i loma, tawa tiko yani e na bag, a liu tiko
nomu lori?
Mai vei go?

E loma ni Complex?

Sega., noqu lori, na siga ga au lai raici iratou kina i na keba, sa tu kina i na keba, 0 ya
e na 1 matai ni siga - 19" of May, sa mani tu sara ga i na keba, au sega tale ni tara,
Na lori ko ya a kauti au mai na lori nei Chief of Staff. Na noqu lori au se sega tlkoga
ni kila qo se a lai park-taki i vei, a lai park tu i na complex se a lai park tu ga mai
cake. Na noqu lori 0 ya au sega ni raica vakadua me yacova sara ga niu sa lesu mai.

O sega ni kila ocei a draivataka?
E sega. Au kila ga ni a park tu ga mai na QEB mai cake, mat na headquarters.

But where was the key?
A tu yani kina.

Major Ligairi, au na via taroga tale na taro qo; matai ni statement, o ni a
vakamacalataka ni o ni gai kila ga na ka e baleta na vuaviri ena gauna a brief kina o
George ena mataka o ya?

Ko ya sara ga qori, au sa qai kila ga niu sa kacivi mai e na talevoni meu lako yani ni
sa vakarau tu na ka kece. Au lako gona 1 kea, au sa sota kel ratou na gone ya.

Sai ko ya sara ga 0 ya na gauna o gai kila kina?

Ko ya ga 0 ya au gai kila kina, au qgai raici Joji talega kina. Au sega ni kila me caka
e dua na kena vakavakarau, au kila ga ni dua na maji. Au gai lako yani i kea, ratou
gai kaya vel au ni sa vaka tu o ya.

Na gauna a tiko kina o Lotawa mai Levuka, drau a bau veitaratara?
A qiri mai o ko ya e na talevoni.

Can you tell us the nature of the call?

A veivosakitaki kina na ka mai Levuka. Na gauna o ya, sega walega ni o Lotawa,
levu talega e ra a girigiri yani, € ra a tu beka mai vei na ka e baleta na cava a caka
mai Levuka. Au sega ni kila na vakamakama, au sega ni kila o ya. Aukila ga na

_ nodra sa lako i na Police Station, ko va ga o ya ketrau a veivosaki kina.
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E ruz na gone rau a'qai gole i Levuka, rau lai support-taki Lotawa, rau kau yaragi
tale tu ga o rau. Na instruction ni nodrau gole a lako yani mai na Palimedi, o ni kila

- o cel a solia yani?

Au sega ni kila, au qai kila ga ni sa lako na t yaragi. O au e levu na ka au cakava, au
sega sara ni kila, sa tu ga o ira na veivosaki vata kel ira. T just sit down there and
say, “Okay”, something like that. A lot of things were just run by my own people, ¢
sega ni ka taucoko meu solia tiko na kena instruction. Na gauna o ya e sa levu toka
na vakatulewa. O au na levu ni ka e caka, I have confidence on my boys. O ratou
na cauravou ni ratou plan-taka na ka, ratou dau vakarogotaka yani vei au, € va o ya.
I was not really putting my attention to anything. Iknow that when I was up there, I
was responsible for what they were doing. That is what I bave been telling thermn,
“Okay”, so there is nothing I can do.

I understand what you are saying. You were just giving the okay and all those
things. E vica vata na ka e yaco e na veiyasai Viti. O 1 a sega ni formulate-taka na
plan; na kena takeover-taki na keba mai Labasa, mai Levuka. Na ka o ni tukuna tiko
qorl, era sa plan-taka mai o qai mai va okay-taka?

‘T'was not planning, it was some sort of democratic type of doing things. Fra tukuna

mai vaqo, vaqo; e levu na ka e sa vaka ga e ra vakarautaka tu o ira mai kea.

You did not actually plan anything?

No, I did not plan. Baleta niu se toka i kea, some decisions | have made, au sa
cakava ga ni sa yaco na ka. In other words, probably I did not have much control for
what was going on on the other side, so I really sat down there and just say “yes” or
“vakatau vei kemudou”, e va o ya na noqu saumi taro.

Nomuni tiko 1 loma 0 ya, e tiko na Int. Cell ket na Operation Cell?
Na Ints. Cell e sega sara ni Int. Cell. Baleta ga ni ratou a tiko na cauravou o ya, e
ratou a cakava tiko na ka kece e rawa ni ratou cakava.

Na Operation Cell a tiko ena Office nei Prime Miniter?
In fact, I do not really know where the Prime Minister’s Office was, whether it was
the one that we were staying in or not.

Dua tale na vanua o ya e [ako kina eso na Operation?
Na Civilian Operation ko ya e tiko ena yasana kadua.

Ko ya na Conference Room?
lo, ko ya era tiko kina na turaga, keitou a qai lai stop-taka nearly towards the end

. because there were a lot of things that were going on in there which we -did not

know, vakabibi eso na ka e yaco e na veiyasai Vitl. Ko ya o ya keitou sega ni kila.
Dau levu neitou veiba, ni ratou lai lako mai vaqgori, ratou sa via form-taka na
matanity keitou sega tu ni kila. Oti ratou sa biuta cake nodratou line-up, ratou qai
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dau lesu mai, keitou sa gai dau kidacalataka. E dua tiko e yacana tiko beka na
Matanitu Vanua se dua na ka va o ya, and that was something that was really
worTying us, because there were a lot of politicians in there. O au, na poeliticians ga
ko ya au kila ni ratou tiko mai vasana o ya, o ratou ga o George Speight, o Silatolu, o
keitou na tiko mai yasana qo. '

So George was not part of their group?l
No, I do not think he was part of that little group.

Qo ira ga na vetliutaki vakavanua kei Duvuloco?
o, o Duvuloco e tiko tale o fra na lako tu mai liu vakataki Volavola.

O Aca Soqosoqo? _

No, Sogqosoqe was not involved in that. He was involved with the BLV Sub-
comunittee I think. O ira na turaga ni vanua era sega ni vosa vakalevu, Me vaka
mada o Tui Raviravi, na turaga na Tora ni Bau - they were just there because their
people were there. They brought their people over. Ia na ka vaka-politiki, T think
just their politicians were able to do that, o ira ga na party members of the Fijian
party. A vaka me dua tale tiko na operation o ya, o keitou ga keitou qai vinakata
tiko me veilvakameautaki na ka, ia e levu na ka vakavanua e direct-taki mai.

Dua tale na ka; who was actually controlling the logistics?
Na logistics i kea, na ka levu. |

Bau dua o task-taka me control-taka na logistics?
O Savua, e na gauna eratou qai lako yani kina, o ko ya a qgai bau control-taka eso na
ke vakao ya, ia e tiko tale o ira na tikoga e na vanua, you have got a big problem
there. First and second week sa bau chaos sara ga. Na noqu gat raica kina na
logistics, sa gai bau tuvani toka na ka niu lako e na veiyasana, I did not know much
about that, but I think Savua did a bit of controlling but it was not him alone,

Dua nomu gone a tiko i loma o ya, o Tikotani; was he part of the logistics or part of
thé operations?

1 think he was doing some of the logistics. E dau tiko talega e yasana go. O koyae
vaka e dau kila toka e levu na ka i kea, controlling these people and those people. O
ko ya ga e bau veikilai toka kei ira na lewe ni vanua baleta a tiko talega i kea o ira na
nona lewe ni masumasu beka, ratou dau masumasu ka lolo tiko.

Na gauna o bose kina vei Land Force Commander, there was a big shipment of

. weapons that were taken down on Saturday, oti beka na vakasigalevu. E dua saka na

lori levu a kauta sobu na i yaragi mai na Unit mai cake?
Au sega ni kila 0 au. Au qai kila ga ni sa tu i loma ni Palimedi, au sega ni kila a lako
yani e na lori cava.
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Na bose ko ya a caka vata kei Land Force Commander ena gauna o ni a lako cake
kina, ena siga Vakaraubuka, o ni a qai vakamacalataka vei Col Tuatoko ni sa caka na
vuaviri, o ni a sega ni lai kerea 1 kea me lai kau tale mai e so na dakai?

E sega. Me vaka au sa tukuna oti tikoga, first of all it was at that morning. 1 did not
know much about the time. Au sa qai lai cakava ga na nogu decision niu sa yaco
yani i kea, niu raica ni ra sa vakarau tu, au sa raici ira na civilians. At the back of my
mind, I thought, “This has got all the support from every corners”. That was the
reason I stood up there and then. Au qai lako cake ga au lai vakaraitaka vei ratou. E
liu mai na noqu vakasamataka, some did not know the drill about this -hostage-
taking, they might try to storm-in because I was worried, the army is in there with
live ammunition. Niu vakasamataka ena gauna o ya, e sa vaka tu 0 ya, ko ya ga au
vakatotolo kina i cake meu lai tukuna i cake vei iratou i na keba, me lai tukuni talega
vel iratou na ovisa, because I know the police will react, me ratou yalovinaka me
ratou kakua ni cakava e dua na ka de qai dave na dra.

Just going back to your earlier statement; this was a concern that was voiced by the
Board, the training of the civilian, the response was, to instil discipline. In our-
course of enquiries, a new concept has come about. Actually your name has been
mentioned as saying to the effect that the reasons the civilians are being trained was
to basically counter the army in case of an attack, and basically words were used as
you were training the civilians so that they would be better than the soldiers in the
camp?

No, not that way. When I was there, we know that the army was against it and we
were looking that outside people might get involved, but there was no way I was
going to arm the civilians to counter the army.

The vehicle that you used on the actual day, May 19%; was it your own personal
vehicle?

My car, yes - CP 850. I drove from Parliament to the top, and I lefi it there, and the
Chief of Staff car brought me down there to the Home Affairs Ministry, and from
there, to the Parliament.

One other concern that was being. revealed by members of IFMS was their
awareness of what transpired in the Parliament Complex and the fall-back now.
Bastcally what they are saying is, they did not know what was happening or what
their role was in the whole event?

I think everyone in Parliament once the army took over, started to get confused of
what was happeming. We ourselves probably know a bit, but those people are
probably right in the dark and we just got no way to explain exactly what was

. happening. All we know was that the army was taking over. O au sa gai

concentrate ga ena nodra protect-taki na hostages because I cannot protect the whole
camp.
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Did you at any time give assurance to the members of the 1FMS that if there was
any charge or investigation that you will take the fall for them?

No, I did not mention anything at all about any investigation because I did not think
that there was going to be an investigation. I thought that the whole thing would be
a success. Na coup sa na rawa ni caka, sa na oti ga sa ott. 1 had believed that
probably the army was going to help, have these things sorted out and because the
army are full of Fijians and also we are Fijians. Unfortunately it turned out the other
way, so when it turned the other way, my main concern rests with the protection of
the hostages, so really after the handing over of the weapons, sa oti sara tu ga vei au
ena noqu sa vakacegu mai. But I could give my assessment on what was going to
happen because the whole Fijians in there, from the 14 yasanas which I think the
first time 1t has ever happened in Fiji, that the repercussion of what we do will be
going on for the rest of Fiji. |

Did you at any time consider the likelihood of soldiers being charged for offences
like treason after these events?

No, T was not thinking much on that because I did not think that we will go this far.
I probably based my assumption on what happened in 1987, oti ga, caka na
vetvakameautaki, oti ga sa oti - na amnesty na ka va o ya.

One other aspect that has been coming out, there is indication that most of the
soldiers that were involved is due to your presence in the whole event and they were
there because they see you as a figurative person?

Well, they probably can say that because I was there and they relied on me. I think
they will rely on me on that because when I sat there, everyone just kind of look up
to me. Naka ga au sa qai saga o ay, to try to mold myself to fit into the situation and
try to protect as much as possible.

Major Ligairi, just to carry on from the previous line of questions, this was a
question that was asked of you the last time we came here, did you ever give a
second thought on this when you said “yes” because of the future of these soldiers?

Au a sega ni vakasamataka sara o au na future. On the overthrown of the
government, au a sega ni lai vakasamataka o au o ya, my main belief that it was
going to be a successful thing, just like the 1987 sort of thing. Ko ya qo, what has
been going on over the vyears really, preaching of the politicians na nodra
veivosakitaki o ira na sotia, na ka kece 0 ya me yacova na overthrown of the
government. I did not pay much attention to that sort of thing because I know this is
going to be a success and the boys will go back to camp. But right at the time, au sa
kila ga ni keimami sa cakava qo because their future is my future. E vakatoka o ya

- na noqu vakasama o au, baleta talega, probably the reason why I did that is because I

was not involved in what they were preparing, it was just right there and then. That
was just my third week in the army. I did not really know what was going on in
there, so really the decision I made that moring was something I know that was
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true. 1 depend on them because I trust them. I just cannot leave them and let them
do it by themselves, there must be some backing or something like that. Kova o ya
au sega sott ni vakasamataka sara na future kei na ka vakao ya.

At the maritime base, when you came that morning, did you at any time conduct a
briefing yourself to the soldiers?

No, I did not. Au a taroga walega, when they got in and saw the arms, [ tried to
make sure, I think I said something about warning against shooting. 1 cannot recall
exactly what I said but I think it just came to me just to try to make sure because 1
thought at that time, they would have already had the briefing and everything. Na ka
ga au via tagayataka o au na shooting. [ think I could remember that I said
something to that effect.

Prior to May 19", were you ever approached to conduct a coup and use the 1FMS
personnel? '

Na i talanoa ni coup sa lako tu ga e na veivanua taucoko ga e da lako tu kina, but
was never approached. I feel myself that someone needs to do that, they look at me
as if I am going to do it but no, it is nothing like that. Probably if someone comes
and tells me that - to conduct the coup, I probably would hesitate.

Na gauna dou sa tiko kina mai ra, o ni a sega ni bose vata kei Col Tarakinikini se o
Col Vatu ni se bera na vuaviri?

Sega, o Tara ko ya ga na nona qai dau lako tiko yani o ya, keitou sa qai dau lai
veivosaki tiko kina, nona dau lako tiko yani e na bose, a sega ni keitou veirai valailai
ni bera o ya.

Na bogi ni siga Vakaraubuka, ni a sega ni giri i na keba mo ni offer-taka na i tutu o
va - na 1 liuliu ni Mataivalu kei na Chief of Staff?

lo, that was Friday. O au a qiriqiri ni a sa caka oti na veitalanoa. Au a qai tukuna,
“Oh, probably Vatu or someone else.” Oti au sa qai tarogi Vatu, “O iko sa rawa ni
tara na i tutu qo?” Kaya o ko ya, “Io!l”. O Tarakinikini ga, I cannot recall whether
he accepted it or not but I could remember that he asked, “Sa gazette-taki?” 1 do not
know whether the Commander was there or not? If not, then that probably was the
reason why I asked him that.

PSS Ly T \S*S‘L &
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Q131: QOut of all the other officers, you have got Col Kadavulevu, what has this got to
mean? '
A I have not met him since I came back, that was just my third week in the army. I do

not remember whether I had met Ratu Kadavulevu within those three weeks. In
fact, I just settled down as if someone had just attached to the Unit instead of my
position before.
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TRHXIX

refates 10 the fact that:
= "...a high standard *of self discipline in Bach soldier is the oly

effective foundation for Regimental discipline. Commitment to the

SAS pursuit of excellence becomes a sharmn if any single one of the

disciplinary standards is allowed to slip."
If SAS were to be replaced by 1FMS, then these two tenets should have
been instilled into all 1FMS personnel by Major Ilisoni Ligairi. Sadly not all
members of the Unit could relate to these two tenets because of the lack of
motivation and focus at the Command level. Major Ilisoni Ligairi whe was
then the Director, a term coined from the British, Director Special Forces,
was employed in a role where vision amd strategic thought was required.
With his training he was an operator at the tactical level and very much
lacked the capacity, nor did he have the requirements to operate at the level
of a director. The then OC, Li. Pepaia Baleinamau, a very junior officer,
did not have the characteristics or the experience to command such a Unit.
He was very much an operator and thinker at the tactical level. For a unit
that was arguably elite and answerable directly to the Commander REMF, it
was veryg much lacking in leadership. The shortcomings of tho;e leaders
within 1FMS is clearly indicated in how the illegal takeover of Parliament
and subsequent hostage situation was conducted. 1t was quite apparent to the
board that there were no proper military preliminary activities, relating to
the actual conduct of the takeover, thai was carried out by those invelved.
Such basics which is very much part of activities that could relate to the
"unrelenting pursuit of excellence”, should not have been overlocked by
those who gave the orders for the conduct of the operation. Therefore
“maintaining the highest standards of discipline in all aspects of the daily life
of the IFMS soldier” is undoubtedly questiomable. The unpirofessionai
manner, in which the operation was conducted has been revealed io the

Board. Trooper Qicatabua irying to tie up the hostages while his pistol was
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tucked under his armpit. Shortage of "plastic ties” led to some hostages
being left unbounded. An Indo Fijian clefiner was mistaken as o government
meniber and also tied up. The Mr. Penijamini Valebuli, the Chamber
Orderly, was mistaken for Mahendra Chaudhry's bodyguard and probed for
his pistol while the real bodyguards exited with the FIT students who were
seating in the public gallery. The lack of organisation with no thought of
food and refreshments, a relieve system for the hostage takers, indecision
and confusion was evident during the first few days of the crisis. The Board
was also made aware of the fact that contingencies were not prepared by the
perpemators. It further raises the question of whether the Upit had the
desired capability and level of competency to aciually conduct any operation
in a life or death situation where confrontation was inevitable. 1FMS is the
Unit that conducts most range practices and therefore most of its members
should be classed as marksmen or of a very high standard when it comes to
weapon haodling and shooting. However its two members that was part of
the REMF shooting team that recently toured Australia were at the lower
end of the performance scale, in comparison to the rest of the team. Not all
IFMS  personnel deployed on ME TODs have displayed altributes of
soldiers from an elite unit. While interviewing 1FMS members that initially
participated and those that reinforced during the first week of the takeover,
ihe Board could feel a sense of either arrogance or aloofness emanating from
them. It was certaindy not the "humility and humbleness" which should have
been instilled inte them by Major Ligairi and their instructors. ft is probably
due to the praise lauded upon them by the supporters of the George Speight
Group (GSG ), fuelled by Major Ligairi's rhetoric's to the media, which
certainly had inflated a lot of egos, tossing aside "humility and humbleness"
and replacing it with aloofness and arrogance. The professionalism of these

members is once again questionable.
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1¥MS Involvement

It is obvious that Sgt. Tikotani"was involved in the plottmg of the events that
took place on 19 May, 2000. The Board could not confirm whether h13
mvolvement with the Nationalist Party and or the FAP Party and any other
party and or individuals lead to the takeover. Whether Major Ligairi was
invoived prior to 19 May could not be established. However the fact
remains that Sgt. Tikotani rang Major Ligairi ar approximately (845 hours
on 19 May. to rendezvous (RV) at the Laucala Bay maritime complex where
he met up with George Speight and Sgt. Tikotani. He was convinced about
the "cause" and he committed the 1FMS.

It has come to the Board's attention that the majority of those that
participated in Parliament throughout the crisis were members of 1FMS who
had passed selection in 1999, They were on their Continuos Phase of
training and were relatively new to the unit. The majority, were formerly
reserves and undoubtedly saw the opportunity for selection as one of
employmeni and security. Ii was therefore undersiandable that Major Ligairi
and Sge TiKotani would use these troopers, who were freshly indoctrinated
and more than willing to prove themselves within the unit.

Maijor Ligairi's speech and brief on the “Indigenous cause", completely
onvinced everyone and the question of legality was never raised. Instan:
obedience, not to question authority and biind loyaity were all fresh in these
troopers minds that they only realised the consequences of their actions when
the deed was done. By then, the euphoria of the "Taukei Cause” had swept
them along and stripping them of the respect and camaraderie they once

shared with the rest of the RFMF,

The majority of 1FMS members that went nside the Parliamemary
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Chambers were field operatives who reported only to the OC, L:
" Balemamau. Sgt Tik8tani was the Ops/Inis SNCG and had constafit conmcts
with these operatives. The Board has besn made aware of the facr that boih
Sgt Tikotani and Cpl Naduaniwai, a field operative, had prior knowledge of
the 19 May 00 takeover of Parliament. It is also possible that Cpl Alava,
another field operative, would have had prior knowledge or had been privy

to information on the takeover because of his association with the Nationalist

Pariy.

It is doubtful for Lt Baleinamau not to have prior knowledge of the takeover
of Parliament. His actions throughout the crisis totally contradicts what he

stated before the Board and the following questions have been raised:

{1 Why was he not concerned when ail the field operaiives were present
in the Unit, which is not routine, and rostered for Guard Duty
together on Wed 17 May 00 ?

(i1) Why was he not concerned with the weapons that were brought back
from Makuluva Island by Lt Dakuliga on the morning of Fri 19 May
00 ? '

{iif) - Why did he allow weapons to be prepacked prior to Fri 19 May 00 7

{ivi ~ Why did he allow members of 1FMS to board vehicles driven bv
and occupied by unknown civiliens on the morning of Friday 19
May 007

(V) Why didn't he stop L.t Tuivanuavou, Lt Dakuliga, Sgi Naika and
others when they got off the minibus at the Ratmu Mara/Sukanaivalu
Road junction on the morning of Fri 19 May GC 7

(vi)  Why did he order other 1EMS members to join those at the
Parliamentary Complex, something that he denied. but statements

made by other witnesses clearly indicated otherwise 7 and
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(vii; Why did he destroy and removef_i documents from the unit ops/ints
cell. Documems whith he handed to Tapt Maivaiili  for

“safekeeping".

All these questions need to be answered by Lt Baleinamau, who was evasive

when questioned by the Roard.

Planning and Preparation

It is evident that a lot of meetings and gatherings were held to discuss means
and ways of either disrupting or taking over Government. Various weeks
prior t¢ 19 May there were frequent meetings in the FAP Office. Some of
those present were Timoci Silatolu, Adi Cakobau and Rakuita Vakalabure.
George Speight only appeared ai these meetings two weeks prior o the
coup. Frequently names mentioned were Major-General Rabuka and Col,
Draunidalo. On the week of the coup, George Speight and Ram Cokanauto
were talking outside the FAP Office and during the discussions Ratu
Cokanauto raised his voice, indicating his disagreernent and he saif‘l that
"things were to be done legally”. On Thursday, 18 May, Timoci Silatolu
and two personnel in civilian were seen to take four bags of weapons for
storage in the FAP photocopy room. On the morning of 19 May at 0730
hours, Timoci Silatolu was overheard in a telephone conversation saying that
he wag going to be the PM later on that very same day. The phone used io
make that call was from 305808. There were meetings held with Sgt.
Tikotani on 16 May in Suva, 17 May in Colo-i-Suva then later on at Ram
Epenisa Cakobau's residence. There was some level of preparation of
weapons and equipment made only by a select few within the 1EMS Unis.
The Board was not aware of any other preparancns and planning. In its
findings, the Board deduced that no training of the actual takeover was done.

A few members knew of the plan and the others were lured in on the 19th
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May on the directive of Major Ligairi. It was quite evident that no detailed
~planning and preparations were done. - The brief given at the ‘maritime
slipway was short and very gemeral in nature. When they entered the
Parliament Complex, ihey were not familiar with the surroundings and the
personnet there. It is very unprofessional and improper for a special
operational unit to undertake such a mission with little to no preparation. A
Iot of decisions were made on site as things developed. The hostage takers
were always asking questions and then making decisions. Those that
witnessed the initial takeover were both military personnel in civilian
employment and civilian workers at the complex. The actions were seen as
very disorganised and confusing even to the hostage takers themselves. They
did not know who all the parliamentarians were, who the administration
staff were and what the students were doing in the public gallery. They
even did not know the basic fundamentai information of who the PM's
bodyguards were. They appeared nervous at times and confised. They
appeared to be indecisive at times and hesitani. When the speaker was told
to leave the chamber, he refused and nothing was done. When the
Opposition wds told to leave the chamber, they refused and nothing was
done. When the order were given to tie the hostages up one of the rebels
assisted by placing his pistol under one armpit whilst tying up the hostages.

There appeared to be too much talking between the rehels. In a speciai
operation like this, a special force Unit would refiearse 2 lor and during the
execution phase there would be little to no talking. Specific allocations
would be given to those on security details and those tying up or controliing
the hostages. Tt was also evident that due to the 1FMS years of training and
experience that there were some things that was done by individvals which

were automatic and required ne direcrive from Speight or Sgi. Tikotani.

Initially things were very confusing. It appeared that the 1FMS guards did

not sleep for the first two nighis as they were small in numbers and worried
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of an attempt to rescue the hostages by the RFMF. There was no clear
ccmmand and control structure gnd no clear direction given by George
Speight and or Ligairi. Ideas and plans would be activated with or without
Major Ligairi's consent. At times ideas would be raised with him for advice
and guidance prior o its activation. When Li. Dakai joined on 26 May, he
set up the Ops/Int Room. When Major Savua and the Engineers joined on
26 May, Major Savua set up the Logistics cell. As Engineers and 1FMS
personnel joined the initial hostage takers no specific procedures was
adopted. As personnel joined they gradually fitted in where ever they could.
Contusion reigned for the first three days. It was on Monday, 22 May that
the complex operations began to flow smoothly. Duty rosters were
published, weapons registered, specific tasks allocated and some form of

semblance took place.

1FMS Key Perpeirators

The titie of this Board of Inquiry i.e. "The involvement of the First Fji
Meridian Squadron in the illegal takeover of Parliament etc.", indicates that
all 1IFMS members were involved. On the contrary, not all were involved in

the takeover of Parliament.

{1 Major Ligairi. He was recalled to the unit only three weeks hefore
when he gave the order to takeover of Parliament and held the Government
members hostage. Why was he recalled when he had gome past the
retirement age is an issue that needs to be clarified by Comd REME. What
was his terms of emplayment ? If he was recalled to organise security for the
signing of the Suva One Convention, there are certainly encugh qualified
REMF serving officers who could carry out the same task, The Board has

been informed that he only met George Speight and knew of the actual
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takeover only two hours before it actually happened. However, with his
background, training and experience, he would not have easily coramitted
mimself. It is therefore possible that he had prior knowledge of the conduct
of the operation. The Board could not ascertain the role of Director [FMS,
which Major Ligairi held. He definitely. gave advise and was consulted on
unit activities. The OC of the unit reported to him and he should have been
answerable directly to Comd RFMF. Whether any relevant briefing, was
given to Comd by director 1FMS, in the three weeks that he was employed
by the RFMF, could not be ascertained by the Board. Whether Comd
REMF had 2 system io account for 1FMS activities could also mot be
ascertained by the Board. Prior o his recail, Major Ligairi was already a
legend within 1FMS. Members of the unit iooked up to himn as the ever-
knowledgeable mentor, whose decisions and directives were never
questioned. The Board is convinced that his presence alone was enough to
quell doubts and convince other members of 1FMS of the greatness of the
"cause” they were embarking on. Their 'is no doubt whatsoever that Major
1igairi used his position fo influence the actions taken by 1FMS members on
Fri 19 May 00, when they took over Parliament and held Government
members hostage.

Having said that, the RFMF must, to an extent, be grateful to Maior Ligairi
for hus efforts In murturing fhe unii from its ingepticn in 1987. However.
Comd RFMF must also take the blame for being overawed by one man's
past and giving that man so much control over a special umit that was highiy
trained and highly thought of So highly thought of, that it had its own
accounting system, when dealing with weapons, ammuniiion and specialist
squipment. Major Ligairi was the middle layer between Comd RFMF and the
unit in the ter of accountability. Therefore it was only appropriate that loyaliy
within the unit verticaily followed the chain of command and horizontally

amongst peers. Whether Major Ligairi was ever loyal to the institution and
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to Comd RFMF is now a matter of dispuie, following his actions from Fri
19 May 00 until his arrest. If methbers of 1FMS have heen perceived as
disloyal to the institution and Comd RFME, then it is due to Major Ligairi's
disjoyaity to the institution and Comnd RFMF. What those !FMS roopers
did was illegal, but they did it because they were ordered to do so. A sign of
loyalty, both w0 superiors and peers within the nnit, It was unforfunais that
Major Ligairi was given control of the Unit despite his limitations, His
traming and capability was that of a SNCO who had the limited capability of

an operator and not a Director and Planner.

(i) Lt Baleinamau. Already mentioned at para (d) 1 FMS

Effectivensss.

(i)  Sgt. Tikotami. This Senior NCO is a very influential person within
the Unit. He was the Operations/Intelligence Sergeant and assisted the OC
who was the controlling officer of the deployed field operatives. He was the
key player within the 1FMS that knew of the intentions to overthrow L:l“
Government. The Board is of ihe opmmion that he influenced the other
operatives to support the planned takeover. The Fijian aspirational stance
that ‘was being dished out by the various Fijlan political parties had
widespread support throughout the Fiiian people but Sgt. Tikotani should
have remained stable and not be influenced. As a Senior NCO in 2 a special
unit he should have fully understood his calling and allegiance 1w
Commander RFMF, the Governmeni and the people of Fiji. He should
have remained sound and strong to support the very instiiution that was the
champion of law and order in Fiji. The fact that he reacted otherwise is a

direct reflection of his shortcomings and inadequacies.
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The transparency of 1FMS is a matter of concern to the Board. The
fajjure to ensure that a quality controi system existed within the Unit is
the fault of trying to template a foreign system on o the REMF without
the conduct of relevancy and modification studies to suit the

environment.

The 1FPMS selection process shouid also allow for soidiers t¢ think for
thernselves. Strength in character should also be looked at, with the thres
principal tenets of attainment of excellence, hish standard of individual
discipline and humility and bumor constantly drummed on to those

going through selection.

Arrogance and egocentric personalities certainly emerged within the Unit
during the crisis. A good example is Sgt Tikotani's interview on the TV.
All those who were either filmed or photographed had the look of
invincibility and aloofness ctched on their faces. Humility and humor

was certainly forgotien.

1FMS was set up in 1987 to cater for a sitwation that had prevailed than,
Its operations were very much covert in nature and reports were made
directly to the then Comd RFMF. It had the latest equipment the REMF
could offer and the Unit was isolated from others within QER.
However, the sifuation had changed 10 vears later, bui 1FMS, its ad hoc
organisation, operations, accouniability system, sic. were pever
reviewed. It was still very much existing like a private army, answerable

only to whoever the Comd RFMF was. Whether Comd RFMF, had any
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actual control over the unit, could not be ascertained by the Board.

b - -~

The RFMI's Position on May 19 Events

The inquiry into the illegal takeover of Parliarnent on May 19 and the

subsequent holding of hostages has highlighted numerous considerations and

concerns for the REMF. These relevant concerns and consideration as per

the Boards findings are addressed as follows:

{a)

Ceontingencies to deal with National Crisis

The events of May 19 has clearly highlighted the lack of a

contingency plan, training and ability of the RFMF to deal with a

national crisis, such as that experienced on May 19. Although there
had been instances to address the likely events or potential crisis, the

failure to implement or conduct training or exercises has disqualified

and negated the very thought of REMF's ability to dea! with such

- -

crisis.

- With the involvement of 1FMS personne! in the illegal takeover, the

RFMF had been left with limited options and choice in uiilising

other umits tc conduct anti-ierrorist or hostage rescue operations.

Arguably, although any operational unit could be assigned
operational taskings such as hostage rescuing, their ability will be
limited. The effectiveness of a conventional operational unit will not

te on the same par as that of a specialised unit.

One of the weaknessess that has been highiighted and which has
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been i existence for a period of time is the provision of arms,
* ammunitions, equipments, vehicles and oth®r support provisions fo
other operational units. Despite concerns being voiced regulaily,

there has been little done to solve this problem.

The Board is of the opinion that this matter should be given priority
attention. It has become quite apparent that the RFMY has become

handicapped in areas stated above.

During the crisis, there has been pumercus questions posed
concerning the mission and roles of RFMF. This concern has been
voiced equally by military and civilians afike. What is the RFMF's
mission and role? The RFMF's mission is contained in Exhibit U.

The that the RFMF's mission and role is to:-

"TG PRESERVE THE SOVEREIGNTY AND
STABILITY OF FIJI BY MAINTAINING FORCES
SUFFICIENT TG DEAL WITH SMALL
CONTINGENCIES TO DEAL WITH SMALL
CONTINGENCIES IN THE FIJI AREA WHILST
CONTRIBUTING TO - INTERNATIONAL
PEACEKEEPING OPERATIONS AND NATION
BUILDING PROGRAMMES WITHIN FLiT"

The events of May 19 and the reactions of REMF has prompted the
concern about RFMTF's role and its ability to protect the sovereignty
of Fiji. Exhibit V contains extracts from Cap 81 which states similar
provisions of RFMF's mission and role as "...The Forces shall be

under the supreme command of the Governor General..."
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The Deferice White Paper, 1997 (copy contained at™Exhibit W)
which was passed by Parliament as Parilamentary Paper No. 3 of
1957 provide for parallel provisions to the provisions stated earlier.

Undoubtedly, the legislations provides RFMF with the primary
function of protecting the Constituiion, the Commander-in-chief, the
President of Tji; the Government of the day, the people of Fiji and
its land waters and all coutained in it. The RFMF in effect failed in
its mission when it asked the President to step down and abrogated
the constitution. The Board is of the opinion that RFMF shouid now
closely scrutinise its mission and roles and its ability to accomplish
the same. The Board does not intend to question the decision
concerning the abrogation of the Constitution and the "removal" of
His Excellency, the Presideni of Fiji and the Government. Because
this would have to be the subject of a National Inquiry. RFMF
should now re-consider its position in light of its assigned mission
and roles. The Board would like to indicate here ihat, whoever gave
the advice for the military to take the above two actions did so

without considering the consequences of that action

R¥MF's Operational Capabiiities

The RFMF has a role and organisation but not the necessary equipment,
weapons, and vehicles to support its operations. lis training levels 13
dangerously low and its capabilities hindered. This whole cperations oniy
reinforced this deficiency and it is essential to re-think the RFMF's position

on this marrer.
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Confusion in the Leadership

The Board heard from witnessesthat a lot of confitsion reigned within RFMF i
the initial stages of the May 19 events. Decisicns were not tirnely and actions
were reactive rather than proaciive. The George Speight {roup seemed at times
to have the upper hand on matters pertaining ¢ the May 19 events, and its
subsequent discussions and negotiations. Also indecisions and conflicting
decisions had confusing effects on soldiers deployed in the fields. The Board
must also highlight here that some very sound decisions were also made,
resulting in the hostages being released with no loss of life within the complex

iself,

Military Think Tank

During the May 19 events, the REMF was fortunaie to have at its disposal,
former senior officers, who possessed a lot of operational, logistic and
adminisiration knowledge. This group of officers formed a caucus group
known as the "think tank". Did RFMF fully utilise the expertise of the "think
ank"? Were advises adhered t0? What role did they play towards operational
(strategic) decision making. These are few of the many questions that one could
think of. The Board has also been alluded to the fact that two senior Colanels
{Cel Kadavulevu and Col Vaty) were under utilised during the crisis and at that
mornent could have contributed more in other roles. The Board believes tha

their heina miven mhlisc molatnee ward g anderonifostinn nf their noagandiai

and capabilities.

Esprit-de-corps of the Officer Corp

In the course of its Inquiry, the Board deliberated on why the RFMF's
operations were not as coherent as it should be. The RFMF is now ar a
stage that it has never been. Its officers are now more qualified and better
trained to perform far better than before. The concern is whether or not

officers were posted to appointments that best utilised their fumre
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potentialities. In their testimony, semior officers alluded to the Board that
tension exists within the officer corp. The.Board is of the view that RFMF
should seriously look into this matter and make appropriate steps towards

mending the rifts and dissatisfaction within,

The R¥FMF Military Alliances

The events of May 19 had taken the nation and the international COTIHTINIty
by surprise. From evidence and assessment, the situation was undoubtedly
one of a terrorist takeover by the very Unit that were training and assigned
the anti-terrorist role. Whether or not a military option was viable remains
argumentative and open for scrutiny. One fact for sure was that the bond
within 1FMS did not allow the option to use the rest of the 1FMS as an
assault force. To use conventional forces in a role not trained for could have
been disastrous. As stated earlier, the conventional forces were not prepared
for such a task. Alternatively, RFMF or the leadership could have requested
assistance from our military allies. Resources and expertise could have bee
sought. in such a situation, the key blue force negotiaior would be requested
to play an important role. Fiji does not have a well-irained and qualified
negotiator. The use of specialised forces could have been requested to assist
in whatever way possible. Fiji's forces are not equipped nor trained to
handle complicated unconventional warfare situations and it would only be

pradent o solicit the necessary sapport from our allies,

RIM¥'s Actions during the Takeover

Although the RFMF as an organisation did not approve of the actions taken
by the George Speight Group, it appeared io have supported them through

ihe following actions:

(1) Some active RFMF personnel in the comiplex were paid right
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throughout the whole crisis. From 19 May, members of 1FMS and
the Engineer Units wert granted full pay, With some personnel

having their pay temporarily suspended.

Details of pay and emoluments for those affected are contained in

Exhibit D.

Rations hot box meals and equipment were supplied to the complex
from the 1FMS Unit in QEB. These provisions were given for the

duration of the crisis.

1FMS vehicles in the Unit were almost continuously refiiled ar the
L.5U transport pool. Not only were these vehicles fueled, but also

utilised in activities that were directed against the REMF.

The visit of the Military Advisor Group (MAG) to the complex. For

an ordinary soldier, this visitation was seen as the RFMF's support.

The numerous visits to the complex by Lt. Col. Caucau. The
presence of Lt. Col. Caucau in the Parliament Complex is seen with
suspicion. Firstly, bteing a former member of the 1FMS, the
possibility of his support and ailiance could not be ruled our. This
thought is substantiated by the fact that Lt. Col. Taucau directed that
all members of IFMS in the Parliament Complex be made to sign
leave applications. - What was the reasons behind the Ieave
application been signed and what was intended cannct be ascertained
as yet. Whatever the reasons maybe, the mere fact that soldiers

were made to sign leave applications was an indication that RFMF
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{through s legal representative} was condoning thelr actions. Also,
the leave application, which is comfained ar Exhibit X Jould be
interpreted as a mechanism to legalise the absence of the 1FMS
personnel away from military duties. The Board could not ascertain
the fact, under whose authority or directive did Lt. Col. Caucan act

upon?

Numerous visits to the complex by Li Col. Tarakinikini. In the
course of the investigation, the name of Lt. Col. Tarakinikini had
been mentioned and linked to events prior to, during and after the
events of May 15. The following are few of the circumstances or
events that implicates Li. Col. Tarakinikini support and possible

mvolvement:

(a) Telephone call to WO1 Bainimoli at approximately 0210

hours on the morning of May 19.

Briefing or 1FMS members at approximately 1900 hours on

15 May.

o
o
T

(c) Numerous visits to the Parliament Complex.

(d) The offer and alleged acceptance of position of Chief of Siatf
and the subsequent prommigation of the appoiniment in e

gazeite.
(e) Discussion between WO Ravai ensuring his support to the

1EMS members. He had indicated that he would send one

platoon from the Engineers and one from the 3FIR to support
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those at Parilament.
L - -

{£ Reprimanding Capt. Stevens for stopping mermbers to go and

join other members in Parliament Complex.

{(g) Telling Capt Stevens in the presence of Col Tuatcko at
approximately 2300 hrs on Fri 19 May at the officers Mess
that ii was alright for the 1FMS to continue 1o send men

ammunition and weapons down to those at Parliament.

Numerous visits to the complex by Lt. Col. Buadromo. Although
his exact involvement could not be substantiated, his presence was

deemed one of support.

Some other visits that were made by other RFMF personnel both
officers and ORs. During the whole event of May 19, the visit by
officers and other ranks was seen as a gesture in support of the
1FMS. There wére instances in which soldiers were performing
duty or present in the Parliament Complex at night and returned to

(JEB by day.

Also, the Board heard of Fijian ceremonies performed and words
utiered that indicated that the RFMF was not only supporting the
events but also was in the process of continuing what had apparently

been started by the 1FMS and George Speighi's group.

The inaction of the military to take firm action during the hostage

crisis,
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The free passage of IFMS and civilians to and from the complex.

e - -

The free movement of the 1FMS personnel involved in the takeover

into QKB during the initia] stages of the crisis.

The removal of the President and the abrogation of the Constitution.

"The ammnesty given to Lt. Col. Volavola and others by Commander

REFME.

The acceptance back of the rebel soldiers into the RFMF and
Commander's speech at the 1FMS complex in which he allegedly
forgave those 1FMS that participated in the overthrow of

governmeni.

The numerous phone calls by all levels of the RFMF to those in the

-

complex.

The apparent giving in by the military to the George Speight Group

demands.

The free movement of George Speight, Tevita Bukarau, Timoci
Silatolu and other key rebel leaders in and out of Parliament. It was
stated that even in the height of the crisis, Lt Col Bukarau was
frequenting DALS Office, holding discussions and using the

faciliijes therein.

The Military's failure to cordon off the area around the Parliament
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complex and allowing civilians to join the George Speight Group.
{(19)  The inability of the REMF and the Police to stop the widespread
looting and takeover of government offices, police station, military

instaliation and barracks, eic.

(The Board is mindful that there ‘were also positive actions taken by

the military to suppress illegal acts and activities).

1¥MS Weapor Accountability

The Board has been made aware of the fact that both the LSU and 1FMS
records concerning weapon accountability do not reconcile. Exhibits A and
C 1s a clear indication of the differences. According to the LSU, there are
still 25 1FMS weapons missing. However, the 1FMS contention is that, not
ali the weapons listed by the LSU were issued to the 1FMS. The 1FMS has
not been able to verify their contention through documents. Despite this, the
fact remains that the records do not reconcile and there are no procedures in
place to rectify this. L.SU is the holding unit for all assets within the RFMF.
Unfortunately, the records were not maintained and updated periodically, to
detect problems and deficiencies. The Board envisaged the need by RFMF
to maintain a Master Copy of all its Assets. Subseguently, at intervals. ail
units records are to be updated with the master list, preferably every six
months. All records maintained by the strategic headquarters must remain
and not be struck off if it goes mussing, especially weapons which may
resurface at a later date. For example, a possibility exists that a weapon
found during the weapons hunt was not part of the RFMF Weapons List, but
could have been one of those lost earlier. The present situation dictates that
something must now be done to corréct the difference in the weapons

accountabiiity between 1FMS and LSU, and within RFMF as a whole.
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1FMS Vehicle Fleet

The Board's attention was drawn to the fact that Exhibit B is a copy of the
Vehicle Fleet List for the 1FMS upit. Most of the 1FMS operationai
vehicles were used at one time or another to directly or indirectly support the
May 19 and subsequent events both in Parliament and outside. The data at
Exhibit B indicates the details of fuel being supplied to these vehicles at the
height of the crisis in the months of May and June. Despite REMF knowing
who and what purposes these vehicles were used for, it took 100 long for it
o stop the vehicles from being refueled and being used 1o directly or

indirectly support those in Parliament.

Pay Details

Details of pay for RFMF personnel that took part in the takeover is attached
as Bxhibit D. The documents outlines the suspension and activation of pay.
The Board has found out i the Course of its inquiry that some REMF
personnel that were involved in the May 19 event continued to receive full
pay, ‘whilst others had their pay terminated and re-activated at different
intervals. Documents supporting this contention is contained in Exhibit T.
The Boeard raises ifs concern as to the varying decisions on suspension and
reactivation of pay. The position taken by RFMF does not correlate with
them signing leave application taken on instruction of Lt. Coi. Caucau and
not being posted on AWOL etc. RFMF should reconsider its authority to

suspend pay.

Weapons Register

The weapons register used by the IFMS personnel in Parliament for issuing
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and receipt of weapons from its Armoury is coniained at Exhibit E. The
original copy of the said document is witheihe Police. The doeument
contained datas and signatures by ail those RFMF personnel that were issued
weapons at the complex. In the first few days, foolscap's were used but the
Board was not able to obtain copies of the same. The Register also
contained details of other equipment, stores and ammunition that were
issued. It also include duty rosters for the different security details. The
weapons register aiso highlights the fact that certain missing weapons were
in the possession of 1FMS personnel and were issued to them. For example,
HP Pistol 315309 issued to Sgt. Naisara is missing, The weapon register
proves the fact that the weapons were present in the Parliament complex and
not retirned. The register verifies that the pistol issued to Sgt Naisara is one
of the weapons still missing. This links up to Major Ligairi's directive that
ondy ine body guards were (o retain their weapons on 14 July 2GC0.The
Board believes that Sgt. Naisara still has his pistol with him aithough he says

he has returned it.

Intelligence Report

Exhibit F contains an Int Report made by Cpl Vosabeci. It contains some
documents for interesting reading. Written by a Corporal the interpretation
and opinions were his nometheless the report should still be given due
consideration with a view to further investigate or for any other surpose
deemed necessary. It is quite evident that Cpl. Vosabeci and Cpl
Gaunavouivuda were Int operators for 3FIR. The Int operators stopped
sending reports to 3FIR after 3 weeks for fear of detection. They were
tasked o gather mformation and feed 3FIR Ops by the Commanding officer.
One of the underlying factor is that whilst the Int Operators were correlating

and transmitting mformations to 3FIR, at the sametime they were analysing
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information for the George Speight Group.  Their assimilation of
information 4nd actions could e deemed as them being part of the (George
Speight Group. They are liable for charges arising out of their affiliation.
{pl Vosabeci extracting files from the PM’s office is an activity that was not

only illegal but in support of the rebel’s actions.

Details of Weapons used in Parliament

Exhibit H contained some photos and serial number of some of the types of
weapons used in Parliament. There is no evidence to support the contention
that foreign weapons (other than that in 1FMS hoiding) were uiilised in

Parliameni.

Hansard Report

Exhibit I contains both the verbal recordings and writien transcripts of the
initial takeover of Parliameni. Witnesses confirmed that George Speight
entered first, followed by Sgt. Tikotani and Cpl. Naduaniwai. Jim Speight,
Cpl Alava, L/Cpl Buadromo, Pte Qicatabua and Pte W. Liganivai also
entered and moved within the chamber. Witnesses indicated that Sgt
Tikotani fired the two shots. The sound of the shots is recorded in Exhibit
U. The Board confirmed these shots were fired, two bullet hoies were found
in the ceiling above the chambers. The bullets were not located.

Photographs verifying the bullet holes are contained in Exhibit W

1¥MS Cccurance Book

Exhibit J is a copy of the 1FMS Occurance Book. It covers details from 14
May t0 25 June. Details of the church service on 14 May is included. The
register also contained the list of those 1FMS persons who were on duty and
the activities that took place in the umt, Not all activities were recorded,

however, it is nteresting to note the evemis of May 17. Why was Sgt.
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Tikotani, Cpl Naduaniwai on duty on 17 May and why did other operatives
come to the unit that night? Cpl Buadromo and €pl Alava were also seen on
that night. From evidence, it is improper for field operatives to be present
irx the umit at one time, normally they report into the unit on the last Friday
of each month to report on thefr activities. There is alsc a possibility that
the weapons that were seen at the FAP office on Thursday 18 May at 1400
hrs was packed and taken out by the field operatives on the night of 17 May
2GC0 or prior. It is also vital to note the call by Lt. Col. Tarakinikini to
WOI Bainimoli at 0210 hrs on the morning of the coup - 19 May. The calls
made is not only improper, but suspicicus when considering the events that
followed. Ti would be prudent to get a copy of all calls made io and from
Telephone Number 383779 and 450142 for the month of May and June,
which will shed more light and may assist in answering question as to the
circumstances and nature of this calls. Both Lt. Col. Tarakinikini and WO1

Bainimoli deny any knowledge of such a call.

Disposition of 1¥MS Personnel

Exhibit K contained a list of all the 1FMS personnel within the unit and
where they were on the week of 15 - 19 May 2000. It clearly lists the
1EFMS personnel that were on the Sea Survival Exercise st Makuhuiva, the

selection course in Nadi, those that remained in QER, and those that were

away on oiher deployments.

Training Forecast for 2000
The traiming forecast for the IFMS for the year 2000 is contained at Exhibit
L. The additional training done was consistent with those in QEB who were

training for possible scenarios for the current political crisis. The selection
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course in the Western Division, the Northern Division and the Makulava

training were all part of the normal cyele of training. -

Fxercise Alpha

Exhibii M contains the exercise instruction of the training conducted in
Vaoua Levu. It was alleged in the News Papers that this iraining was in
preparation for the takeover. From the evidence obtained, it was ascertained
that the training in Vanua Leva was part.of the normal cycle of training. It
mvolved the training for the units capability to deploy to the North. No

training of any takeover was undertaken.

1FMS Unit Layout

Exhibit N is the layout of the Unit. The weapons were contained in the
Armoury at (9). The keys for the Armoury were kept on a keyrack in the Q
store (8) or m the Q store safe. The documents removed by Lt. Baleinamau
was taken out of the Orderly Room (6) and the Int/Ops Wing (14).
Weapons were taken out via the back track (21). Weapons that were taken
out of the unit went direct from thieé Ammoury to vehicles or were
temporarily held in the Lecture Room (-17). Ammunitions were removed
from the units Magazine (3). On the morning of 19 May at 0930-1030, Jim
Speight's vehicle went into the unit and loaded weapens from the front gaie.
All other confirmed weapons loading were done via the back gaie (21}

through Sukanaivalu road.

Video Tapes

Exhibit O are 15 videotapes of the crisis. Some have raw footage and do not
have any commentary. These tapes clearly show the participation of those
involved. Fiji One has offered to further enlarge shots if the need arises to

identify person(s} in the videos. Some of the foorage may be used in
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gvidence during prosecution. Copies of the CNN coverage has been
requested but to date nothing has been received. “There was 1o coverag® of
the imitial entry into Parliament as the security cameras in the Parliament
complex was out of order. The only coverage inside the chambers were
taken by Sgt. Naisara, who alludes to the fact that the tape has since been
lost. The Board believes that Sgt. Naisara still has the tape hidden

somewhere.

Parliament Complex Sketch

Exhibit P is a skeich of the Parliament Complex. The Fijians and female
hostages were kept in the chambers (1). The Indian hostages were kept in
the bettom floor of the Government office block (3). George Speight lived
in the PM's office in building 3. The Int/Ops roorn was locaied in the next
room beside the storeroom in the Government Office in building 3 (top
floor). Major Ligairi utilised the next room next to it. The logistics -under
Major Savua was housed in building 2 in the top floor. The entire bottom
floor was occupied by civilian rebels. The first room on the west side of the
bottom floor of building 5 was used as the Armoury. Other portion of that
obuilding were used by civilian rebels. The FAP office that WEADORS were
supposedly taken into on 18 May at 1400 hrs was the first room on the East
side of the bottom floor of building (4). Apart from the complex, the
kitchen and all other areas and sooms were used by civilian supporiers. The
Government conference room in building (3), top floor (fixst room on the
west side) was used regularly for meetings and briefings. Security posis
were aiong the perimeter, both gates and Battery Hill. When the compilex
was vacated, it was very evident that all the rooms occupied by military
personnel were not damaged. Those that were occupied by civilian/rebels

supporters were looted and extensively damaged.
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Organisation of 1FMS

Exhibit ¢ represents three differsmt organisational stmcires=of the unit.

Prior 1o the events of 19 May, the unit operated under the second stmcture.

The first structure was given by the current OC, Major Sorby. The third
structure is the organisation as contained by OT records. The Board was not
able to locate any authority for the organisation/structure of the Unit. As
indicated by Major Ligairi when the unit was mcepted, all process was

verbal,

Coup Organisation Structure

Exhibit R is a structure the Board drew up to indicate the type of
organisation the rebels which were operating within the complex. The Board
has question marks on people suspected to be involved. Invoivement
indicated the persons implicated were involved or had knowledge of the
planning and execution of the takeover. The persons implicated and their
involvernent should be a subject to another police or military inquiry. It is
evident that the Vanua militant organisations were those responsible for the
widespread looting and destruction. Sgt. Tikotani was very much involved
with these operations, and seemed to have orchestrated some of the
ncidents. The Military wing was the most organised of all the ceils, The
Vanua wing and Political wing were very loose arrangements with no

definite responsibility structure and comtrol.

It becamne quite apparent that throughout the crisis, the main concern of the
Miitary wing was the security of the hostages at the complex. There were,
however, some elements within the military wing that co-ordinated some of
the activities outside but it is the assessment of the Board that the buik of the
activities of destruction and looting were planned and executed by the Vanua

militant cells either as a group and or as individuals. Lt Col Volavola who
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bad witnessed the discussion of the Caucus group alludes the fact that the

-

Vanua=wing were instrumentat in the disturbances tht eventuated.

RIMEF Personnel in Parliament

Exhibit S contained the list of RFMF personnel that were involved in the
crisis, and supported George Speight's Group. A total of 16 personne] were
involved in the security of the hostages, 15 personnel provided security
around the perimeters and on the Battery Hills. Five persons (5) were
assigned the bodyguard duties to Speight and Major Ligairi. Three persons
were the main operators in the Int and Ops cell and 17 persons were
involved in some way or rather in the operations outside the compiex. 8
persons provided security for the weapons that went out initially to Bilo and
3 persons did armourer duties. 18 personnel rernained in QEB. Weapons
were delivered by Ssgt Vakadranu on Friday night and Ssgt Kaumaitotoyva
on Saturday 20 May 2000, WO! Ravai was supposedly the second driver
on the night, for Friday 19 May, when weapons were moved out of QEB.
76 weapons were finally returned by tebels to the LSU on 14 July from
Parliament; On 19 July Capt Stevens retarned 70 Wpns that was on loan
from the LSU. On 25 Jul Capt Stevens turned in the 45 Wpns taken initially
0 Bilc.131 Wons were taken from the 1FMS Armoury and returned to the
LSU Ammoury at QEB. Exhibit A records the pistel retarned on 25 May

~ A

rem the Police Armoury and the pistol reiumned by Pte Soko on 7 Ang. I

fja

—

the Parliament, WO1 Waqganiboro and WGOI Ravai were doing generai
IFMS adminisiration and liaison work. Four officers were in contact and
supported the GSG. Cpl. Cakau was rtesponsible for the communication
uetwork 1o include Internet and E-mail. There were initially six persons that
went into the Chamber whilst eight provided security outside. 22 soldiers
joined later at different dates and the 13 Engineers joined on 26 May 20C0.

There were six 3FIR Int/Ops staff involved in the march on 19 May, two of
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which joined those at the complex. Mr Nata was the GSG presa
tepresemtative.  There were 10 soldiers  whe deliberately  withheid
information. The Board concluded that 16 officers, Senior NCO's and OR's
were implicated or linked to those in Parliament. There i1s a need to co-
ordinate with the Police in gathering information to ascertain their level of
involvement. The Board would like to point out here that all those person
tisted in the exhibit that were involved I the take over should be held
responsible  for their actions and appropriaie disciplinary actions be
instituted. There is a likelihood that there may have been other RFMF
personnel involved, but due to the limited time and mandate, the Board was
not able to ascertain their involvement. REMF should Haise with the Police
Investigation team (o verify and substantiate all other involvements
concerning RFMF personnel. The Board should highiight the fact that some
persons left the complex, after accepting the Commanders directive to return
and some lefi on their own free will. Although, these persons had moved out
of the Parliament complex, they are still accountable for their participation
and action. They canmot be absoived of their illegal actions as they were

-

guilty by association.

Police Inquiries

The Police investigations have started well before 19 May and is still
continuing. Al sedeus cases shouid be prosecuied ihrough the DPP's
office. It is very important that a thorough co-ordination be made with the
Police t0 verify and substantiate the evidence gathered and to ensure that no
overiap of charges is done. The RFMF shouid consider ihe possibility of
sharing information with the other investigating bodies in the events of May

19.
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Photo Album

Exhibit W contains photos of shdts taken during the crisfs. These could be used
for evidence and further investigations. Important details in photographs of the

Parliament Complex and key areas are highlighted in the Parliament skeich at

Exhibit P. Included is the 1FMS armourer in QER, the key rack and the safe in

the Q store where the armoury key was kept, the lecture room which was used

as a weapon transit point, the view of the -complex entry and exit poinis, the

bags and boxes used to carry the weapons out of the 1FMS unit in QEB, the

surroundings of Parliament, which include the Battery Hill and other

relevant areas and details that may assist in making determinations.
Conchusion

After having scrutinised the evidence adduced, the Roard concludes as

follows:

1. The following persons were involved in the imitial takeover of the
Parliamentary Complex: Major Ligairi, Lt Baleinamau, WO1 Ravai,

Sgt Tikotani, Cpl Naduaniwai, Cpl Alava, Cpl Vosavere, Lcpl

- Buadromo, Tpr Soko, Tpr Saukuru, Tpr W Liganivai, Tpr
Qicatabua, Tpr Ratu, Pie (res) Rovutigica, Mr. George Speight and

Mr. Jim Speight. However there is a possibility that more civilizns

could also have been involved.
2. The 16 persons listed in Serial 5 sub para(c) were those 1FMS pers
that were involved in the initial armed takeover of the Parliament

Complex.

3. In refation to the coup, weapons were confirmed to be taken out on,
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seven different occasions as indicated in seriat 5 sub para g.

L. - L.
Weapons were also taken out by individuals on different occasions .
There 1s also a possibility that weapons were taken to Parliament on

Thu 18 May GOC.

IFMS pers deployed into Parliament come under three different

categories:

{(a) The 16 that was part of the initial takeover:

(b) Those that were directed by Lt Baleinamau to join after the
initial takeover; and

© Those that went down on their own accord.
Sgt Tikotani, Cpl Naduaniwai, Cpl Alava and possibly Lcpl
Buadromo with other members of 1FMS knew of the plan to

takeover Parliament prior to Fri 19 May G0.

Lt Dakuliga, Sgt Naika, Cpl Tawake and Pte Ratu on the evening of
Thu 18 May 00 were privy to the information that Parliament was
going to be taken over. They did not agree io the plan which Sgt
Tikotani had conveyed. Lt Dakuli'ga who was the most senior person
present should have initiated counter actions to foil the plan te carry

out an activity that was clearly iliegal and of dire consequences.

No detailed preparation and planning was done by those 1FMS pers

mvolved in the initial takeover.

Widespread resentment was experienced throughout the RFMFE on

the 1EMS activities both in Parliament and in QEB.
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Ng action was taken by the RFMF o completely stop the support

given to the 1FM3 and Engineer pers who were in Parliament.

Threats were made by those in Parliament to 1FMS pers who were
in QEB and their families to try and force them to join those
Parliament.

"There is nothing available in writing to direct 1FMS to ofticially

function as a unii.

The 1FMS so called "Code Of Conduct” prevented the Board from

getting a more detailed description of what took place.

The 1FMS has never been realiy tested in its role to gauge is full

effectiveness,

Sgt Vilimoni Tikotani was one of the main perpetrators of the whole
operation. He was very influential and Had prior knowledge of what
was o take place. Furthermore he was very much involved in most

of the activities conducted by those in Parliament.

Major liisoni Ligairi was the icon that roost of 1FMS locked ¢ for
guidance. A very influential figure whose presence alone was enough
to draw members of 1FMS into Parliament. He was also a stabilising

figure when the crowd of supporters could not be coniyolied.

Tie RFME failed i its mission and role when i asked the Dresident

to step down and at the same time abrogating the constitution.
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The RFMF's operational capabilities is very limited because it does
not have the necessary equipment, weapons and vehicles td” support

its operations in both peacetime and in a Crisis.

On 18 May 90, Sgt Vilimoni Tikotani iired twe pistol shots in

Parliament to get the attenticn of ail those in the Chambers.

A total of 17 RFMF personnel (Exhibit S page S1), were involved in
one way or amother in conducting operations outside the

Parliamentary Complex.

A total of 35 military personnel (Exhibit S page $4), joined those in

Parliament to actively or passively support thern.

10 soldiers deliberately withheid information during the
BOL. (Exhibii § page 85)

Relevant Police departments are still inve§tigating the whole crisis.

IFMS documents removed by Lt Baleinamau were given to Capt

Matvalili for safekesping.

It 1s most likely that Sgt jone Naisara is aware of the whereabouts of
a pistol issued to him, as well as the videotape of the film that he

took while in Parliament,
There had been a state of confusion within RFMF at the initial stages

of the May 19 events. There was failure at ali levels o take

appropriate action in attempting to rectify or resolve the crisis. In
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addition, there was also the faiture by the command element to give

-

clear«directives and instructibns.

The actions by officers and soldiers within the RFMF towards those
in Parliament, visitations, iraditional presemtations performed,
telephone calls, administration and logistic support was seen as an
act of support to what had transpired. Also, the comstant re-supply
and no restrictions been placed on the movement of the I1FMS
persons involved in the takeover imto QEB was seen by many as

RFMIF condoning the activities.

Toe aileged immmunity granted by Commander REMF 1o the
members of RFMF involved in the illegal takeover of Parliament is
questioned. The Board concludes that no legal authority existed that
permitted Commander RFMF to issue such directives. This pardon
which has subsequently been negated and reversed, is seen by many

as a double standard being exercised by our regime. The changin

1]

decisions has left a question and a stigma on the integrity of our

Force.

It has become quite apparent that within RFMF, Li Col
Tarakinikini's name has been mentioned and him being implicated
not only of knowing of the coup and of his possible involverment in
it. He is also been implicated in concerting to assume ieadership of
RFMF, with him acting as the chief of staff and Col. Vam as the
Commander. It was not surprising when questioned that both
witnesses alluded to the fact that they would have assumed the new

appointments if it was legally bestowed on them. The fact that Lt.
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Coi. Tarakinikini called WQO1 Rainimoli: at 0210 hours on th

[#]

morning of May 19, and again at approximately 09C0 asking for
Major Ligairi; then held a brief at the 1FMS on the night of May 19;
and, also encouraged and voiced his support to WO1 Ravai is a clear
indication that there is merit to the allegations for which the officers’

hias to answer io.

The role of Lt. Col. Caucau is questioned. He had directed thar
leave applications to be fitlled out and taken to the Parliament
Complex for the soldiers to sign. These leave applications are
contained in Exhibit X. What purpose was it to serve? Who gave
such a directive to get soldiers to sign leave applications? The Board
cannot rule over any insincere moiives. For the head of the Army
iegal services o make frequent visiis io the compiex is grounds for

concern. The officer has to be made answerable for his actions.

The current accouniability of weapons within RFME is a lot to be
destred. There is a lack of correlation within RFMF and Units as to

what is within their holdings. RFMF has no master register through

- which a proper accountability could be done. The fact that there has

been no inventory check conducted of the 1FMS is a clear indication

of the lax zccouniability procedure that exists withis,

There are allegations of a certain rift within the Officer Corps.
Although the exact causes cannoct be substantiated, it nenethelesz
requires RFMF's immediate and urgent attention. The indifierences
seem quite evident and we can not assume that the other ranks are
not aware of this rift. REMF should take appropriate measures to

eltminate the differences.
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The events of May 19 had chught the RFMF off-ghard. Although
scenarios for anti-terrorism or counter-insurgency warfare was taught
there was no practical training done. The RFMF did not take the
warning indicators seriously and as a result was not prepared for

what 1cok place,

There was lack of unity and cohesion between the different units and
also between the different forces, ie RFMF and the Police Force, as

tc how best to resolve this crisis.

The Board also deduced that there seemed to have been a lack of
commuunication and dialogue within RFMF. The RFMF had at ifs
disposal a group of senior officers (i.e. the Military Advisory Group
{MAG) and the "Think Tank"). What roie they played, and whether
or not their advise was taken seriously was difficult to ascertain. The
command element within the RFMF should now reconsider the
assignment of these officers and how their I;c)tentials and ability can

be best utilised.

It was also evident that RFMF lacked the ability to negotiate on
matlers pertaining to the crisis. The lack of a clear mandate,
directives and ever-changing positions did not improve REMF's

position.

Cpl Cakau was responsible for the communication network in e

Parliament Complex. This included Internet and E mail.
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Reconmmmendaiions

The Board recommends as follows:

b2

Lh

Major Ilisoni Ligairi be accountable for directing and ordering the
involvement of 1FMS personnel in the crisis. He should be charged

accordingly.

Appropriate actions to be taken against the 50 RFMF personnel that

weni 1nto Parliament.

The RFMF o check iis systern of weapons securiity and the issuing

authority for all weapons.

Lt Baleinamau to be held responsible for all his actions in supporting

the illegal takeover of Parliament and should be charged accordingly.
Sgt Tikotani, Cp! Naduaniwai, Cpl Alava and Lcpl Buadrome be
held respomsible for prior knowiedge of ihe coup and are ¢ be

charged accordingly.

1IFMS pers who participated in looting, shootings and other iilegal

activities should be charged accordingly.

1FMS pers that were directed by Lt Baleinamau to participate at

Parliament were just obeying orders.
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The RFMF is held responsible for not totaily stop Doing
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given 1o those at the Parliamenidry Complex.

The RFMFE is 1o review its operational capabiliies and iake

A

arpTopriale measurss o rectify shorifalis.

Sgt Tikoiani to be charged for iliegally discharging his weapon inside

the Parliameniary Chambers.

The 17 RPMF personnel invoived in supportive operations ouiside

the Parfiament Complex should be charged.

The RTMFE 1o train ne

0‘0
C."

otiators.

ihe Police to train negotiators and have a unit capable of handling

armed lawbreakers.

-

Lt Dakuliga to be charged for failing to carry out relevant actions io

Ln-—r

oppose Sgt Tikotani.

All those 1FMS personnel invelved (Exhibit 3 page 543, should be
charged and removed from the unit forthwiih,

All engimeers that were mvolved (Exhibit 5 page 84) should be

charged.

heing invelved

The lowing officers and soldiers implicated in being o
directly or indirectly or in support of the illegal takeover of

Parliamens are 1o be further investigated.
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(i) Lt Col Tarakinikini;
"(i) Lt Col Caucart®

(iv) Lt Col Volavola;

{v) Capt A Damuni(d);

{(viy  Capt Maivalili;

{(vil) Lt Narawa;

(vil)) Lt Baleinamau;

(ix)  SSGT Soqo;

(x)  SSGT Naita;

(xi}  Cpl Vosabeci;

{xif) PTE Gaunavouivuda.

Efforts are to be made by REMF to locate and retricve 1FMS
military documents held at Capt. Maivalili's residence in Larmi,

Investigation should be conducted against Capt. Maivaiili for his role
in the illega! takeover of Parfiament Complex and the atiemprs o

solicit 100 K2 firing pins from DEB. )

- Sgt. Naisara should be further investigated. There is a likelihood

that he has in his possession or knows of the whereabouts of his
missing pistol. The videotapes taken by him shouid alsc be handed

in.

REMF to immediately address the alleged rift that exists within the
Otficers corp.

Liaison be made between RFMF and the Police Force to share

information, in its effort to bring to justice the oerpetrators of the
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May 19 events.

L]

o -

REMEF is to relock at its accounting system of weapon holdings.
The accountability to include regular check of other weapons,
ammunition and equipment holding of all Units.

Appropriaie  disciplinary actions o be instigated against those
Engineer persomne! that joined the George Speight's Group in
Parliament,

Lt. Baleinamau should be held accountable for the tollowing:

{1 Weapons taken out of 1FMS,

(if) Stores and equipment taken out of 1FMS.

(i)  Ordering other 1FMS persons to join and support other

members in Parliament.

- {iv)  Removal of military documents oui of 1EMS.

) Involvement in the planning and preparation for the takeover.

(vi)  Coordinating the support to the GSG from the cutside.

Col. Vatu and Lt. Col. Tarakinikini's actions prior to 19 May and
after 19 May to be further investigated.

Lt. Col. Caucau to be investigated on his role in the crisis and his
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direction of having leave applications being signed by IFrMS

personne! in Parliament. -

Appropriate disciplinary action be taken against the following for

refusing to divulge information ic the Board:

(1) SGT Naisara:

(ii) SGT Malumu:

(1iy  Cpl Raiova;

(iv) L/CPL Sovaki;

{v) 1/CPL Tamani;

(vi)  PTE Sokiveta;

(vii) PTE Serukasari;

(viii) PTE Raivaiu;

(ixy  PTE Vakacereitai;and
X SPR Raiudradra.

RFMF is to adopt contingency plans to address™crisis such as that
experienced on May 19. Appropriate trainimg exercises o be

conducted on possible scenarios.

REFMF to equip and tfrain a minor Unit which would be capable of

conducting internal insurgency and counter-terrorism roles.
Efforts to be made to equip and furnish all RFMF Units with
weapens, equipment, eic so that they may effectively perform and

execute their duties.

A decision on the retention of the 1FMS be made. [t could be
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retained only after:

{i)

(i)

{ii)

(iv)

(vi)

(vit)

Putting, in writing all of the umit's funciicps 1 girect s

operations;

The appropriate leadership be appointed and then trained fo

command the umit;

The proper screening process be done;

All personnel posted to the unit should first pass the selection

course.

A decision is made to replace the whole unit and start again,
and or retain those that were not involved and recruit more

personnel into the unit o reach the desired unit strength.
A much more accountable system to be implemenied,
relevant o 1FMS, Commander RFMF relationship ie

iransparency in the operabilty of the unit.

A Board, with the necessary clearance, to account for 1FMS

activities, equipment eic ot & quarteriy basis.
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Cpl Cakau to be further investigated for his involvement with the
Internet and E - Mail links.that was in support of the George Speight

Group activities.

f:au

Dated this LE,[ B day of Getober, 2000,

W

4. N. B. EVANS]
Lieutenant Colonel
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- - FIRST WITNESS *
STATEMENT BY 27976 LT SERUPEPEL] DAKAI

Lt Dakai, after having been duly sworn on the Bible hereby states:

I'am 27976 Lt Serupepeli Sorowale Dakai. I joined the army on 3 February 1988 at the
Army Training Group in Nasinu. From then on [ joined the Officer Cadet Corp and did mv
officer training here in Fiji. I graduated in December 1988 and in 1989 1 did my first tour of
duty to the Sinai Desert. I completed one vear and returned home and was posted again to
Lebanon in 1991, In 1992 I had an incident in Lebanon where I lost a soldier Pte. Sorovakatini
and one of my boys was severely wounded, Cpl. Rasoso and [ was one of the victims of that
incident on 20 Feb 1992. 1 returned home and was posted to Sinai where 1 did not finish my tour
of duty because [ was repatriated and was posted to the Operations Department in Fiji under Col.
Draunidalo.

In 1995 I was posted again to Lebanon for a year of duty but unfortunately on 18 April
1996 I was in a massacre where 100 civilians were bombed out. I suffered severely on that day
and I returned home in December 1996. Upon returning home I went on leave and on
resumption of duty I was posted to the Intelligence Department. They sent me to Australia to do
a course on intelligence and I have been in that department ever since.

Ql: Can you give us a brief outline on the description of your involvement in
the events of 19™ May and the situation prior and after that?
A For the record, T joined the guys in Parliament one week after the

takeover. I did not involve myself with the planning nor have any prior
knowledge to the planning and the execution of the takeover of
Parliament. One thing for sure I know is that after the election we have
been giving intelligence briefs to the Commander of the end state of the
result of the election whereby the Labour Government had a landslide
victory and the continuous uprising of the indigenous Fijians. We have
been giving the Commander continuous briefs of the end result as to what
may eventuate considering the continuous uprising of the indigenous
Fijians. We outlined to him that in the end it may result in a civilian coup
or a military coup. That was the intelligence briefs that we were giving
the Commander RFMF straight after the election. Whilst giving these
briefs we envisaged that he and his Staff Officers would carry out
preventative measures to stop the end state that we were giving him.

On the day prior to the coup, on Thursday, 18" of May, I was sitting in
Commander Land Force’s office with Col. Saubulinayau, Col. Raduva and
Col. Tuatoko. Itold him from reliable source “you better act now or you
will be left behind”. He told me that this was just part of the [Propaganda
going on in the streets. When the takeover happened on the 19™ of May, |
was with the mass in Suva. Col. Saubulinayau told me that we were to be

7Y

5

CORFIRENTIAL
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Q3:

Q4:

2

= deployed to Suva ard the other guys wer# posted out to other “areas in
Suva to report on the activities. When we reached the main gate of the
President’s house, we heard that there was a takeover in Parliament,
everyone was surprised,

I made my way back to the Bowling Club where I met the Director of the
Army Legal Services, Col. Caucau. We got into his car and went straight
to Vemwto to the Parliamentary complex. 1 went back to REMF and waited
around. For one week there was no clear directive on what the army was
going to do about this takeover. That was when I made up my mind. The
army was letting the boys get their re-supply from the camp. My belief is
that the army was behind the takeover. I decided to walk over to the other
side and sit with the guys to give them direction on what to take especially
in the intelligence field. No one forced me into it and I did not force
anyone to go with me,

Can you give us an indication of the date that you went in,
On Friday one week after the takeover.

On 26" May or thereabouts?
Yes, Sir.

Can you give us an indication of your activities when you joined on the
26% of May or thereabouts until the day you gave yourself up?

When I joined T went sfraight to the old man and let myself known to him
and of my intentions. 1 was given the job of intelligence officer in the
Parhamentary complex and T did the same thing as I did in the camp -
collating information, processing and disseminating to him. That was
what 1 was doing all the time until the signing of the Muanikau Accord,
After that T went over to the 3" battalion’s area of operation and had grog
with Col. Seruvakula and his men. I spent the night with the ADC and Ms
Tadu who were staying nearby. On Sunday I went to Parliament and at
night I made my way to Vunaniu village and stayed there.

After the burial and when the guys moved out of Parliament I made my
way up on Wednesday to visit those at Kalabu. I spent the night and came
back to the village. We thought that everything was gcing to cool down
and I came back to Suva and spent the night in Suva. Whilst in Suva I
heard the news that George Speight and Na Qase were taken in by the
military at Kalabu and the very next day Kalabu was stormed and pecple
were arrested,

CONFIDENTIAL
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For the safety of others and mysélf, I took some peopl® with me — Raw
Rakuita Vakalalabure, Isireli Leweniqila, Peni Naduaniwai and Jim
Speight — down to the village for their personal safety. On the next day
Jim Speight’s sister came over and picked him up. At about 2.00pm the
same day, Leweniqila’s brother-in-law arrived and picked him rogether
with Ratu Rakuita Vakalalabure and took them to Suva. 1 was left with
Peni Naduaniwai. Jone Naulu a former CRW at Telecom called me on the
mobile and said that his house was continuously raided by the soldiers so 1
told him to come down to the village. He moved down on Saturday. We
spent Saturday and after lunch on Sunday we moved out. We heard that
the soldiers were coming around and we moved to a safe house and stayed
there for a few days before moving to another house. In the first safe
house, we split up.. Ben left and myself and Jone moved to ancther safe
house. We spent about 4 days in there and were compromised by a
drunken v'llager who made his way to the house. I told Jone that the only
way to survive is to spiit up. I gave him $20 and I went to the bush in the

- vicinity of the village. He said he would move west. [ went for about

2km to the bush and [ stayed there till T was told that there was a shooting
mcident in Sawani of Pte. Joela Weleilakeba. That was the turning point
in my life as a fugitive, to come back to camp. I did not approve of what
happened to "Blood".

I called Peni and told him of my intention to go back to the camp. I did
not know that he was on his way to the camp. He came in on Friday and [
contacted Col. Saubulinayau that I will come on Monday. On Saturday
night the PR team from the camp came to the village, we had grog and
again on Sunday night. On Monday morning they came and picked me
and brought me back to QEB.

You indicated you were part of the Int. unit at the complex. Were you
head of the unit; can you outline the chain of command in your unit?

T was merely an analyst, the job I was doing at the camp. Everything else
was put to the old man.

You indicated that as the Int. analyst you were actually head of the int.
unit or were you just part of the unit?
I was just part of the Int. unit.

Can you give us a brief outline of the construction of that Int. unit?
It was headed by Major Ligairi and 1 was merely processing all
information and giving it to him.
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Q11:

Q12:

Q13:

Q15:

Q10:;

Q14

Can you throw some more fight into your specific activities as Int. Officer
within the Parliamentary complex with Major Ligairi as head?

[ analyse information, that is all I was doing all the time I was at the
Parliamentary complex.

You indicated Major Ligairi was head of the Int. unit and you were just a
member.
Yes, Sir.

What course did you take in Australia; what did it encompass?

I did two courses; the first was merely an analysis course — how to think
analytically and militarily; secondly was the military side of the course. It
deals with intelligence officer out there in the field.

You stated that you sent daily briefs to the Commander and Staff Officers:
i1s this information sourced from the media reports or was it first hand
information from people going out and getting these information?

We have sources who supply us with information and we analyse them as
to whether they are reliable or not.

Would it be correct to say that these sources are the military and the
civilians?
Yes, Sir.

In your statement you said there was no clear directive on what RFMF’s
role was after the coup. Did you know whether there was any contingency
plan in existence at the time?

Betore I went down to Parliament [ was part of the contingency planning
team but then it was the reactive mode taken by REMF instead of being
preventative, to prevent what happened on the 19" of May, the outcome
of that contingency plan is what is happening now — bloodshed,
lawlessness and anarchy.

Can you tell us who you referred to when you said “that old man”?
Major llisoni Ligatri.

When you left the complex after the Accord was signed, you said that
George Speight, Bukarau and Ligairi were all arrested, and you sort of put
up your own defence system. Did you have any weapons with you at the
time?

No, the only reason I took them down to the village was because of the
information we received that human rights was abused and people were

COMFIDENTIAL
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" bashed up. For my sdfery and their safety ook them down the village to

my own house.

Neither you nor members of the group were armed?
No.

In your opening remarks, you stated you have had three tours of duty -
first one in Lebanon where you were injured, second one tc Sinai Desert
where you were repatriated because of some disciplinary matters and the
third one to Lebanon where you were also injured. On your injuries were
you fully compensated by the army?

The first one in 1992 I did not receive anything, in 1996 all I got was
$24,000 paid cut from the army medical scheme.

Was that money enough for the injuries sustained in Lebanon?

Life is priceless and the human body is not like a car where it can be taken -
to a garage and repaired. The $24,000 or even millions will never ever
bring back the 65% disability of my right hand.

Why do you think that in all these three tours of duty when you were
injured why do you think you had to suffer all these instead of someone
else?

It 1s command, Sir.

Are you saying you were injured because of the position of command you
were holding, because you were an officer?

Why I said that the command failed was because in 1992 when the Israelis
were coming through the Nepalese area of operation I was toid by Maj.
Baledrokadroka to go in and reinforce the location.

Is 1t not more than a coincidence that in all of these three tours of duty
something happens to you? Why do you think these things have happened
to you?

(No answer)

You mentioned in your remarks thai the turning point was when Pte.
Weleilakeba died and you decided to give yourself in to RFMF, As an Int.
trained officer and an analyst, did you not foresee that what was
happening in Parliament would eventually lead to death?

Instead if the Commander and his Staff Officers heeded the intelligence
assessment reports that were coming and took a proactive stance or
preventative measures, all these things would not have happened including
Pte. Weleilakeba’s death.
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You have not actually answered the question put to you by Maj. Gucake
fle was asking that in your line of job as analyst at Int. you indicated that
prior to that, they did not take any action. After the events and afier you
had indicated in your statement previously the reasons why you went and
then went to Parliament, from the events happening in Parliament and
your activities there, you stated you were the Int. analyst operating in
Parliament under the direct leadership of Maj. Ligairi. You indicated you
only analyse information, what does your duties entail?

Whilst in Parliament 1 was merety analysing information. What we did
not want to happen was a clash between us in Parliament and the military
with the understanding that it will be indigenous Fijians against
indigenous Fijians. Unfortunately we had some skirmishes before the
Muanikau Accord but cur ultimate objective was the Muanikau Accord.
From then on as intelligence officer that was the end of the job and that
was why I went to the village.

You indicated earlier that the Sawani incident was the turning point; you
did not envisage bloodshed from then on, that was not part of the cause —
the bloodshed. During your stint as Int. analyst in the Parliament
Complex, blood was spiit?

Unfortunately, Sir.

On the first incident blood was spilt, what is your comment on that?

I remember talking to you on that night. I was not ordering anyone or
giving anyone anything to act on. I was merely advising you about the
ground troops advancing towards the perimeter of the Parliamentary
Complex. We were worried about the civilians who are not professional
soldiers and the agitation it may cause by seeing soldiers around the area.

I am referring to the first incident when blood was spilt. You said your
turning point was when blood was spilt?

I know Pte Weleilakeba personally, we have served together,

As an analyst you receive intelligence reports?
Information, Sir.

Was any of the information coming from the camp?
Sir.

Where was the information coming from at the camp?
(Silence)
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Before you proceed, YSu understand that being an officer you undefstand
ethics of the Officer code. In giving that statement, you will understand
that you are bound by cath. In giving that statement you are not attacking
the character of the person giving the information.

Before I name a few characters at the camp I hope the understanding was
simply advising each other and those at the camp about the best way out of
the conflict. They were not informants and were not about REMF in such
a way to compromise the RFME. We were only advising each other —
Capt Narawa, Capt. Tadu and Col. Draunidale.

You have any knowledge of anyone involved aiso in the camp with the
planning of the takeover and also the running of activities from those
within the complex that you were part of — military personnel within
RFMF or outside?

No, Sir.

From the information you got from the camp, from the three names
mentioned only one was of higher rank the other two are just Staff
officers. Did you not think that you should be conveying io someone
senior in the military hierarchy? People giving advice were the operations
bunch. You understand that those who talked directly with the people in
the complex were Col. Tarakinikini on the media side and the operations
bunch. Those two were not part of the operations bunch, why did you go
to them? .

To get out of the conflict, the best way out, I was giving some information
where we could not act upon. We had information that arms were brought
in from the wesiern side. We cannot act from inside Parliament and 1
passed this information to Narawa for him to act on the information that
was there. That was the only time I contacted Narawa.

How did this take place — by fax , telephone?
By telephone.

Was any fax transmiited from Parliament to HQ; by you or anyone from
the camp?
1 believe so.

I am referring to transmission of information, not other issues?

I contacted Narawa through telephone and for Capt. Tadu she was locking
at things from the female side and she kept asking about everyone.
Nothing about RFMF’s involvement; she wanted to know of the safety of
everyone. For Col. Draunidalo, our conversation was on the same line —
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the best way to solve what happened on the 19" All thé%e conversation
was through the telephone.

Being from operations you understand we are bound by the Geneva
Convention and the Hague Convention. On the actions when you went in
on the 26™ of May as actions unfolded one after another, you indicated
that you were concerned about violation of human rights and you took
people down for protection. Some other activities that were done you
were part of it; you were part of the whole body. You were bound by
these activities, Were human aspects not already viclated during that time
when you were in Parliament?

In Parliament, we had three organisations — the military, political wing
and the vamua. For us we follow orders and we abide by the rules of
engagement. For the vanua these are the hard-up guys, we could not
control them. These are the ones who kept going out, it was hard to
control them because they are not trained. They do not have a clear
channel of command. They get agitated very quickly and take things into
their own hands. Most times, when things happen when they carry out
their actions, we receive reports after they have done whatever. We bring
them back and iell them of the way we want things done to achieve the
cause.

You indicated the military, political and the vanua;, who were the leaders
of these groups?

From my point of view the military was headed by Maj. Ligairi, the
political wing by George Speight and the vanua by Duvuloco. We found
it easier to gel the military and the political wing but for the vanua it is
very hard.

What was the link between these three units - the chain of command?
They had daily talks.

Why dc you think the incident on 19" May happened?
Because they did not heed the intelligence assessment reports.

Who do you mean?
The Commander REMF and his staff.
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'Re?:alled on 11/09/00:

Lt Dakai, after having been duly reminded of oath taken earlier, was re-interviewed as

follows:

Q41: E vica na tarc e tiko. E na nomu statement o tukuna ni o a brieftaki
Commander RFMF me baleta na situation. Na Commander cava o tukuna
tiko qo, qo nai liuliu ni mataivalu?

A Both, Commodore Frank Bainimarama and Commander Land Force, Col.
Tuatoko.

Q42: O Commander nona se bera ni lako i Norway?

A Sir.

Q43: E bau dua na gauna, dou a brief-taki PM, o0 Mahend Chaudhry?

A We prepared a brief for Commodore Bainimarama to brief the Prime
Minister. We worked overnight, myself and 1.t. Narawa and WO Rakikau.

Q44: Na brief ya, na ka o sa vakamacalataka oti? Vakamacalataka mada na nature
of the brief in summary.

A Oya na kena oti nai matai ni march ni SVT. Keirau solia talega vei koya na

petition ko ratou a vakarautaka na SVT me present-taki. Tkea talega au a
present-taka kina vua na phases kece eratou sa vakarautaka tu na SVT me

- ratou na ka-taka kina na matanitu nei-Chaudhry. That was after the first
‘march, au sa biuta kece vei koya in my report na phase L phase II, phase 111,
me include-taki vata na brief me soli vei Prime Minister. E dua na bog;
taucoko keitou a cakava tiko kina, keitou qal present-taka vei koya. We
were actually using his laptop, e solia okoya vei keitou.

Q45s: Was any brief on the possibility of a coup?

A: Yes.

Q46: How many such briefs were given?

A Keirau dau brief o au kei Mr. Narawa.

Q47: E vica na briefs qo e a caka vei Commander?

A From what 1 can recall, straight after the elections, keitou sa tekivu brief tiko

mai vua on the
Q48 Like daily, weekly basis?
A O koya e sega ni dua tu na nona timetable ni neitou vel brief-taki. Na gauna

ga € vinakata kina ena kaci yani. Eso na gauna e veicoqacoqa nona
timetable okoya kei na neitou timetable. Keitou dau kila o keitou ni vaco ga
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Q52:
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vet Lt. Col. Balgdrokadroka. We are affswerable to him, ia end”so na gauna e
tu ga ¢ kacivi keitou, keitou lai briefing vei koya.

0 bau kila e vica na gauna ea lai caka kina na brief?
Vakalevu, Sir.

Ten or 207
No, I cannot give a figure,

Numerous occasions. Na fax e dau vakau mai, I understand you operate
irom the Int cell, o vakamacalataka ni o liutaka na Int analysis. E bau dua na
gauna o vakau fax wavoki koya e volai tiko i kea na Taukei government, on
anything that came out of the Parliament Complex?

Na domo ni taukei.

Io, some of the messages you were sending out?
Yes. ’

I think I received one of those messages and I called you, 1 cannot
remember. Any of those messages that you send out, did you send out any
threat on any person?

O keitou na direction keitou taura, when we do fax, fax on facts. E dua na
credibility talega ni sogosoqo e tiko e loma ni Palimedi, kevaka e dua naka e
yaco, we can claim responsibilities or we deny it.

Okay, were there any threats made to any person or any organjsation that
was sent out from the Int, that originated by you or when you were there,

you saw it come out?
No.

O Tikotani, nona role in the Parliament Complex, what was his role in the
Partiament Complex?

Okoya madaga e keirau sega ni veitaratara ena veisiga. O au e dua ga keirau
vertaratara ena veisiga o Major Ligairi.

Okay, so you were not aware. Na vanua o dou operate tiko kina, na old
Prime Minister’s Office complex, from the corner, the first room was the
storage. The second room was the Int cell?

Yes.

Where was the operation cell?
in the same room.
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So you were the Int and Ops™ - -
More or less.

Ena gauna o a qiri tiko kina vei Capt. Damuni, 1t Narawa vata ke
Draunidalo, T will go with Capt. Damuni, eso na gauna o dau vakau leaflets
se tukutuku me distribute-taki e loma ni RFME?

What we are doing, [ will just give you a brief outlfine of what we have done.
We have interviewed George Speight, Jim Silatolu and 80 personnel. Qver
the 80, 5 have been recalled and you are the sixth one. We have been
through records, tapes and people who work in Parliament and we know
certain details. We have an idea of what took place. We are requesting you
again, some of the questions I know is quite laborious and time consuming
even for us. Most of the witnesses say the same thing over and over again,
but that is the way it is, o iko kila vinaka.

Na involvement nei Damuni, na kena dau soli eso na ka whether it is verbal
or written to distribute in RFMF, were there any such thing given to Capt.
Damuni?

Sir, with Ms. Damuni, na ka au rawa ni recali-taka ni keirau dau veitalanoa
vakalevu ena telephone. O au na ka au dau vakauta ena fax, au dau dial-taka
ga na fax number ni RFMF au vakauta.

Eso na ka e dau vakau vua, the fax or leaflets?
I cannot recall sending it, but I know I have been sending messages through
RFMEF.

The nature of the calls between you and Capt. Damuni or some of the nature
of the calls, the briefing that was coming through Land Force O groups,
some of the points of the RFMF activities were passed through that, from
Damuni to you on what REMF was doing. You want to agree with that or
deny it?

O keirau dau veitalanoa, Sir, ia na neirau veitalanoa e dau very personal. We
varn we joke, nothing serious.

The briefing on RFMF activities?
E sega.

Mr. Dakai, just a point of clanfication, when you went for vour Ini course to
Australia, were there any other officers with you that went for the same

course?
The same year that | went was Baleinamau.
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You attended the same course? - -
Yes,

This march on the morning of the 19" was there any other military
personnel with you?

Actually, the guys in the office, myself, Rakikau, Corporal Lasaga. We were
posted to various points to monitor the march.

The Int celt in the Parliament Complex, who was heading that cell?
Me, Sir.

What about the Ops branch of 1t?
Operations 1s Major Ligairi’s.

From your military experience, you know the operation of the Ops cell and
Int cell, how we operate in & conventional type, in a peace-keeping area. The
operation of the Int cell in the complex, was it designed to operate in a
similar manner?

Yes, we operate very closely.

Were any Int and operational briefs conducted for command personnel in the
Parliament Complex?
We have a conference every morning,

Whose ‘we’ having the conference, which persons are you referring to?
The mulitary personnel,

Were any briefs conducted for the civilians?

For the civilians, Major Ligairi speaks to the head of the vanua wing and the
head of the vanua wing will speak to the civilians. Like I said, it is divided
into three.

In that block (Int and Ops), which room were you conducting these briefs in?
Major Ligairi’s room.,

Which is the one next to?
To the 1nt.

In your earlier siatement you said, when you [eft the Parliament Complex for
your own security and the other members you contact them and went into a
safe house, using the words ‘safe house’ or safe place. You said
Leweniqila’s bfother in-law came and picked up some of the group
members. Who are you referring to here?
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The sistgr’s husband. - -
It could be the other way around. The faxes that were sent to RFMF, vou
said you sent faxes, what was the intent? What were your objectives?

It was a psychological warfare thing.

These faxes, the contents of it, who was the author or who gave the directive
for such contents?
Me.

Were you at any time directed by someone else to send certain messages by
fax?
Yes, 1 have sources.

When you say ‘sources’, were those persons in there?
In and out.

Was Col. Mua also involved and assisting at times with the psychological
operations, whether in practical terms or advisory role?
Yes.

When you left the camp to go to the Parliament Complex, did you take any
military materials, disk, anything with you?
No, Tjust stood up and walked across.

There are allegations that on the day you left the camp, you took a floppy
disk which contained the blueprint or the contingency plan for the REMF.

That is wrong, Sir, from what 1 gathered, Nelson Delailomaloma said he
threw it away. When I gave myself up on the 14, he passed by in camp. I
remember Lt Col. Saubulinayau asking me about the floppy disk. 1 told
him, “Sir, I did not take anything, 1 just stood up and walked across.”
Nelson said that he threw the disk away because I gave everything to him.

What were the other things you gave him?
Only the floppy disk.

Where did this conversation transpire, where at?
At the QEB centre.

Remember the day I tock you down to the celi, from that day, how many

days later?
I cannot recall, Sir.
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» Prior to May 19® sgere vou in contact with Lt. Baleinamau as wigh regards

to any plans towards the coup?
No, Sir.

Getting back to Capt. Damuni, you said you went to her place, where was
the initial contact for that day for you to go over to her place?
Bega Rd.

Tac Headquarters?

No, after the Muanikau Accord was signed. That was across Parliament, the
road across Beqa place, Nataqa road, that is the house right at the end of the
road that is manned by 3FIR soidiers. We had a grog session there, myseif,
Capt. Damunt and there were two soldiers there. From that place, then we
moved to Tac Headquarters where CO3 FIR joined us and Seta Bogidrau.

The night of the accord, what night was that?
139 July.

It was signed on a Sunday?
Yes, on the 13™.

Before Commander, RFMF left for his trip to Norway, did you or members
of the session briefed him on the security situation in Fiji?

Yes, we have been briefing him. Like I said straight afier the first march, the
build up, actually in my brief I have put oui the phases, the indigenous
Fijians are willing to take three phases.

Can you recall the date from the month of May?
I believe it is in my report in camp.

Have you briefed or any members of your Unit briefed the Commander
RFMF of a possibility of a coup within the REMF?

What Lt. Narawa and myself put across to him, was the possibility of a
nulitary coup from disgruntled senior officers and a civil coup. When Mr.
Narawa told him that there were disgruntied ssnior officers within the
RFMF, he was insulted.

Insulted or angry?
Sorry, he was angry. Actuallv he did not like us teliing him that 1

remember at one point in time, he chased me out of his cffice.

During that brief?
No, in another brief.
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What were the words he uttered when he chased you out? What was the
brief about resulting in you being chased out?

There was a meeting conducted in Raiwai/Raiwaqa area about the
indigenous people. He actually called me up to his office, so after I briefed
him then he said, “Your brief is bull-shit, you are wasting my time here, get
out.” Itook my leave.

What was said in the brief, can you recail?
It was a verbal brief. T told him about the intentions of the indigenous
Fijians.

After the briefing on the possibility of a coup within the RFMF, what was
his reaction?
He said that there will be no such thing,

Did he ask for names?
No.

The Intelligence Section that you were in, was it ever threatened by anyone
to be disbanded, and you will be posted to other Units?

Yes, at one time. Word came arcund that we will be posted out, just like ]
said, it was verbal.

Do you have any idea of what was the reason? .,
Because of the kind of briefings we were giving him.

Prior to the events of the 19" of May, you with your numerous sources, did
you receive any information that there was a possibility of a new
Commander of REMF before the end of this year, possibility of a change
over of the Commander RFMF?

No, I am not sure about it.

Whilst in the Parliament Complex, were you able to access files that belong
to the Labour Government?
A few documents.

Are any of these documents still with you?

Like when I left QEB, T did not ke anything  When { left the Parliament
Complex, I did not bring anything with me.
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Where did all those documents go 10; all the documents that you people
operate in, the files that you read and whatever you operate with, where were
all the documenis?

My last words to Major Ligairi, “Sir, I think I have done my part here”,

There had been some allegations that weapons were moved from the
Parliament Complex to Serua and at a later date, these weapons were
transferred from Serua to other places? Were you aware of this?

Sir, like T said I just took myself out from the Parliament Complex, I did not
bring anything not even a single piece of paper and weapons, I have no idea
about weapons.

At any time, did Nimacere (when you were down there) come and join you
there? ‘

I heard rumours that we were going around together, but for me I am clean.

Mr. Dakai, do you feel that you have been let down by some people or
institutions?
Yes.

Can you enlighten the Board on that?

Sir, I believe especially in the military, we have been let down big time, the
intelligence service. Like I have said before in the Board of Inquiry, our
intelligence assessment report was heard and was not taken into
consideration, maybe they were looking at us as being merely lieutenants
and they were not seeing the quality of reports coming to them. The main
downfall of RFMF, mostly senior officers, they cannot commuaicate on the
two way communication, listening to their peers. Most of the time, it is a
one way traffic thing, I think, that is from my point of view.

At the Parliament Complex, did you keep any information that the Army was
involved?

Yes, I heard. When I was in camp, during that one week after the May 19t
takeover, the RFMF was letting the re-supply and everything from camp;
weapons, rations and everything so the word was going around that the
RFMF was in support of the operation. That gave me the courage to stand
up and walk across to try and give directions to those guys in Parliament to
try and bring about an amicable solution to the conflict and get out of there,

What was happening ther, rations coming from the camp to the Parliament
Complex and how your brief was received, how do you feel about the whole
thing?
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If only the RFMF acted in time to put preventive network, none of these
thimgs would have happened. We can still have the Constitution, we can still
have the Labour Government to solve the indigenous grievances.

Why did they not act?

They were looking at things personally and us as merely Lieutenants and not
the quality of the reports.

Sir, in your last statement, you mentioned that you went down to Parliament,
one week after ‘\/Iay 19th because you thought that the Army was behind
what happened in Parliament. Just now you were explaining to Major
Gucake that you feel you were disliked by some of the officers in the Army.
What I.am trying to say is that did you actually go down because of your
dislike for the institution or the head of the institution?

Your question is if T dislike the Commander or the institution?

Yes.

My intention of going down to Parliament was because I know and [ believe
that the RFMF was behind the operations. My intention was to give
directions to the military guys inside.

Okay, the other part, was it not part of it that pushes you to go down?

You may be right in there because during that one week, we were never
called to assist or give opinions on the conflict. Like the intelligence service
did not exist in that one week.

You remember Corporal Vosabeci from 3FIR, was he working with you in
the Int cell?
Yes, when I walked in he was there.

What actually was he doing?
He was just a clerk.

You remember on May 20" it was a Saturday, the day after the coup, did
you see any loading of weapons from the back of the IMS building or
weapons being taken out of the Unit?

No.

You people at the Int cell, were you aware of the weapons taken out prior to
that?
No.
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The whole bunch went out on Saturday 20" at round about 1400 hours,
were you aware of any weapons taken out prior to that?
No. From my knowledge, I do not know anything about the weapons being
transferred down, all T know is that the REMF is keeping their re-supply line
open to the Parliament Complex and back to the camp.

While you were inside, Sir, did you ever come across a person by the name
of Taufa, this guy is an ex potice officer, he was sacked by Commissicner
Savua?
No, Sir.

In the complex, Director Special Branch came in to your cell, what was the
nature of t? He was accompanied by Col. Mua, it is not a bxg secret, he was
seen on TV walking in.

No, I did not meet him in Parliament, but I have met him in CPS.

It was before your time?
Yes, way before my time.

This meeting in Raiwai/Raiwaqa you briefed the Commander about, were
any army personnel present in that meeting?
No, Sir.

Who were the supporters, Nationalists or Taukeis?
Nationalists.

You heard that the Army was involved and you said this was confirmed to
the resupply of provisions and weapons, where did you get this assumption
from? How did you form that opinion?

From our source within.

What was the report of your sources?
That the REMF is keeping the re-supply line open for them.

Was there any Int brief conducted for Lt. Col. Tarakm1km1 or Col. Vatu by
you or your members of the Int cell prior to May 19™ or the week after?

No. Only the briefing that Lt. Col. Tarakinikini was in was the Commander
Land Force’s conference up in the Officers Mess, that was again when I
highlighted these points.

When was this?
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It was after the first protest march and before the 19" May marck. Col.

Tuatoko was there, Lt. Col. Saubulinayau, Lt. Col. Raduva and Lt Col.
Tarakinikini.

That is when you told them that it was only just a propaganda?
No, that was in Col. Tuatoko’s office, another briefing. That was on
Thursday, 18®,

On the assessment and the correlation of information in Parliament, your
assessment on what you gathered, who was instrumental in the May 19*
coup? '

Individual person I do not know, all I know it is the collective indigenous
Fijians.

Were you at any time told when the Army came into the picture, to see what
transpired on May 19™?
Before or after?

Either before or after?
It was only after that I know the Army was involved.

What made you form this opinion?
Because the REMF let the guys in Parliament re-supply everything from
QEB.

Mr. Dakai, the logistics part of the house, who was really in control of the
logistics at the complex? '
Major Savua.

‘What was Tikotani’s role?

I do not know. All I know when Major Savua walked into the complex with
his guys, he was in control of the logistics.

What we have 1s the operation cell, the room after the Prime Minister’s
office which is the conference room, I understand that was where the major
conferences were held, the civilians had their meetings there. During your
whole stay there, did you see Tikotani attending the meetings with the
civilians at any time?

No.
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Q137 . We are about done with you for the time being for this session, do you have
anything else you would like to add before we round off?
A : No, Sir, but I would be glad to answer any questions.

-~

A

[S. DAKAI]
Lieutenant

W

[J. N. B. EVANS] [TTGUCAKE]
Lieutenant Colonel Major
President Member Member

[H MACO m‘éﬁyv

W01
Member
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SECOND WITNESS
STATEMENT BY 25025 LT PENAIA BALEINAMAU

Lt Baleinamau, after having been duly sworn by solema affirmation hereby states:

I have been in the regular force for the past 13 years. I joined the 1% Meridian Squadron
i 1987 until today.

Ql: Have you had any Middle East Tour of Duties?
A: 1 was in the Middle East in 1986 to 1987, and I joined the Regular Force
Battalion in 1987. I had the second tour of duty in 1996 to 1997,

Q2: In Lebanon or Sinai?

A In Lebanon,

Q3: Can you give an indication of what Unit you served in 1987 prior to
- joining the 1" Meridian Squadron?

A 1 was with the 7/8 Battalion at that time in 1987 when the first selection

was done in August of 1987, and I came in that first list and I was enlisted
to the then CRW, now known as the First Meridian Squadron.

Q4: Can you give us a brief outline of the events leading to the takeover of the
Parliamentary Complex and your involvement until the current day?

A On the 19™7 :

Qs: On the 19™ and the events leading up to the 19%2

A On that week, we were doing some training on VIP protection, and

another group was on exercise, as VIP protection is one of our roles.

When I came to work on the morning of the 19%, we had a normal Friday
morning programme and another training that we do too is follow-up
exercises. When we do follow-up exercises, the Director directs, say for a
hijack incident, then we do some procedures, that usually happens on
some Friday mornings.

That Friday morning, I was at work and the march was on that Friday
morning as well.

As for our role, some of our boys were deployed to the march in town just
to see if things were going o get out of hand, but we had also made plans
for protecting the President if the march gets out of hand, and then I
received the information that there is indication that the march was going
td go out of hand, so we used that opportunity. It was just like an exercise
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scenario to us, just to culminate the training that we were doing for that
week and then I got a call that there was the Director with him.

With whom?

With one of the boys who was deployed that morning for the march, they
said they were waiting for us, and I went down thinking that we were
going from there to the President's residence but for the takeover, I did not
have any knowledge that it was going to be like that.

Later on, I received a call saying, “Come through Ratu Sukuna Road, we
will meet you there” and from Ratu Sukuna Road, we turned into Vuya
Road then into the Parliamentary Complex, then I saw the Director
standing beside the Parliament Complex, and I came back, I met him. I
asked him of what happened, I told him, “I think we better go and inform
the Commander”. We went in his car and Col. Tuatoko was there. We
talked and he briefed Col. Tuatoko, and all the colonels, all the battalions,
including Seruvakula, Saubulinayau, Tarakinikini came in later because he
was attending an MBA examination that day.

From then on, they went with the Acting Commander down to Home
Affairs, and T stayed up at the Camp, that was the event on the 19%, 1
stayed in Camp and I was acting as liaison between HQ RFMF and the
boys down at the Complex. They then made contacts through me and then
I went up, until the Commander dxrected me to leave Camp and to go and
stay at home which I did until the 27" of last month when they had the
takeover at Kalabu. They told me, “Don’t get involved in this, just stay
home and I will come back when everything has finished”, which I did.

We have a number of questions: do you have any prior knowledge of the
events leading up to the takeover in the Parliament Complex?
No.

Who wrote your Unit Training Programme for the exercises a week prior
and the week of the coup; who 1s responsible for drafting the programme?
The Training Officer after consultation with the Director.

Who is the Training Officer?
Capt. Stevens.

You have served with the CRW. What is the chain of command; who
commands the CRW?
The Director.

And that Director is?
CONFIDEMTIAL
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Q19:
A
Q20:
Q21:
A

Q22:

A

Q23:
Al

Q18:

Major Ligairi.

Are you aware of where the Director gets his directives from?
He gets his directive from the Commander.

Are you aware of any officers within the RFMF that were involved with
the planning of events prior to the 19™ May?
No, I am not aware of any.

After the 19" of May, are you aware of any of the officers or any other
ranks or civilians that were involved with those in the Parliamentary
Complex that were outside the Parliament Complex?

I have no idea.

Can you just go back to the morning of the 19™; you said that there was a
group out there doing exercise; where was this exercise being held?
In Nukulau Island.

Do you know the composition of that group; how many were involved?
They were with Dakuliga.

You are not aware of how many were there?
There were about four teams.

Those teams consist of?
Four men.

Were they fully armed?
Yes.

Concerning the teams of four that were depioyed in Nukulau, did they
have arms and ammunition with them?
Yes, Sir.

Would you be more specific in terms of what they were equipped with?
Normal patrol weapons which we use.

Which comprise of?
M16s.

Just M16s or any other weapons?

Just M16s and team of amphibious because they were using dinghies.
They would use pistols and other shorter weapons.
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You said there was a person who called vou, would you be able to tell us
who that person was?
It was Tikotani.

When you arrived at the Parliamentary Complex, what time was it?
I think 1t was between 11.00 and 12.00.

You said you saw Major Ligairi?
Yes.

Were there any other military persons with him?
No, I just saw him.

What did he specifically tell you at that moment?
He just said that there has been a civilian takeover, so I told him that it
was better for us to go and brief the Commander as I stated before.

Did he mention to you who these persons who were involved?
No.

At this point in time, what was your team doing?
They came up to the Complex that moming,

Who was leading the teams?
Dakuliga.

So it was the teams that were supposed to go to Nukulau that were there?
No.

I thought you had earlier said that the teams that were deployed to
Nukulau were commanded by Dakuliga?

Yes, the team that went there for exercises that night came back that
morning.

Are you referring to the 18™, the previous night?
Yes.

So they went for the exercise on the 18™7

Yes, they were doing the exercise then but they came back on the night of
the 18™ they were supposed to come back on the morning of the 19
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A:

Q44

Q45:

A

Lt. Baleinamau, you mentioned earlier on that your job was liaison
between HQ RFMF and the people at the Parliament Complex, Can you
enlighten the Board what these jobs entail?

For example, after the Director has informed the Commander, I was up
there then I went down to brief Home Affairs and then the Commander
said that I will be in contact with the gang at the Complex. He asked that
if people were going down to the Complex, that I will inform them.

This job was specifically given to you by the Commander of the RFMF?
No, as I said, I went in because there was no link between the men inside
and the Army HQ at the Camp.

It was through your own initiative?
Yes.

You mentioned earlier in your statement that you were told to go home by
the Commander and stay home. While at home, were you involved at all
with people at the Parliament Complex?

No.

You were involved with people at the HQ RFMF?
No.

Lt. Baleinamau, you mentioned that when you came down to the
Parliamentary Complex, Major Ligairi briefed you that there has been a
civilian takeover and you said that you were to go and tell the
Commander or Major Ligairi to go and tell the Commander?

I said that it will be better for us to go up to the Commander and inform
him,

That there had been a takeover in Parliament?
Yes.

Do you know the reasons why you have to inform the Commander?
Because I was caught unaware.

When you were going down, you were told to come down and you
thought that you were going down to protect the President?
Yes.

Were you going down in uniform or in civilian?
In civilian.
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Q46: Is that the procedure?
A Yes, for us.
Q47: Lt. Baleinamau, when Major Ligairi was 2t the Complex after the 19
who was in command of the Unit back at RFMF in Nabua?
Al Myself.
(48: Did any of the members of IMS join Major Ligairi after the takeover of
the Parliament Complex on the 19"?
A Yes.
Q49: Would you be able to name persons who joined in?
A There was quite a number of them.
"""""" Q50: Can you recall any names?
A Some of them are now at Nukulau Island.
Q51: Who?
A Tikotani, Ravai, Naika and Soko.
Q52: What was the arrangements for the security of the weapons in your Unit?
A It was given through the directive of the Director.
Q53: | Did that directive apply after the 19™ also?
A Yes.
Q54: It is still there?
A Yes.
Q55: This Director you are meaning is Major Ligairi?
Q56: ~ Were you aware of his involvement in the takeover on the 192
A No.
Qs57: When did you become aware of his involvement?
A: When I arrived there.
Q58: When you arrived at the Complex but it is still the 197
A Yes.
Q59: My earlier question I had asked if you knew he was involved in the

takeover, did you still take commands from him in the Unit?
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Yes.

You still did?
Yes.

Was there any weapons released after you came back from Parliament 10
be taken back to Parliament House?

Not to my knowledge, because at that t